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(1100/CP/SR)    

1101 बज े  

(माननीय अÅय± पीठासीन हòई)ं 

…(Óयवधान) 

(ÿĳ 101) 

®ी ÿतापराव जाधव (बलुढाणा): अÅय± महोदया, महाराÕů म¤ बलुढाणा िजला सबसे 

िपछड़ा िजला है। बलुढाणा िजल े म¤ दो रेलवे Öटेशन ह§, एक शेगांव और दूसरा 

मलकापरु। इन दोनŌ ÖटेशनŌ को आदशª ‘ए’ úेड मॉडल Öटेशन का दजाª 2012-13 म¤ 

िदया गया। म§ मंýी जी से पूछना चाहóंगा िक मॉडल Öटेशन के तहत Öटेशन पर कौन सी 

सिुव धा देना वहां पर अपेि± त था, अभी तक िकतनी सिुवधाए ंवहां पर दी गई?ं  

अÅय± महोदया, वहा ंÖटेशन पर कोई सिुव धा नहé है। ÿती±ालय के बार ेम¤ 

उ°र म¤ बताया िक हमने यह सिुवधा दी। उ°र म¤ भी बहòत सारी गलित यां ह§। वहां 

ÿती±ालय ऐसा है िक वहां पर हम लोग बैठ भी नहé सकते ह§। Öटेशन पर न तो Öव¸छता 

कì कोई सिुवधा है, वहां जनसिुवधाए ंभी बहòत कम ह§। बलुढाणा िडिÖů ³ट के िपछड़ा 

िजला होने के नाते मýंी जी से म§ यह भी पूछना चाहóंगा िक 2014-15 के बजट म¤ पंूजी 

िनवेश कायªøम के तहत खमगांव और जालना रेलवे के िलए 3000 करोड़ Łपये कì 

ÿशासकìय माÆयता दी गई थी, लेिकन अभी तक वहां कुछ भी काम नहé हòआ। वह 

काम कब होने वाला है? पंूजी िनवेश कायªøम के तहत राºय सरकार कì ³या 

िजÌमेदारी है? 

माननीय अÅय± : िकतने ÿĳ पूछ¤ग?े बैिठए। 
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®ी ÿतापराव जाधव (बलुढाणा): अÅय± महोदया, राºय सरकार कì ³या िजÌमेदारी 

है और केÆþ सरकार उसम¤ कौन सी भूिमका िनभाने वाली है? राÖते के िलए वहां सौ 

साल से लोगŌ का आंदोलन चल रहा है, अभी भी वहां आंदोलन चल रहा है। ये मॉडल 

Öटेशंस कब अपúेड िकए जाएगं?े खमगांव और जालना रेलवे मागª का काम कब शłु 

होगा? म§ आपके माÅयम से मýंी जी से यह पूछना चाहóंगा। …( Óयवधान) 

®ी पीयूष गोयल: इंिडयन रेलवेज ने देश भर के सभी रेलवे Öटेशंस को कैटेगराइज 

करके, उसम¤ ³या-³या सिुव धाय¤ बढ़ाई जा सकती ह§, िकतने वहां पर पैस¤जसª ह§, 

यािýयŌ कì सं́ या, वहां कì अिन«µस को दखेते हòए अलग-अलग मॉडÐस पर रेलवे 

Öटेशंस को अपúेड िकया है। मलकापरु एक बहòत महÂवपूणª Öटेशन है। यहा ंलगभग 74 

मेल ए³सÿेस ů¤स और पैस¤जर ů¤स Łकती ह§। लगभग 4,967 पैस¤जसª रोज वहां ůेनŌ 

पर चढ़ते ह§ और लगभग 3 लाख 35 हजार Łपये रोज कì वहां पैस¤जसª अिन«ग है। उस 

िहसाब से देख¤ तो यह पहले ‘बी’ कैटेगरी Öटेशन होता था। अिन«µस कम होने के कारण 

अब वह एनएसजी-4, नॉन सबअबªन úपु म¤ चौथे दज¥ का Öटेशन अिन«µस के िहसाब से 

बना है। इसके बावजूद इसको आदशª Öटेशन के łप म¤ चनुा गया, िचिĹ त िकया गया। 

उसम¤ फसाड  को सुधारना, सकुª लेिटंग एåर या को सधुारना िक आने-जाने के िलए 

सिुव धा हो, एक टॉवर लगाया गया लाइन एÐयिुमनेशन के िलए। इसी ÿकार से वाटर 

बूथ, पे एडं यूज टॉयलेट बनाया गया। åरटायåरगं łम के बार ेम¤ आपने मझेु अभी बताया। 

अगर उसम¤ कुछ कमी है, तो म§ िडिव जनल मैनेजर, जोनल मैनेजर से åरपोटª  लेकर उस 

पर कारªवाई कłंगा। Èलेटफामª सरफेस को ठीक िकया गया। बिुकंग आिफस को सधुारा 

गया। …( Óयवधान) ये सब काम वहां िकए गए।  
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(1105/NK/UB) 

अभी मेर ेपास दूसर ेÖटेशन कì जानकारी नहé है, यह उस ÿĳ म¤ नहé था। म§ 

उनको जानकारी पहòंचा दूगंा। जहां तक जालना कì लाइन का सवाल है, दभुाª µय से 

पहले रेलवे का राजनीितकरण ºयादा होता था। देश म¤ इतनी सारी योजनाओ ंकì 

घोषणा कर दी गई िक िजसको सिफिशएटं बजट ही नहé है िक सभी रेलवे कì 

पåरयोजनाओ ंपर एक साथ काम चल सके। हमने यह कोिशश कì िक जहां-जहां जमीन 

अिधúहण हो चकुा है, जमीन एवेलबल है और ºयादा एसेिÆशयल लाइन है िजससे 

ओवरऑल ůैिफक अन³लॉग होगा और ºयादा अिधक माýा म¤ रेलवे जनता को 

सिुवधा द ेपाएगी, उसको ÿाथिमकता देते हòए अलग-अलग ÿोज³ेट पर काम चल रहा 

है। इस Öपेिसिफक ÿोज³ेट कì जानकारी माननीय सदÖय को मेरा दÉतर भेज देगा।  

®ी ÿतापराव जाधव (बलुढाणा): अÅय± महोदया, माननीय मýंी जी ने बताया िक 

वहां कì अिन«ग कम है। म§ मýंी जी से कहóंगा िक वहां पर बहòत िदनŌ से लंब ेłट कì 

ůेनŌ को रोकने के िलए मांग कì जा रही है, वहां रेलवे का Öटॉपेज नहé है। जब वहां 

ºयादा ůेन¤ नहé Łक¤ गी तो अिन«ग कैसे बढ़ेगी। सेगावँ Öटेशन पर संत गजानन महाराज 

जी का बहòत बड़ा मंिदर है। वहा ंहर रोज रेलवे से प¸चीस से तीस हजार लोग आते ह§ 

लेिकन वहां Öटॉपेज नहé होने कì वजह से लोग अकोला Öटेशन से बैठते ह§ नहé तो 

भसुावल Öटेशन से बैठते ह§। इसिलए अिन«ग जो िदखनी चािहए वह नहé िदखती है। 

³या Öटॉपेज कì मांग को बढ़ाया जाएगा?  
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®ी पीयूष गोयल : अÅय± महोदया, म§ने अभी बताया, 74 ůेन¤ मलकापरु म¤ Łकती है। 

उसम¤ 86 मेल ए³सÿेस ůेन ह§, 6 पैसेजसª ůेन ह§, उसके बावजूद अगर पांच हजार से 

कम पैसेजसª ह§ तो ऑल ůेन रोकने का सवाल ही नहé उठता।  

दूसरी बात, म§ सदन के सभी माननीय सदÖयŌ को अवगत कराना चाहता हóं। 

सभी माननीय सदÖयŌ कì मांग रहती है िक हमार ेÖटेशनŌ पर अिधक गािड़या Łक¤ , 

गाड़ी रोकने का मतलब यह नहé है िक केवल एक-दो िमनट का Öटॉप है, गाड़ी 

आिहÖता होती है, Łकती है िफर आिहÖता-आिहÖता चल कर Öपीड पकड़ती है। जब 

तक गाड़ी Öटेशन से नहé िनकलती, अगले Öटेशन से गाड़ी सेÉटी कì ŀिĶ से शłु नहé 

हो सकती। ऐसी पåरिÖथित म¤ िजतना ºयादा Öटॉप एड करते जाएगं,े उतना ºयादा 

रेलवे कì कैिपिसटी कÆसů¤ट बढ़ रही है। उसके कारण आगे रेलवे म¤ िवलंब होगा, 

पं³चअुिलटी एक बहòत सीåरयस इÔयू है। जब हम इसको इÌÿूव करने कì कोिशश करते 

ह§, उसम¤ एक बहòत बड़ी समÖया आती है िक लगभग पूर ेłट पर एिड³वेट कैिपिसटी 

न बढ़ने के कारण  आज िकसी-िकसी łट पर सौ परस¤ट, कहé एक सौ तीस, कहé एक 

सौ पचास और कुछ जगहŌ पर एक सौ अÖसी परस¤ट लाइन कैिपिसटी यूिटलाइजेशन 

के आंकड़े ह§। ऐसी पåरिÖथित म¤ िजतने ºयादा Öटॉप एड हŌग,े उतना ºयादा रेलवे का 

िसÖटम ³लॉग होगा, ůेन¤ िवलंब हŌगी, आगे चलकर उसका पåरणाम Āेट ůैिफक पर 

भी आएगा, रेलवे कì अिन«µस और सिुवधाओ ंपर भी आएगा।  

 म§ सभी माननीय सांसदŌ से आपके माÅयम से दर´वाÖत कłंगा, जहां-जहां 

संभव है, हम पूरी कोिशश करते ह§ िक Öटॉपेज िदए जाए।ं सभी कì इ¸छा है िक हमार े
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±ेý म¤ हर गाड़ी हर Öटेशन पर Łके लेिकन हमारी कुछ टे³नीकल और ऑपरशेनल 

किमयां ह§।  

®ी िदलीपकुमार मनसुखलाल गांधी (अहमदनगर): अÅय± महोदया, म§ मýंी जी को 

धÆयवाद देता हóं िक उÆहŌने आदशª ÖटेशनŌ का चयन िकया, उसम¤ अहमदनगर को 

तीन नंबर का पाåरतोिषक िमला है, इसके िलए उनको बधाई देता हóं। इस Öटेशन के 

बनने के साथ-साथ उधर सिुवधा बढ़ाने कì भी आवÔयकता है, जैसे लेिडज और 

जÆेटस के िलए अलग टॉयलेट चािहए, िव®ाम गहृ चािहए, उसके माÅयम से बढ़ेगा। 

आदशª Öटेशन बनने के साथ बाहर कÌपाउंड वाल से िकतना टपरी वाल ेको रोक¤ , 

छोटे-छोटे िबजनेस करने वाल ेलोग ह§। म§ मýंी जी को आपके माÅयम से कहना चाहता 

हóं िक बहòत सारी ल§ड उपलÊध है, रेलवे कì इनकम के ŀिĶकोण से ³या आप वहा ं

कॉमिशªयल कÌपल³ेस बनाए ंिजससे छोटे-छोटे लोग भी Óयवसाय कर सक¤ । उनको 

खदु एक जगह िमल जाएगी, मþुा के माÅयम से उनको लोन िमलने पर अ¸छा Óयवसाय 

कर सकते ह§, ³या इस ŀिĶकोण से कुछ कर¤ग?े   

(1110/SK/KMR) 

®ी पीयूष गोयल: माननीय सदÖय का सझुाव बहòत अ¸छा है। देश भर म¤ सभी ÖटेशनŌ 

पर जहां डैवलपम¤ट कì कैपेिबिलटी है, उसकì जांच चल रही है। हम अहमद नगर को 

इसम¤ जोड़कर देख¤ग ेऔर वहां जो संभव होगा] कर ल¤गे। 

®ीमती सुिÿया सुल े(बारामती): माननीय अÅय± जी, मेर ेिनवाªचन ±ेý म¤ मीरा नाम 

का आदशª Öटेशन है। माननीय सरुशे जी जब रेल मýंी थ,े तब उÆहŌने इसे आदशª 

Öटेशन बनाया था। इस बात को तीन साल हो गए ह§। आदशª Öटेशन का एµज³ैट Èलान 
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³या है? आदशª Öटेशन कब पूरा होगा? वहां शौचालय नहé बना है और नए Èलेटफामª 

कì मांग है। मीरा Öटेशन परुदंर पणेु िडिÖů³ट म¤ है, यह कब पूरा होगा? आदशª Öटेशन 

कì एµज³ैटली ³या Öकìम है ³यŌिक  हमार ेयहां इसके िलए ºयादा िनिध नहé आई है। 

®ी पीयूष गोयल: माननीय अÅय± जी, भारत म¤ कई ÖटेशÆस 100 साल परुाने ह§ 

और कई 70-80 साल परुाने म¤ ह§, ये काफì बरुी हालत म¤ थे। म§ अभी आंकड़े देख रहा 

था िक  ÖटेशÆस को सधुारने के िलए पहले िकतना पैसा खचª होता था। म§ वषª 2009-

10 के आंकड़े देख रहा था तब 1000-1100 करोड़ Łपये लगते थे। इससे पहले देख¤ 

तो वषª 2008-09 म¤ 700-800 करोड़ Łपये लगते थे। इस तरह ÖटेशÆस कì डैवलपम¤ट 

के िलए छोटे एमाउंट्स एलोकेट होते थे।  

 सभी माननीय सदÖयŌ को जानकर खशुी होगी िक हमने िकस ÿकार ÖटेशनŌ 

को डैवलप करने के िलए बल िदया है, जोर लगाया है और अब लगभग साधारणत: 

1500-1700 करोड़ Łपये हर वषª अलग-अलग ±ेýŌ म¤ इÖतेमाल िकए जाते ह§। हम 

चाहते ह§ िक  इसम¤ पैस¤जसª एमेिनटीज़ यानी देश म¤ जो एस¤िशयल है, उसे ÿोवाइड करा 

सक¤ । इस िफगर के अलावा फुट ओवर िāिजस, अंडर िāिजस ह§, वे अलग ह§, ये सेÉटी 

के अंडर आते ह§। ऐसी पåरिÖथित म¤ आदशª Öटेशन कì कÐपना है जो बहòत ही 

एस¤िशयल प§सेजसª एमेिनटीज़ ह§, Öवाभािवक है िक अ¸छा टाएलेट होना ही चािहए। 

माननीय सांसद ने पहले कहा था िक  लेडीज़ और जÆैट्स टाएलेट अलग होना चािहए। 

इसके िलए हमने देश भर म¤ एक मिुहम चलाई है िक अगले तीन-चार महीने म¤  हर 

Öटेशन, जो एि³टव है, वहां उपलÊध कराए,ं हॉÐट Öटेशन पर तो लोग नहé रहते ह§, 

म§ने वहां भी कैÌप कì कोिशश कì है लेिकन वहां मÆैटेन¤स कì ÿाÊलम आएगी। हमारी 
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कोिशश है िक  पूर ेदेश म¤ हर Öटेशन पर मिहलाओ ंऔर पŁुषŌ के िलए अ¸छा टाएलेट 

हो, अ¸छी फैिसिलटीज़ हŌ। इसके िलए खचª होगा तािक यह मÆैटेन हो सके, पानी कì 

टंकì हो तािक पानी िमल सके।  

 माननीय अÅय± जी, हर Öटेशन पर वेिटंग łम नहé है, लेिकन दखेना है िक  

जहां है उसे कैसे अपडेट कैसे िकया जाए। मेर ेमन म¤ Èलेटफामª के सरफेस के िलए नई 

कÐपना है िक  कुछ रफ Öटोन लगाकर ÈलेटफाÌसª बनाया जाए तािक िफसलने कì 

समÖया से Āì हो सक¤ । इसी ÿकार से एस¤िशयÐस हर Öटेशन पर हो, जैसे लाइिटंग 

है। हमने दशे के हर Öटेशन पर āाइट एलईडी लाइिटंग लगाकर āाइटली िलट ÖटेशÆस 

कì कÐपना कì है।  

 इसी ÿकार से एůंी और एिµजट पर दकुानŌ आिद  के कारण बहòत तकलीफ होती 

है, इसिलए अिधकाåरयŌ को कहा गया है िक  एůंी और एिµजट को Āì िकया जाए तािक  

एÆůेस और आउटर¤स म¤ आसानी हो। शायद कोई भी सरकार पूणª łप से आदशª 

Öटेशन बनाने कì ±मता और बजट नहé द ेपाएगी। देश म¤ 8600 ÖटेशÆस ह§, लेिकन 

अपनी पॉकेट के िहसाब से यानी अपनी जेब म¤ जो कमाई आती है, उसम¤ कर¤। आप 

सब जानते ह§ िक  भारत म¤ 43 परस¤ट सिÊसडाइºड प§सेजसª ůैवल है यानी अगर 100 

Łपये खचª होते ह§ तो पैस¤जर से िटकट के माÅयम से िसफª  57 Łपये िलए जाते ह§। एक 

ÿकार से 43 परस¤ट डायर³ेट और इनडायर³ेट बजट सपोटª से रलेवे चलती है। मझेु 

लगता है िक  ऐसी पåरिÖथित म¤ भारत सरकार अपने अवेलेबल फंड्स के िहसाब से 

िजतनी अ¸छी सिुवधा द ेसकती है, उसका पूरा ÿयÂन कर रही है। 

(इित ) 
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माननीय अÅय±: ÿĳ 102, ®ी हेमंत गोडसे। 

…. (Óयवधान) 

®ी पीयूष गोयल: कुछ माननीय सदÖय रेलवे जोन के बार ेम¤ पूछ रहे ह§। अगर ये लोग 

बैठ जाएगें, तो म§ उÆह¤ भी उ°र देने के िलए तैयार हóं।…. (Óयवधान) 

माननीय अÅय±:  उनकì अलग िडमांड है, आप ³या जवाब द¤ग?े 

…. (Óयवधान) 

माननीय अÅय±:  वे बैठने वाल ेनहé ह§, वे ऐसे ही कर¤गे। 

…. (Óयवधान) 
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(Q.102) 

SHRI HEMANT TUKARAM GODSE (NASHIK): Madam Speaker, as 

on date, internet penetration in urban India is about 65 per cent and 

it is just 20 per cent in rural India. Thus there is a wide gap in internet 

usage in urban and rural areas.  

(1115/GM-RPS) 

 In urban areas, along with BSNL and MTNL, private ISPs also 

provide services because there is a volume business. But private 

ISPs do not provide much service in rural areas. In some sectors, for 

example in banking, the Government has made presence mandatory 

in rural areas before it gives permit in urban areas. So, I want to ask 

the hon. Minister whether the Government has any plan to introduce 

regulation and incentives for promoting private sector along with 

BSNL’s participation in providing broadband connectivity in rural 

areas so as to drive rapid penetration of internet services in rural 

areas to fulfil the gap.  

®ी मनोज िसÆहा: अÅय± महोदया, माननीय सदÖय ने जो ÿĳ पूछा है, म§ उनके 

Åयान म¤ लाना चाहता हóं िक िपछले चार वषŎ म ेदेश म¤ टेलीकॉम इंĀाÖů³चर मोटे तौर 

पर डबल हो गया है। वषª 2014 म¤ जहां 7.9 लाख बीटीएस हòआ करते थ,े आज देश 

म¤ उनकì सं́ या 18 लाख हो गई है, िजनम¤ से लगभग 9 लाख बीटीएस 4जी के ह§। 
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इंटरनेट पेनेůेशन काफì तेज गित से इस देश म¤ बढ़ा है। यह सच है िक अभी देश के 

बहòत सार ेिहÖसे ऐसे ह§, जहां हम नहé पहòंच सके ह§। āॉडब§ड कनेि³टिवटी के िलए हम 

जो भारत नेट ÿोज³ेट इÌÈलीम¤ट कर रहे ह§, िजसका फÖटª फेज हमने िदसÌबर, 2017 

म¤ पूरा िकया है। एक लाख úाम पंचायतŌ तक हमने यह सिुवधा पहòंचाई है और शेष डेढ़ 

लाख úाम पंचायतŌ म¤ माचª, 2019 तक यह काम पूरा करना है। इसके अलावा 25,000 

वाई-फाई हॉटÖपॉट बीएसएनएल अपने úामीण टेलीफोन ए³सच¤जेज म¤ लगा रहा है। 

माननीय रिवशंकर जी का जो मýंालय है, इनके कॉमन सिवªस स¤टसª म¤ 7,000 वाई-

फाई हॉटÖपॉट लगाए गए ह§। इनके मýंालय को हमने कहा है िक 34,000 वाई-फाई 

हॉटÖपॉट और लगाइए। म§ कह सकता हó ंिक आने वाल ेिदनŌ म¤ ढाई लाख वाई-फाई 

हॉटÖपॉट पूर ेदशे म¤ लग¤गे। एक बार यह पåरयोजना पूरी हो जाएगी तो देश के 60 करोड़ 

लोगŌ को यह āॉडब§ड सिुवधा पहòंचाने म¤ हमारी सरकार सफल होगी। …(Óयवधान) म§ 

मानता हóं िक दिुनया के अÆय िकसी देश म¤ इतने बड़े Öकेल पर āॉडब§ड ÿॉिवजन के 

िलए कोई पåरयोजना नहé ली होगी। 

SHRI HEMANT TUKARAM GODSE (NASHIK): The Government 

has targeted to connect remaining 1.5 lakhs Gram Panchayats till 

March 2019. I want to know the status of BharatNet project phase-II 

in Maharashtra. By connecting Gram Panchayats, e-governance 

facility will be provided. In addition to e-governance, I feel the quality 

of education and healthcare service in rural areas should also be 

targeted. By connecting schools in rural areas by high speed 
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broadband, teaching standards can be improved through the remote 

teaching over interactive video conferencing. Similarly, by 

connecting public health sector through broadband, advantages of 

telemedicine can be harnessed for increasing quality of healthcare. 

So, I want to ask the hon. Minister whether the Union Government 

has any plans to connect schools and public health centres for 

increasing quality of education and healthcare service in rural areas.  

®ी मनोज िसÆहा: अÅय± महोदया, महाराÕů म¤ भारत नेट का फेज-2 चल रहा है।  

हमने सेकÁड फेज म¤ Öůेटेजी बदली थी और देश के आठ राºय खदु इस पåरयोजना 

को लागू कर रहे ह§ और महाराÕů उनम¤ से एक राºय है। ‘महानेट’ नाम कì पåरयोजना 

महाराÕů सरकार चला रही है। सार े एजकेुशनल इंÖटीट्यूशÆस एवं सभी सरकारी 

सÖंथाओ ंको āॉडब§ड सिुवधा देने के िलए महाराÕů सरकार ने एक बड़ी योजना बनाई 

है। भारत सरकार ने भी तय िकया है िक देश भर म¤ िजतने हाईÖकूल एडं एबव 

एजकेुशनल इंÖटीट्यूशÆस ह§, िजतने पिुलस ÖटेशÆस ह§, िजतने पोÖट ऑिफसेज ह§ 

और िजतने पिÊलक हेÐथ स¤टसª ह§, उनको हम भारत सरकार के खचª पर इसस ेजोड़ने 

जा रहे ह§।  

म§ माननीय सदÖय को बताना चाहता हóं िक जो उनका जनपद है, जहां से वह 

आते ह§ – नािसक, वहां 611 úाम पंचायत¤ ह§, िजनम¤ 1221 िकलोमीटर ऑिÈटकल 

फाइबर हमने डाल िदया है और 607 úाम पंचायतŌ तक हमने यह सिुवधा पहòंचा दी 

है। महाराÕů का काफì िहÖसा फÖटª फेज म¤ ही कवर हòआ है। म§ माननीय सदÖय को 
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अवगत कराना चाहता हóं िक महाराÕů सरकार ने ‘महानेट’ नाम कì जो पåरयोजना 

बनाई है, वह िनिĲत łप से अÂयंत आधिुनक पåरयोजना है और उससे सार े

एजकेुशनल इंÖटीट्यूशÆस जड़ु¤गे। महाराÕů के मु́ यमýंी जी आए थ,े उÆहŌने कहा िक 

हम पूर ेÿदेश म¤ ई-एजकेुशन, टेलीमेिडिसन आिद सारी सिुवधाए ंदेना चाहते ह§। म§ 

मानता हóं िक ÿधानमंýी जी का िडिजटल इंिडया का जो ÖवÈन है, महाराÕů के 

मु́ यमýंी जी उसे पूरा कर रहे ह§।  

®ी िबÕणु पद राय (अडंमान और िनकोबार Ĭीपसमहू): अÅय± महोदया, म§ सबसे 

पहले रिवशंकर ÿसाद जी एवं मनोज िसÆहा जी को बहòत-बहòत धÆयवाद दूगंा िक 70 

साल म¤ जो काम नहé हòआ था, उसे आपने कर िदया है। 

(1120/asa/rsg) 

100 जीबीपीएस का ओएफसी अवाडª हो चकुा है। 1213 करोड़ अंडमान 

िनकोबार Ĭीपसमूह के िजस गांव म¤ दस आबादी है, एक-एक टॉवर म¤ 1.6 करोड़ लगता 

है। उनके सपने म¤ भी नहé आया, िचंतन म¤ भी नहé आया। इस तरह से अंडमान म¤ 214 

िवलेजेज म¤ 2जी, 4 जी टॉवर लग रहा है। मेरा अनरुोध है िक भारतनेट म¤ सरकार जो 

काम कर रही है, …(Óयवधान) अर ेबÆध,ु आ रहा है। हमार ेयहां भी काम चल रहा है। 

म§ आúह कłंगा िक अंडमान िनकोबार  म¤  70 पंचायत ह§। वषª 2019 म¤ जो टाग¥ट 

िदया गया है, माचª तक यह काम पूरा हो जाएगा तो ³या उसम¤ अंडमान और िनकोबार 

का भी काम हो जाएगा? 

®ी मनोज िसÆहा : माननीय अÅय± महोदया, माननीय सदÖय कì जानकारी म¤ भी 

है िक वह जब Óयिĉगत łप से िमले थ ेतो म§ने उÆह¤ बताया है, लेिकन म§ उनके Åयान 
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म¤ यह बात लाना चाहता हóं िक चेÆनई मेनल§ड से अंडमान िनकोबार के 5 आईल§ड्स 

ह§- चाहे वो कार िनकोबार हो, िलिटल अंडमान हो, हैवलॉक हो या úेट िनकोबार हो, 

इन सबको ऑिÈटकल फाइबर यानी सबमेरीन ऑिÈटकल फाइबर से जोड़ने का काम 

हमारी सरकार कर रही है। ट¤डर अवाडª कर िदया गया है, बाकì सार ेिÿिलिमनरी काम 

शłु हो गये ह§ और िनिĲत łप से अंडमान के हर नागåरक के िलए ÿधान मýंी जी जो 

िडिजटल इंिडया कì बात कहते ह§ तो उसका लाभ अंडमान ही नहé बिÐक देश के हर 

कोने के लोगŌ को िमले, इसके िलए हमारी सरकार पूरी तरह से ÿितबĦ है। 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Thank you very much, 

Madam Speaker. 

 The hon. Minister is speaking about active involvement in 

connections. First of all, I have to say that he should at least stop the 

call drops. We are not in a position to speak for 30 seconds. 

Whenever a BSNL call is started, every minute or even every 

second, there is a call drop. The then hon. Minister Shri Ravi Shankar 

Prasad had assured this House that this would be rectified within six 

months but nothing has happened. We are not in a position to speak. 

 As far as mobile expansion is concerned, the hon. Minister has 

informed the House that 4G facility would be provided all over India. 

Even in the TAC meeting that I had convened in my constituency of 

Alappuzha, they were saying that there was no clarity from the side 
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of the Government about 4G installation. I would like to know from 

the Minister whether the Government has any plan to stop the call 

drops and for 4G expansion. 

®ी मनोज िसÆहा : माननीय अÅय± महोदया, माननीय सदÖय को बताना चाहता हóं 

िक सरकार के पास बहòत अ¸छा Èलान है। वह जो कह रहे ह§ िक कोई Èलान नहé है, 

ऐसा नहé है। 4 जी पूर ेदेश म¤ रोल-आउट हो रहा है। åरलाय¤स िजयो का जहां नेटवकª  

है, वहां 4जी का है। िजस लाइस¤स एåरया म¤ एयरटेल है, …(Óयवधान) आप जरा शांत 

रिहए। वहां 4 जी का नेटवकª  भी पूरा रोल-आउट कर िदया है।  

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): What about BSNL? … 

(Interruptions) 

®ी मनोज िसÆहा : माननीय अÅय± महोदया, 4 जी का नेटवकª  एयरटेल ने पूरा रोल-

आउट कर िदया। तीसरा सिवªस ÿोवाइडर और वोडाफोन भी आने वाल ेिदनŌ म¤ रोल-

आउट कर रहे ह§। जहां तक भारत संचार िनगम िलिमटेड का सवाल है तो भारत संचार 

िनगम िलिमटेड के पास Öपै³ůम था, 4जी का Öपै³ůम उनके पास नहé था। केरल और 

कनाªटक के कुछ िहÖसŌ म¤ 4जी कì सिुवधा वे द ेरहे ह§ लेिकन हमारी सरकार ÿितबĦ 

है और हम कोिशश कर रहे ह§ िक जÐदी से जÐदी भारत संचार िनगम िलिमटेड को 

4जी का Öपै³ůम हम उपलÊध कराए ंतािक देश भर म¤ 4जी कì सिुवधा भी भारत संचार 

िनगम िलिमटेड उपलÊध करा सके।  

जहां तक कॉल űॉप का सवाल है, म§ माननीय सदÖय को बताना चाहता हóं िक 

कॉल űॉप के मीज़रम¤ट के जो तरीके इस देश म¤ ह§, वे ůाई तय करता है। ůाई कì åरपोटª 
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वे देख ल¤। लगातार तीन ³वाटªर कì जो åरपोटª  है, उसम¤ हर åरपोटª  म¤ कहा गया है िक 

िनरÆतर सधुार हो रहा है। यह सच है िक इसम¤ लगातार मॉनीटåरगं कì जłरत है। दूसर े

मýंालय म¤ भी हमने आईवीआरएस का िसÖटम लगाया हòआ है। इसे 2016 म¤ Öथािपत 

िकया था और ÿितिदन लगभग 25 लाख टेलीफोन उपभोĉाओ ंसे बात कì जाती है। 

उनसे हम जानना चाहते ह§ िक आपके घर म¤ कॉल űॉप है या  िकसी िनिĲत Öथान पर 

है और टेलीकॉम सिवªस ÿोवाइडर को िनद¥श देकर उसको जÐदी से जÐदी खÂम करने 

का ÿयास कर¤। लेिकन एक मौिलक बात उनको म§ बताना चाहता हó िक वॉयरलाइन 

नेटवकª  åरलायबल नेटवकª   होता है और वॉयरलैस नेटवकª  åरलायबल नहé होता। हमार े

देश म¤ वॉयरलाइन नेटवकª  नहé बना और मोबाइल आया और देश वॉयरलैस कì ओर 

चला गया। इसके कारण यह किठनाई रही है। उसको भी मोदी जी के नेतÂृव म¤ हमारी 

सरकार  दूर कर रही है। 7 लाख िक.मी. ऑिÈटकल फाइबर 2014 तक थी और हमने 

14 लाख िक.मी. ऑिÈटकल फाइबर देश म¤ िबछायी है। आने वाल ेिदनŌ म¤ हम इसे 

और बढ़ाएगें तािक इसकì åरलायिबÐटी पूरी तरह बनी रहे। 

(1125/asa/rk) 

®ीमती अिपªता घोष (बालूरघाट):  माननीय अÅय± महोदया, आपने मझेु बोलने का 

अवसर िदया है, इसके िलए म§ आपको धÆयवाद देती हóं। ये आंकड़े देखने से मन बहòत 

खशु हो जाता है परतं ुजब हम अपने संसदीय ±ेý बालूरघाट म¤ िजला साउथ िदनाजपरु 

म¤ जाते ह§ तो कोई भी ‘जी’ िदखाई नहé देता है। 4जी छोिड़ए, 2जी तक नहé है। हमार े

वहां पर ÿाइवेट पाटêज का 4जी चलता है। बहòत बिढ़या चलता है। यहां पर मýंी जी ह§, 

हम उनको बताते ह§ िक बीएसएनएल कì कोई भी लाइन नहé चलती है और एक भी 
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ऑिफस नहé है। रायगंज म¤ है, साउथ िदनाजपरु म¤ नहé है। एक कोई अिधकारी ह§, 

उनको कभी िदखाई नहé देता है। ‘जी’ कì तो छोिड़ए। आपके आंकड़े बहòत अ¸छे ह§, 

अगर ये आंकड़े हमार ेसाउथ िदनाजपरु तक आ जाए ंतो हम आपके बहòत आभारी 

रह¤गे। सर, कृपया इसका जवाब दीिजएगा। धÆयवाद। 

माननीय अÅय± : अ¸छा जवाब दीिजए। 

®ी मनोज िसÆहा : माननीय अÅय± महोदया, म§ माननीय सांसद महोदया का आभारी हó ंिक उÆहŌने 

मेरा Åयान इस ओर आकृĶ िकया है। केवल आपके ससंदीय ±ेý तक ही नहé बिÐक पूर ेभारत म¤ 

अ¸छा नेटवकª  पहòचं,े यह हमारी सरकार कì वचनबĦता है। आप जो िवषय मेर ेÅयान म¤ लेकर आई 

ह§, एक-एक ए³सच¤ज और एक-एक Êलॉक कì जानकारी मेर ेपास नहé है। कौन ऑिफसर नहé जाता, 

म§ िनिĲत łप स ेइसकì भी जानकारी लेकर और आपके लोक सभा ±ेý के िजस Öथान का आपने 

िजø िकया ह,ै वहा ंका िवÖतृत िववरण आपको उपलÊध करा दूगंा। 

®ीमती र±ाताई खाडसे (रावेर):  माननीय अÅय± महोदया, म§ आपके माÅयम स ेमाननीय मýंी जी 

स ेपूछना चाहती हó ंिक िजतने भी ÿाइवेट बीटीएस ह§, उनकì कई बार कॉल űॉÈस कì समÖया आती 

है। इंटरनेट सिवªस डाउन रहती है। लेिकन उनकì िशकायत करन ेके िलए िजला Öतर पर कहé भी 

ÓयवÖथा नहé है। ³या हम वैसी ÓयवÖथा कर सकते ह§, िजसके कारण लोगŌ को सिुवधा हो सके?  

®ी मनोज िसÆहा : माननीय अÅय± महोदया, माननीय सदÖय महोदया के ÿĳ का उ°र म§न ेपहल े

ही िदया है। हमार ेयहा ऑलरडेी वह िसÖटम है। आप चाहे तो हमार ेयहां सीधे खबर करा सकती ह§। 

हम इसकì िचÆता कर¤गे िक आपकì जो किठनाई ह,ै वह समाĮ हो जाए। 

 

            

         (इित) 
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ÿĳ 103 

माननीय अÅय± : डॉ. उिदत राज -  अनपुिÖथत। 

®ी गोपाल शेĘी (मÌुबई उ°र):  माननीय अÅय± महोदया, मýंी जी ने बहòत ही 

िवÖतार से जानकारी दी है, लेिकन अभी भी इसम¤ और सिुवधाए ं िदए जाने कì 

आवÔयकता है। यह जो सरकार कì बीपीओ योजना है;  

“A healthy trend relating to employment of women and persons 

from marginalised section of society indicating digital 

empowerment in smaller towns and cities” 

 

यह बहòत ही अ¸छी Öकìम है। इसम¤ वूमैन एमपॉवरम¤ट भी होगा लेिकन इसका दायरा 

बहòत ही जÐदी बढ़ाकर इसकì एक åरपोटª सदन को देनी आवÔयक है िजससे हम¤ पता 

चलेगा िक िकतनी मिहलाओ ंको इसम¤ नौकरी िमली है और एमपॉवरम¤ट म¤ िकतनी 

विृĦ हòई है। जो सिवªस है, वह सिवªस िकतने लोगŌ तक हम पहòंचा पाए ह§, यिद इसकì 

जानकारी मंýी महोदय देते ह§ तो देश के लोगŌ को इसकì जानकारी उपलÊध होगी।  

®ी रिव शकंर ÿसाद : माननीय अÅय± महोदया, जो ÿĳ माननीय शेĘी जी ने पूछा 

है, अभी पूवª के ÿĳ म¤ आदरणीय मनोज जी ने िडिजटल इंिडया कì बात कही। 

िडिजटल इंिडया का कायªøम ÿधान मýंी जी के िनद¥श म¤ समावेशी िडिजटल भारत 

बनाने का है । म§ बहòत ही िवनăता से सदन को सूिचत करना चाहóंगा िक वषª 2014 म¤ 

आई.टी. का मýंी बनने के बाद म§ ब§गलłु म¤ गया था। वहां नैसकॉम कì मीिटंग बड़ी 

आई.टी. कंपनी से थी। बाहर िबहार, एम.पी., यू.पी, के ब¸चे खड़े थे। उनका कहना था 
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िक ऐसा कìिजए िक हम अपने शहरŌ कì तरफ लौट सक¤ । इसिलए छोटे शहरŌ म¤ 

बीपीओ योजना बनाई गई। पहले हमने 48000 सीट्स देश के िलए दé और नॉथª-ईÖट 

के िलए अलग से 5000 सीट्स दé। 

माननीय अÅय± महोदया, मझेु सदन को बताते हòए खशुी हो रही है िक वषª 

2015 म¤ हमने Öकìम बनाई। अभी तक दशे म¤ हमने 205 यूिनट्स एÿूव कर दी ह§ जो 

देश के 101 छोटे शहरŌ म¤ ह§। 113 यूिनट्स शłु हो गयी ह§ िजसम¤ 21858 लोगŌ को 

नौकरी िमली है। बड़ी सं́ या म¤ छोटे गांवŌ कì बि¸चयां ह§ जो काम कर रही ह§। लेिकन 

म§ एक बात सदन को बताना चाहóंगा िक जहां-जहां शłु हòआ है, िवशाखाप°नम भी है, 

भीमावरम भी है, ितŁपित आÆň ÿदेश म¤, ®ीनगर जÌमू-सोपोर जÌमू-कÔमीर म¤ है। जो 

आतंकवाद कì बात हम लोग करते ह§, उस जÌमू-कÔमीर म¤ बीपीओ शłु हो गया है। 

पटना, मजुÉफरपरु, कोयÌबटूर, मदरुई म¤ भी यह शłु है और उ°र ÿदेश म¤ देवåरया, 

बरेली, लखनऊ और कानपरु इÂयािद जगहŌ पर बीपीओ शłु हो गया है। झारखंड म¤ 

भी रांची म¤ शłु हो गया है और आपके ±ेý म¤ भी जÐदी आने वाला है। कहने का 

मतलब यह है िक छोटे शहरŌ म¤ जो समावेशी भारत है, आज बड़ी सं́ या म¤ काम हो 

रहा है। 

(1130/PS/RAJ) 

 अÅय± महोदया, नॉथª-ईÖट म¤ कोिहमा, इÌफाल और गवुाहाटी जैसे ÖथानŌ पर 

बीपीओ शłु हो गया है। इसम¤ बहòत सारी कंपिनयŌ को िवदेश से भी काम िमल रहा है, 

िजनम¤ अमेåरका, इंगल§ड और आÖůेिलया जैसे देश ह§। हम एÌपावरम¤ट करने कì बात 

करते ह§। शेĘी जी कì एक बात सही है। अभी हमारा फÖटª फेज म¤  48 हजार सीट्स 
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का टारगेट है। जब वह पूरा हो जाएगा तो इसका और िव Öतार होगा, इसके बार ेम¤ हमारा 

ŀिĶकोण बहòत खलुा हòआ है। 

 अÅय± महोदया, म§ एक बात बहòत िवनăता के साथ कहना चाहóंगा िक म§ स¤टर 

म¤ पांच-छ: सीट्स पर गया था। म§ने बि¸च यŌ के चेहर ेपर नई आशा देखी है, िजनम¤ 

दिलत पåरवार कì बेिटयां ह§, मािजªनलाइºड पåरवार कì बेिटयां ह§। अभी ÿधान मýंी 

जी ने िदÐली से ऐसे लाभािथªयŌ के िलए बात कì थी तो बहòत सारी ऐसी बेिटयŌ से भी 

उनको बात करने का अवसर िमला। यह अ¸छा ÿोúाम है। म§ उÌमीद कłंगा िक  सदन 

इसका अिभनंदन करगेा। 

SHRI V. ELUMALAI (ARANI): Thank you, Hon. Speaker Madam. 

 Today, the BPO is on metro-centric basis. The majority of the 

population in India resides in metro cities like Mumbai, Delhi, 

Chennai and Bengaluru, etc. There is a growing trend of people 

migrating from rural areas to metro cities.  

 Therefore, I would like to know from the hon. Minister whether 

the Government has any plan to create more BPOs or ITeS seats in 

rural areas. 

SHRI RAVI SHANKAR PRASAD:  Madam, I wish to inform the hon. 

Member who I believe comes from Tamil Nadu. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER: Yes, he is from Tamil Nadu.  
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SHRI RAVI SHANKAR PRASAD: I only wish to inform him that in his 

State, BPOs have started operating in Madurai, Mayiladuthurai, 

Namakkal, Tiruchirappalli, Tiruppattur, Vellore and all these places. 

… (Interruptions) Metro cities are well-known in the country. But, 

what is important is that one new city is having 400 BPOs operational 

constituting mostly women.  

 Therefore, I take your point that we need to go further below. 

This is a movement which has started, becoming a kind of a digital 

inclusion giving job opportunity. We will take note of your concern. 

We will surely follow it up.  

KUMARI SUSHMITA DEV (SILCHAR): Thank you Madam Speaker. 

 The BPOs actually form an opportunity for employment in many 

areas, especially in smaller cities which have been mentioned here. 

The hon. Minister of IT had been to my constituency on one or two 

occasions. I remember seeing in newspapers a news item regarding 

opening of BPOs in Silchar, Cachar and Districts of Barak Valley.  

Madam, the hon. Minister has mentioned that he has opened 

one BPO in Guwahati. I thank him for that. The only heavy industry 

in my constituency namely the Hindustan Paper Corporation is in 

trouble. Employment is a big challenge. I would request the hon. 
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Minister to tell me that under the North-East BPO Promotion Scheme 

whether there is any development or any plan of starting a BPO in 

any of the districts of Barak Valley in Assam.  

SHRI RAVI SHANKAR PRASAD: Madam, we are very earnestly and 

sincerely following the concerns of the young people of the North-

East. Therefore, when I was finalising the scheme, one scheme 

came for the creation of 48,000 BPO seats for the rest of the country 

and one scheme for the North-East for creation of 5000 BPO seats.  

 I am very happy to announce in this House that two BPOs have 

started operating in Guwahati; two BPOs in Imphal; and there is also 

a BPO in Kohima. Yes, I went to the hon. Member’s constituency. 

Young people met me there. I have taken on-board their concerns. 

The fresh bid is going on. It is very important that people file the bid. 

The requisite and eligible companies must also file the bid. My 

officers go on a roadshow. They talk to the people. The hon. Member 

is the local representative. If a BPO comes in Silchar, beyond the 

political divide and whosoever is in power, the young people of your 

constituency are the ones who will win. If we go with that mode and 

commitment in mind, I am sure, Silchar would have a good opening. 

I have personally pushed this issue. I had been to her constituency 
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a number of times. I know that there is a case for opening a BPO in 

Barak Valley. I will surely look into this. But, I would also urge her to 

ensure that in the bidding process, the IT companies also apply.  

(1135/RC/IND) 

SHRI ARJUN CHARAN SETHI (BHADRAK): Madam, I hail from the 

State of Odisha.  Fortunately, with the blessings of my electorate, I 

have been here since 1971.  The way things are moving in the State 

of Odisha, it is horrible.  I should say that.  No officers are posted in 

different strategic positions.  Recently, I had to go to my constituency.  

My constituency people gheraoed me.  They pressed me to visit the 

places where these things are almost in a mess.   

 So, I would request the hon. Minister, who is a friend of mine, 

to visit the State of Odisha at least once.  As far as I know, during the 

last four years, no officer has visited the State of Odisha.  Therefore, 

I would request you to take a review meeting in the capital city of 

Bhubaneswar, Odisha.   You will be able to find out how they have 

made a mess of things.  You please visit our State to have a first-

hand study of the things.  It is because in my constituency, including 

in my own house, these things are not working.  Therefore, I would 
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once again request you to have a first-hand knowledge of the 

situation. 

SHRI RAVI SHANKAR PRASAD:  Madam before I reply to him, I would 

like to reply to the hon. lady Member from Silchar.  I want to inform her 

that a  fifty-seat BPO has been allotted to Silchar.  It is a good news. 

 As far as hon. Member, Shri Sethi, is concerned, he is a very senior 

Member.  He is entitled to my respect.  I have visited his State a 

minimum of three times.  Recently, I went to inaugurate a Data Centre.  

Before that I went as a Minister of Communications to Puri.  Again, I am 

going to his State on the 4th to inaugurate an STPI.   

 The Prime Minister’s vision is that without the development of 

Eastern India including his State, India cannot progress.  Therefore, we 

are working beyond political divide.  But I want to inform him that in the 

BPO scheme, six BPOs have come up in Bhubaneswar; one in Cuttack 

and one in Jalesar.  They all have started working under the Government 

of India scheme.  I wish him good luck.  However, every problem of the 

State Government should not be passed on to the Central Government.  

We are doing our best and will continue to do our best. 

          (ends) 

HON. SPEAKER: We will take up Q. 104 and Q. 111 together. 
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(Q. 104 and 111) 

HON. SPEAKER: Q. 104 – Shrimati M. Vasanthi – Not present. 

 Q. 111 – Shri K. Ashok Kumar – … (Interruptions) 

डॉ.  िकरीट सोमैया (मÌुबई उ°र पूवª) : अÅय± महोदया,  भिवÕय के 20-30 सालŌ 

का अभूतपूवª िवचार करते हòए माननीय ÿधान मýंी जी ने जो मÌुबई-अहमदाबाद-पून े

बलेुट ůेन का ÿकÐप शłु िकया है, म§ सबसे पहले उसके िलए ÿधान मýंी नरÆेþ मोदी 

जी को धÆयवाद देता हóं। िपछले दो साल म¤ मÌुबई कì ŀिĶ से बहòत महÂवपूणª 

इंĀाÖů³चर चाहे मůेो रेल हो, बलेुट ůेन हो, सैक¤ ड एयरपोटª  हो, डी िलंक रोड हो, 

कोÖटल रोड हो आिद ÿोज³ेट्स को बहòत गित िमली है। 

 महोदया, जब मÌुबई-पूने ए³सÿेस हाईवे गडकरी जी ने शłु िकया था, तब 

टीका-िटÈपणी हो रही थी। म§ जानना चाहता हóं िक बलेुट ůेन के ³या एडवांटेजेज ह§, 

उसका ÿोज³ेट िकतने करोड़ ŁपयŌ का है, उससे ³या बेिनिफट िमलेगा और 

इंडÖůीयलाइजेशन िकस ÿकार से होगा? ल§ड एि³विजशन म¤ भी सरकार ए³ůेि³टव 

ÿाइस देने जा रही है, इस संबंध म¤ माननीय मýंी जी हम¤ जानकारी द¤। 

(1140/vb/snb) 

®ी पीयूष गोयल: माननीय अÅय± महोदया, वाÖतव म¤ माननीय ÿधान मýंी जी का 

िवज़न है िक भारत एक आधिुनक शिĉ बने। भारत कì जनता तथा सभी यािýयŌ को 

िवĵÖतरीय सिुवधाए ँहŌ, वे तेज़ गित से एक जगह से दूसरी जगहŌ पर जा सक¤ , भारत 

म¤ नयी टे³नोलॉजी के आने से हमार ेइंजीिनयसª कì ±मताए ँबढ़¤, हमारी टेि³नकल 

एिबिलटीज़ बढ़¤ और भारत म¤ बनने वाली वÖतएु ँपूर ेिवĵ म¤ ए³सपोटª  हŌ। जब उनके 
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सम± बलेुट ůेन कì कÐपना आयी, तो िसफª  मÌुबई-अहमदाबाद बलेुट ůेन चलाने का 

ही सवाल नहé था, सवाल यह भी था िक इसके िलए पैसे कहा ँसे आएगं,े कौन-सी 

टे³नोलॉजी लेनी है, इसके अÆय लाभ ³या हŌगे। जब इन सब बातŌ पर पूरी तरह से 

समी±ा कì गयी, तो Åयान आया िक जापान कì ‘िशंकनसेन’ टे³नोलॉजी अÂयाधिुनक 

है। लेिकन, यह भी भारत म¤ 50 वषŎ के िवलÌब से आ रही है। जापान म¤ ‘िशंकनसेन’ 

टे³नोलॉजी लगभग मेर ेपैदा होने के वषª के आसपास 1960 म¤ शłु हòई। भारत म¤ इस े

आने म¤ 50 वषª लग गये ³यŌिक मोदी जी अभी आये, तो उÆहŌने सोचा िक देश म¤ 

सिुवधाए ँ लायी जाए।ँ इसके िलए जापान से माý 0.1 परस¤ट पर हम¤ 50 वषª कì 

समयाविध का लोन िमला है। उस पर भी 15 वषŎ तक का मोराटोåरयम है। यह इतने 

समय तक रीपेम¤ट नहé करना पड़ेगा। इसके मĥेनज़र यह ÿोज³ेट बहòत ही सÖते खच¥ 

पर हम लगा पाएगंे। पूरी तरह से एिलवेटेड या ‘अंडर सी’ होने के कारण जमीन पर 

सेÉटी सिुनिĲत हो जाएगी, िकसी को कोई ±ित या हािन नहé पहòचँेगी। इसके साथ ही, 

हमने टे³नोलॉजी ůांसफर भी सिुनिĲत िकया है। जो टे³नोलॉजी भारत म¤ आकर ‘मेक 

इन इंिडया’ के तहत भारत कì अथªÓयवÖथा को बढ़ाएगी और इस टे³नोलॉजी को 

सÖती लागत म¤ बनाने के कारण हम आगे िवĵ कì सभी हाई Öपीड रेल ÿोज³ेट्स को 

ए³सपोटª  कर पाएगंे। सबसे महßवपूणª बात यह है िक मÌुबई-अहमदाबाद कॉåरडोर एक 

इकोनॉिमक कॉåरडोर के łप म¤ डेवलप होगा। इसी ÿकार से हम चाहते ह§ िक देश म¤ 

हाई Öपीड रेल का एक जाल िबछे। अलग-अलग ±ेýŌ म¤ ऐसी हाई Öपीड ůेÆस अवेलेबल 

हŌ। इससे िकसानŌ को भी सिुवधा िमलेगी। उनके पेåरशेबल ÿोड³ट्स तेज गित से दूसर े



25.07.2018    Sh/Hcb       Uncorrected / Not for Publication                                                 26 

 
ÖथानŌ पर पहòचँ सक¤ गे। यािýयŌ को िबÐकुल अÂयाधिुनक िवĵÖतरीय सिुवधाए ँ

िमल¤गी।  

 जहा ँतक जमीन का सवाल है, हमने सिुनिĲत िकया है िक चार गनुा के Öथान 

पर पाचँ गनुा पैसे देकर, यिद कंस¤ट िमल जाए, तो जमीन के एवज़ म¤ पाचँ गनुा पैसे 

द¤गे।  

माननीय अÅय± : ®ी खड़ग ेजी, आप हाई Öपीड रेल पर ÿकाश डािलएगा। 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª): माननीय अÅय± महोदया, यह ÿĳ ®ी िकरीट 

सोमैया जी Ĭारा पूर ेसदन को बलेुट ůेन के बार ेम¤ िवÖतार से समझाने के िलए पूछा 

गया है। लेिकन, म§ कहना चाहता हó ँ िक यह आइिडया आपका नहé है। यह पहले से 

चलते हòए आया है। आप इससे संबंिधत पहले कì फाइÐस देख¤। एक लाख दस हजार 

करोड़ Łपये खचª करके अगर आप 500 िकलोमीटर तक का हाई Öपीड रेल कॉåरडोर 

बना रहे ह§, इसकì कॉÖट एक तरफ है। दूसरी बात, कोई साधारण उपभोĉा या याýी 

उसम¤ नहé जाएगा। उसे इसके िलए हवाई जहाज से भी ºयादा िकराया देना पड़ेगा।  

 आप िकसानŌ कì बात कह रहे ह§, जब िकसान इसे ůांसपोटª  के łप म¤ इÖतेमाल 

करगेा, तो ³या उसके ÿोड³ट्स कì लागत उसे िमल पाएगी? इस ÿकार से, िकसान 

अपने सामान को बलेुट ůेन म¤ नहé ल ेजा पाएगा।  

 म§ कहना चाहता हó ँिक इसके िलए आज तक जो ल§ड िमलनी चािहए थी, वह 

नहé िमली है और इसम¤ िजतने भी ůै³स ह§, अब तक उसके िलए कोई मेनटेन¤स कì 

ÓयवÖथा नहé कì गयी है। इलैि³ůिफकेशन का जो काम पूर ेदेश म¤ होना था, वह थोड़ा-

बहòत हो रहा है। …(Óयवधान) 
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(1145/PC/SNB) 

माननीय अÅय± : आप अपना ÿĳ तो पूछो। 

…(Óयवधान) 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª) : मैडम, म§ यह इसिलए पूछ रहा हóं, ³यŌिक इसी 

पैसे से हम हजारŌ िकलोमीटर के अ¸छे रेलवे ůै³स बनाने का काम कर सकते ह§। 

…(Óयवधान) मेरा एक लाÖट ÿĳ है। …(Óयवधान) चाहे पहले कì कोई भी सरकार हो, 

तीन िडवीजन करने का वादा पहले यहां हòआ था। …(Óयवधान) एक िडवीजन जÌमू 

और कÔमीर, एक असम और एक गलुबगाª म¤ होना था। …(Óयवधान)  इसके िलए लैÁड 

भी िदया गया था, लेिकन अब तक ये तीन िडवीजसं ओपन नहé हòए ह§। मेरा चौथा ÿĳ, 

िजसके बार ेम¤ टी.डी.पी. और कांúेस वाल ेभी पूछ रहे ह§, यह है िक जो िवशाखापट्नम 

म¤ ज़ोनल िडवीज़न …(Óयवधान) ये सार ेवाद ेह§। …(Óयवधान) 

माननीय अÅय± : खड़ग ेजी, आप तो समझदार ह§। िफर म§ आपको टोकती हóं, तो 

आप गÖुसा होते ह§। अगर आपको बलेुट ůेन के बार ेम¤ कुछ पूछना है, तो पूिछए।  

…(Óयवधान) 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª) : मैडम, ये सब वाद ेह§। ये कब पूर ेिकए जाएगं?े  

…(Óयवधान) 

माननीय अÅय± : यस िमिनÖटर?  

…(Óयवधान) 

माननीय अÅय± : आप सब बैिठए। 

…(Óयवधान) 
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®ी पीयूष गोयल : अÅय± महोदया, माननीय लीडर ऑफ िद कांúेस पाटê ने 11 ÿĳ 

पूछे ह§। …(Óयवधान) मझेु उÌमीद है िक आप मझेु इन 11 ÿĳŌ का जवाब देने का मौका 

द¤गी। …(Óयवधान) चूंिक माननीय खड़ग ेइतने सीिनयर लीडर ह§, इसिलए म§ चाहता हó ं

िक उनको यह बात Åयान म¤ आए कì सदन कì कायªवाही कैसे चलती है और सरकार 

कैसे चलती है। …(Óयवधान) शायद वे भी रेल मýंी रह चकेु ह§।                …(Óयवधान) 

इसिलए ज़łरी है िक इन 11 ÿĳŌ के माÅयम से परुानी सरकार और हमार ेबीच का 

पदाªफाश हो और बदलाव िदखे।…(Óयवधान) उÆहŌने 11 ÿĳ पूछे ह§। …(Óयवधान) 

मैडम, पहले तो उÆहŌने एक माननीय सदÖय - माननीय िकरीट सोमैया जी के ÿĳ के 

ऊपर ÿĳ िचÆह उठाए। …(Óयवधान) म§ समझता हóं िक यह आपि°जनक है। 

…(Óयवधान) िकसी भी सदÖय के मन म¤ अगर कोई ÿĳ है, तो वह उसे उठा सकता 

है। …(Óयवधान) जब कांúेस के सदÖय कोई ÿĳ उठाते ह§, तब हमने कभी ऑÊज³ेट 

नहé िकया। …(Óयवधान) खड़ग ेजी का यह कहना िक िकरीट जी ने अपना ÿĳ इसिलए 

उठाया, िक म§ उसका Óया´यान कर सकंू, यह एकदम आपि°जनक िवषय है। 

…(Óयवधान) 

माननीय अÅय± : यह ÿĳ िकरीट जी का है ही नहé। 

…(Óयवधान) 

®ी पीयूष गोयल : इसी का अब म§ इनको Óया´यान करता हóं। …(Óयवधान) इनका 

पहला ÿĳ था िक यह बलेुट ůेन पहले से आई है। …(Óयवधान) यह बहòत अ¸छी बात 

है। …(Óयवधान) म§ Öवागत करता हóं िक कांúेस के समय यह ÿोज³ेट आया।                

…(Óयवधान) आज ³यŌ ये इसके बार ेम¤ रो रहे ह§? …(Óयवधान) आज ³यŌ ये इसकì 
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आलोचना कर रहे ह§? …(Óयवधान) आपको तो खशु होना चािहए िक जो काम आप 

रेल मýंी के नाते नहé कर पाए, वह काम इस सरकार ने कर के िदखाया। …(Óयवधान) 

िजस काम के िलए आप पैसा नहé ला पाए, हम सÖते म¤ ÿोज³ेट लगा रहे ह§। 

…(Óयवधान) तो आप रो ³यŌ रहे ह§? …(Óयवधान) आप तो खशु होइए िक आपका 

अधूरा काम हमने पूरा िकया।…(Óयवधान) आप एक लाख दस हजार करोड़ Łपये के 

खच¥ कì िचंता कर रहे ह§।…(Óयवधान) मैडम, एक लाख दस हजार करोड़ Łपये से देश 

को जो फायदा होने जा रहा है, जो टै³नोलॉजी आएगी, िजस मेक इन इंिडया ÿोúाम 

का पूरा कॉåरडोर डेवलप हो गया है, जैसा िक म§ने अभी बताया है, ये सब होलेिÖटक 

िथंिकंग इनकì समझ म¤ तो आ ही नहé सकती है, ³यŌिक इनके मन म¤ तो गलुबगाª का 

िडवीज़न है।…(Óयवधान) गलुबगाª उनकì कॉिÆसिटटुएसंी है। …(Óयवधान) आिखर 

कब तक रेलवे का राजनीितकरण होगा? …(Óयवधान) कब तक रेल मýंी अपने ही 

िवषय के बार ेम¤ सोच¤ग ेिक मेरा िडवीज़न बने, बाकì जाए ंभाड़ म¤।…(Óयवधान) चाहे 

उसके िलए 250 करोड़ Łपये लग जाए,ं पर मेरी कॉिÆसिटटुएसंी म¤ मेरा िडवीज़न बन 

जाए।…(Óयवधान) यह कोई सोच है? …(Óयवधान) इस तरीके से सरकार चलती है? 

…(Óयवधान) आप कहते ह§ िक ऑिडªनेरी कंÛयूमर कैसे बढ़ेगा? …(Óयवधान) 

इसीिलए तो माý Èवाइंट वन परस¤ट लोन पर हम पैसा लाए…(Óयवधान) तािक 

ऑिडªनेरी कंÛयूमर पर बोझ कम हो।…(Óयवधान) ये Éयूचर म¤ ůेन का ÿाइस आज के 

हवाई जहाज के ÿाइस से कंपेयर कर रहे ह§।…(Óयवधान) यह कैसा कंपåैरज़न है? 

…(Óयवधान) Éयूचर म¤ ůेन का ÿाइस और Èलेन का ÿाइस अपने आप एडजÖट होगा। 

…(Óयवधान) इसके बाद ये पूछते ह§ िक िकसान अपना सामान कैसे लेकर जाएगा? 
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…(Óयवधान) यही तो इस सरकार कì खािसयत है।…(Óयवधान) हम िकसान के िलए 

िवशेष सिुवधाए ं बनाते ह§।…(Óयवधान) िकसान को अलग रेट िदया 

जाएगा।…(Óयवधान) उसके िलए अलग ůेन चलाई जाएगी।…(Óयवधान) िफर ये कहते 

ह§ िक लÁैड नहé िमला।…(Óयवधान) इनके ज़माने के 40 साल परुाने ÿोज³ेट को आज 

तक लÁैड नहé िमला है।…(Óयवधान) हमारा ÿोज³ेट तो एक साल परुाना 

है।…(Óयवधान) लगभग सभी जगह यह तय हो गया है िक लÁैड िमल 

जाएगी।…(Óयवधान) इस पर अ¸छी बातचीत चल रही है।…(Óयवधान) महाराÕů और 

गजुरात सरकार पूर ेतरीके से हमार ेसाथ कोऑपरटे कर रहे ह§।…(Óयवधान) लÁैड 

िमलने के बार े म¤ मझेु कोई तकलीफ नहé लग रही है, ³यŌिक हम एक ईमानदार 

ÓयवÖथा को लेकर वहां जा रहे ह§।…(Óयवधान) हम इनकì तरह नहé ह§, जो 40 सालŌ 

म¤ लाइन नहé ल ेपाते ह§, िजससे ÿोज³ेट्स िडले होते ह§ और उनकì कॉÖट्स ओवर 

रन होती है।…(Óयवधान) इÆहŌने कहा िक ůैक म¤िटन¤स नहé हो रहा है।…(Óयवधान) 

माननीय खड़गे जी शायद नहé जानते ह§ िक िजतना ůैक म¤िटन¤स आज एक साल म¤ 

हो रहा है, उतना उनके समय म¤ तीन सालŌ म¤ नहé होता था।…(Óयवधान) हमने िपछले 

वषª अकेले लगभग 4500 िकलोमीटर रेल ůै³स का åरÆयअुल िकया है। …(Óयवधान)  

(1150/BKS/RU) 

यह बताय¤, अगर इÆहŌने इतने वषŎ म¤ उतना काम िकया।…(Óयवधान) 

इलैि³ůिफकेशन उÆहŌने एकनॉिलज िकया, उनकì जानकारी के िलए म§ बता दू ंिक वषª 

2013-14 म¤ कुल 800 िकलोमीटर इलैि³ůिफकेशन होता था।  िपछले वषª म¤ 4100 
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िकलोमीटर इलैि³ůिफकेशन हòआ। यह होता है काम करने का ढंग। जैसा माननीय 

ÿधान मýंी कहते ह§, हम लटकाते, भटकाते नहé ह§, हम काम करने वालŌ म¤ से ह§।  

 यह डबिलंग कì बात कर रहे ह§। …(Óयवधान) 

माननीय अÅय± : वह आपके ÿĳ का जवाब द ेरहे ह§, म§ इसम¤ ³या कर सकती हóं? 

®ी पीयूष गोयल: इस देश कì आजादी को 65 वषª हो गए, िजसम¤ पचास वषª कांúेस 

ने शासन िकया। आपने 11 ÿĳ पूछे ह§, म§ उन 11 ÿĳŌ का जवाब द ेरहा हóं। आपने 

डबिलंग कì बात पूछी, म§ आपको डबिलंग का एक िकÖसा सनुाता हóं। आजादी के 65 

वषª, िजसम¤ एक पाटê ने पचास वषª और एक पåरवार के सदÖय या उनके बैठाए हòए 

सदÖय ने 48 वषª राज िकया।  

1152 hours  

(At this stage, Shri Naramalli Sivaprasad came 
and stood near the Table.) 

… (Interruptions) 

1152 hours  

(At this stage, Shri Naramalli Sivaprasad went back to his seat.) 

… (Interruptions) 
®ी पीयूष गोयल : आज भी मÌुबई से बंगलूł, मÌुबई से चेÆनई, मÌुबई से हैदराबाद ये 

लोग डबल ůैक नहé बना पाए और वह भी 65 वषŎ के समय म¤ नहé बना पाए। हमने 

उस काम को िलया और इसी वषª के आिखर तक या माचª तक पूर ेůैक का डबिलंग हो 

जाएगा।  
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 आिखर म¤ म§ बताना चाहता हóं िक यह जो पैसा है, यह इस ÿोज³ैट के िलए 

िमला है, ऐसा नहé है िक इस पैसे से आप और कुछ कर सकते ह§। It is a project-

specific international loan. ÿोज³ैट Öपेिसिफक लोन उसी के िलए यूज हो 

सकता है, िकसी और मद म¤ यह यूज नहé हो सकता। लिेकन हमने कभी पैसे कì कमी 

को ए³स³यूज नहé बनाया। रेलवे को भारत सरकार से पयाªĮ पैसा िमला है। मोदी जी 

ने पैसे कì कमी के कारण रेलवे का कोई काम Łकने नहé िदया।  

SHRI K. ASHOK KUMAR (KRISHNAGIRI): Madam, it has been 

reported that 80 per cent of the land acquisition for the bullet train 

shall be completed by December, 2018.  However, it has also been 

reported that so far even an acre of land has not been acquired.  

Therefore, I would like to know as to how the Railways are planning 

to acquire such a huge area of land during such a short period of 

time. … (Interruptions) 

SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA):  Madam, this is not 

fair.  This is not the way to reply.… (Interruptions) 

SHRI PIYUSH GOYAL:  Well, you ask such questions and I answer 

you in the same voice. … (Interruptions) 

 Madam, as regards the hon. Member’s supplementary, land 

acquisition does not happen in piece-meal.  We have taken up the 

issue of entire land acquisition of 1485 hectares.  Land acquisition 
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has been done in 12 districts and work is in progress.  In regard to 

some small patches, there are some people who are objecting to it.  

We will have a healthy dialogue with them.  We will have a social 

impact study done and the entire land will be acquired well in time.  

           (ends) 

माननीय अÅय± : ÿĳ सं́ या 105 - ®ी रावसाहेब दानवे पाटील -- उपिÖथत नहé। 

®ी वीरÆेþ कÔयप जी, आप बोिलये। 
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(ÿĳ 105) 

®ी वीरÆेþ कÔयप (िशमला): अÅय± महोदय, मोदी सरकार के माÅयम से िडिजटल 

इंिडया, मेक इन इंिडया और िÖकल इंिडया ये तीन चीज¤ बहòत ही ÿभावी ढंग से काम 

कर रही ह§। लेिकन आज यह ÿĳ िडिजटल इंिडया के साथ जड़ुा हòआ है और हम¤ खशुी 

है िक भारतनेट के माÅयम से आज ढाई लाख पंचायतŌ को जोड़ने का जो कायª चला 

हòआ है, वह भी संतोषजनक है। परतं ुम§ माननीय मýंी जी से एक बात पूछना चाहता हóं, 

आपने कहा िक जो 25 हजार वाई-फाई हॉट Öपॉट्स ह§, उÆह¤ आप जÐदी भारतनेट के 

माÅयम से जोड़ना चाहते ह§। जैसा आपको मालूम है िक सांसद आदशª úाम योजना के 

अंतगªत सभी सांसदŌ ने एक-एक गांव गोद िलया था और अभी तक तीन-तीन गांव 

सभी सांसद गोद ल ेचकेु ह§।  

 म§ जानना चाहता हóं िक ³या मýंी जी इन हॉट Öपॉट्स को सांसद आदशª úाम 

योजना के अंतगªत जो गांव गोद िलए गए ह§, उन सभी गांवŌ म¤ Āì वाई-फाई कì सिुवधा 

ÿदान कर¤ग?े  

इसके साथ ही कहना चाहता हóं िक म§ िहमाचल ÿदेश कì िशमला पािलªयामÆेůी 

कांÖटीटुएसंी से आता हóं। म§ मýंी जी से पूछना चाहता हóं िक  पावर िúड के माÅयम से 

आप जो कनेि³टिवटी द ेरहे ह§, वह बहòत Öलो जा रही है। इसिलए मýंी जी ³या आप 

उसे एनहांस करने के िलए कोई कारªवाई कर¤ग?े 

®ी मनोज िसÆहा: अÅय± महोदय, माननीय सदÖय ने कई सवाल एक साथ पूछे ह§। 

25 हजार वाई-फाई हॉट Öपॉट केवल भारत संचार िनगम िलिमटेड अपने úामीण 

ए³सच¤िजज म¤ लगा रहा है। कुल ढाई लाख वाई-फाई हॉट Öपॉट हम पूर ेदेश म¤ लगाएगं।े 
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(1155/GG/KSP)  

देश कì कोई úाम पंचायत इस योजना म¤ नहé छूटेगी। िजतने भी आपके सांसद 

आदशª úाम ह§, सभी उसम¤ आ जाएगं,े इसिलए उसम¤ िचंता करने कì कोई जłरत नहé 

है। …(Óयवधान) दूसरी बात माननीय सदÖय ने िहमाचल ÿदशे कì भारत नेट 

पåरयोजना के बार ेम¤ कही है। इस पåरयोजना को तीन सीपीएसयूज़ कर रहे ह§। एक 

भारत संचार िनगम िलिमिटड है। दूसरा पॉवर िúड कॉपōरेशन ऑफ इंिडया िलिमिटड 

है और तीसरा रेल-टेल है। जो िहली एåरयाज़ ह§, वहां पॉवर िúड को लगाया गया है, 

³यŌिक  ओवर हैड वायसª के माÅयम से हम ऑिÈटकल ल ेजा सकते ह§। िहमाचल ÿदेश 

के कुछ गांव ऐसे ह§, जहां हम ऑिÈटकल फाइबर नहé पहòचंा पा रहे ह§, जैसे हम उ°र-

पूवª म¤ सैटेलाइट के माÅयम से सिुवधा द ेरहे ह§, वैसे ही वहा ंभी हम िवचार कर¤गे। इस 

पåरयोजना के िलए जो समय-सीमा िनधाªåरत है, उसी के अंदर ही इसको पूरा िकया 

जाएगा।  

DR. BOORA NARSAIAH GOUD (BHONGIR): Madam Speaker, 

Digital India is a very important programme, not because it is 

technologically innovative, but it is important because it is aimed at 

improving the life of poor people. Our State Telangana is very 

actively involved in this programme. Even the Prime Minister’s 

DISHA programme is also running effectively and every district has 

got a Coordinator. Now, under the Prime Minister’s DISHA 

programme, in each village 300 people are being educated. They are 
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made digitally literate and each person is paid Rs. 500. I have got six 

districts under my parliamentary constituency. I have been 

personally interacting with all the Coordinators. The biggest problem 

in villages is lack of proper net connectivity. Now, Broadband is given 

to villages. But unless and until net connectivity really happens, it will 

not be helpful. Today, under Swacch Bharat programme, if you want 

to know who has got a toilet in his house, we can check it through 

the App. But without net connectivity in villages, this programme 

cannot progress further. 

 So, I would like to know as to whether the hon. Minister will take 

it on a Mission mode. In the case of Swacch Bharat programme, the 

Government has declared that entire country will be made Open 

Defecation Free by 2nd October, 2019. Similarly, we can take up this 

programme also on a Mission mode and set a deadline. Unless and 

until we do it on a Mission mode by involving all State Governments 

and allocate adequate funds, we will not be able to really achieve the 

target of Digital India programme and also, we will not be able to fulfil 

the dream of every citizen of our country, including our Prime 

Minister. Therefore, I would like to know what the Minister is going to 

do in this direction. 
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®ी मनोज िसÆहा : अÅय± महोदया, माननीय सदÖय ने सही कहा है िक  िडिजटल 

इिÁडया के िलए जो आधारभूत संरचना है, वह हम बनाते ह§। म§ माननीय सदÖय के 

Åयान म¤ लाना चाहता हूॅ ं िक तेलगंाना राºय के जो ÿोज³ैट्स ह§, उनको तेलगंाना 

सरकार खदु ही कर रही है। हमने उनको पूरा पैसा द ेिदया है। अब तेलगंाना सरकार 

पर िनभªर करता है िक  िकतनी जÐदी वे इस पåरयोजना को पूरा कर¤गे। यिद उनको 

कोई टैि³नकल अिसÖट¤स चािहए, वह हम पूरी तरह से देने के िलए तैयार ह§। देश के 

आठ राºय जो Öवय ंइस पåरयोजना को कर रहे ह§, उनम¤ तेलगंाना भी एक राºय है। 

तेलगंाना के आईटी मýंी मझु से िमले थ,े उसके साथ कुछ और भी उÆहŌने जोड़ा हòआ 

है, तो म§ चाहता हूॅ ंऔर म§ उÌमीद करता हूॅ ंिक  तेलगंाना कì राºय सरकार जÐदी से 

उस पåरयोजना को पूरा करगेी। हमने जो लàय रखा है, वह माचª, 2019 तक का रखा 

है। हम सदन म¤ िवĵासपूवªक कहना चाहते ह§ िक  हम¤ उÌमीद है िक  माचª, 2019 तक 

हम इसे पूरा कर ल¤गे। 

(ends) 
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(Q. 106) 

SHRI PINAKI MISRA (PURI): Madam Speaker, it is very 

disappointing that the hon. Minister of Defence is not present now. I 

mean no disrespect to the hon. Minister of State for Defence. 

HON. SPEAKER: You should not say this. He is dealing with it and 

that is why he is present here. 

… (Interruptions) 

माननीय सभापित: आप इस तरह से राºय मýंी का अपमान मत कìिजए।  

…(Óयवधान) 

SHRI PINAKI MISRA (PURI): It is very unfortunate that when such a 

vital question is being taken up, the hon. Minister of Defence is not 

here. 

HON. SPEAKER: The Minister of State is also capable. 

SHRI PINAKI MISRA (PURI): I mean no disrespect to him. But the 

Minister of Defence should have been here. 

माननीय सभापित: वे भी उ°र देने म¤ स±म ह§।  

…(Óयवधान) 

SHRI PINAKI MISRA (PURI): I meant no disrespect to him. I have 

already said that. 
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 Anyway, these figures are alarming. These figures show that 

there is five times disparity in the military expenditure between India 

and China. We know what China’s intentions in the Northeast are. 

They are encircling us on all sides and in the Northeast, they refuse 

to acknowledge Arunachal Pradesh till today and we have seen what 

happened in Doklam. What do we do when there is five times 

disparity in military expenditure between our two countries? Last 

year, our military expenditure was 56 billion US dollars and their 

figure was 216 billion US dollars. This year, our figure is 64 billion US 

dollars as compared to their expenditure of 228 billion US dollars. 

So, how long will our soldiers be martyred because of lack of military 

expenditure? What is the Government’s thinking on this? 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (DR. 

SUBHASH RAMRAO BHAMRE): Madam Speaker, through you, I 

would like to inform the hon. Member as well as the House that with 

regard to the comparison he is trying to make and the figures that he 

has given, it is not exactly five times, but then I will come to his point. 
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(1200/SRG/CS) 

 Please listen to me.  The total defence budgetary estimate for 

2018-19 is Rs. 4,04,000 crore, which is Rs. 44,000 crore more than 

the budgetary estimate of 2017-18. The percentage increase in 

budgetary estimate for 2018-19 over budgetary estimate of 2017-18 

is 12.37. The capital budget of Ministry of Defence for 2018-19 is Rs. 

99,563 crore, which is an increase of almost Rs. 8,000 crore. The 

capital budget of 2017-18 is Rs. 91,000 crore.  I would like to bring 

one issue to the hon. Member’s notice that the capital budget of 

Ministry of Defence for 2018-19 is approximately 33 per cent of the 

total capital expenditure of the Central Government.  

I will give you the comparative figures relating to China and 

India.  There is no official data relating to China’s annual defence 

budget available in this Ministry. However, as per Stockholm 

International Peace Research Institute database on military 

expenditure,  comparative data of India and China for 2016-17 is as 

follows: India’s military expenditure for 2016-17 in  terms of 

percentage to GDP is 2.5 while China’s military expenditure in terms 

of percentage of GDP is 1.9. … (Interruptions). Then,  the percentage 

of government expenditure on military … (Interruptions) 
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HON. SPEAKER: You complete the issue. 

… (Interruptions) 

DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE:  Please listen. As regards 

percentage share of Government’s spending on defence, India is at 

9 per cent, while China is at 6 per cent. … (Interruptions).  

HON. SPEAKER:  Thank you.  

QUESTION HOUR OVER 
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RULING RE: NOTICES OF ADJOURNMENT MOTION 

 

1202 बजे   

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मझेु विविन्न विषयों पर कुछ सदस्यों से 

स्थगन प्रस्ताि की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं। यद्यवप ये मामले महत्िपूणण हैं तथावप इनके वलए 

आज की कायणिाही में व्यिधान डालना आिश्यक नहीं है। इन्हें अन्य अिसरों पर 

उठाया जा सकता है, इसवलए मैंने स्थगन प्रस्ताि की वकसी िी सूचना के वलए अनमुवत 

प्रदान नहीं की है।  

…(व्यिधान) 
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RE: QUESTION OF PRIVILEGE 

Statements by Prime Minister and Minister of Defence 

 

HON. SPEAKER: Yes Kharge ji… (Interruptions) 

SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA): Under Rule 220 of 

the Rules of Procedure and Conduct of Business in Lok Sabha, I 

hereby give notice to move Privilege Motion against Prime Minister 

Shri Narendra Modi … (Interruptions) for making misleading 

statement in his speech on the debate of No-Confidence Motion in 

Lok Sabha on 20th July, 2018. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER: It is under my consideration. I will see to it.  

… (Interruptions) 

श्री नननिकान्त दबु े(गोड्डा) : महोदया, ये गलत कर रहे हैं।…(व्यिधान) 

श्री अनरुाग न िंह ठाकुर (हमीरपुर) : महोदया, हमने िी नोविस वदया हुआ 

है।…(व्यिधान) 

श्री ज्योनतरानदत्य माधवराव न िंनधया (गनुा) : महोदया, रूल 222 के तथागत हम 

लोग एक वप्रविलेज मोशन रक्षा मंत्री के विरूद्ध मूि कर रहे हैं। उन्होंने वजस तरीके से 

पूर ेसदन और पूर ेदेश को ििकाने की कोवशश की है, िे असत्य िाक्यों के आधार पर 

राफेल डील के नाम को छुपाने की कोवशश कर रही हैं।…( व्यिधान) क्या सरकार ने 

भ्रष्टाचार वकया है?…(व्यिधान) 



25.07.2018    Dir(Ks-Kvj)           Uncorrected/Not for publication                                            287 

 

माननीय अध्यक्ष : मझेु सिी वप्रविलेज मोशंस वमले हैं। It is under my 

consideration. That’s all.  

… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: Now, papers to be laid on the Table.  

… (Interruptions) 

र ायन और उववरक मिंत्री तथा  िं दीय कायव मिंत्री (श्री अनन्तकुमार) : महोदया, 

आपने खड़गे जी, ज्योवतरावदत्य जी और के.सी.िेणगुोपाल जी को वप्रविलेज मोशन पर 

मेंशन करने का मौका वदया है। 

माननीय अध्यक्ष : दोनों के वप्रविलेज मोशन अलग-अलग हैं। दो अलग-अलग 

नोविसेज हैं। कुछ लोगों ने प्रधान मंत्री के वखलाफ वदया है, कुछ लोगों ने रक्षा मंत्री के 

वखलाफ वदया है।  

श्री अनन्तकुमार : महोदया, इन चार लोगों के िी अलग-अलग नोविसेज हैं। उनको 

िी एक-एक िाक्य मेंशन करने का मौका दीवजए।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : अलग-अलग से मेरा मतलब है वक इनका वप्रविलेज मोशन अलग-

अलग व्यवियों के वखलाफ है। आप सिी का वप्रविलेज मोशन एक ही व्यवि के वखलाफ 

है। इसवलए मैंने दो लोगों को बोलने की अनमुवत दी है। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : एक वमनि, आप बैवठए।  

श्री नननिकान्त दबु े (गोड्डा) : महोदया, हम सबका अलग-अलग नोविस 

है।…(व्यिधान) 
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माननीय अध्यक्ष : ज्योवतरावदत्य जी, आप बैवठए। मैं आपकी बात कर रही ह ूँ। आप 

बैवठए। मैं देख रही ह ूँ। मैं बोल रही ह ूँ। आप बैवठए।   

(1205/RV/KKD) 

श्री अनन्तकुमार: मैडम, विषय अलग है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: अनन्तकुमार जी, एक बात समझ लीवजए। मैं िी जो कर रही ह ं, िह 

समझकर कर रही ह ं। विपक्ष के पाूँच लोगों ने अलग-अलग नोविसेज वदए हैं। पाूँच लोगों 

ने अलग-अलग वप्रविलेज नोविसेज, against the Prime Minister वदए हैं। पाूँच 

लोगों ने अलग-अलग वप्रविलेज नोविसेज, against the Raksha Mantri वदए हैं। 

पाूँच की तरफ से मैंने केिल एक-एक को बोलने की अनमुवत दी है। मैंने एक माननीय 

सदस्य को प्रधान मंत्री के बार ेमें बोलने की अनमुवत दी और दूसर ेमाननीय सदस्य को 

रक्षा मंत्री के बार ेमें बोलने की अनमुवत दी।  

 आपकी तरफ से चार नोविसेज हैं, but that was against one person 

only.  

… (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: अगर मैं आप सबको बोलने की अनमुवत दूगंी तो वफर इधर से िी 

पाूँच लोगों को बोलने की अनमुवत देनी पड़ेगी। 

…(व्यिधान) 

श्री अनन्तकुमार: मैडम, अनरुाग ठाकुर जी का विषय अलग है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: अनरुाग ठाकुर जी को मैंने कल बोलने वदया था। 

…(व्यिधान) 
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श्री अनरुाग न िंह ठाकुर (हमीरपुर): अध्यक्षा जी, कल मैं विषय को कहां रख पाया 

था? कल मझेु मौका नहीं वमला।…(व्यिधान) 

श्री ज्योनतरानदत्य माधवराव न िंनधया (गनुा): मैडम।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप बैवठए। जब मैं बात कर रही ह ं तो ऐसा नहीं चलेगा। आई-एम-

सॉरी। 

…(व्यिधान) 

SHRI JYOTIRADITYA M. SCINDIA (GUNA): It cannot be changed, 

now … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: आप मझेु डायरके्ि नहीं करेंगे। पहली बात तो यह है वक आप बैवठए। 

…(व्यिधान) 

श्री ज्योनतरानदत्य माधवराव न िंनधया (गनुा): मैडम।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: नहीं, मैं नहीं सनंूुगी। 

…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: Nothing will go on record. 

…(Interruptions)… (Not recorded) 

माननीय अध्यक्ष: मैंने देखा है और मैंने आपकी बात बोली है। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: अनरुाग ठाकुर जी, मैं केिल आपको बोलने की अनमुवत द ेरही ह ं। 

आप िी उनके जैसा केिल एक िाक्य में बोल सकते हैं।  

…(व्यिधान) 
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श्री ज्योनतरानदत्य माधवराव न िंनधया (गनुा): मैडम, उन्होंने कल बोल वदया 

है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: मैंने कल उन्हें उनका पूरा िाक्य बोलने नहीं वदया था।  

…(व्यिधान) 
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RE: QUESTION OF PRIVILEGE 

Statement by an Hon. Member 

 

श्री अनरुाग न िंह ठाकुर (हमीरपुर): अध्यक्ष जी, मझेु आपके ध्यान में केिल इतना 

लाना है वक वजस वदन अविश्वास प्रस्ताि पर चचाण हो रही थी, उस वदन माननीय राहुल 

गांधी जी ने सदन को गमुराह करने का प्रयास वकया, तथ्यहीन आरोप 

लगाए।…(व्यिधान) उसके बदले जब रक्षा मंत्री जी ने जिाब वदया और फ्ांस के 

राष्ट्रपवत जी ने िी िहां से उत्तर देकर कहा है वक इन दोनों देशों के बीच में संवध 

है।…(व्यिधान) इसवलए इनके वखलाफ कारणिाई होनी चावहए।…(व्यिधान) 
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PAPERS LAID ON THE TABLE 

1207 hours 

HON. SPEAKER: Now, Papers to be laid. 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (DR. 

SUBHASH RAMRAO BHAMRE): On behalf of Shrimati Nirmala 

Sitharaman, I beg to lay on the Table: 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of 

the Aeronautical Development Agency, Bangalore, for the 

year 2016-2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) Statement regarding Review (Hindi and English versions) 

by the Government of the working of the Aeronautical 

Development Agency, Bangalore, for the year 2016-2017.  

(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (1) above. 
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उत्तर पूवी क्षते्र नवका  मिंत्रालय के राज्य मिंत्री, प्रधान मिंत्री कायावलय में राज्य मिंत्री, 

कानमवक, लोक निकायत और पेंिन मिंत्रालय में राज्य मिंत्री, परमाणु ऊर्ाव नवभाग 

में राज्य मिंत्री तथा अिंतररक्ष नवभाग में राज्य मिंत्री (डॉ. नर्तने्र न िंह): अध्यक्ष 

महोदया, मैं वनम्नवलवखत पत्रों की एक-एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सिा 

पिल पर रखता ह ं: - 

(1)  यूरवेनयम कापोरशेन ऑफ इंवडया वलवमिेड तथा परमाण ुऊजाण वििाग 

के बीच िषण 2018-19 के वलए हुआ समझौता ज्ञापन।  

(2) इलेक्रावनक्स कापोरशेन ऑफ इंवडया वलवमिेड तथा परमाण ु ऊजाण 

वििाग के बीच िषण 2018-19 के वलए हुआ समझौता ज्ञापन।  

(3) इंवडयन रयेर अथ्सण वलवमिेड तथा परमाण ुऊजाण वििाग के बीच िषण 

2018-19 के वलए हुआ समझौता ज्ञापन।  

(4)  न्यूवक्लयर पािर कापोरशेन ऑफ इंवडया वलवमिेड तथा परमाण ुऊजाण 

वििाग के बीच िषण 2018-19 के वलए हुआ समझौता ज्ञापन।  

(5) िारतीय नाविकीय विद्यतु वनगम वलवमिेड तथा परमाण ुऊजाण वििाग के 

बीच िषण 2018-19 के वलए हुआ समझौता ज्ञापन।  
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 िंचार मिंत्रालय के राज्य मिंत्री तथा रले मिंत्रालय में राज्य मिंत्री (श्री मनोर् न न्हा): 

अध्यक्ष महोदया, मैं वनम्नवलवखत पत्र सिा पिल पर रखता ह :ं - 

(1) कंपनी अवधवनयम, 2013 की धारा 394 की उप-धारा (1) के अंतगणत 

वनम्नवलवखत पत्रों की एक-एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण): - 

(एक) िारत ब्राडबैंड नेििकण  वलवमिेड, नई वदल्ली के िषण 2016-

2017 के कायणकरण की सरकार द्वारा समीक्षा।  

(दो) िारत ब्राडबैंड नेििकण  वलवमिेड, नई वदल्ली का िषण 2016-

2017 का िावषणक प्रवतिेदन, लेखापरीवक्षत लेखे तथा उन पर 

वनयंत्रक-महालेखापरीक्षक की विप्पवणयां । 

(2) उपयुणि (1) में उवल्लवखत पत्रों को सिा पिल पर रखने में हुए विलम्ब 

के कारण दशाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्करण)। 

(3)  वनम्नवलवखत पत्रों की एक-एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण): - 

(एक)  िारत ब्राडबैंड नेििकण  वलवमिेड तथा दूरसंचार वििाग, संचार  

और सूचना प्रौद्योवगकी मंत्रालय के बीच िषण 2018-2019 के वलए 

हुआ समझौता ज्ञापन।  

(दो)  महानगर िेलीफोन वनगम वलवमिेड तथा दूरसंचार वििाग, संचार 

और सूचना प्रौद्योवगकी मंत्रालय के बीच िषण 2018-2019 के वलए 

हुआ समझौता ज्ञापन।  
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 िं दीय कायव मिंत्रालय में राज्य मिंत्री तथा र्ल  िं ाधन, नदी नवका  और गिंगा 

 िंरक्षण मिंत्रालय में राज्य मिंत्री (श्री अर्ुवन राम मघेवाल): मैं श्री एस. एस. 

अहलिुावलया की ओर से वनम्नवलवखत पत्र सिा पिल पर रखता ह ं: - 

(1)  (एक)  सॉफ्ििेयर िेक्नोलॉजी पाक्सण ऑफ इंवडया, नई वदल्ली के िषण  

2016-2017 के िावषणक प्रवतिेदन की एक प्रवत (वहन्दी तथा 

अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत लेखे।।  

(दो)  सॉफ्ििेयर िेक्नोलॉजी पाक्सण ऑफ इंवडया, नई वदल्ली के िषण 

2016-2017 के कायणकरण की सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत 

(वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) ।  

(2)  उपयुणि (1) में उवल्लवखत पत्रों को सिा पिल पर रखने में हुए विलम्ब 

के कारण दशाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्करण)।  

(3)  (एक)  सोसाइिी फॉर एप्लाइड माइक्रोिेि इलेक्रॉवनक्स इंजीवनयररगं  

एडं ररसचण, मुंबई के िषण 2016-2017 के िावषणक प्रवतिेदन की एक 

प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) तथा लेखापरीवक्षत लेखे।  

(दो)  सोसाइिी फॉर एप्लाइड माइक्रोिेि इलेक्रॉवनक्स इंजीवनयररगं 

एडं ररसचण, मुंबई के िषण 2016-2017 के कायणकरण की सरकार 

द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) । 

(4)  उपयुणि (3) में उवल्लवखत पत्रों को सिा पिल पर रखने में हुए विलम्ब 

के कारण दशाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्करण)।  



25.07.2018    Dir(Ks-Kvj)           Uncorrected/Not for publication                                            296 

 

खान मिंत्रालय में राज्य मिंत्री तथा कोयला मिंत्रालय में राज्य मिंत्री (श्री हररभाई 

चौधरी): अध्यक्ष महोदया, मैं खान और खवनज (विकास और विवनयमन) अवधवनयम, 

1957 की धारा 28 की उप-धारा (1) के अंतगणत अवधसूचना सं० का॰आ० 2268(अ), 

जो 4 जून, 2018 के िारत के राजपत्र में प्रकावशत हुई थी और जो स्थायी सवमवत के 

उप-सिापवत के रूप में श्री के.के. वसंह के कायणकाल को तीन िषण के वलए बढाते हुए 

कोयला मंत्रालय में पनुगणवठत कोयला, वलग्नाइि और बालू की धराई से संबंवधत खनन 

योजना के अनमुोदन के बार ेमें है, की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) सिा 

पिल पर रखता ह ं। 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RAILWAYS 

(SHRI RAJEN GOHAIN):  I beg to lay on the Table a copy each of 

the following papers (Hindi and English versions): - 

1. Memorandum of Understanding between the IRCON 

International Limited and the Ministry of Railways for the 

year 2018-2019. 

2. Memorandum of Understanding between the Konkan 

Railway Corporation Limited and the Ministry of Railways 

for the year 2018-2019. 

3. Memorandum of Understanding between the Mumbai 

Railway Vikas Corporation Limited and the Ministry of 

Railways for the year 2018-2019. 
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4. Memorandum of Understanding between the Braithwaite 

and Company Limited and the Ministry of Railways for the 

year 2018-2019. 

5. Memorandum of Understanding between the Rail Vikas 

Nigam Limited and the Ministry of Railways for the year 

2018-2019. 

6. Memorandum of Understanding between the Railtel 

Corporation of India Limited and the Ministry of Railways 

for the year 2018-2019. 

7. Memorandum of Understanding between the Indian 

Railway Catering and Tourism Corporation Limited and 

the Ministry of Railways for the year 2018-2019. 

8. Memorandum of Understanding between the RITES 

Limited and the Ministry of Railways for the year 2018-

2019. 

9. Memorandum of Understanding between the Container 

Corporation of India Limited and the Ministry of Railways 

for the year 2018-2019. 
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10. Memorandum of Understanding between the Dedicated 

Freight Corridor Corporation of India Limited and the 

Ministry of Railways for the year 2018-2019. 

11. Memorandum of Understanding between the Indian 

Railway Finance Corporation Limited and the Ministry of 

Railways for the year 2018-2019. 

12. Memorandum of Understanding between the Kolkata 

Metro Rail Corporation Limited and the Ministry of 

Railways for the year 2018-2019. 

मनहला और बाल नवका  मिंत्रालय में राज्य मिंत्री तथा अल्प िंख्यक कायव मिंत्रालय 

में राज्य मिंत्री (डॉ. वीरने्र कुमार): माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं नेशनल माइनररिीज 

डेिलपमेंि एडं फाइनेंस कापोरशेन तथा अल्पसंख्यक कायण मंत्रालय के बीच िषण 

2018-19 के वलए हुए समझौता ज्ञापन की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) 

सिा पिल पर रखता ह ं।  

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF LAW AND 

JUSTICE AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

CORPORATE AFFAIRS (SHRI P.P. CHAUDHARY): I beg to lay on 

the Table a copy each of the following Notifications (Hindi and 

English versions) under sub-section (3) of Section 21A of the 

Commercial Courts Act, 2015 inserted by the Commercial Court, 
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Commercial Division and Commercial Appellate Division of High 

Courts (Amendment) Ordinance, 2018:-  

1. The Commercial Courts (Pre-Institution Mediation and 

Settlement) Rules, 2018 published in Notification No. 

G.S.R.606(E) in Gazette of India dated 3rd July, 2018. 

2. The Commercial Courts (Statistical Data) Rules, 2018 

published in Notification No. G.S.R.607(E) in Gazette of 

India dated 3rd July, 2018. 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (DR. 

SUBHASH RAMRAO BHAMRE): I beg to lay on the Table a copy 

each of the following papers (Hindi and English versions):- 

1. Memorandum of Understanding between the Goa 

Shipyard Limited and the Department of Defence 

Production, Ministry of Defence, for the year 2018-2019. 

2. Memorandum of Understanding between the Mazagon 

Dock Shipbuilders Limited and the Department of 

Defence Production, Ministry of Defence for the year 

2018-2019. 
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3. Memorandum of Understanding between the Hindustan 

Shipyard Limited and the Department of Defence 

Production, Ministry of Defence for the year 2018-2019. 

4. Memorandum of Understanding between the Mishra 

Dhatu Nigam Limited and the Department of Defence 

Production, Ministry of Defence for the year 2018-2019. 

5. Memorandum of Understanding between the Bharat 

Electronics Limited and the Department of Defence 

Production, Ministry of Defence, for the year 2018-2019. 

6. Memorandum of Understanding between the Bharat 

Electronics Limited and the BEL Optronic Devices Limited 

for the year 2018-2019. 

7. Memorandum of Understanding between the Garden 

Reach Shipbuilders and Engineers Limited and the 

Department of Defence Production, Ministry of Defence 

for the year 2018-2019. 

8. Memorandum of Understanding between the Bharat 

Dynamics Limited and the Department of Defence 

Production, Ministry of Defence, for the year 2018-2019. 
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9. Memorandum of Understanding between the BEML 

Limited and the Department of Defence Production, 

Ministry of Defence, for the year 2018-2019. 

… 
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MESSAGE FROM RAJYA SABHA 

SECRETARY-GENERAL:  Madam Speaker, I have to report the 

following message received from the Secretary-general of Rajya 

Sabha:- 

“In accordance with the provisions of rule 127 of the Rules 

of Procedure and Conduct of Business in the Rajya 

Sabha, I am directed to inform the Lok Sabha that the 

Rajya Sabha at its sitting held on the 23rd July, 2018 

agreed without any amendment to the Specific Relief 

(Amendment) Bill, 2018 which was passed by the Lok 

Sabha at its sitting held on the 15th March, 2018.” 

… 
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COMMITTEE ON PRIVATE MEMBERS’ BILLS AND 

RESOLUTIONS 

42nd Report 

 

SHRI THANGSO BAITE (OUTER MANIPUR):  I beg to present the 

Forty-second Report (Hindi and English versions) of the Committee 

on Private Members’ Bills and Resolutions. 

 

प्राक्कलन  नमनत 

29वािं प्रनतवदेन 

 

डॉ. मरुली मनोहर र्ोिी (कानपुर): महोदया, मैं रक्षा मंत्रालय से संबंवधत ‘सशस्त्र 

बलों की तैयारी–रक्षा उत्पादन और खरीद' विषय पर प्राक्कलन सवमवत (2018-19) 

का 29िां प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ं। 

 

(1210/MY/RP) 

अधीनस्थ नवधान  िंबिंधी  नमनत  

की-गई-कार्रवाई सबंधंी 29वािं प्रनतवदेन  

 

श्री नदलीपकुमार मन खुलाल गािंधी (अहमदनगर): अध्यक्ष महोदया, मैं अधीनस्थ 

विधान संबंधी सवमवत (16िीं लोक सिा) के 21िें प्रवतिेदन में अंतविणष्ट 

विप्पवणयों/वसफाररशों पर सवमवत का की-गई-कारणिाई संबंधी 29िां प्रवतिेदन (वहन्दी 

तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ूँ। 
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अन ूुनचत र्ानतयों तथा अन ूुनचत र्नर्ानतयों के कल्याण  िंबिंधी  नमनत 

22वािं तथा 23वािं प्रनतवदेन 

 

डॉ. नकररट पी.  ोलिंकी (अहमदाबाद): अध्यक्ष महोदया, मैं अनसूुवचत जावतयों तथा 

अनसूुवचत जनजावतयों के कल्याण संबंधी सवमवत (2018-19) के वनम्नवलवखत 

प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ूँ:- 

(1) मानि संसाधन विकास मंत्रालय (उच्चतर वशक्षा वििाग) से संबंवधत 

“अनसूुवचत जावतयों तथा अनसूुवचत जनजावतयों के सामावजक-आवथणक 

विकास में विश्वविद्यालयों, तकनीकी, वचवकत्सा और अवियांवत्रकी संस्थाओ ं

सवहत शैक्षवणक संस्थाओ ंकी िूवमका-वदल्ली विश्वविद्यालय में आरक्षण 

नीवत का कायाणन्ियन” विषय पर अनसूुवचत जावतयों तथा अनसूुवचत 

जनजावतयों के कल्याण संबंधी सवमवत के पांचिें प्रवतिेदन (16िीं लोक 

सिा) में अंतविणष्ट वसफाररशों के बार ेमें सरकार द्वारा की-गई-कारणिाई संबंधी 

22िां प्रवतिेदन। 

(2) रक्षा मंत्रालय (रक्षा उत्पादन वििाग) से संबंवधत “आयधु वनमाणणी बोडण 

(ओएफबी) में अनसूुवचत जावतयों तथा अनसूुवचत जनजावतयों के वलए 

आरक्षण और वनयोजन” विषय पर अनसूुवचत जावतयों तथा अनसूुवचत 

जनजावतयों के कल्याण संबंधी सवमवत के 31िें प्रवतिेदन (15िीं लोक सिा) 

में अंतविणष्ट वसफाररशों के बार ेमें सरकार द्वारा की-गई-कारणिाई संबंधी 23िां 

प्रवतिेदन। 
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कृन    िंबिंधी स्थायी  नमनत 

52वािं तथा 53वािं प्रनतवदेन 

 

श्री हुक्मदवे नारायण यादव (मधुबनी): अध्यक्ष महोदया, मैं कृवष संबंधी स्थायी 

सवमवत (सोलहिीं लोक सिा) के वनम्नवलवखत प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

संस्करण) प्रस्ततु करता ह ूँ:- 

(1) खाद्य प्रसंस्करण उद्योग मंत्रालय से संबंवधत “एकीकृत शीत श्रृंखला और 

मूल्यिधणन अिसंरचना के वलए स्कीम का वक्रयान्ियन” विषय पर 45िें 

प्रवतिेदन (सोलहिीं लोक सिा) में अंतविणष्ट विप्पवणयों/वसफाररशों पर 

सरकार द्वारा की-गई-कायणिाही संबंधी 52िां प्रवतिेदन। 

(2) कृवष और वकसान कल्याण मंत्रालय (पशपुालन, डेरी और मत्स्य पालन 

वििाग) से संबंवधत “अंतदेशीय मत्स्य पालन और जलकृवष विकास स्कीम-

एक विशे्लषण” विषय पर 53िां प्रवतिेदन। 

 

पेट्रोनलयम और प्राकृनतक गै   िंबिंधी  नमनत 

24वािं प्रनतवदेन 

श्री प्रह्लाद र्ोिी (धारवाड़): अध्यक्ष महोदया, मैं पेरोवलयम और प्राकृवतक गैस 

संबंधी स्थायी सवमवत के “पेरोवलयम के्षत्र में सरुक्षा, संरक्षा और पयाणिरण संबंधी 

पहलू” विषय पर 24िां प्रवतिेदन (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) प्रस्ततु करता ह ूँ। 
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कोयला और इस्पात  िंबिंधी स्थायी  नमनत 

की-गई-कारववाई नववरण 

 

श्री राकेि न िंह (र्बलपुर): अध्यक्ष महोदया, मैं कोयला और इस्पात संबंधी स्थायी 

सवमवत के वनम्नवलवखत की-गई-कारणिाई संबंधी वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्करण) 

सिा पिल पर रखता ह ूँ : 

(1)  खान मंत्रालय से संबंवधत “खनन के्षत्र में विज्ञान एि ं

प्रौद्योवगकी/अनसंुधान और विकास” संबंधी 22िें प्रवतिेदन (16िीं लोक 

सिा) में अंतविणष्ट सवमवत की वसफाररशों संबंधी 31िें प्रवतिेदन (16िीं 

लोक सिा) के अध्याय-1 में अंतविणष्ट वसफाररशों पर सरकार द्वारा की- 

गई-कारणिाई दशाणने िाला वििरण।  

(2)  इस्पात मंत्रालय की 'अनदुानों की मांगों (2017-18)' के बार ेमें 29िें 

प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) में अंतविणष्ट सवमवत की वसफाररशों संबंधी 

33िें प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) के अध्याय-1 में अंतविणष्ट वसफाररशों 

पर सरकार द्वारा की-गई-कारणिाई दशाणने िाला वििरण।  

(3)   खान मंत्रालय की ‘अनदुानों की मांगों (2017-18), 28िें प्रवतिेदन (16िीं 

लोकसिा) में अंतविणष्ट सवमवत की वसफाररशों संबंधी 34िें प्रवतिेदन 

(16िीं लोक सिा) के अध्याय-1 में अंतविणष्ट वसफाररशों पर सरकार द्वारा 

की-गई-कारणिाई दशाणने िाला वििरण।  
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(4)  कोयला मंत्रालय की 'अनदुानों की मांगों (2017-18)' के बार ेमें 27िें  

प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) में अंतविणष्ट सवमवत की वसफाररशों संबंधी 

35िें प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) के अध्याय-I और 5 में अंतविणष्ट 

वसफाररशों पर सरकार द्वारा की-गई-कारणिाई दशाणने िाला वििरण। 

 (5)  खान मंत्रालय से संबंवधत ‘खनन के्षत्र में कौशल विकास' के बार ेमें 32िें 

प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) में अंतविणष्ट सवमवत की वसफाररशों संबंधी 

41िें प्रवतिेदन (16िीं लोक सिा) के अध्याय-I में अंतविणष्ट वसफाररशों 

पर सरकार द्वारा की-गई-कारणिाई दशाणने िाला वििरण। 

 

STATEMENTS RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS IN 302nd, 310th AND 315th REPORTS 

OF STANDING COMMITTEE ON SCIENCE AND TECHNOLOGY, 

ENVIRONMENT AND FORESTS —LAID  

 

1212 hours 

 

THE MINISTER OF SCIENCE AND TECHNOLOGY, MINISTER OF 

EARTH SCIENCES AND MINISTER OF ENVIRONMENT, FOREST 

AND CLIMATE CHANGE (DR. HARSH VARDHAN):  I beg to lay the 

following statement regarding: - 

(1) the status of implementation of the recommendations 

contained in the 302nd Report of the Standing Committee on 



25.07.2018    Dir(Ks-Kvj)           Uncorrected/Not for publication                                            308 

 

Science and Technology, Environment and Forests on 

action taken by the Government on 

recommendations/observations contained in the 294th 

Report of the Committee on Demands for Grants (2017-18) 

pertaining to the Ministry of Earth Sciences. 

 

(2) the status of implementation of the recommendations 

contained in the 310th Report of the Standing Committee on 

Science and Technology, Environment and Forests on 

Demands for Grants (2018-19) pertaining to the Department 

of Science and Technology, Ministry of Science and 

Technology. 

 

(3) the status of implementation of the recommendations 

contained in the 315th Report of the Standing Committee on 

Science and Technology, Environment and Forests on 

Demands for Grants (2018-19) pertaining to the Ministry of 

Earth Sciences. 
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STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS IN 60th REPORT 

OF STANDING COMMITTEE ON FINANCE —LAID  

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (DR. 

SUBHASH RAMRAO BHAMRE): Hon. Speaker Madam, on behalf 

of Shri Rao Indrajit Singh, I beg to lay a statement regarding the 

status of implementation of the recommendations contained in the 

60th Report of the Standing Committee on Finance on Demands for 

Grants (2018-19), pertaining to the Ministry of Planning. 

 

 

STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS IN 18th REPORT 

OF STANDING COMMITTEE ON RAILWAYS  

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RAILWAYS 

(SHRI RAJEN GOHAIN): I beg to make a statement regarding the 

status of implementation of the recommendations contained in the 

18th Report of the Parliamentary Standing Committee on Railways, 

Sixteenth Lok Sabha.   

The 18th Report of the Committee on Tourism on 'Tourism 

Promotion and Pilgrimage Circuit' presented to the Lok Sabha on 4th 
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January, 2018, contains 12 recommendations and action taken 

notes thereon were furnished to the Committee on 19th June, 2018 

in English and Hindi.   

A statement showing details of all the recommendations 

contained in the Report and implementation status thereon is 

enclosed.  Since the statement is voluminous, I request that the 

same may be taken as read.  

 

STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS IN 21st REPORT 

OF STANDING COMMITTEE ON DEFENCE —LAID  

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF DEFENCE (DR. 

SUBHASH RAMRAO BHAMRE): I beg to lay a statement regarding 

the status of implementation of the recommendations contained in 

the 21st Report of the Standing Committee on Defence on Demands 

for Grants (2016-17) (Miscellaneous, Demand No. 20), pertaining to 

the Ministry of Defence.  
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(1215/RCP/CP)   

ELECTION TO COMMITTEE 

Tea Board  

THE MINISTER OF COMMERCE AND INDUSTRY AND MINISTER 

OF CIVIL AVIATION (SHRI SURESH PRABHU): I beg to move the 

following:- 

“That in pursuance of clause (f) of sub-section (3) of the 

section (4) of the Tea Act, 1953 read with rules 4(1)(b) 

and 5(1) of the Tea Rules 1954, the members of this 

House do proceed to elect, in such manner, as the 

Speaker may direct, two members from amongst 

themselves to serve as members of the Tea Board, 

subject to the other provisions of the said Act and Rules 

made thereunder.” 

HON. SPEAKER: The question is: 

“That in pursuance of clause (f) of sub-section (3) of the 

section (4) of the Tea Act, 1953 read with rules 4(1)(b) 

and 5(1) of the Tea Rules 1954, the members of this 

House do proceed to elect, in such manner, as the 

Speaker may direct, two members from amongst 

themselves to serve as members of the Tea Board, 

subject to the other provisions of the said Act and Rules 

made thereunder.” 

The motion was adopted. 
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कायव मिंत्रणा  नमनत 

55वें प्रनतवदेन के सबंधं में प्रस्ताव  

 

र ायन और उववरक मिंत्री तथा  िं दीय कायव मिंत्री (श्री अनन्तकुमार): महोदया, 

मैं प्रस्ताि करता ह ं : 

“ वक यह सिा 24 जलुाई, 2018 को सिा में प्रस्ततु कायण मंत्रणा सवमवत 

के 55िें प्रवतिेदन से सहमत है।” 

 

HON. SPEAKER: The question is: 

“That this House do agree with the Fifty-fifth Report of the 

Business Advisory Committee presented to the House on 

the 24th July, 2018.” 

 

The motion was adopted. 

 

… (Interruptions) 
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SPECIAL MENTIONS 

1217 hours 

HON. SPEAKER: Now, ‘Zero Hour’. 

… (Interruptions) 

डॉ.  नकरीट  ोमैया (ममु्बई उत्तर पूवव): माननीय स्पीकर महोदया, पविम बंगाल में 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : मैं मौका दूगंी। जरा शांवत  रवखए। 

…(व्यिधान) 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Madam, I would like to 

invite the attention of the Government to the massive breach of 

candidate data who appeared for the NEET examination this year.  

As per the reports, the data is available in certain websites for a price.  

It has been pointed out that the data of around two lakh students 

have been leaked.  This is a serious issue of theft of personal data 

that has compromised the privacy of candidates across the country. 

 This also highlights the serious lack of safeguard to prevent 

data breach.  This also questions the ability of the CBSE to ensure 

the sanctity of the examination process.  The PTI reported that the 

names, phone numbers, and email addresses, besides NEET scores 

and rankings, of over two lakh candidates were available online for a 
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price.  The buyers were willing to pay up to Rs. 2 lakh for this 

personal data of students.  More than 1.3 million candidates 

appeared for the exam this year out of which data for 2,50,000 

students is available for anyone willing to pay lakhs of rupees for 

access to this data.  This is a serious issue of theft of privacy. 

 At a time when the debate on privacy and data protection is on 

full stream in the country with a panel headed by Justice Srikrishna 

set to draft a privacy Bill, the website’s use of people’s private 

information comes as a major threat to privacy. 

 Last year also, CBSE examination paper leaked.  With this type 

of leaking, people are losing credibility of the examinations.  

Therefore, this is one of the serious issues.  The Government should 

come forward and put up an enquiry on that.  These types of things 

should not be repeated.    

HON. SPEAKER: Dr. P.K. Biju, Shri M. B. Rajesh and Adv. Joice 

George are permitted to associate with the issue raised by Shri K.C. 

Venugopal. 

डॉ.  नकरीट  ोमैया (ममु्बई उत्तर पूवव): स्पीकर महोदया, पविम बंगाल में मवह लाओ ं

के साथ में अिमान वकया जाता है। जलपाईगड़ुी वजले में चार मवहलाओ ंके साथ मॉब 

वलंवचंग हुई। उसमें दो मवह लाओ ंका िस्त्रहरण वकया गया। बात वसफण  यहीं पर नहीं 
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रूकी। उन मवह लाओ ं के ऊपर पवुलस ने आरोप लगाया। …(व्यिधान) उन चार 

मवह लाओ ं को वगरफ्तार वकया गया, वजनमें से दो का िस्त्रहरण वकया गया। 

…(व्यिधान) यह पविम बंगाल सरकार, वजसकी माननीय मखु्यमंत्री मवह ला हैं, उनके 

राज्य में इस प्रकार की घिना हो रही है। …(व्यिधान) 

इसी प्रकार से केरल में एक 32 िषण का नौजिान, वजसका नाम है मावनक रॉय, 

उसको मगुी चोर कहकर उसकी हत्या कर दी गई। …(व्यिधान) 27 साल का आवसफ 

और 62 साल के शवशधरा कुरूप …(व्यिधान) केरल में मैं आपको और बताना चाह ंगा। 

28 जनिरी को एक पे्रगनेंि िूमेन, यानी जो मवह ला गिणिती थी, उस गिणिती मवह ला 

का वलंवचंग वकया गया। …(व्यिधान)  

(1220/SMN/NK) 

इसी प्रकार से 30 जनिरी को एक इन्िेलैक्चअुल वडसेबल मवहला थी, उस 

मवहला को कहा गया वक न्यूसन्स वक्रएि कर रही है, …( व्यिधान) िह पागल है, उसके 

साथ छेड़छाड़ की गई, उसके इज्जत के साथ खेला गया। …( व्यिधान) यह आप 

लोगों ने क्या लगाया है? …( व्यिधान) पविम बंगाल में चार मवहलाओ ंमें दो मवहलाओ ं

का िस्त्रहरण वकया गया, आपको शमण आनी चावहए, मवहलाओ ंके साथ इस प्रकार का 

व्यिहार हो रहा है। केरल में दवलतों के साथ …( व्यिधान)।  

HON. SPEAKER: Now, Shrimati P.K. Shreemathi Teacher.  

… (Interruptions) 

माननीय  अध्यक्ष : वकरीि सोमैया जी हो गया,  अब आप बैठ जाइए।  
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माननीय अध्यक्ष : श्री  िैरों प्रसाद वमश्र,  श्री शरद वत्रपाठी,  श्री वनवशकान्त दबेु, श्री 

उदय प्रताप वसंह, कुूँ िर पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल, श्री नारणिाई  काछवड़या, डॉ वकररि पी 

सोलंकी और कुमारी शोिा कारान्दलाजे  को डॉ वकरीि द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRIMATI P.K. SHREEMATHI TEACHER (KANNUR): Madam 

Speaker, the House is not in order. … (Interruptions) It is a very 

important subject. How can I speak? … (Interruptions)  

1221 hours  

(At this stage, Shri Idris Ali and some other hon. Members came 

and stood near the Table.) 

 

SHRIMATI P.K. SHREEMATHI TEACHER (KANNUR): This is a very 

important subject. 

माननीय  अध्यक्ष : बैठ जाइए, वकरीि सोमैया जी क्या हो रहा है?  

…( व्यिधान) 

SHRIMATI P.K. SHREEMATHI TEACHER (KANNUR): What is he 

doing? … (Interruptions) He is a Member from Ruling Party. He is 

creating … (Interruptions) 

माननीय  अध्यक्ष : कोई अपनी सीि से नहीं जाएगा। यह क्या हो रहा है?  

…( व्यिधान) 
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HON. SPEAKER: The House stands adjourned to meet again at 

12.30 p.m.  

1221 hours  

The Lok Sabha then adjourned till thirty minutes past of the 

Twelve of the Clock. 
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(1230/MMN/SK) 

1230 hours 

The Lok Sabha re-assembled at thirty minutes past Twelve of 

the Clock. 

(Hon. Speaker in the Chair) 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप बैवठए।  

…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: Now this is very bad. I am sorry. 

… (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: आप सब बैठ जाइए। 

…(व्यिधान) 

डॉ. नकरीट  ोमैया (ममु्बई उत्तर पूवव): गहृ मंत्री जी को जिाब देना चावहए। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: यहां कोई नहीं है, देना चाहें तो दे सकते हैं। I cannot say 

anything. 

…(व्यिधान) 

डॉ. नकरीट  ोमैया (ममु्बई उत्तर पूवव):  माननीय अध्यक्ष जी, गहृ मंत्री जी को इस 

विषय पर जिाब देना चावहए।…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: No, I cannot say. Please sit down. 

 Now, Shreemathi Teacher. 
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… (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष:  मेरा सबसे वनिेदन है, आप ऐसे आकर करना शरुु करेंगे तो मेर े

वलए िास्ति में कवठन हो जाएगा। आप सबको गसु्सा आना स्िािाविक है। एक-दूसर े

के वखलाफ आरोप होते हैं। That is what I am saying. Yes, I am not saying 

anything but please do not cross the limit. That is my only request, 

please. That is the thing. Otherwise, I am not saying anything.  

… (Interruptions) 

SHRIMATI P.K. SHREEMATHI TEACHER (KANNUR): Madam, 

Speaker, it is a very important subject.… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: He also should not do that. It is not you alone but 

I mean both of you. मैं वकसी एक को नहीं बोल रही ह ं। इधर िी बोल रही ह ं, उधर 

िी बोल रही ह ं। आप सब कुछ तो ध्यान रखें। 

श्रीमती पी.के. श्रीमवथ िीचर। 

…(व्यिधान) 

SHRIMATI P.K. SHREEMATHI TEACHER (KANNUR): Hon. Madam 

Speaker, thank you so much for giving me an opportunity to speak 

about an important subject, that is, on the Women’s Reservation Bill. 

 Madam Speaker, it is with a sense of deep disappointment and 

sorrow that I bring to your attention yet again the easy-going attitude 

of the Government towards bringing the Women’s Reservation Bill 



25.07.2018    Dir(Ks-Kvj)           Uncorrected/Not for publication                                            320 

 

which provides 33.3 per cent reservation for women, in the agenda 

of our Lok Sabha. I would like to point out that the present 

Government had made promise to the women of our country in their 

election manifesto, expressing their commitment to the passage of 

this Bill. 

 Madam, promise is a promise. Promise should be fulfilled. It is 

not to be broken. It is now four years since it came to power with  two-

thirds majority. Though public statements of noble intentions for 

empowerment of women and girls have been made by the Ministers 

and the Party leadership quite frequently over the years, this has not 

reflected into action with regard to the Women’s Reservation Bill, as 

a result, presence of women in the Lok Sabha, Parliament, remains 

at 11.7 per cent, and at the State Legislative Assemblies also, it 

shows a similar gender imbalance. 

 Women’s rights, as per our Constitution, mainly include dignity 

and freedom from discrimination. Article 4 of the Constitution 

guarantees to all the Indian women equality. Article assures no 

discrimination. Article assures equality for opportunity. Where do we, 

the Indian women, get equal opportunities? Nowhere. Why? The 
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Government has the responsibility to assure equal opportunities to 

the women. Do not deny the minimum rights of Indian women.  

 Madam, as the Speaker of the Sixteenth Lok Sabha, you have 

often spoken out in defence of women’s rights, including their right 

to minimum representation in the highest decision-making bodies. 

Hence, I make an appeal for your intervention on this issue that has 

been pending, as you know, for over 20 years. I request you, hon. 

Madam, to interfere with the ruling Government and ensure that 33 

per cent reservation giving Women’s Reservation Bill, which has 

already gone through a long process of consultation at all levels, is 

brought to this Parliament and passed without any further delay 

before 8th March, 2019. Thank you.… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: Yes, you all will support it.  

Shrimati Arpita Ghosh, Shri Bhairon Prasad Mishra, Shri 

Mullappally Ramachandran, Shri Rajeev Satav, Shrimati Supriya 

Sule, Shri Dhananjay Mahadik, Dr. P.K. Biju, Shri M.B. Rajesh, Adv. 

Joice George, Dr. A. Sampath, Shri Md. Badaruddoza Khan, Shri 

Sankar Prasad Datta, Shri Rabindra Kumar Jena, Shri N.K. 

Premachandran, Shrimati V. Sathyabama, Dr. J. Jayavardhan,   Shri 
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P. Karunakaran and Dr. Kulamani Samal are permitted to associate 

with the issue raised by Shrimati P.K. Shreemathi Teacher. 

(1235/RPS/VR) 

श्री रमिे नबधूड़ी (दनक्षण नदल्ली): मैडम,  मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह ूं कक  

कदल्ली में लगभग एक लाख लोग, जो अनसूुकचत जाकत वगग से सूंबूंकित हैं और कपछले 

50-60 वर्षों से कदल्ली में रह रहे हैं। उन्होंने लेबर क्लास के रूप में काम करना शरुू 

ककया था। जब उन्होंने वहाूं पर रहना शरुू ककया था, वहाूं उनके पक्के मकान हैं, सब 

कुछ है, लेककन भाटी माइन्स के अूंदर एक कॉलोनी है – सूंजय कॉलोनी, इसी प्रकार 

से लालकुआूं, भीम बस्ती, शम्भू बस्ती और नेब सराय हैं। इन सभी जगहों पर 

अनसूुकचत जाकत वगग के लोग रहते हैं और कपछले चार दशकों मे अनसूुकचत जाकत वगग 

की दहुाई देने वाली और उनकी ठेकेदार बनने वाली सरकारें और मखु्यमूंत्री रहे हैं। वहाूं 

वर्षग 1998 में एनजीटी आने के बाद, उस लैण्ड को, जहाूं वे एक लाख अनसूुकचत जाकत 

वगग के लोग रह रहे हैं, एनजीटी और सरकारों के माध्यम से, तीन बार काूंगे्रस की 

मखु्यमूंत्री रहीं, ररज और फॉरसे्ट एररया में डाल कदया गया। ररज एररया में डालने की 

वजह से उनकी बेकसक अमेकनटीज जैसे पानी सप्लाई, सीवर लाइन, सड़क की मरम्मत 

आकद कोई काम सरकारें ररज एररया के नाम पर नहीं करती हैं। वहाूं वे लोग नारकीय 

जीवन जी रहे हैं। ये सरकारें, जो बार-बार अनसूुकचत जाकत वगग की ठेकेदार बनती थीं, 

कपछले 50 साल में उनके कलए कुछ नहीं ककया। आज भी कदल्ली में जो मखु्यमूंत्री हैं, वे 

आरएमबी के चेयरपसगन हैं।  
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 मैडम, यह एक लाख लोगों का सवाल है, उनको रोज वहाूं से उठाने की बात 

होती है और कोई फेकसकलटीज उनको नहीं कमलती हैं। वे बेचार ेअपने घर में ई ूंट नहीं 

लगा सकते हैं। 50 साल से रह रहे हैं, अगर बेटे की शादी हो गई, अब एक नया कमरा 

बनाने की सोचें तो वे अपने ही कप्रमाइसेस में उसे नहीं बना सकते हैं। यह मेरा आपसे 

कनवेदन है और यह बात आपके माध्यम से शहरी कवकास मूंत्री और कदल्ली के मखु्यमूंत्री 

तक जानी चाकहए कक आरएमबी के अूंदर जो चेयरमैन हैं, जो राज्य सरकार में इूंचाजग 

हैं, वे उन घरों का सवे कराकर, उनको ररज एररया से बाहर कनकाला जाए और उसके 

बदले ग्राम सभा की दूसरी जमीन को ररज कडक्लेयर ककया जाए। अनसूुकचत जाकत वगग 

के उन एक लाख लोगों के साथ न्याय ककया जाना चाकहए। यह सरकार ‘सबका साथ 

सबका कवकास’ करने वाली है, यह इनकी तरह तकुिकरण की राजनीकत करने वाली 

सरकार नहीं है। िन्यवाद। 

माननीय अध्यक्ष : श्री भैरों प्रसाद कमश्र, डॉ. कुलमकण सामल और कुूँ िर पषु्ट्पेन्र वसंह 

चन्देल  को श्री रमेश वबधूड़ी द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत 

प्रदान की जाती है। 

श्री मधुकरराव यिविंतराव कुकड े (भिंडारा-गोंनदया): अध्यक्ष महोदया, आपने मझेु 

जीरो आवर में बोलने की अनमुकत दी, इसके कलए मैं आपको िन्यवाद देता ह ूं।  

 मैं भूंडारा कजले से आता ह ूं, हमार ेयहाूं कत्रवडी से लेकर कटूंगी पररयोजना वर्षग 

1998 में मूंजूर की गई थी। आज बीस साल हो गए हैं, लेककन वह पररयोजना अभी तक 

पूरी नहीं हुई है। यकद यह पररयोजना पूरी हो जाएगी तो कवदभग को न्याय कमलेगा। भारतीय 

जनता पाटी की केन्र एवूं स्टेट की सरकारें अलग कवदभग राज्य नहीं दे रही हैं। इससे 
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बालाघाट और मूंडला कजले जड़ु जाएूंगे और हमार ेसामररक कवर्षयों को कनपटाएूंगी। 

कसफग  12 ककलोमीटर लम्बी इस पररयोजना को बनने में 20 साल लग गए। वर्षग 1998 

में आदरणीय ममता बनजी जी जब रलेवे मूंत्री थीं, उन्होंने इसे मूंजूर ककया था। इसके 

साथ ही, गोंकदया से लेकर जबलपरु नैरोगेज और ब्रॉडगेज लाइन पररयोजना अभी तक 

पूरी नहीं हुई है। अगर ये दोनों पररयोजनाएूं पूरी जाएूं तो कवदभग की जनता के साथ न्याय 

होगा और उनका कवकास होगा। भूंडारा के अूंदर कजला मखु्यालय है, वहाूं पहले एक 

गड्ुस शेड था, उसे सरकार ने बन्द कर कदया। अगर वह गड्ुस शडु शरुू हो जाएगा तो 

िान के आवागमन के कलए काम आएगा। अगर आप ये काम करेंगे तो कवदभग की जनता 

को न्याय कमलेगा। िन्यवाद।  

माननीय अध्यक्ष : श्रीमती सकुप्रया सलेु और श्री धनंजय महाडीक को श्री मधकुरराि 

यशिंतराि कुकडे द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की 

जाती है। 

श्री नवर्य कुमार हािं दाक (रार्महल): मैडम, मैं एक कवशेर्ष मदेु्द पर बोलने के कलए 

खड़ा हुआ ह ूं। आकदवासी काफी समय से अलग िमग कोड की माूंग कर रहे हैं – सरना 

िमग कोड। िमग कोड नहीं होने की वजह से कई राज्यों में आकदवाकसयों को कहन्दू िमग 

में कलखा जाता है, जो कक वे हैं नहीं। सरना िमग और सनातन िमग, दोनों अलग हैं। हम 

लोग अपनी जाकत के रूप में आकदवासी कलखते हैं। कई जगह पर जाकत और िमग के 

नाम पर कन््यूजन किएट कर जनगणना को प्रभाकवत करने का प्रयास ककया जा रहा 

है। मैं चाहता ह ूं कक जाकत के आिार पर आकदवाकसयों की गणना हो। मैं सदन के समक्ष 

यह बात बोलना चाहता ह ूं कोटग भी इस बात को एक्सेप्ट कर चकुी है कक आकदवासी 
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इस देश के फस्टग इूंकडकवजअुल्स हैं। कई कानून, जो आकदवाकसयों को बचाने के कलए 

कई राज्यों में बने हुए हैं जैसे कफ्थ कशड्यूल, कसक्स्थ कशड्यूल, पीईएसए, सीएनटी 

एूंड एसपीटी एक्ट आकद सभी के साथ लगातार छेड़छाड़ हो रही है, इन्हें कमजोर करने 

के प्रयास ककए जा रहे हैं। इन्हें बचाने की जरूरत है। 

 आकदवासी, कजनका इकतहास बहुत ररच है। आजादी की पहली लड़ाई, अगर हम 

अपने देश में ही इसे एक्सेप्ट नहीं करेंगे तो बाहर के लोग इसे कैसे जानेंगे, 1857 की 

लड़ाई को देश की आज़ादी की पहली लड़ाई मानी जाती है, लेककन 1855 की कसदू्ध-

कान्ह  जी की ‘हुल िाकन्त’ अूंगे्रजी के कखलाफ आज़ादी की पहली लड़ाई है। मैं सदन 

के माध्यम से कहना चाहता ह ूं कक आज इसे पूर ेदेश की कहस्री की ककताबों में पढ़ाया 

जाना चाकहए। यही मांग रखकर मैं अपनी बात समाप्त करता ह ं। धन्यिाद। 

(1240/ASA/SAN) 

माननीय अध्यक्ष : श्री वजतेन्र चौधरी, कंुिर पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल, शकंर प्रसाद दत्ता, 

श्री मोहम्मद बदरुद्दोज़ा खान, डॉ. कुलमवण सामल, श्री वनवशकान्त दबेु और श्री 

पी.आर.सनु्दरम को श्री विजय कुमार हांसदाक द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध 

करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्रीमती रिंर्ीत रिंर्न ( पुौल) : माननीय अध्यक्ष महोदया, िैसे तो पूर ेदेश में तकरीबन 

156 वजले सूखे की चपेि में हैं। वबहार में ियंकर सूखा इस बार पड़ा है। लगिग 36 

वजले सूखे की चपेि में हैं वजनमें से 13 वजलों में 60 से 86 प्रवतशत तक बाररश नहीं 

हुई है। धान की रोप नहीं हुई लेवकन वबचड़े िी सूख रहे हैं और डीजल की कीमतें एक 

तो आसमान छू रही हैं और दूसर ेसवससडी लेने में िी उनको पसीने छूि रहे हैं। इनमें 
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तमाम वजले- सपुौल से लेकर मधेपरुा, पूवणणया, गोपालगजं, वशिहर, दरिगंा, 

समस्तीपरु, बेगूसराय, अरररया, कविहार, बक्सर, ििआु, रोहतास, निादा, नालंदा, 

जमईु, लखीसराय, दरिगंा इत्यावद तमाम वजले िीषण सूखे की चपेि में हैं। मैं सरकार 

से वसफण  यह आग्रह करना चाहती ह  ंवक ये पूर ेवजले पूरी तरह से सूखे की चपेि में हैं,  

इसवलए पूर ेवबहार को सूखा के्षत्र घोवषत वकया जाए और जो स्पेशल मआुिजा वकसानों 

के वलए है, उसका एक विशेष पैकेज वबहार के वलए घोवषत वकया जाए। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष : डॉ. सजय जायसिाल, डॉ. कुलमवण सामल  और कंुिर पषु्ट्पेन्र 

वसंह चन्देल को श्रीमती रजंीत रजंन द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की 

अनमुवत प्रदान की जाती है। 
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*SHRI THOTA NARASIMHAM (KAKINADA): Madam, I thank 

you for giving me this opportunity to speak.  I will speak in my 

mother tongue, Telugu. 

Madam Speaker, the issue of special category status and 

other provisions of Andhra Pradesh Re-organization Act, 

pertaining to Andhra Pradesh, were discussed in a day long 

debate of Motion of No Confidence and also in short duration 

discussion on this subject in Rajya Sabha. 

 Our MPs from Andhra Pradesh are questioning Central 

Government over injustice meted out to our state, but we are 

not getting proper reply from the Government.  People of 

Andhra Pradesh are raising their voice against injustice meted 

out by Central Government to our state.  There are protests 

and agitations throughout the state.  We passed Andhra 

Pradesh Re-organisation Bill in 2014.   

____________________________________________________  

*Original in Telugu 
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It is the responsibility of the present Government to 

implement provisions of the Act.  At the time of passage of that 

bill, present Government was sitting in opposition.  Yesterday 

Dr. Manmohan Singh stated that Special Category Status to 

Andhra Pradesh was discussed with opposition parties before 

giving assurance.  But till date, there is no reference to that 

assurance by the present Government.  We pass bills in the 

Parliament with the spirit of our constitution framed by Dr. BR 

Ambedkar.  It is the responsibility of all members to implement 

laws passed by the Parliament. 

 But the Central Government is insensitive to Andhra 

Pradesh and it is not referring to problems due to bifurcation, 

faced by people of Andhra Pradesh.  Shri Narendra Modi, while 

replying to Motion of No Confidence spoke for one & half hour 

and made a political speech, but not mentioned about the 

assistance that the Government would offer to AP. 
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 Yesterday also while replying to debate in Rajya Sabha, 

there was similar approach. As Mr. Modi represent Varanasi 

which is also known as Kasi,  we have a tradition of give up our 

favourite thing in holy river Ganga.  It seems Shri Narendra 

Modi sacrificed assurances & promises given to Andhra 

Pradesh in river Ganga.  They are referring to 14th Finance 

Commission and citing other reasons.    I demand this 

Government to show, where it is mentioned by 14th Finance 

Commission that Andhra Pradesh should not be accorded with 

special category status.  We don’t get any answers.  They 

come out with new argument every day.  They referred to 14th 

Finance Commission, they promised special package.  Now 

they are talking about SPV (Special Purpose Vehicle).  For that 

also there is no action. 

 Central Government is cheating people of Andhra 

Pradesh by spreading lies; we on behalf of TDP highlight this 

attitude of the Government through Motion of No Confidence  
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and Short duration discussion.  The demands of people of 

Andhra Pradesh should be met in all circumstances.  We are 

reflecting the sentiments and emotions of Andhra Pradesh but 

Central Government is ignoring concerns of Andhra Pradesh.  

There are many issues throughout the country that are being 

discussed here, and I demand reply for issues pertaining to 

Andhra Pradesh. 
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(1245/RBN/RAJ) 

THE MINISTER OF CHEMICALS AND FERTILIZERS AND 

MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI 

ANANTHKUMAR): Shri Thota Narasimham has expressed his 

anguish and pain over the division of Andhra Pradesh. At the same 

time, the hon. Prime Minister, while replying to No Confidence Motion 

often said what we have done for Andhra Pradesh and refuted the 

politically motivated allegations. Not only that, he also said that the 

Government of India is for the welfare of Andhra Pradesh.  

HON. SPEAKER: Thank you. 

SHRI SANKAR PRASAD DATTA (TRIPURA WEST): Madam 

Speaker, thank you for giving me this opportunity to speak.  

The people of Tripura are passing through hard days in the last 

four months of BJP-IPFT alliance Government. Most of the workers 

do not have any work to do. Agricultural workers have nothing to do 

in the agricultural field. The petty shopkeepers have to wait the whole 

day to sell a little portion of their stock. Even the chaiwala is selling 

only a few cups of tea. Earlier, workers used to have work and were 

earning minimum of Rs. 600 to Rs. 800 per day. As there were plenty 

of job opportunities in the State, workers from other States were 
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interested to come and engage themselves in Tripura to earn their 

proper livelihood. Now-a-days they are leaving Tripura and the 

workers of Tripura are getting only Rs. 300 to Rs. 400 only.  

Why, in these four months, are people not in a position either 

to do work or to sell their commodities for their daily earning? Earlier, 

at the time of the Left Front Government in the State of Tripura, 

people used to get 80 to 90 days of MGNREGA work. Not only that, 

Forest, Agriculture and Horticulture Departments used to engage 

people to do development work. Maximum number of tribal, dalit, 

OBC and poor people of other sections used to earn plenty of money 

to maintain their daily food and lodging requirements. Enough money 

was in circulation throughout the State which made their lives proper. 

As there is no money in the hands of hilly and village people, 

today in the Fair Price Shops also dealers are waiting for selling rice 

and flour for so many days. Rotten food is being distributed in the 

Fair Price Shops of the State. I am having some sample of rotten 

flour collected from a hilly Fair Price Shop of Khamting ADC village 

of Sinaicamipara. Now, I am having this sample with me. This is 

rotten flour. Insects are loitering hither and thither. If you want I can 

give you the sample.  
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HON. SPEAKER: This is not proper. 

SHRI SANKAR PRASAD DATTA (TRIPURA WEST): Please see 

whether this can be eaten by people or not. Even animals are not 

eating this type of rotten flour and rice. 

 I strongly urge upon the Central Government that the Centre 

should allocate adequate money to the State of Tripura for 

MGNREGA and other Department works and supply good quality 

food to the State of Tripura. Otherwise, starvation will ruin the people 

and the State of Tripura. Thank you. 

HON. SPEAKER: Dr. Kulmani Samal, Shri Jitendra Chaudhury, and 

Shri Md. Badaruddoza Khan are allowed to associate with the matter 

raised by Shri Sankar Prasad Datta.  

SHRI MD. BADARUDDOZA KHAN (MURSHIDABAD): Hon. 

Speaker Madam, I would like to raise an important issue regarding 

the construction of border road along with barbed wire fencing in 

Madhugari Gram Panchayat area under Karimpur – I Development 

Block in the district of Nadia, West Bengal which comes under my 

parliamentary constituency. 
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(1250/AK/IND) 

Madam, the River Padma was flowing inside the Indian territory 

before 1996, but suddenly, it has changed its course between the 

years 1996 and 2003 and started flowing through Bangladesh 

territory engulfing the river Mathabhanga. As a result, there was 

erosion and re-alignment of Indo-Bangladesh demarcation line.  

Nearly, 3,500 acres of Indian cultivable land -- falling within the 

limits of Madhugari Gram Panchayat -- have been found to have 

emerged as the ‘Fertile Charland’ to the north of River Padma within 

India. The Indian cultivators, belonging to this sector, had so far been 

earning their livelihood by cultivating this huge area. But now, 

through reliable sources, I have come to know that the Government 

is going to undertake re-construction work of the Border Road along 

the southern side of the present course of the River Padma far from 

the Indo-Bangladesh demarcation line. 

I would like to request the hon. Minister, through you, Madam 

that the construction work should take place at a distance of 150 

metres from the lndo-Bangladesh Radcliffe Line of demarcation. I am 

saying this because if the Border Road and barbed wire fencing are 

constructed far from the demarcation line, then 3,500 acres of the 
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Indian cultivable land will go to the Bangladesh goons and the Indian 

cultivators will face huge difficulty in accessing their land for 

cultivation. 

So, I would request the Government to look into the matter on 

humanitarian grounds, and construct the Border Road and barbed 

wire fencing within 150 metres from the lndo-Bangladesh Radcliffe 

Line.  

माननीय अध्यक्ष : श्री शंकर प्रसाद दत्ता और श्री वजतेन्र चौधरी को श्री मोहम्मद 

बदरुद्दोज़ा खान द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की 

जाती है। 

…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: Yes, but the ‘Zero Hour’ submissions should 

always be short.  

श्री भैरों प्र ाद नमश्र (बािंदा): माननीय अध्यक्ष जी, मेर ेसंसदीय के्षत्र में बहुत महत्िपूणण 

मावनकपरु जकं्शन स्िेशन है। यहां से सैकड़ों गािों के लोग रोज आते-जाते हैं। यहां से 

जबलपरु से लखनऊ तक वचत्रकूि एक्सपे्रस के नाम से रेन चलती है। 25 तारीख से 

इस रेन का रूि बदला जा रहा है और उसे बायपास से वनकाला जा रहा है। इसके 

पहले िी जबलपरु से वदल्ली के वलए महाकौशल एक्सपे्रस चलती थी, उसका िी रूि 

बदल वदया गया। इस िजह से लोगों को बहुत असवुिधा हो रही है। ऐसे ही दगुण से 

लखनऊ तक गरीब रथ रेन चलती थी, उसका िी रूि मावनकपरु से बदल वदया गया। 
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ऐसे ही दगुण-कानपरु रेन का रूि बदला गया। इस िजह से लोगों में बहुत आक्रोश है। 

वचत्रकूि रेन का रूि बदलने से लोगों को बहुत परशेानी हो रही है। मैंने इसके अस्थायी 

समाधान के वलए रले मंत्रालय में अनरुोध वकया था वक यवद बायपास से रेनें मावनकपरु 

जाने में लेि होती हैं, तो जहां से बायपास रेन का रूि कर रहे हैं, िहां एक हॉल्ि स्िेशन 

बना वदया जाए। इसका सिे िी हो चकुा है, लेवकन काम शरुू नहीं हुआ है।  

महोदया, मेरा आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से और सरकार से अनरुोध 

है वक जब तक हॉल्ि स्िेशन नहीं बन जाता है, तब तक वचत्रकूि रेन का रूि न बदला 

जाए। जो रेनें पहले से बायपास से जा रही हैं, उन्हें िी मावनकपरु से ही िेजा जाए। जब 

हॉल्ि स्िेशन बन जाए, तिी इन रेनों का रूि बदला जाए। 

माननीय अध्यक्ष : श्री शरद वत्रपाठी और कंुिर पषु्ट्पेन्र वसंह चदंेल को श्री िैरों प्रसाद 

वमश्र द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री नव कुमार  रनीया (कोकराझार) : महोदया, आपने मझेु महत्िपूणण विषय पर 

बोलने का मौका वदया, इसके वलए मैं आपको धन्यिाद देता ह ं। असम के आवदिासी 

विशेषकर मुंडा, गौरा, संथाल, औराि, खररया, वकसान बहुत पहले से जनजावत में 

शावमल वकए जाने की मांग कर रहे हैं। चनुाि के दौरान िी माननीय प्रधान मंत्री जी 

हमार ेके्षत्र में आये थे और उन्होंने कहा था वक ‘राजबंगशी’ को जनजावत का दजाण वदया 

जाएगा। असम के चनुाि में यह एक बड़ा मदु्दा था, जो अिी तक पूरा नहीं हुआ है। 

 िषण 1996 में एक अध्यादेश के जररए ‘राजबंगशी’ जावत को जनजावत का दजाण 

प्राप्त करने का एक मौका वमला था, लेवकन िह संविधान में जोड़ी नहीं गई। मौरान, 

मोिक, सवुतया, अहम िी  जनजावत के तहत आने के वलए मांग कर रहे हैं और हमार े
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संसदीय के्षत्र में तीन वडवस्रक्ि  बक्सा, सीरान, कोकराझाड़ वसक्स्थ शेड्यूल में आते 

हैं। यवद िे जनजावत में शावमल नहीं वकए जाते हैं तो उन्हें जमीन का अवधकार नहीं 

वमलता है, उन्हें राजनीवतक अवधकार नहीं वमलता है और न कोई आवथणक सहायता 

वमलती है। प्रधान मंत्री आिास योजना के तहत उन्हें जो घर िी वमले हैं, उसका फायदा 

िी उन्हें नहीं वमल रहा है। कवल ता और नाजकुी िी मांग कर रहे हैं। यवद इन्हें जनजावत 

में शावमल नहीं वकया जाता है, तो इन्हें कोई अवधकार नहीं वमलता है। प्रधान मंत्री और 

असम सरकार ने जो िायदा वकया था, िह िायदा पूरा होना चावहए। मैं मांग करता ह ं 

वक यह जल्दी ही इस मदेु्द का समाधान वकया जाए। 

माननीय अध्यक्ष : श्री वजतेन्र चौधरी, श्री मोहम्मद बदरुद्दोज़ा खान और श्री शंकर 

प्रसाद दत्ता श्री नि कुमार सरनीया द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की 

अनमुवत प्रदान की जाती है। 

(1255/vb/spr) 

श्री हरीि मीना (दौ ा): माननीय अध्यक्ष महोदया, आपने मझेु एक महत्त्िपूणण मदेु्द, 

वजससे देश के यिुाओ ंके िविष्ट्य का सिाल जड़ुा हुआ है, पर बोलने का अिसर वदया, 

इसके वलए आपका बहुत-बहुत आिार। 

 सरकार की जो नीवत है, उसके तहत सरकारी सेिाओ ंका वनजीकरण हो रहा है 

और इसके कारण यिुाओ ंका बहुत नकुसान हो रहा है। वनजीकरण के कारण ठेकेदार 

काम करने िाले यिुाओ ंको कम तनख्िाह देते हैं और उनसे ज्यादा काम लेते हैं। इस 

प्रकार से ठेकेदार यिुाओ ंका शोषण करते हैं।  
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 गरीबों और दवलतों के वलए सरकारी सेिाओ ंमें जो आरक्षण की व्यिस्था हुई 

थी, िह वबल्कुल समाप्त हो गयी है। इन्हीं नीवतयों के कारण, महाराष्ट्र में मराठाओ ंके 

आंदोलन, गजुरात में पािीदारों के आंदोलन और हररयाणा में जािों के आंदोलन हो 

रहे हैं।  

 मेर ेसंसदीय के्षत्र दौसा में न कृवष योग्य जमीन है, न कोई उद्योग है, िहाूँ के यिुा 

नौकरी के वलए कहाूँ जाएगें? इसवलए आपके माध्यम से मैं िारत सरकार से आग्रह 

करता ह ूँ वक सरकारी सेिाओ ंमें कमी न की जाए और वनजीकरण को बंद वकया जाए 

तावक हमार ेयिुाओ ंको सरकारी नौकररयाूँ वमल सकें ।  

माननीय अध्यक्ष : सिणश्री िैंरो प्रसाद वमश्र, राहुल शेिाले, श्री श्रीरगं आप्पा बारणे, 

अरविंद सािंत, विनायक िाऊराि राऊत, डॉ. वहना विजयकुमार और गािीत कुूँ िर 

पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल को श्री हरीश मीना द्वारा उठाये गये विषय से संबद्ध करने की 

अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Madam, I would like to 

urge upon the Government to sanction financial assistance to 

Endosulfan victims of the Kasargod district of Kerala, and also to the 

victims in some places of Karnataka.  

 Endosulfan is a highly toxic pesticide. It has been used for a 

long time in the cashew plantations by companies. As a result about 

600 people have lost their lives. Madam, 10,000 people are taking 

treatment. I have been raising this issue in the House many times in 
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the past. The Government of Kerala has taken a number of 

measures. Pension scheme is implemented; free ration is given; 

medical facilities are given.  

 In the recent times, the Supreme Court has given a verdict to 

the effect that compensation should be paid to these victims. It is also 

stated in the verdict that the Central Government also has to give its 

share. The State Government has requested for Rs.483 crore to 

meet the expenses in this regard. But the Central Government has 

not yet extended any assistance. This issue should be taken as a 

humanitarian grounds as it is considered as a very big issue affecting 

women, children and others. Hence, I would request the Government 

to sanction financial assistance of Rs.483 crore to Kerala.  

माननीय अध्यक्ष : सिणश्री पी.के. वबजू, श्री एम.बी. राजेश, एडिोकेि जोएस जॉजण, डॉ. 

ए. सम्पत, श्रीमती पी.के. श्रीमवथ िीचर को श्री पी. करुणाकरन द्वारा उठाये गये विषय 

से संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री नवनायक भाऊराव राऊत (रत्नानगरी-न िंधुदगुव): माननीय अध्यक्ष महोदया, 

महाराष्ट्र के नावसक वजले के त्र्यंबकेश्वर नगर के सपुतु्र स्िगीय दादा साहेब फाल्के जी, 

वजन्हें िारतीय वफल्म इंडस्री का वपतामह कहा जाता है, को ‘िारत रत्न’ देकर 

सम्मावनत करने की माूँग मैं आपके माध्यम से िारत सरकार से करता ह ूँ।  
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 आप जानते हैं वक उन्होंने िारतीय वफल्म इंडस्री को देश और विश्व में एक 

अच्छे स्थान पर पहुूँचाया है। आज िारतीय वफल्म इंडस्री करोड़ों रुपये का व्यापार 

कर रही है। लाखों लोग उससे अपना गजुारा कर रहे हैं। श्री अवमताि बच्चन जी जैसा 

महान् अविनेता िारतीय वफल्म इंडस्री ने वदया। लेवकन, इसकी शरुुआत आज से 

105 िषण पहले स्िगीय दादा साहेब फाल्के ने िषण 1913 में शरुू की। कवठन 

पररवस्थवतयों के बािजूद समस्याओ ंका सामना करते हुए उन्होंने िारतीय वफल्म 

इंडस्री में ‘राजा हररिन्र’ नामक वफल्म का वनमाणण वकया था। उसके बाद ‘िस्मासरु 

मोवहनी’ जैसी 125 वफल्में उन्होंने बनायीं और वफल्म जगत् में कला के के्षत्र में िविष्ट्य-

वनमाणण के वलए  एक नया दरिाज़ा खोला।  

 74 िषण की आय ुमें 125 वफल्मों का वनमाणण करने के बाद िे गजुर गये। उन्होंने 

जो कायण वकये, यवद उनकी तरफ देखें, तो उनका उवचत सम्मान केन्र सरकार की 

ओर से करने की जरूरत है।  

 इसवलए मैं आपके माध्यम से माूँग करता ह ूँ वक स्िगीय दादा साहेब फाल्के जी 

को ‘िारत रत्न’ देकर उनका सम्मान वकया जाए तावक पूर ेवफल्म इंडस्री का सम्मान 

हो सके। 

माननीय अध्यक्ष : सिणश्री िैंरो प्रसाद वमश्र, अरविंद सािंत, राहुल शेिाले, श्रीरगं 

आप्पा बारणे और वहना विजयकुमार गािीत को श्री विनायक िाऊराि राऊत द्वारा 

उठाये गये विषय से संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 
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(1300/SR/PC) 

SHRI RAHUL SHEWALE (MUMBAI SOUTH CENTRAL):  Thank you 

Madam Speaker for allowing me to raise an important issue on fee 

hike for non-DAE students at BARC schools of my parliamentary 

constituency of South Central Mumbai. I have received several 

representations from many non-DAE parents whose children are 

studying in AEES school in BARC, Mumbai. Previously, the fee for 

boys was Rs.20,000 and Rs.2000 for girl students. Now the fee is 

instantly increased to Rs.40,000 for boys as well as for girl students.  

It is learnt that recently the Union Minister of Finance had told 

the Department of Atomic Energy that the fees charged in AEES 

school were very low. So, the fees were hiked just double to the 

previous fee structure.  

The Union Government is promoting education to all under the 

Right to Education Scheme.  But, due to instant fee hike, how is it 

possible for poor students to afford the present fee structures at 

AEES schools? I would like to highlight some of the points raised by 

the parents of such students. The parents were not given any prior 

information about the fee hike. There is a Central Government 

scheme for girls’ education which was operational till last year. Now, 
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they have been charged the same fees as is being charged for boys 

from this year. Those parents who have two children will have to pay 

twice or thrice the fees. The management is putting pressure on the 

students to pay their fees in the class room itself. Due to this, it is 

affecting the students mentally. Like the DAE staff, non-DAE people 

do not get any special grants for the education of their children. It is 

the responsibility of the BARC to provide education to the people 

staying in the nearby areas also.  

I would request, through you, the hon. Minister of Atomic 

Energy to stop this fee hike immediately.  

माननीय अध्यक्ष : श्री िैरों प्रसाद वमश्र को श्री राहुल शेिाले द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री िैलेि कुमार (भागलपुर) : अध्यक्ष महोदया, मेर ेसंसदीय के्षत्र िागलपरु से गज़ुरने 

िाले मात्र दो लेन की एन.एच. 80 की वस्थवत कई िषों से दयनीय बनी हुई है। एन.एच. 

80 की ददुणशा पर तत्काल संज्ञान लेने की आिश्यकता है।  

 महोदया, यह िागलपरु की सब से बड़ी समस्या है। सड़क की बबाणद वस्थवत की 

िजह से िागलपरु में जाम की समस्या नासूर बन गई है। खासकर, शहर से लेकर 

कहलगांि, पूरी तरह इसकी चपेि में है। सड़कों पर रकों का आतंक मचा हुआ है। 

प्रवतवदन लगातार लगिग पांच हजार रक्स स्िोन वचप्स लेकर जाते हैं, वजसने लोगों 
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को तबाह और बबाणद कर के रखा हुआ है। इस कारण सड़क पूरी तरह जाम रहती है। 

आज िागलपरु पूरी तरह जाम की चपेि में है।  

महोदया, इस मामले को एन.डी.िी.िी. प्राइम िाइम में वदखाया गया था। विविन्न 

संगठनों के द्वारा विरोध प्रदशणन िी वकए गए। लेवकन इसके बािजूद िी जब सधुार नहीं 

हुआ, तो मैंने 24 वकलोमीिर पैदल चलकर इसके बार ेमें शासन और प्रशासन का 

ध्यान आकृष्ट करने का प्रयास वकया। लेवकन इसके बािूजद िी आज तक पूरा शहर 

जाम की वस्थवत में है। िह सड़क लगिग चार-चार वदनों तक जाम में रहती है। 

वनवशकान्त िाई साहब यहां पर हैं। इनकी माता जी जब बीमार पड़ गई,ं तो ये चार घंिे 

के बाद डॉक्िर के यहां िागलपरु पहुंच पाए।  

महोदया, मैं आपके माध्यम से एन.एच. 80 की ददुणशा के बार े में पसणनली 

ररक्िेस्ि करंूगा। मैं चाह ंगा वक सब से पहले दो लेन की यह जो सड़क है, इसको बवढया 

तरीके से जाम से मवुि वदलाई जाए और मुंगेर से लेकर वमज़ाण चौकी तक इसे फोर लेन 

की सड़क बनिाने का काम वकया जाए। यह सड़क बहुत बरुी वस्थवत में है। यह नासूर 

बन गई है। 

महोदया, एन.एच. 106 पर िी 36 वकलोमीिर की प्रॉसलम फंसी हुई है। मैं उसकी 

ओर िी आपका ध्यान आकृष्ट करना चाह ंगा। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष : श्री िैरों प्रसाद वमश्र, श्री वनवशकान्त दबेु, कुूँ िर पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल, 

श्री शरद वत्रपाठी, एिं डॉ. कुलमवण सामल को श्री शैलेश कुमार द्वारा उठाए गए विषय 

के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 
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SHRI S.R. VIJAYA KUMAR (CHENNAI CENTRAL): Thank you hon. 

Speaker Madam. The proposed draft Dam Safety Bill contains 

clauses which violate the rights of Tamil Nadu especially with respect 

to the dams constructed and owned by the Government of Tamil 

Nadu in the neighbouring States. It would cause various problems in 

its maintenance and operation.  

(1305/UB/BKS) 

Tamil Nadu Assembly adopted a special Resolution demanding 

that the Centre keep the Dam Safety Bill in abeyance. The 

Resolution mentioned that the Bill contains clauses that violate the 

rights of Tamil Nadu with respect to the dams and would cause 

problems in the operation and maintenance of the dams which are 

owned by Tamil Nadu but built in other States. The Central 

Government must act to resolve the issues before it passes the Bill.  

When the Centre had sought inputs from the States in 2016, 

our beloved Leader, Puratchi Thalaivi, Amma, raised some 

questions about the clause allowing the National Dams Safety 

Authority to inspect dams situated across intra-state rivers. The hon. 

Chief Minister of Tamil Nadu, Shri Edappadi Palaniswami, had 



25.07.2018    Dir(Ks-Kvj)           Uncorrected/Not for publication                                            345 

 

written to the hon. Prime Minister on 15th June, 2018 saying that the 

Bill was against the interests of the State.  

Tamil owns dams in Mullaperiyar, Parambikulam, 

Thunakadavu and Peruvaripallam in Kerala. The two States have 

engaged in dispute over the Mullaperiyar Dam. When Tamil Nadu 

wanted to increase the storage of the Dam, Kerala opposed it citing 

safety threats. Eventually, a Supreme Court team inspected the Dam 

and confirmed in November 2014 that the Dam was safe.  

The latest move by the Centre has made Tamil Nadu cautious 

about its authority and assets. Most dams in India are owned and 

operated by the State Governments. Maintenance is mostly done by 

the State Public Works Departments except in bigger dams that are 

managed by autonomous bodies. The Government of Tamil Nadu 

has demanded consultation with States before finalising the Bill.  

 Therefore, I urge the Central Government to take up the 

legislation on Dam Safety only after consulting the States and after 

arriving at a consensus and till then, keep in abeyance the process 

of legislation on Dam Safety. 
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HON. SPEAKER: Shri K. Ashok Kumar, Shrimati V. Sathyabama and 

Dr. J. Jayavardhan are permitted to associate with the issue raised 

by Shri S. R. Vijaya Kumar. 

श्री कमल भान न िंह मराबी ( रगरु्ा): माननीय अध्यक्ष महोदय, एक बहुत बड़ी 

समस्या को लेकर मैं इस सदन में आया ह ं। आपने मझेु सदन में इस समस्या पर बोलने 

के वलए जो समय वदया, उसके वलए मैं आपको धन्यिाद देता ह ं। सरगजुा एक अवत 

वपछड़ा एिं आवदिासी बाहुल्य संसदीय के्षत्र है, जहां खवनज सम्पदा की िरमार है। 

खवनजों के वनकासी हेत ुसरकार के द्वारा बहुत से कायण कराए जा रहे हैं। यवद केिल 

कोयले की मात्रा पर ध्यान वदया जाए तो िारत में हमार ेराज्य का 18 प्रवतशत कोयले 

का योगदान है। हमार ेके्षत्र में वनरतंर हर िषण रले यावत्रयों की तादाद में िवृद्ध हो रही है। 

मेर ेके्षत्रिावसयों के वलए मैंने अवम्बकापरु से नई वदल्ली के वलए सीधी रले सेिा प्रारम्ि 

करने हेत ुकई बार आग्रह वकया है। मेर ेद्वारा वपछले दो िषण से लगातार रले मंत्री जी एि ं

प्रधान मंत्री जी को पत्रों के माध्यम से इस बार ेमें अिगत िी कराया जा रहा है। रले 

मंत्री जी मेर ेइस आग्रह के संदिण में अवम्बकापरु से नई वदल्ली तक रले नहीं चलाये 

जाने के कारण से अिगत कराने की कृपा करेंगे।  

 बजि सत्र 2015-16 में वचररवमरी-बरिाडीह रले लाइन के वलए रावश स्िीकृवत 

होने के बाद िी रले लाइन का कायण प्रारम्ि नहीं हुआ है। मेरा आग्रह है वक सरकार 

द्वारा इस लाइन हेत ुकब तक कायण प्रारम्ि करने की योजना है, मैं इससे अिगत होना 

चाहता ह ं। 
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 मेरा आपसे विशेष वनिेदन है वक िहां से वदल्ली आने के वलए और कोई साधन 

नहीं है। यवद यहां से रले चालू होती है तो यू.पी., वबहार और झारखडं तीनों राज्यों को 

विशेष रूप से फायदा होगा। अतः कृपया उपरोि कायण को शीघ्र कराने का कष्ट करें। 

धन्यिाद।  

HON. SPEAKER: Shri Sunil Kumar Singh is permitted to associate 

with the issue raised by Shri Kamal Bhan Singh Marabi. 

SHRI BHEEMRAO B. PATIL (ZAHEERABAD): Madam, today, I 

would like to raise an issue regarding Eklavya Model Residential 

School in my Parliamentary Constituency, Zaheerabad in the State 

of Telangana.  

 The basic criteria, as per the guidelines of Tribal Affairs 

Ministry, Government of India, is: 50 per cent population or minimum 

20,000 population in a block. In the States of Telangana and Andhra 

Pradesh, the blocks in the year 1982 were divided in two Mandals for 

administrative convenience. Almost seven to eight Mandals both in 

Telangana and Andhra Pradhesh constitute a block but proposals 

are still being rejected barely on the ground that the tribal population 

is below 20,000 in the Mandals in Telangana State. 
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(1310/KMR/GG) 

 I would also like to mention here that as per Census 2011, ST 

population in Narayankhed Block is 40,483, in Yellareddy it is 33,863, 

and in Banswada it is 27,599. All the above-mentioned blocks have 

more than 20,000 ST population. I request the hon. Minister for Tribal 

Affairs to change the word Block to Assembly segment, especially in 

the States of Telangana and Andhra Pradesh; and consider the 

proposals regarding opening up of Ekalavya Model Residential 

Schools.  

*SHRI DHARAM VIRA GANDHI (PATIALA): Thank you, Hon. 

Madam Speaker, for giving me the opportunity to speak on an 

important subject pertaining to Punjab. 

 I want to draw the attention of the House towards NH64 that 

passes from Amritsar to Bathinda and from Chandigarh to Bathinda.  

No uniformity in technical parametres has been followed as far as 

construction of this road in concerned.  One side of this road has 

been constructed by using cement, iron and concrete.  However, the 

other side of the road has been constructed by using only coaltar.   

_________________________________________________  

*Original in Punjabi 
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 Why both sides of this road were not constructed using the 

same materials is a million-dollar question.  Whether it was the safety 

standard or the cost of construction that was responsible for it, same 

parametres should have been followed in the construction of the 

road. 

 Hon. Madam Speaker, this dubious decision has led to a 

compromise in the quality of the road.  It also raises a question-mark 

as far as safety of travellers on this road is concerned.  The people 

of Punjab have to pay toll-tax for utilizing the services of this road.  

So, they are entitled to standard and safe roads.  However, in this 

case, safety has become a casualty.  This is sheer injustice that has 

been meted out to the people of Punjab.  When Punjabis are paying 

taxes to the Central Government, they are entitled to the best roads. 

 So, I urge upon the Central Government to rectify the error and 

do away with this anomaly in the road construction of NH 64.  Safety 

of travellers must be kept in mind while constructing roads.  It is the 

responsibility of the Central Government.  The burden of toll-taxes 

should also be done away with. 

DR. J. JAYAVARDHAN (CHENNAI SOUTH): Madam Speaker, 

Chennai is already recognised as India’s leading audio, video 
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production centre with several postproduction processing activities 

like digital recording, mastering, dubbing and animation being 

undertaken for several films produced in our country. It is understood 

that the Central Government in collaboration with FICCI has sought 

to set up a National Centre for Visual Effects, Animation and 

Graphics in our country. Madam Speaker, in keeping with the 

developed countries where they have invested so much in regard to 

visual effects, animation and graphics, it is necessary that our 

country raises capital in this field, creates adequate workforce in this 

field, and also provide job opportunities for youngsters in this field. 

Therefore, I urge upon the Central Government to make sure that a 

National Centre for Visual Effects, Animation and Graphics is 

established in our great city Chennai. Thank you. 

HON. SPEAKER: Shrimati V. Sathyabama, Shri P.R. Sundaram, and 

Shri Bhairon Prasad Mishra are permitted to associate with the issue 

raised by Dr. J. Jayavardhan.  

HON. SPEAKER: Now I will allow a few persons for one minute each.  

Shri K. Suresh, we have a Discussion under 193 and you can 

speak then.  
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SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): I will be very brief, 

Madam. 

 Madam Speaker, living conditions of Dalit Christians are very 

poor in India. They live in large numbers in Southern States but they 

are not getting the benefit of reservation in government employment, 

educational institutions and in other government schemes. They are 

demanding reservation for SCs and STs but unfortunately they are 

not getting it. Therefore, I would like to request the Government to 

create a National Welfare Corporation for Dalit Christians. It is a very 

urgent matter because their living conditions are bad. Hon. Minister 

is sitting here. He may kindly respond because it is a very genuine 

matter.  

SHRI K. N. RAMACHANDRAN (SRIPERUMBUDUR): A pathetic 

railway accident happened yesterday in my Constituency at St. 

Thomas Mount station. The accident was caused purely because of 

the mistake of railway technicians and officials. Poor people died in 

that accident, six people were injured, and two of them are in serious 

condition. The train going towards Tambaram was to come on 

Platform 2 of St. Thomas Mount Station in the normal course. All of 

a sudden, without intimation the train was diverted to Platform 4. If 
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the train had come on to Platform 2 as it usually does, this accident 

would not have happened. 

(1315/GM-CS) 

Human loss cannot be compensated. However, I request you 

to kindly make an inquiry into the matter and give a compensation of 

Rs. 30 lakh for lost lives and Rs. 5 lakh for injured persons. 

श्रीमती  नुप्रया  लेु (बारामती) : महोदया, वपछले दो वदन से महाराष्ट्र में बहुत 

अव्यस्तता हो रही है। दो साल पहले महाराष्ट्र में मराठा आन्दोलन शरुू हुआ और 

उन्होंने बहुत सार ेआन्दोलन वकए, लेवकन िे आन्दोलन बहुत शावन्तपूिणक हुए। सरकार 

से िी बात हुई और सरकार ने कवमिमेंि िी वदया था वक जल्द से जल्द मराठा समाज 

को हम आरक्षण देंगे। अिी दो वदन पहले काका साहब वशंदे ने जल समावध ली और 

उसके बाद आज महाराष्ट्र के हर वजले में अव्यस्तता है। पवुलस और बच्चों में बड़ा 

कान्फ्न्िेशन हो रहा है।  

 महोदया, मैं आपके माध्यम से सरकार से विनती करती ह ूँ वक सरकार महाराष्ट्र 

के मखु्य मंत्री जी से बात कर।े मराठा आरक्षण के दोनों शसद धनगर, मराठा बीजेपी के 

मेवनफेस्िो में है वक िे इनको आरक्षण देंगे। बहुत अच्छी तरह से आज तक बातचीत हो 

रही थी, लेवकन दो-तीन वदन से लॉ एडं ऑडणर का बहुत बड़ा इश्यू हो चकुा है। आज 

महाराष्ट्र में बंद है। नावसक, रायगढ, ठाणे आवद सिी जगहों पर बंद पकुारा गया है, 

लेवकन यह बंद शावन्तपूिणक हो रहा है। उन्होंने कहा है वक स्कूल, कॉलेजेज़, एम्बलुेंसेज़, 

अस्पताल अच्छी तरह से रहें। मराठा मोचाण कोवशश कर रहा है वक कुछ बातचीत हो। 
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कोई वजम्मेदार व्यवि इनसे बातचीत कर।े माननीय मखु्य मंत्री जी इनसे बात तो करें 

वक इश्यू क्या है? इश्यू सबको पता है। आज महाराष्ट्र के मखु्य मंत्री और अन्य मंवत्रयों 

के द्वारा गलत बातें मीवडया में आ रही हैं और उससे गलतफहमी बढ रही है। आज 

महाराष्ट्र में लॉ एडं ऑडणर का बहुत क्राइवसस चल रहा है। मैं आपसे हाथ जोड़कर 

विनती करती ह ूँ वक इस मराठा और धनगर समाज को जो न्याय वमलना चावहए, िह 

आप इन्हें दे दें।  

श्री ओम नबरला (कोटा) : महोदया, बाड़मेर वजले के अंदर जनजावत के एक यिुक 

खेताराम की एक समदुाय विशेष के द्वारा लावठयों से पीि-पीिकर नशृंस हत्या कर दी 

गई। सरकार कारणिाई कर रही है। अलिर की घिना की िी सरकार ने न्यावयक जाूँच 

आयोग वबठाकर जाूँच की है। वजस तरह से कांगे्रस जावत और धमण के आधार पर दशे 

को बाूँिना चाहती है, हमारा आपसे वनिेदन है वक नशृंस हत्या बाड़मेर में िी हुई है, 

हत्या अलिर में िी हुई है, लेवकन कांगे्रस वजस तरह से संिेदनहीन हो चकुी है, यह 

देश के वहत में नहीं है।  

माननीय अध्यक्ष : श्री शरद वत्रपाठी, श्री समेुधानन्द सरस्िती, श्री हररओम वसंह 

राठौड़, कुूँ िर पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल, डॉ. मनोज रजोररया और श्री िैंरो प्रसाद वमश्र को 

श्री ओम वबरला जी के विषय के साथ समबद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है।  

र ायन और उववरक मिंत्री तथा  िं दीय कायव मिंत्री (श्री अनन्तकुमार) : महोदया, 

जगह-जगह पर यानी बंगाल में, केरल में, राजस्थान में जो ऐसी वलंवचंग और नरसंहार 

की घिनाए ंहुई हैं, सामूवहक हत्या की घिनाए ंहुई हैं, जो विषय वकरीि सोमैया जी और 
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माननीय ओम वबरला जी ने उठाया है, इन सार ेइश्यूज को मैं माननीय गहृ मंत्री राजनाथ 

वसंह जी के संज्ञान में लेकर आऊूँ गा।…(व्यिधान) 

PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): It is absolutely bogus, Mr. 

Minister.The Minister is actually misleading the House. Hon. Speaker 

Madam, don’t look to him; look to our side. ऐसा नहीं बोलना चावहए। 

… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: He has not said anything. He will tell it to the 

Minister of Home Affairs; that is all. 

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Hon. Speaker 

Madam, in June this year, the Kerala Government found 

formaldehyde-contaminated fish being transported into the State. 

Soon after, a study revealed presence of around 5 to 20 times of the 

chemical in freshwater and marine fish in two of the cities of Chennai. 

Goa also reported similar findings and presence of around 5 to 20 

ppm of chemical in freshwater and marine fish. However, Food and 

Drugs Administration of Goa later said that the level in Goan samples 

were on par with naturally occurring formaldehyde in marine fish. 

This triggered suspicion among consumers who accused the 

Government of playing down the health risk as the Food Safety and 

Standards Authority of India has already banned formaldehyde in 
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fresh fish. While the International Agency for Research on Cancer 

labelled the chemical a carcinogen in 2004, in Odisha also adequate 

steps have been taken because most of the coastal States are fish-

eating States. But the fish that are being imported from Europe and 

other parts contain this chemical which is hazardous for health and 

leads to cancer.  

(1320/RSG/RV) 

 There is an urgent need to address the concerns of consumers 

scientifically over formaldehyde contamination of fish. Therefore, I 

urge upon the Government to take immediate steps to draw a line 

between safe and unsafe consumption in a transparent manner with 

the help of experts. 

HON. SPEAKER: Dr. P.K. Biju, Shrimati P.K. Shreemathi Teacher, 

Shri Shrirang Appa Barne, Kunwar Pushpendra Singh Chandel and 

Shri Sharad Tripathi are permitted to associate with the issue raised 

by Shri Bhartruhari Mahtab. 

डॉ. करण न िंह यादव (अलवर): मैडम, मेर ेलोक सिा के्षत्र अलिर की तहसील 

बहरोड़ के लगिग तीन दजणन गांिों में कपास ि विडंी की फसल पूणण रूप से क्षवतग्रस्त 

हो गयी है। दरअसल, बहरोड़ के पास सोतानाला ि केशिाना औद्योवगक के्षत्र में कुछ 

फैवक्रयां खर-पतिार को नष्ट करने िाली 2-4-डी नामक केवमकल मैन्यूफैक्चर करते 
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हैं। 2-4-डी बनाने िाली फैवक्रयों से ऐसी प्रदूवषत िाय ुवनकलती है वक आस-पास के 

गांि गूतंी, काूँकरछाजा, नालोता, शेरपरु, खेड़की, गोकुलपरु, तलिाड़, मोहम्मद, 

जागूिास, बहरोड़ समेत लगिग तीन दजणन गांिों में कपास ि विडंी की फसल 100 

प्रवतशत बबाणद हो चकुी है। बहरोड़ तहसीलदार ने िी इसमें 70 प्रवतशत से अवधक की 

खराबी बताई है। िहां के वकसानों ने कपास और विडंी को उखाड़ कर िहां पर बाजरा 

बो वदया है। वकसानों को िारी नकुसान हुआ है। 

 िन एिं पयाणिरण मंत्री जी से मेरी प्राथणना है वक 24-डी बनाने िाली जय अम्बे ि 

धानकुा फैवक्रयों को बंद करें। माननीय कृवष मंत्री जी से वनिेदन है वक इसका परीक्षण 

करिाकर वकसानों को समवुचत मआुिजा दी जाए। िहां के वकसान बबाणद हैं। िे बहुत 

िारी नकुसान में हैं। िे बहुत घािे में हैं। 

 आपने मझेु समय वदया, इसके वलए बहुत-बहुत धन्यिाद। 

श्री धनिंर्य महाडीक (कोल्हापुर): अध्यक्ष महोदया, आपको धन्यिाद वक आपने मझेु 

बोलने का अिसर वदया।  

 अध्यक्षा जी, पूर े देश में ऑल इंवडया रांसपोिण का बंद चल रहा है। सिी 

कॉमवशणयल रांसपोिण की गावड़यां बंद हैं। उन्होंने बंद का एलान वकया हुआ है। तकरीबन 

90 लाख रांसपोिण की कॉमवशणयल गावड़यां बंद हैं। इससे आिागमन का कोई िी काम 

नहीं हो रहा है। वसफण  अिी स्कूल बसों का काम चल रहा है।  

 अध्यक्षा जी, रांसपोिण के बंद होने की िजह से जो रोज नकुसान हो रहा है, िह 

रांसपोिण वबजनेस 4,000 करोड़ रुपये का हो रहा है। इंडस्री की अपेक्स बॉडी ने यह 

घोषणा की है वक उनका 33,000 करोड़ रुपये का नकुसान रोज हो रहा है। 
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 नो-कॉवन्फडेंस मोशन के दौरान आदरणीय प्रधान मंत्री जी ने अपने इस रांसपोिण 

लाइन को सराहा था। इससे बढत हो रही है, उन्होंने ऐसी घोषणा की थी। उनके हड़ताल 

का आज छठा वदन है। उनकी बस दो-तीन मांगें हैं। डीजल और फ्यूल के जो प्राइसेस बढाए 

जाते हैं, िे तीन महीने में एक बार बढाए जाए ंक्योंवक छ: महीने में यह 12 बार बढाई गयी 

है। िोल बैररयर-फ्ी होना चावहए। िे सब पैसे देने के वलए तैयार हैं, लेवकन िोल पर जाम 

लगा होता है। थडण-पािी इंश्योरेंस, वजसे हर साल तीस प्रवतशत बढाया जाता है, उसे रद्द 

वकया जाए। इन्कम िैक्स सालाना एिरजे वकया जाता है। इसे उनके काम के वहसाब से 

वदया जाए। आरिीओ और पवुलस से जो उन्हें परशेानी होती है, उससे उन्हें जो नकुसान 

होता है, उसे बंद वकया जाए। ई-िे वबल का जो क्लैररकल एररयर होता है, वजसकी िजह 

से लाखों रुपये का दडं वदया जाता है, उसे िी बंद कर वदया जाना चावहए। 

 अध्यक्ष महोदया, यह बहुत गम्िीर मसला है। इसमें सरकार को तरुन्त हस्तके्षप 

करने की जरूरत है। 

माननीय अध्यक्ष: कुूँ िर पषु्ट्पेन्र वसंह चन्देल, श्री श्रीरगं आप्पा बारणे एि ंश्रीमती सवुप्रया 

सलेु को श्री धनंजय महाडीक द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने की अनमुवत प्रदान 

की जाती है। 

The House stands adjourned to meet again at 2.25 p.m. 

1323 hours 

The Lok Sabha then adjourned till twenty-five minutes past 

Fourteen of the Clock. 
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(1425/RK/MY) 

1425 hours 

The Lok Sabha re-assembled at twenty-five minutes  

past Fourteen of the Clock. 

(Hon. Deputy-Speaker in the Chair) 

THE MINISTER OF CHEMICALS AND FERTILIZERS AND 

MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI 

ANANTHKUMAR): I would request the hon. Deputy Speaker, Sir, 

that instead of taking up the Bills, as agreed to by all Parties in the 

House, the House may take up Discussion under Rule 193 on recent 

flood and drought situation in the country listed at Item No.33. 

HON. DEPUTY SPEAKER: If the House agrees, we can take up 

Discussion under Rule 193. 

SEVERAL HON. MEMBERS: Yes, Sir. 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Sir, it was discussed in the 

Business Advisory Committee and actually I moved a notice on this.  

My constituency, Alappuzha is badly affected.… (Interruptions) 

HON. DEPUTY SPEAKER: We are taking up the discussion.  

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): I would, therefore, say that 

I should be given a chance to initiate the discussion.… (Interruptions) 
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I have requested the hon. Minister, Shri Ananthkumar also as my 

constituency is badly affected. 

HON. DEPUTY SPEAKER: I can understand that.  I will give more 

time to discuss that matter.  Let me go as per the list of the speakers.  

In whosoever name the discussion has been admitted may be 

allowed to initiate the discussion.  I will give you sufficient time to 

speak. 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Actually, the whole of the 

district has been devastated.… (Interruptions) 
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1427 hours 

MATTERS UNDER RULE 377 – LAID 

HON. DEPUTY SPEAKER: Hon. Members, the matters under Rule 

377 shall be laid on the Table of the House.  Members who have 

been permitted to raise matters under Rule 377 today and are 

desirous of laying them may personally hand over the text of the 

matter at the Table of the House within 20 minutes.  Only those 

matters shall be treated as laid for which the text of the matter has 

been received at the Table within the stipulated time.  The rest will 

be treated as lapsed. 
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Re: Need to start helicopter service from Jabalpur, Madhya Pradesh 

to various tourist places in the State 

 

श्री राकेश स िंह (जबलपरु):    
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Re: Need to withdraw draft notification declaring Palamu Tiger 

Reserve in Jharkhand as a Eco-Sensitive Zone 

 

श्री  नुील कुमार स िंह (चतरा): 
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Re: Need to address water-shortage problem in Bundelkhand region 

कुुँ वर पषु्पेन्द्र स िंह चन्द्दले (हमीरपरु): 
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Re: Need to set up a head post office in Sheohar district, Bihar 

श्रीमती रमा दवेी (सशवहर): 
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Re: Need to open branches of nationalized banks in rural areas 

श्री लक्ष्मी नारायण यादव ( ागर): 
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Re: Need to provide stoppage of Shakti Punj Express and Triveni 

Express at Meral Railway station, Garhwa district, Jharkhand 

 

श्री सवष्ण ुदयाल राम (पलामू): 
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Re:Need to establish Agriculture College in Rajgarh district, Madhya 

Pradesh 

श्री रोड़मल नागर (राजगढ़): 
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Re:Need to rollback the increase in school fee for students of non-

employee category in Kendriya Vidyalaya run by Atomic Energy 

Education Society  in Jadugoda,  Jharkhand 

 

श्री सवद्यतु वरण महतो (जमशेदपरु): 
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Re: Need to upgrade the post office in Maharajganj district 

headquarters, Uttar Pradesh as Head Post Office and also set up a 

Post Office Passport Seva Kendra there 

 

श्री पिंकज चौधरी (महाराजगिंज): 
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Re: Need to declare Rohtasgarh Fort in Bihar as a tourist place of 

national importance 

श्री छेदी पा वान ( ा ाराम): 
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Re: Need to set up an agriculture based industry in Bhupalsagar, 

Chittorgarh district in Rajasthan 

 

श्री चन्द्र प्रकाश जोशी (सचत्तौड़गढ़): 
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Re: Need to run a local train from Chhatrapati Shivaji Terminus    

Railway station to Bhiwandi Road Railway Station in Mumbai 

 

श्री कसपल मोरशे्वर पाटील (सिविंडी): 
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Re: Regarding including villages under Municipal body to ensure 

their better management 

 

श्री राजीव  ातव (सहिंगोली): 
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Re: Peace talk with NSCN-IM 

 

DR. THOKCHOM MEINYA (INNER MANIPUR): Even after almost 

three years of Government of India and NSCN-IM signing a 

Framework Agreement nobody knows its content. Hon’ble Prime 

Minister declared in an election meeting at Langjing that the territory 

of Manipur is not at all mentioned in this agreement Muivah says that 

the agreement contains the integration of the Naga inhabited areas 

of Manipur, Assam and Arunachal Pradesh. Now Interlocutor RN 

Ravi talks of Autonomous Naga Territorial Councils in Manipur and 

Arunachal Pradesh and also of a Pan Naga Cultural Body. These are 

absolutely unacceptable to the people of Manipur. Prime Minister’s 

Version about the Agreement is contradictory to those of Muivah and 

Ravi. People are very anxious about the contents of the agreement. 

I demand and urge upon Hon. Prime Minister to make a statement 

on the status of Government of India and peach talk in order to clarify 

the position in the ongoing Lok Sabha Monsoon Session. 

  

(ends) 
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Re: Crash in Cocoon prices 

 

SHRI D.K. SURESH (BANGALORE RURAL): Sericulture is a main 

source of income for lakhs of farmers in the state of Karnataka. 

Sericulture farmers have been facing problems due to the crash in 

Cocoon prices triggered by the Centre slashing import duty on raw 

silk. Large number of farmers committed suicide in recent months. 

The Govt had earned sufficient revenue by exporting silk goods 

particularly from Karnataka in recent years. The cross breed (CB) 

cocoon, which was selling at Rs 400 per kg till April, is finding no 

takers even at Rs 210 per kg. The prices of bivoltine cocoon too has 

dipped from Rs 600 to Rs 320 per kg over a couple of months . 

It is the duty of the Government to help farmers in the times of 

distress. Therefore, I urge upon the Government to declare a suitable 

MSP for Cocoon at the earliest to help the farmers. 

  

(ends) 
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Re: Need to resolve problematic provisions in the proposed National 

Medical Commission Bill. 

SHRIMATI R. VANAROJA (TIRUVANNAMALAI): Medical education is at 

the core of the access to quality healthcare in any country. The Hon’ble 

Supreme Court in its judgment dated 2nd May, 2016 had directed the 

Government to consider and take appropriate action on the 

recommendations of the Rai Choudhary Committee. Accordingly, it is 

proposed to introduce the National Medical Commission Bill with certain 

amendments to the draft bill.  

Sir, Government doctors in the country, Tamil Nadu in particular are 

opposing certain clauses in the proposed bill and showed their opposition 

through protest against the National Medical Commission Bill.  

The Government has incorporated the spirit of the Standing 

Committee report on Medical Council of India, but there are far too “many 

problematic” provisions in the proposed bill which “go against” the 

committee report.  

The Indian Medical Association is against the provision that allows 

alternative medicine practitioners take up modern medicine after attending 

a short course and feels that the Bridge course provision in National 

Medical Commission Bill will ‘sanction quackery’. This provision is totally 
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unacceptable as it will lead to an army of half-baked doctors in the country. 

Almost 2.7 lakh Indian doctors had protested across the country and are 

against this provision of the proposed bill.  

Therefore, I urge upon the Union Government to desist from including 

such problematic provisions in the proposed National Medical Commission 

Bill.  

 

(ends) 
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Re: Curtailment of frequency of Rajdhani Express from Bhubaneswar to 

Delhi. 

SHRI RABINDRA KUMAR JENA (BALASORE): From 10th February 2018, 

the frequency of Rajdhani Express from Bhubaneswar to Delhi via my 

constituency Balasore has been reduced due to introduction of a new 

service of Rajdhani Express via Sambalpur City. The frequency of Rajdhani 

to Delhi running via Bhadrak and Adra, has been brought down to twice in 

a week, from the earlier 3 times. Although it is commendable that the 

railways is heeding to long standing demands of a Sambalpur line, this 

move has deprived thousands of passengers of my constituency from 

accessing railway services. With 3 days a week service, there was intense 

scramble for tickets, and it was difficult for the common man to get a 

reserved seat. Now with reduced operations, it will further deteriorate the 

situation. I urge the minister to consider genuine demands of Odisha 

regarding connectivity to main metro cities of India. 

(ends) 
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Re: Acquisition of land under the Maharashtra Private Forest (Acquisition) 

Act, 1975. 

DR. SHRIKANT EKNATH SHINDE (KALYAN): Around 2,58,797 hectares 

of land has been acquired under the ‘The Maharashtra Private Forest 

(Acquisition) Act, 1975’. As per section 22(A) of the Act, the whole or part 

of the land can be restored to the original owner, if due to the acquisition 

under the Act, his land holding has become less than 12 hectares, 

87,006.74 ha. land have thus been restored. In the Bombay Govt. 

Notification (29.03.1956), notices under sec 35 (3) and/or notification under 

sec 35(1) of Indian Forest Act, 1927 were issued by Maharashtra 

government almost 60 years ago but the land was never taken over. Now, 

these areas have been recorded as forest and all activities stopped. Lakhs 

of residents are living under constant fear. Therefore, I request to resolve 

the matter expeditiously, considering the future of lakhs of residents from 

Mumbai, Thane, Raigad and Pune.  

(ends) 
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 Re: Spread of fake news/messages on social media. 

 

SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI): Owing to false rumours on 

social media about child-lifters and thieves, persons were lynched by mob 

in Maharashtra in June-July, 2018. In a recent incident in Dhule district of 

Maharashtra, five persons from nomadic community who had gone to ask 

for food, were beaten to death on suspicion of being child-lifters. Such 

incidents of mob lynching are rampant across the country. In such cases of 

fake news proliferation, I request the Government to respond immediately 

and clarify the truth to its citizens. As a preventive measure, I also urge the 

Government to immediately undertake measures to curb rapid spread of 

fake news/ messages on social media.  

 (ends) 
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Re: Need to include 'Thathera' caste of Bihar in the list of most 

backward Classes 

श्री कौशलेन्द्र कुमार (नालिंदा): 
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Re: Need to provide special incentives and package to Punjab 

 

SHRI PREM SINGH CHANDUMAJRA (ANANDPUR SAHIB): 

Sometime ago, Government of India had announced special 

incentives for investment in Hilly States and Backward States. Such 

a decision badly affected Punjab due to neighbouring Hilly State. 

Punjab faces same problems due to border area and many parts of 

Punjab specially my constituency, a semi-hilly area called Kandi area 

faces same problems as that of hilly area.  

I would urge upon the attention of Government of India to 

provide same incentives to such areas of Punjab State and Punjab 

being border state special package should be announced for it. Plain 

parts of hilly areas face the menace of damaging standing crops. 

Hence, there should be subsidy for fencing the fields. Such subsidy 

can be shared by the Centre, State and the farmers in a 

proportionate manner.   

           (ends) 
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Re: The safety of Mullperiyar Dam in Kerala 

 

ADV. JOICE GEORGE (IDUKKI): The Mullaperiyar dam is situated 

in a seismic prone area as pointed out by various agencies including 

lIT Roorkee. The Government should consider the agonies of the 

people living downstream of the dam due to the socio economic and 

psychological trauma arising out of unsafe the Darn being unsafe 

due to its age and the century back technology used for constructing 

the same. Now due to heavy rain in the catchmcnt area of the dam, 

the water level is increasing day by day and the people living in the 

downstream of the dam are in trouble, if any disaster happens it will 

be one of the biggest calamities in the world. So I urge for urgent 

intervention by the Government in this regard.  

  

(ends) 
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Re: Need to provide reservation to Maratha community of 

Maharashtra 

श्री राजू शेट्टी (हातकणिंगले): 
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DISCUSSION RE: FLOOD AND DROUGHT SITUATION 

IN VARIOUS PARTS OF THE COUNTRY 

1428 hours 

HON. DEPUTY SPEAKER: The House shall now take up Item No.33 

 Hon. Members, discussion on the recent flood and drought 

situation in various parts of the country has been admitted in the 

names of Shri Jitendra Chaudhury and Shri Kalikesh Narayan Singh 

Deo.  Shri Chaudhury has since requested the hon. Speaker to allow 

Shri P. Karunakaran to raise the discussion on his behalf.  Hon. 

Speaker has acceded to his request. 

 Now, Shri P. Karunakaran. 
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(1430/PS/CP) 

1430 hours 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Thank you, hon. Deputy 

Speaker, Sir.  

With deep sorrow and pain, I would like to participate in a 

discussion under Rule 193, that is, ‘Flood Situation in Various Parts 

of the Country’. 

 Sir, at the very outset, I would pay my homage to the innocent 

people who have lost their lives due to flood and heavy rainfall 

throughout the country. The flood has affected mainly Kerala. Other 

States including Maharashtra, Assam and some parts of Tamil Nadu 

are also affected by flood. But, I would like to confine to my State 

only because other Members may raise issues pertaining to their 

States. I would like to thank our hon. Minister of State in the Ministry 

of Home Affairs, Shri Kiren Rijiju. He has visited the place; has 

witnessed the issues being faced by the State and by the people; 

and has also taken up the issue. … (Interruptions) 

HON. DEPUTY SPEAKER: No comments please. Please continue. 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Sir, we have witnessed an 

immense calamity. Maybe this is a rare occasion in Kerala. This time, 
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the monsoon season started off with an unimaginable and 

uncountable loss to the various sections. Though there is a 

widespread effect on the State, we have witnessed severe damage 

in two districts namely, Alleppey and Kottayam. Other districts are 

also severely affected. I would like to thank Shri Venugopal and 

others who had visited the place. I think that he may narrate other 

issues.  

 Sir, the monsoon forecast stated that the rainfall is likely to be 

97 per cent for the long period. The forecast also suggests that the 

maximum probability of the normal monsoon rainfall would be from 

96 per cent to 104 per cent, that is, a long period average. Sir, since 

Alleppey and Kottayam have peculiar geographical features and are 

surrounded by sea and rivers, the land level is really below the water 

level in many places. So, any change in the monsoon may adversely 

affect these two districts. It is the peculiarity or the speciality.  

 Sir, the intense rainfall has caused a significant damage to life 

and property. The State Government has given a detailed report with 

regard to the loss caused by flood to various sections.  

 Sir, a large area of the district has been flooded due to heavy 

rainfall. In Alleppey district, around 21,799 acres of the land is under 
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flood; around 12,301 acres of the land is under flood in Kottayam 

district; around 13,688 acres of the land is under flood in Thrissur; 

around 2,056 acres of the land is under flood in Ernakulam; around 

2,322 acres of the land is under flood in Pathanamthitta; around 

1,338 acres of the land is under flood Malappuram; and around 1,503 

acres of the land is under flood in Vallam. A total of 55,700 acres of 

the land is under flood in the district. Imagine, if such a huge land is 

under flood and rain, what would be the damage that the State has 

to face?  

Sir, eight districts of the total 37 locations were affected by 

landslides. 14 lives were lost in landslides. That has happened 

especially in the hilly areas of Idukki district. Sir, out of 1033 villages, 

965 villages have been affected, either by flood, landslides, rainfall 

or by wind. The heavy rains and the floods have been causing a very 

serious impact from 29.05.2018 to 24.07.2018. The data of 

24.07.2018 shows that about 119 persons have lost their lives.  

 Hon. Deputy Speaker, Sir, the total crop loss is around 

21,197.76 (in hectares). A large number of houses were damaged. 

Over 413 houses have been fully damaged and around 11,403 

houses have been partially damaged. There are about 323 relief 
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camps set up by the Government. Sir, in Alappuzha and Kuttanad, 

about 50,000 animals are in various relief camps. The total estimated 

damage caused is about Rs. 1,384 crore. According to the report that 

we have got, though it is stated that 119 people have lost their lives, 

the number may be increased because of the rainfall, which is still 

continuing.  

(1435/RC/NK) 

 As regards houses, a large number of houses were completely 

and severely damaged.  There are about 389 houses which are fully 

damaged and 1040 houses were partially damaged.  The total loss 

comes to about Rs.5511.771 lakhs.   

 With regard to fisheries sector, as far as Alappuzha and 

Kottayam are concerned, there are a large number of fish workers 

who live there.  Due to the cyclonic storms,  wind and rainfall have 

caused huge damage to the fisheries sector of the State.  There are 

about 50 boats which are fully damaged; 47 boats partially damaged; 

83 nets are fully damaged; and 61 nets are partially damaged.  The 

total loss comes to about Rs.14.146 lakh.  About 2600 acres of fish 

farms have been fully lost. 
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 Sir, as you know, agriculture is the main source of income and 

especially the people of Kerala depend on agriculture.  Agriculture is 

the main source of livelihood for the State, in general, and especially 

for these two districts.   

Heavy rainfall, floods and cyclonic thunderstorms have caused 

severe damage to the crops in the affected areas of the State.  

Around 33 per cent crop loss is there over an area of 21704.78 

hectares.  You can think about the magnitude of loss.  The cost of 

this loss, as per the norms, comes to about Rs.22073.67 lakh.  We 

have to spend a lot of amount for bund and sand protection.   

With regard to animal husbandry, intense rainfall and wind have 

caused severe damage to the animal husbandry and dairy 

development sector of the State.  There are 173.3 lakh  animal and 

poultry casualties.  The total damaged cattle sheds are 16.87 lakh.  

The cost of  provision for feed and concentrate comes to about 

Rs.30.63 lakh and for water supply, it comes to about Rs.0.022 lakh.  

In this sector alone, the total comes to about  Rs.22.07 lakh. 

As regards infrastructure facilities, they are completely 

damaged in both the districts as also in many other parts of Idukki, 

Mallapuram, Kozhikode, and Thrissur.  Due to heavy rains, the 
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infrastructure facilities like roads, irrigation canals, water supply 

channels, open wells, electrical posts, telephone posts, etc. are 

totally damaged.  There is a big financial burden for repairing and 

reconstruction of these infrastructural facilities in the affected areas 

of the State.   

There are about 2000 major irrigation sectors which are in 

danger and the repairing cost would be Rs.2487.30 crore.  Water 

supply infrastructure has also been widely affected.  The repairing 

and construction cost would be around Rs.4834.99 lakhs.  With 

regard to the power sector, it is widely affected.  The repairing and 

construction cost would be Rs.2573.88 lakhs.   

People are unable to use the roads because they are damaged 

fully.  It is not possible for the people to go from one place to another.  

The Minister is well aware of that.  He has visited the Kuttanad and 

Alleppey.  He has seen all these things.  So, without our explanation, 

the hon. Minister can give full details to the Government with regard 

to the damage.  Around 196.689 kilometres of road have been lost 

in PWD section alone.  The loss comes to about Rs.19668.96 lakh 

for the PWD roads which we have lost.  The same is the case in 



25-07-2018     DIR.(KVJ)/RJN           Uncorrected/Not for publication                             392 

 

almost all the sectors like infrastructure facilities, roads, canals, 

electrical polls and hospitals.   

I do not want to go into other details.  Fourteen Anganwadi 

buildings are fully damaged; 27 Primary Health Centres – fully 

damaged; 69 panchayat buildings – fully damaged; and about 4017 

kilometres of panchayat roads have been lost.   It is estimated that 

Rs.24.10 crore would be total cost on this sector alone. 

(1440/SNB/SK) 

 Sir, I would now turn to the issues of my State. Our State is 

facing some of the most serious issues. It is true that the State and 

the Central Government have to come together to deal with these 

issues. The State Government of Kerala has implemented the 

highest rate of relief assistance in India. But the Government of India 

is not ready to go beyond the laid down norms under the NDRF. So, 

the State is not getting the actual amount of compensation when it is 

faced with natural disasters of such magnitude. The State 

Government has to bear a huge financial burden for providing relief 

to disaster victims. The Government has to set up a National Disaster 

Mitigation Fund, but I think, the Government of India has not taken 

any initiative in this regard so far. I do not know whether such a Fund 
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at the Central level exists or not. But the State Government of Kerala 

has already set up such a Fund and is utilising it effectively. I would 

like to request the Central Government to take the initiative to set up 

such a Fund.  

The Government of Kerala has requested for a comprehensive 

special package of Rs. 7340. 40 crore for the victims of the Ockhi 

cyclone. This request was made four months ago keeping in view the 

magnitude of the Ockhi disaster but the State got a very meagre 

amount and the State had to bear the maximum financial burden.  

 There was a suggestion from Shri Swaminathan for a special 

package to Kuttanad. This district falls under the Parliamentary 

constituency of Shri Suresh and he will speak about it. We have been 

talking about the Swaminathan Commission since the first session of 

this Lok Sabha. There was a mention of a special package for 

Alleppy, particularly Kuttanad district in the recommendations of the 

Swaminathan Commission. That recommendation has only partially 

been implemented.  

 At times of such natural calamities, the Army and the Air Force 

has a vital role to play. But in the State of Kerala the Army unit does 

not possess sufficient number of boats for rescue of the affected 
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persons during flood situation. This is a very serious issue. It is not 

an isolated case of this time alone because monsoon in Kerala may 

come at any time. So, the role of the Army and other agencies are 

very important. Though there is an Army unit, yet they do not have 

sufficient number of boats and no proper mechanism in place to 

provide effective relief to the flood affected people. This has become 

a major issue. Indian Air Force does not have heavy lifting aircrafts. 

How is it possible then for the Air Force to carry out effective relief 

work if they are not equipped with modern equipment for relief 

operations?  

 The functioning of the Indian Meteorological Department is not 

at all satisfactory. It is this Department which is entrusted with the 

task of giving warning of an impending calamity. But on a closer 

scrutiny of its functioning it was found to be totally unsatisfactory. The 

Government has to take note of this issue also. The Cyclone Warning 

Dissemination System is not functioning in the State. Even at the 

time of Ockhi it was not functioning properly. This is not the time to 

blame the Central Government or the Opposition, but at the same 

time we have to take stock of the things and find out as to what are 
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our deficiencies, what more we have to do to tackle such a situation 

when it comes in the future.   

 Sir, the State Government has made some demands from the 

Central Government. It has already given representation to the 

Centre. An all-Party delegation met the hon. Prime Minister to 

discuss various issues of the State in connection with this. Concrete 

proposals to deal with natural calamities were submitted to the hon. 

Prime Minister for implementation.  

 Sir, when we met the hon. Prime Minister we submitted seven 

demands. Myself, Shri E.T. Mohammad Bashir and Shri N. K. 

Premachandran were members of that delegation. Though we 

placed our demand before the hon. Prime Minister, I am sorry to say 

that we did not get any positive reply from him. Not only that, when 

the Chief Minister of the State and others had come at a time when 

the State faced another disaster, we reiterated those demands also 

but hon. Prime Minister did not give any response. We told him that 

a special team has to be sent to visit the State.  

(1445/RU/RPS) 

But when we went there, we got a reply from the other Minister.  

I am glad that you have given a reply.  At the same time, the Chief 
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Minister of the State, other Ministers, Members from all Parties 

including Shri Radhakrishnan who is the State BJP President came 

together considering the seriousness of the issue but I am sorry to 

say that the approach of the Prime Minister was not at all satisfactory 

and it was a negative approach. … (Interruptions) 

THE MINISTER OF LAW AND JUSTICE AND MINISTER OF 

ELECTRONICS AND INFORMATION TECHNOLOGY (SHRI RAVI 

SHANKAR PRASAD):  Sir, it is not fair to say like this about the hon. 

Prime Minister.… (Interruptions) 

HON. DEPUTY-SPEAKER:  Shri Karunakaran, you may continue 

your speech. 

… (Interruptions) 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS 

(SHRI KIREN RIJIJU):  Sir, since he has taken the name of hon. 

Prime Minister, I would like to say that after the all-Party delegation 

met the hon. Prime Minister, he had instructed me to visit the affected 

areas in Kerala.  We, including the PWD Minister, the Minister for 

Agriculture, the Chief Secretary and the Additional Chief Secretary 

of the Government of Kerala and some Members of Parliament, had 

a combined visit.   So, the hon. Prime Minister has taken up the issue 
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so seriously and had instructed me clearly to do whatever is possible 

from the Central Government side.  What else do you want?  

 Regarding the rest of your points, I will reply later on… 

(Interruptions) 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD):  Sir, I appreciate your visit 

there.  What I say is that, when the all-Party delegation had come 

there and when we explained the seven points – I do not want to go 

into those details as a copy is with you – my impression and the 

impression of the BJP leader was that there was no positive reply.  

That is only what I said.   I appreciate that you have visited the area 

and the initiative which you have taken.   

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

PARLIAMENTARY AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE 

MINISTRY OF WATER RESOURCES, RIVER DEVELOPMENT 

AND GANGA REJUVENATION (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 

We went there only on the instruction of the hon. Prime Minister.  

… (Interruptions) 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): You saw that the Chief 

Minister and other Ministers were there. At the same time, we 

requested you to please send a team there … (Interruptions) 
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SHRI N.K. PREMACHANDRAN (KOLLAM):   Sir, if he is 

yielding, we met the hon. Prime Minister.… (Interruptions) 

HON. DEPUTY-SPEAKER: You may speak when your turn comes.  

Nothing will go on record.  

… (Interruptions)… (Not recorded) 

SHRI RAVI SHANKAR PRASAD:  Sir, if he may yield for half a 

minute, I would say that here is a Prime Minister who means action.  

He sends the team.  Do they want action or assurance?  I fail to 

understand this point.  If the PM takes action, they have a problem 

with it. This is not fair. … (Interruptions) 

HON. DEPUTY-SPEAKER:  You may speak during your turn.  The 

hon. Minister can intervene at any time. Shri Karunakaran, you may 

continue now. 

… (Interruptions) 

कृसि और सक ान कल्याण मिंत्री (श्री राधा मोहन स िंह): सर, वे स्वयं स्वीकार कर रहे 

हैं, बधाई द ेरहे हैं कक प्रधानमंत्री जी के कनदेश के बाद ही गहृ राज्य मंत्री जी वहां गए 

थे। किर आप गहृ राज्य मंत्री जी को बधाई भी दे रहे हैं, प्रधानमंत्री जी को बधाई दीकजए 

कक उनसे आप कमले, उसके बाद ही उन्होंने मंत्री जी को वहां भेजा। प्रधानमंत्री जी के 

कनदेश पर ही गहृ राज्य मंत्री जी वहां गए थे।…(व्यवधान) 
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HON. DEPUTY-SPEAKER:  There are many hon. Members who are 

yet to speak on the subject.  So, try to wind up up now, Shri 

Karunakaran.  

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD):  I can respond to the 

points which you have raised but I do not want to take the time of the 

House for this purpose.  

 At present, the State Government has already given a 

representation to the Centre and all-Party delegation has met the 

Prime Minister.  In connection with the natural calamities, we are 

placing some of the most important demands before you.  

(1450/KSP/ASA) 

 I hope the Government would take it very seriously. First of all, 

our demand is that this situation should be declared as a calamity of 

severe nature and the Government of India should consider the 

Memorandum submitted by the Government of Kerala. If the 

Government is going to treat it as a routine matter, we are not going 

to get enough fund for relief. So, this has to be declared as a natural 

calamity of severe nature. 

HON. DEPUTY SPEAKER: Please conclude. 
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SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Sir, this is a very important 

matter. Ministers and others have taken my time. So, kindly give me 

some more time. I will conclude quickly. 

 Sir, considering the fact that it is the second consecutive 

disaster in continuous seasons - first Ockhi cyclone and now floods 

during the Monsoon – the Government of India should permit Kerala 

to exercise the provision of second consecutive disaster where the 

relief assistance can be increased. This is because within six 

months, we faced two natural disasters namely, Ockhi cyclone and 

now flood during the Monsoon. There is a provision that the 

Government can increase the amount of compensation. So, that 

should be done. 

 Thirdly, the Government of India should take immediate action 

for effective use of the National Mitigation Fund. As far as Ockhi 

cyclone relief is concerned, we gave a representation asking for the 

Central assistance of Rs. 7,340 crore, but we got only Rs. 4,000 

crore. So, how is it possible for the State Government to meet all the 

expenditure relating to relief? I am not blaming the Government. But 

I would request that the norms have to be changed. Otherwise, it is 

not possible to meet this expenditure. On the one side, Ockhi cyclone 
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have devastated our State and on the other side, floods have 

occurred during this year’s Monsoon. In the morning, I raised the 

issue regarding Endosulphan. Then, in Kozhikode, we are facing the 

NIPHA virus issue. We are facing all these problems. So, the 

Government of India has to take all these things very seriously. 

 Fourthly, the Defence Service Corps in Kannur, the Army in 

Thiruvananthapuram and the ITBP in Alappuzha are to be provided 

with at least six Motor Boats each and other equipment, because of 

lack of enough Motor Boats is a major issue that they have to face 

when they go for rescue operations. Then, Indian Air Force may be 

directed to be stationed permanently at any of the districts which I 

have mentioned earlier. There is no such arrangement now. As a 

result, they have to approach Air Headquarters at Delhi and then only 

they can take up rescue operations. 

 There is no Flood Warning Centre in Kerala now. The 

Government of India should take immediate steps to set up a Flood 

Warning Centre in Kerala. The Government of Kerala has taken a 

number of steps. When the Government of Kerala got the warning, 

they have immediately alerted all the District Collectors and also, all 

the political representatives were engaged and consultations were 
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held with them. I appreciate the Minister for visiting the affected 

areas. When he came, the Agriculture Minister of Kerala and other 

Ministers were there. Now, one of the Cabinet Ministers of Kerala 

Shri V. Sudhakaran is staying in Kuttanad itself and supervising the 

relief operations. Though the flood situation has improved now, the 

aftermath of the situation is very severe. Even though the flood 

waters have receded, there are a number of issues which we have 

to face like issues of infrastructure, health problems, rehabilitation of 

houses etc. As I have already mentioned, a large number of houses 

have to be repaired. 

 Sir, I am not blaming anyone. But as far as Kerala is concerned, 

this is a very big burden that we have to bear. With very limited 

resources at our disposal, we are taking up relief measures on a 

massive scale. But it is not possible for our State to meet all these 

expenses. So, I request the Minister and also the Government of 

India to take it very seriously. They should not treat it as giving some 

assistance. What we need is, long-term measures especially in 

Kuttanad, Alleppey and Kottayam areas. In Idukki also, people are 

suffering because of landslides. Already 14 persons have lost their 

lives due to landslide there. Considering the geographical features of 
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these places, long-term measures should be taken up. In Kuttanad 

area, the land level is below the water level. So, any change that may 

happen during the Monsoon period, it may affect this area. 

Therefore, I think the Government should send a Special Team and 

discuss with the Government of Kerala. We are fully cooperating with 

the Government of India. This is not a question of politics. This is a 

question of the saving the life and property of the people of Alleppey 

and Kottayam. This is also a question of giving due importance to the 

State of Kerala. 

 With regard to Centre-State relations, I think the Government 

of India must take up this matter seriously and not mix up with other 

issues. With these words, I conclude. Thank you. 

(ends) 
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(1455/RAJ/SRG)  

1455 बजे 

डॉ.  िंजय जाय वाल (पसिम चम्पारण):  उपाध्यक्ष महोदय, मैं आपको बहुत-बहुत 

धन्द्यवाद देता ह िं सक  आपने मझेु इ  महत्वपूणण मदेु्द पर चचाण करने का मौका सदया। मैं 

अपने और बीए ी के  िी  ासियों का आिारी ह िं सक  उन्द्होंने यह महत्वपूणण मदु्दा चचाण 

के सलए सलया है। िारत सवसवधताओ िं  े िरा हुआ देश है। यह केवल  ािंस्कृसतक रूप 

 े ही नहीं झलकता है, बसल्क इ की अपनी िौगोसलक सस्िसत है। अिी करुणाकरन 

जी बाढ़ की सवसिसिकाओ िं के बार ेमें बोल रहे िे। मैं सब हार  े चनु कर आया ह िं। आज 

मेर ेयहािं पूरी तरह  े  खुाड़ की सस्िसत है। िारत की िौगोसलक सस्िसत ऐ ी है सक  हमें 

कहीं बाढ़ तो कहीं  खुाड़ झेलने को समलता है। आज िी मझेु याद है सक  बचपन में 

सक ान बोलते िे सक अगले हफ्ते बाररश होगी। मझेु यह  नु कर आियण होता िा सक  

ये पढ़े-सलखे लोग नहीं है, सिर िी ये बाररश के बार ेमें कै े बता  कते हैं। जब वे बोलते 

िे सक  हसि या नक्षत्र में इतने सदन बाररश होगी तो ठीक उतने सदन तक बाररश होती िी। 

पहले सक ानों को सबना सक ी एक्यूवेदर और सबना सक ी  ेटेलाइट के यह पता होता 

िा सक  उन्द्हें कब खेतों में बीज डालना है, कब बीजड़ा होगा और कब बीजड़े की रोपनी 

करेंगे। आज पूरा  मीकरण बदल गया है। इ के सलए कहीं न कहीं हम  िी दोिी हैं 

और पयाणवरण में जो पररवतणन हो रहा है, उ  पर िी हमें ख्याल रखने की जरूरत है। 

आज जब हम िारत में मान ून की बात करते हैं तो मान ून  ामान्द्य है, लेसकन इ का 

सवतरण इतना अ ामान्द्य है सक  राजस्िान जै ी जगह पर बाढ़ की सस्िसत हो गई है। 
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सह मालय की तराई के के्षत्रों में आज िी द  िुट गडढ़ा खोदने पर पानी समल जाता है, 

लेसकन उ  जगह िी आज हम लोग  खुाड़ की सस्िसत का  ामना कर रहे हैं।  

 मैं सपछले चार विों  े देख रहा ह िं सक हर बार मान ून  ेशन में ही बाढ़- खुाड़ 

पर चचाण की जाती हैं। यह एक ऐ ी सस्िसत है सक  जब हमें प्या  लगी तो हम गडढ़े 

खोदने जा रहे हैं। बाढ़- खुाड़ पर शीतकालीन  त्र में एक  ीरर य  चचाण होनी चासह ए 

सक हम अगले विण बाढ़- खुाड़ के सलए क्या-क्या तैयारी कर रहे हैं। हमारा काम कानून 

बनाना और पॉसल ी बनाना है। अिी बाढ़ और  खुाड़ की सस्िसत है तो हम चचाण कर 

रहे हैं, लेसकन इ   मय हम कोई पॉसल ी नहीं बना  कते हैं।  

 मैं अपने माननीय प्रधान मिंत्री, नरने्द्र मोदी जी और   ड़क पररवहन और 

राजमागण मिंत्री, श्री सनसतन गडकरी का आिारी ह िं सक उन्द्होंने नदी के गाद  े  ड़क 

बनाने की एक बहुत ही महत्वपूणण योजना बनाई है। यह एक वाटर-शेड प्वाइिंट हो  कता 

है। सहमालय की तराई वाले इलाके जै े उत्तर प्रदशे, सबहार और उत्तराखिंड  हैं, वहािं 

नसदयों की गहराई कम होने के कारण, हमें हर विण बाढ़ की बहुत ज्यादा सवसिसिका 

देखने को समलती है। इ का एक उदाहरण है। महाराष्र में एक नदी मतृ पड़ी िी। 

महाराष्र  रकार ने और गडकरी जी के सविाग ने उ  नदी को िी जीसवत कर सदया 

और मफु्त में  ड़क के सलए समट्टी की िी व्यवस्िा हो गई। हम लोगों को पॉसल ी मेसकिं ग 

में इ  तरह का काम करना पड़ेगा।  

 इ का एक द:ुखद पहलू िी है – ग्रीन सर ब्यूनल और हमार ेब्यूरोके्रट् , जो किी 

के्षत्र में नहीं गए हैं, के्षत्रों के बार ेमें कुछ नहीं जानते हैं, लेसकन एनजीटी में ऐ े-ऐ े िै ले 

हो जाते हैं, सजन्द्हें हम लोग  मझने में अ मिण हो जाते हैं सक  यह िै ला कै े हुआ। 
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मैं इ के दो उदाहरण दूिंगा। मैं पसिम चिंपारण  े चनु कर आया ह िं। हमार ेयहािं वाल्म ीसक 

नगर टाइगर ररजवण के्षत्र है। वह बहुत ही खूब ूरत जिंगल है। हमार ेयहािं सहमालय  े 

नसदयािं सनकल कर आती िीं। उनके  ाि जो पत्िर बह कर आते िे, उन  िी पत्िरों 

को हािों  े उठा कर रकों में लादा जाता िा और पूर ेइलाके में सगट्टी  प्लाई का काम 

होता िा। वहािं कोई क्वैरी नहीं होती िी, किी वहािं जे ीबी नहीं जाती िी। सहमालय  े 

जो पत्िर नसदयों में बह कर आते िे, िारू आसदवा ी हािों  े उठा कर पत्िर को 

गासड़यों में रखते िे और उनको वे सगट्टी के रूप में उपयोग करते िे। अचानक विण 2001 

में एक रूल आ गया सक सक ी टाइगर ररजवण  े कोई चीज नहीं उठाई जाएगी। 
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(1500/IND/KKD) 

हर साल लाखŌ-करोड़Ō टन पÂथर िहमालय से बह कर आता है और एनजीटी 

Ĭारा उसे उठाने के िलए मना कर िदया गया। उसका नतीजा यह हòआ िक िजन निदयŌ 

म¤ घटुने भर भी पानी नहé रहता था, वहां सारा पÂथर भर गया और जब बाढ़ आई तो 

पूरा वाÐमीिक नगर टाइगर åरजवª म¤ िमल गया और हजारŌ एकड़ जंगल खÂम हो गया। 

जहां-जहां कम गहराई थी, वहां सारा पानी-पानी हो गया और एनजीटी ने उसका कोई 

स²ंान नहé िलया। 

महोदय, यह सभी जानते ह§ िक भारत िविवधताओ ं का देश है। िदÐली से 

एनजीटी देश के दूसर ेभागŌ का फैसला कर देती है िक नागाल§ड म¤ ³या होगा, िहमाचल 

म¤ ³या होगा, केरल म¤ ³या होगा, लेिकन वे जमीनी Öतर पर नहé सोचते ह§ िक उस 

इलाके म¤ ³या िकया जाना चािहए। 

1502 बज े   (®ी हò³मदेव नारायण यादव पीठासीन हòए) 

 महोदय, म§ एक मामला िबहार का उठाना चाहता हóं। िपछले वषª िबहार म¤ सबसे 

खराब बाढ़ हमने झेली है। हमार ेयहां Öवतंýा सेनानी ®ी िशवनाथ ितवारी जी थ,े उनका 

Öवगªवास हो गया है। उनकì 95 वषª कì आय ुथी। िपछले वषª बाढ़ के समय हम उनके 

घर पर बैठे थे। वे कह रहे थ ेिक हम लोगŌ ने जीवन म¤ कभी इतनी बाढ़ नहé देखी है 

और इसका एक बहòत बड़ा कारण निदयŌ म¤ गाद भरना है। िपछली बार नीितश कुमार 

जी ने िदÐली म¤ इस मĥेु को ÿमखु तौर पर उठाया था और ÿधान मंýी जी से िमले थे 

िक निदयŌ म¤ गाद भरा हòआ है। फर³का डैम के बार ेम¤ भी उÆहŌने कहा था। एनजीटी 

ने कहा है िक  1 जलुाई से 1 अĉूबर तक आप िमĘी का एक कण भी निदयŌ से नहé 
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िनकाल सकते ह§। यिद वहां से ÿितिदन दस हजार ůक बालू के िनकलते थ,े तो उसका 

फायदा होता था, वहां पानी के िलए जगह बन जाती थी। उ°राखंड म¤ जो बाढ़ आई 

है, उसका यही कारण है िक वहां निदयŌ म¤ बहòत ºयादा गाद है। हमार ेयहां बाåरश 

åरटिन«ग मानसून म¤ होती है, इसिलए यहां हालत ºयादा खराब होगी।  

 म§ कŁणाकरण जी से कहना चाहता हóं िक हमार ेÿधान मýंी नरÆेþ मोदी जी 

बहòत-बहòत संिसिटव ह§। म§ने Öवयं इस बात को देखा है। िपछले साल म§ लगातार एक 

महीने तक बाढ़ से úिसत इलाके म¤ था। म§ वषª 1993 से बाढ़ को देख रहा हóं। म§ डा³टर 

होने के नाते बाढ़ से ÿभािवत इलाकŌ म¤ जाता रहता था। म§ने पहली बार देखा िक 24 

घंटŌ के अंदर हर जगह एनडीआरएफ कì टीम पहòंच जाती है। कहां-कहां कौन फंसा है, 

कहां बोट्स ल ेजानी ह§, खाना कैसे पहòचंाना है, िकतनी जÐदी काम हो रहा है, इस ेम§ने 

Öवयं िपछली बार देखा है और इसके िलए म§ मोदी जी का आभारी हóं। आप फंड्स कì 

बात कह रहे थे। आप याद रिखए िक यह राजीव गांधी जी का समय नहé है, जहां एक 

Łपये म¤ से केवल 16 पैसे ही लोगŌ तक पहòंचते थे। यह नरÆेþ मोदी जी का समय है। 

हमार ेयहां के िलए छह हजार Łपये िदÐली से भेज ेगए और छह हजार Łपये ही लगभग 

सवा लाख लोगŌ के ब§क एकाउंट म¤ पहòंचे। ये नरÆेþ मोदी जी का समय है। क¤ þ सरकार 

कì तरफ से बहòत अ¸छी तरह मदद कì जाती है। ÿधान मýंी फसल बीमा योजना कì 

बात है। मेर ेयहां िजन लोगŌ ने फसल बीमा योजना ली है, उÆह¤ बाढ़ म¤ 48 हजार Łपये 

ÿित है³टेयर िमले। यह इतनी ºयादा रकम है िक बाढ़ कì िवभीिषका को िकसान भूल 

गए। िजन िकसानŌ ने इÔंयोर¤स नहé कराई थी, उÆह¤ भी 18000 Łपये ÿधान मýंी जी 

Ĭारा उनके खातŌ म¤ िदए गए, यह नरÆेþ मोदी जी कì खािसयत है। म§ने जीवन म¤ पहली 
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बार देखा िक 24 घंटे के भीतर ÿधान मýंी सड़क योजना कì िजतनी सड़क¤  थé, वे 

सारी कì सारी मोटरबेल हो गई।ं म§ लोक सभा म¤ िजÌमेदार सांसद होने के नाते यह 

बात कह रहा हó ंऔर मेर े±ेý के लोग भी यह सनु रहे हŌगे। यह इस बात का सबूत है 

िक ÿधान मंýी नरÆेþ मोदी जी के काम करने का तरीका िकतना बिढ़या है। पहले छह-

छह महीने सड़क¤  टूटी रहती थé, लेिकन आज 24 घंटे म¤ टूटी सड़कŌ को मोटरबेल 

कर िदया है। म§ आपको आĵासन देना चाहता हóं िक आपके इलाके केरल, ओिडशा 

आिद राºयŌ म¤ बाढ़ आई है, वहां भी उनकì समÖयाओ ंका Âवåरत िनदान होगा। 

(1505/vb/rcp) 

अभी हम लोग बाढ़ कì िवभीिषका से जूझ रहे ह§, हमार ेयहा ँजमीन के नीचे 10 

फìट पर पानी है। सखुाड़ का सबसे बड़ा कारण यह है िक  हम लोग िहÆदÖुतान के 

िविभÆन ±ेýŌ को उनकì ŀिĶ से नहé देखते ह§। िबहार सरकार ने बहòत अ¸छा काम 

करते हòए डीज़ल पर 50 Łपये ÿित लीटर अनदुान रािश दी है। ®ी नीतीश कुमार जी 

ने िबजली का शÐुक भी 96 पैसे से घटाकर 75 पैसे कर िदया है। लेिकन, ये सब 

ताÂकािलक उपाय ह§। 

  जब हम लोग को-ऑपरिेटव फेűिलºम कì बात करते ह§, तो हम¤ एक देश के 

łप म¤ सोचना होगा। जैसे सोलर पÌप कì बात कर¤, तो सभापित जी, आपके इलाके म¤ 

या हमार ेइलाके म¤, यह लगाया जाता है, तो 40 फìट पर ही पानी िमल जाता है। हमार े

यहा ँसोलर पÌप का उपयोग िजतनी अ¸छी तरह से हो सकता है, उतनी अ¸छी तरह 

से महाराÕů म¤ नहé हो सकता है, मÅय ÿदेश म¤ नहé हो सकता है, जहा ँदो हजार फìट 
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पर पानी है। इसीिलए सरकार को जो पॉिलसी बनानी चािहए, वह एåरयावाइज़ बनानी 

चािहए।  

 हमार ेयहा ँिजतनी सिÊसडी सोलर पÌप के िलए दी जाती है, उतनी ही सिÊसडी 

माइøो इåरगेशन के िलए भी दी जाती है। हमार ेयहा ँपानी कì कमी नहé है, इसिलए 

वहा ँमाइøो इåरगेशन कì ºयादा जłरत नहé है। माइøो इåरगेशन कì जłरत मÅय 

ÿदेश, महाराÕů आिद राºयŌ म¤ है। लेिकन, सिÊसडी एलॉटम¤ट का ऐसा िनयम है िक 

ÿÂयेक िजले को सिÊसडी िमल जाती है। हमार े±ेý म¤ कोई Óयिĉ माइøो इåरगेशन 

³यŌ करगेा?  

 यहा ँपर कृिष मýंी जी भी मौजूद ह§। म§ सरकार से अनरुोध कłँगा िक जो पॉिलसी 

बने, उसम¤ रीजनवाइज़ एलॉटम¤ट हो। कहा ँपर सोलर पÌप ºयादा चािहए, कहा ँपर 

नहरŌ का योगदान ºयादा होना चािहए, कहा ँपर माइøो इåरगेशन और माइनर इåरगेशन 

कì जłरत है, इस पर िवचार करते हòए भारत के िविभÆन ±ेýŌ को उसी िहसाब से 

िडवाइड करना होगा। मोटे तौर पर, राºयवार ऊपर से नीचे तक बांट िदया जाता है 

िक ÿÂयेक राºय को इतना परस¤ट इस चीज के िलए द¤ग,े मझेु लगता है िक इसके िलए 

को-ऑपरिेटव फेűिलºम पर गंभीरता से िवचार करने कì जłरत है।  

 म§ अपनी बात को स±ेंप करते हòए कहना चाहóगँा िक निदयŌ कì गहराई बढ़ाने के 

िलए हम लोगŌ ने जो तैयाåरया ँकì ह§, उसके िलए म§ इस सदन के माÅयम से एनजीटी 

से अनरुोध कłँगा िक इन सब मामलŌ म¤ उसे हÖत±ेप नहé करना चािहए।  

 िबहार कì निदयŌ को गाद कì समÖया से मिुĉ िदलाने का एकमाý उपाय है िक 

उनम¤ से बालू को िनकाला जाए। आज बालू कì कìमत िगĘी से ºयादा हो गयी है। 



25.07.2018      Sh/Hcb          Uncorrected / Not for Publication                                             411 

 
दि±ण िबहार से िगĘी लायी जा रही है। दि±ण िबहार म¤ मतृ पहाड़ ह§, िजनके पÂथर 

कì ³वािलटी समाĮ हो रही है। िहमालयी ±ेýŌ से लाखŌ टन पÂथर देश कì िविभÆन 

निदयŌ Ĭारा बहाकर लाए जा रहे ह§। हम उनका उपयोग नहé कर पा रहे ह§ ³यŌिक ऐसा 

एनजीटी का कानून है। इसीिलए सरकार से म§ अनरुोध करता हó ँिक वह इस समÖया 

के िनदान के िलए एनजीटी से मागँ कर।े  

 निदयŌ से गाद िनकालने से बहòत फायदा होगा। हमार ेयहा ँउपजाऊ िमĘी को 

काटकर उसका उपयोग िकया जाता है, िजससे िकसानŌ को तकलीफ होती है। इन 

सब बातŌ को Åयान म¤ रखते हòए नेशनल पॉिलसी बनानी चािहए। एक बार िदसÌबर के 

महीने म¤ भी हम लोग इस बात पर चचाª कर¤ िक बाढ़ और सखुाड़ को आने से कैसे 

रोका जा सकता है। इसकì भी तैयारी होनी चािहए।  

 म§ माननीय ÿधानमंýी जी, माननीय िकरेन åरिजजू जी तथा एनडीआरएफ कì 

पूरी टीम का बहòत ही आभारी हó।ँ हम लोगŌ ने लगातार 35 िदनŌ तक बाढ़ कì िवभीिषका 

झेली है। िपछले साल सबुह नौ बज ेसे नौ बज ेरात तक हम लोग अपने ±ेý के बाढ़-

ÿभािवत इलाके म¤ रहते थे। िजतना सहयोग ®ी िकरेन åरिजजू जी और एनडीआरएफ 

टीम का िमला है, शायद 10 परस¤ट मदद भी इससे पहले नहé िमली थी। इसिलए ®ी 

कŁणाकरन जी, आप आĵÖत रह¤, यह भारतीय जनता पाटê कì सरकार है, आपको 

पूरा Æयाय िमलेगा।  

 आप मछली पालन कì बात कर रहे थे। आज तक कभी भी मÂÖय पालन म¤ 

इंÔयोर¤स नहé होता था। यह सरकार है, िजसने ब§कŌ को कहा िक िकसानŌ के खेतŌ कì 

तरह ही मÂÖय पालकŌ को भी इंÔयोर¤स िदया जाए। ऐसा करने का काम िकसी ने िकया 
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है, तो वह ®ी नरÆेþ मोदी जी कì सरकार ने आपके इलाके के मÂÖय पालकŌ के िलए 

िकया है।  

(इित) 
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1509 hours 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Thank you, Chairman Sir, 

for giving me an opportunity to participate in a very important 

discussion on recent flood and drought situation in various parts of 

the country. 

 Last Thursday and day before yesterday, on both days, I raised 

the same issue before the House.  I would like to sincerely thank the 

hon. MoS who visited Kerala.  He has, I think, first-hand information 

about the entire calamity.  First of all, I would like to pay homage to 

the 120 people who have lost their lives during this calamity. 

(1510/SMN/PC) 

 Earlier also, four months back, we lost around 100 people. 

Some of them are still missing.  They are alive or not is still a 

question.  Within these four months, we have lost more than 250 

people because of these calamities.   

 Chairman Sir, I would like to tell specifically about two people 

who are from Matrubhoomi news channel.  Their names are Saji and 

Bipin. Those two people went to that area to report the calamity.  

Actually, they have gone there for adventurous reporting.  While 
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going to that area, they lost their valuable lives. I want to place on 

record about their adventurous journalism. One of them was a 

journalist and the other person was a driver.  The Government should 

take care of these persons’ families also along with others.   

 Chairman Sir, here Karunakaran Ji mentioned about the 

calamity. It is in my constituency – Alappuzha. I am representing the 

Parliamentary constituency. My colleague Shri Kodikunnil Suresh is 

representing the Kuttanad constituency.  Day before yesterday and 

yesterday, we visited the maximum number of camps and flooded 

areas. Day before yesterday, I was hospitalized because of food 

poisoning.  But I got voluntarily discharged from the hospital. I came 

here to participate in this discussion.  In my constituency, we cannot 

imagine their sorrows, we cannot imagine their agonies.  When I 

visited the Kuttanad area, I saw many people residing on bund 

without any protection. How can they live there? I cannot describe it. 

That is the pathetic condition. The entire paddy fields have been 

damaged. There is no livelihood income. Even the fishermen are not 

in a position to go for fishing. They are all in a very difficult position. 

That is why, we are asking for a discussion. Something has to be 

given to them.  I am not blaming any Government. The Government 
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should promise something to them but nothing is going to happen. 

Only a meagre amount is given to them.  

 Shri Karunakaran Ji told about the Ockhi cyclone. In my 

constituency, four people went for fishing. They have lost their boats 

and everything which are needed for fishing.  Finally, they have come 

back by losing their boats and entire machinery meant for fishing.  So 

far, nothing has been given to them.  So many promises were made 

to Ockhi victims but so far there is no foolproof fulfilment.  That is 

why, we are asking this. The Parliament should consider this very 

seriously and the Government should also consider this seriously.  

Kuttanad is the rice bowl of Kerala.  This is a low level land. 

Whenever floods come, those people will be in the flood only.  This 

is the unprecedented thing which has happened.  

 So, I am urging upon the Government to intervene in it in a 

faster way. Hon. MoS has come there. I appreciate him for that. But 

you have to send an official team now.  By the time, the official team 

visits the flooded region, there will be no flood.  They report that 

nothing has happened. That is why, I am asking the Government to 

constitute an official team immediately and send them to Kerala so 

as to have an estimate.  Hectares of paddy fields and cash crops 
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were damaged due to the devastating floods and rains. The 

economic loss is yet to be estimated.  There is a serious lack of 

proper medical facilities.  Temporary arranged camps are unable to 

provide proper care, shelter and drinking water for the suffering 

people. I had visited some of the camps in my constituency and also 

in Kuttanad. The condition of the people is very pathetic. They are 

living in a temporary arranged high mounted places in the flooded 

area and not in shelters. They do not have safe drinking water. The 

schools are also in water. The students who are studying in the 

school are staying as refugees in the same school. That is what is 

happening there. The living condition of the people is beyond 

imagination. The flood and heavy rains have brought venomous 

snakes to the camps. That is very dangerous. All the dangerous 

snakes are coming into the camps.  

(1515/MMN-GG) 

 The children and the senior citizens are suffering the worst.  

The people above 70 years of age are in a very, very difficult 

situation. The houses are under water. As you know, after a period 

of time, the flooded water will create a serious safety issue to the 

houses. All the houses are broken. Their walls are breaking.  
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 The farmers are not only suffering from mental agony but also 

from financial losses. They have lost their crops. They are already 

suffering with heavy burden of debt and crop loss. The Government 

should consider it. 

 In addition to this, the poor fishermen are the worst affected. 

They have not recovered from the loss caused by Ockhi cyclone so 

far. The sea water has entered into their inhabitation and their 

inhabitations were lost. They are the people belonging to the socially 

and economically marginalised section. You know about the state of 

affairs of the fishermen community. Therefore, the fishermen also 

need special care and protection. 

 Then regarding CRZ norms, several times we asked the 

Government to change the CRZ norms. They are not in a position to 

alter their houses. The hon. Minister is there. I know he is taking 

interest in that. But it has to be decided early.  

 As you know, any kind of natural calamities will have a serious 

impact on a State like Kerala. Kerala is the third most densely 

populated in the country. It has got the third largest population. So, it 

has a high degree of vulnerability. Sir, 14.5 per cent of the State is 

flood-prone; 14.4 per cent of the State is landslide-prone; and 55.5 
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per cent of coastline is prone to coastal hazards. This is the 

geographical condition of our State. 

 This year the monsoon season started off with immense 

calamities. The Indian Meteorological Department declared the start 

of monsoon over Kerala on 29th May, 2018. Quantitatively, the 

monsoon seasonal rainfall is likely to be 97 per cent of the Long 

Period Average. 

 The National Remote Sensing Centre of ISRO has informed 

that 50,007 hectares of land area of Kerala has been affected by 

flood.  

 There is a district-wise data. In Alappuzha, the flood affected 

area is 21799 hectares; Ernakulam--2056 hectares; Kottayam—

12301 hectares; Pathanamthitta—2322 hectares; Malappuram—

1338 hectares; Kollam—1503 hectares; Thrissur--13688 hectares; 

and the total area affected badly has been 55007 hectares.  

 Sir, 14 lives were lost in landslides one month before. Over 965 

villages out of 1033 villages have been affected by floods, landslides, 

extremely heavy rainfall or strong winds. Thus, Kerala is facing a 

historic calamity due to monsoon rainfall of 2018. 
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 As I told you, 21,197 hectares of crop has been lost. Totally, 

11,304 houses were damaged. Around 88,000 people are in the 

camps. The statistics are unable to express the sufferings and the 

sad plight of the common people living in the camps. I have already 

told you that along with Kodikunnil Suresh, MP, I had visited some 

flood-affected areas. Both in his constituency and also in my 

constituency, the people are lacking basic amenities in the camps. 

Due to the water logging situation there, they are even facing 

problems to cremate the dead bodies also.  That is also a very 

important point. 

 The flooding has raised the groundwater level of the low-lying 

parts of Alappuzha and Kottayam making most of the toilets in the 

area non-usable. That is one dangerous issue. When flood will be 

over, the epidemic will come fast because the situation is like that. 

 Coming to the Central Government’s approach, however, even 

after this very severe flood, and human casualties, the Central 

Government is unwilling to go beyond the laid down NDRF norms. 

You have given Rs.80 crore. That is under NDRF norms. Every State 

has the right to have funds under the NDRF norms. You have given 

Rs.80 crore. I am not criticizing that. But it should be beyond the 
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NDRF norms. Then only, Kerala will be benefitted. Otherwise, it will 

not benefit Kerala. 

 As per Section 47 of the Disaster Management Act, 2005, it is 

the obligation of the Central Government to create a National 

Disaster Mitigation Fund. While Kerala notified the Mitigation Fund 

and is utilizing it effectively, the Central Government is yet to notify 

the NDMF and provide funds to the Government of Kerala for 

undertaking long-term disaster mitigation works. 

(1520/VR/CS) 

 I would also like to point out that after the Ockhi cyclone 

happened in Kerala, the Government of Kerala requested for a 

comprehensive package of Rs.7340 crore. This is what Shri P. 

Karunakaran has also mentioned. But what you have given is almost 

nothing. Fishermen are not getting anything. That needs to be taken 

care of by the Union Government. 

 Sir, the fund available in the State Disaster Response Fund 

(SDRF) is Rs.203 crore, which is very insufficient to meet the 

requirement of current crisis. I would also like to point out the details 

of funds demanded by the State Government and the total amount 

released by the Central Government so far. The State of Kerala has 
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received an amount of Rs. 203 crore from State Disaster Relief Fund 

(SDRF) and a meagre amount of Rs.80 crore from National Disaster 

Response Fund (NDRF), whereas the Government of Kerala has 

itself spent more than that. Therefore, there is an immediate need of 

a relief package from the Central Government. I hope that while 

replying the hon. Minister would give some clarification in this regard.  

 In Alappuzha and Kottayam districts, the severe flood has badly 

affected the life of the people of Kuttanad region. The Kuttanad 

region is situated below sea line and is highly vulnerable to floods. 

However, the well-known report of MS Swaminathan, which led to 

creation of Kuttanad Package received only partial assistance from 

the Government of India. The Government has stopped that 

assistance package. This is at a standstill now due to lack of 

assistance from the Central Government. Therefore, I request the 

Government to revamp this assistance package as early as possible.  

 Hon. Chairman, Sir, I fully support the view expressed by Shri 

P. Karunakaran that for disaster management and rescue missions 

our Army, Navy and Coast Guard should be equipped because we 

want to save the lives of common people. Therefore, these Forces 

should be well-equipped to deal with such situations.  
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 Hon. Chairman, Sir, I had pointed out the problems and failures 

of weather forecasting in the context of Ockhi cyclone when it hit the 

State of Kerala last year. I raised this very issue in this august House. 

The accuracy of district-wise rainfall prediction of India 

Meteorological Department (IMD) is no where near to reality. The 

IMD operates with just 56 rain gauges. It hardly has about seven 

temperature measurement stations and only one solar radiation 

measurement station. No real time rainfall data is made available to 

the disaster management authorities.  

 The Cyclone Warning Dissemination System of IMD in the 

State is not operational even after Cyclone Ockhi tragedy. The 

Central Water Commission has not yet created even one flood 

warning centre in the State even though the State is prone to floods 

and rain-related calamities. 

 Therefore, hon. Chairman, Sir, I would request the hon. Prime 

Minister and the hon. Home Minister to declare the prevailing flood 

situation in Kerala as ‘a calamity of severe nature’. I am totally 

supporting this point. I also request the hon. Minister of State for 

Home Affairs to consider the memorandum dated 21.5.2018 
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submitted by the Government of Kerala for an amount of Rs.831.1 

crore favourably.  

 Considering the fact that it is the second consecutive disaster 

in consecutive seasons, Ockhi in November-December and 

monsoon calamity starting May 2018, the Government should permit 

Kerala to exercise the provisions of second consecutive disaster and 

to provide relief assistance accordingly. It can be raised at least 

marginally within the NDRF norms.  

 There is an immediate need to consider Rs.7340 crore Ockhi 

Package requested by the Government of Kerala and provide 

assistance under the major heads of assistance requested therein.  

 I would also demand to provide continued assistance to 

complete the implementation of the Swaminathan Commission 

Report in terms of Kuttanad Package as I have already mentioned 

that Kuttanad is the rice bowl of Kerala and if Kuttanad is in crisis, 

the entire State of Kerala will be in a very difficult situation.  

 As I have already requested that our Army, Navy and Coast 

Guard should be well equipped, I would also insist that Para Military 

Forces should also be equipped to deal with such situations. I also 
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request the Government to provide a heavy lift helicopter in 

Thiruvananthapuram for emergency use in the State. 

 Regarding strengthening of IMD and make the organization 

provide real time rainfall data and accurate predictions to the State, 

the organisation should ideally have at least 300 rain gauges in the 

State at the rate of one rain gauge per square kilometre.  

 I also request that IMD should post at least one meteorologist 

in each district of Kerala. Only then the services of the Department 

could be fruitful. I would also request the Government to immediately 

set up at least one automated weather station in each taluk for 

monitoring and issuing of accurate localised weather predictions. 

 Chairman, Sir, there is an urgency for immediately setting up of 

five Digital Cyclone Warning Dissemination Systems each in 

Thiruvananthapuram, Alappuzha, Ernakulam, Kozhikode and 

Kasaragod districts of Kerala.  

(1525/SAN/RV) 

 Sir, I would also request the Central Government to order 

immediately the Central Water Commission to set up flood warning 

centres in Karamana, Killiyar, Manimala, Meenachil, Pamba, 

Bharathapuzha and Periyar rivers of the State.  
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 In addition to this, the flooded regions are highly vulnerable to 

infection and other seasonal epidemics. The spread of Nipah virus, 

as Shri Karunakaranji told, also created a very alarming situation in 

Kerala. Therefore, there is a need to upgrade the virology institute. 

In my constituency, there is National Institute of Virology, Alappuzha. 

It should be equipped in a larger way. When Nipah virus broke out in 

the State, we found that there was lack of sufficient equipment in the 

laboratory to establish the disease. Therefore, there is a need to 

strengthen this virology institute.  I would request the hon. Health 

Minister to take measures to improve facilities at the Virology Institute 

in Alappuzha Medical College.  

In this context, I would request the Prime Minister to declare the 

flood and casualties caused by rain as a ‘natural calamity’ and take 

measures to declare an inclusive financial package beyond the 

norms. We need an inclusive financial package beyond the norms in 

this time of grief and agony.  

I would also request the Government to adopt a comprehensive 

mechanism to estimate the financial loss in order to ensure adequate 

compensation to the State as early as possible because the people 

there are in a very critical and vulnerable condition. Therefore, 
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through this august House, I am requesting the hon. Minister and the 

Government to come forward with some concrete assistance 

proposals. Otherwise, if it is treated like Ockhi Cyclone, then there is 

no meaning for us of discussing this in the House.  

With great pain and with folded hands, Hon. Chairperson, Sir, I 

am requesting the Minister and the Government to immediately 

provide some relief to Kerala and to take immediate steps to address 

such calamities in future.  

 Thank you. 

           (ends) 
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1527 hours 

*SHRI C. MAHENDRAN (POLLACHI): Hon. Chairman Sir, 

Vanakkam. I extend my respects and heartfelt regards to our beloved 

leader Puratchi Thalaivi Amma who have given me an identity and 

an address. I thank you for allowing me to take part in the discussion 

under Rule 193 on recent flood and drought situation in several parts 

of the country.  

Farmers are the backbone of our country leading to its 

development. They have to be encouraged and their income has to 

be increased. There was an assurance in the current Budget about 

doubling the income of farmers. I wish that this assurance should be 

implemented by the Union Government in true spirit. The Union 

Government has decided that the Minimum Support Price (MSP) of 

a produce will be fixed at least 1.5 times of its production cost. It 

should be assured that this decision of the Union Government should 

be benefitting the farmers of the country. Tamil Nadu faces different 

climatic conditions. On one side, it is affected by severe drought and 

                                    
* Original in Tamil 
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on the other hand it faces devastating floods. Be it any type of natural 

disaster, farmers are the affected lot. Union Government should 

devise better schemes for protecting and uplifting the lives of our 

farmers. During December 2015, Tamil Nadu faced unprecedented 

rains and floods, which was followed by hard hitting Cyclones like 

Vardah and Ockhi. The State of Tamil Nadu was completed 

devastated by these natural calamities. The State Government of 

Tamil Nadu sought a relief from the Union Government after these 

disasters had struck the State in a severe manner. Union 

Government had not only delayed the release of funds but only a 

meager amount was released to the State of Tamil Nadu as flood 

relief. The farmers of Tamil Nadu faced untold miseries and 

remained very much affected. Due to severe drought conditions that 

prevailed during the last two years in Tamil Nadu, all the 32 districts 

had been declared as drought affected. Out of the 16,682 revenue 

villages, 13,305 villages have been declared as drought-affected in 

the State. The State Government of Tamil Nadu had sought 

Rs39,565 Crore from the Union Government as drought relief. But 

as on date, not even a single rupee has been released as drought 

relief to the State. I therefore urge upon the Union Government to 
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immediately release the drought relief to Tamil Nadu on war-footing 

basis. I urge upon the Hon. Union Minister for Agriculture and Hon 

Union Minister for Finance to immediately release all the pending 

dues including the flood relief, drought relief etc., to the State of Tamil 

Nadu. In order to benefit the farmers of Tamil Nadu, this relief is very 

much needed. The farmers of Tamil Nadu remain continuously 

affected. They are unable to repay the loans that they have taken 

from banks. The loans taken by farmers should be waived off by the 

Union Government. Moreover, the children of farmers have also 

taken education loans from banks for continuing their studies. Such 

educational loans should also be waived off. It is apt to mention that 

some of the students coming from families of farmers also reside in 

urban areas. I urge upon the Union Government through Hon 

Chairman that all such loans should be waived off. I want to stress 

and explain that what are all the measures that are to be undertaken 

by the Union Government to mitigate the sorrows faced by the 

farming community, especially of Tamil Nadu. In the Kongu region of 

Tamil Nadu especially in my Pollachi parliamentary constituency, 

coconut farming is the primary occupation and source of income for 

farmers. Farmers are very much dependent on coconut farming for 
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their livelihood.  It should be ensured that coconut farmers get proper 

Minimum Support Price for their produce. MSP should be fixed at the 

maximum and that is the long pending demand of the farmers of our 

Kongu region. Compared to Palmolein, Coconut oil is good for 

health. But there is a rumour and misconception that coconut oil is 

not good for health. The amount spent by the Union Government for 

importing Palmolein should be utilize in the promotion of coconut 

farming in the country. So that coconut production can be increased. 

Union Government should engage coconut farmers in increasing the 

coconut production. This can also lead to the well-being and 

prosperity of our coconut growing farmers. We can produce quality 

coconut oil in the country. Tamil Nadu remains the pioneering State 

in the production of coconut and milling copra. On behalf of the 

coconut growing farmers, I extend my heartfelt thanks to the Union 

Government for increasing the MSP per kilo of the Milling Copra from 

Rs 52.50 to Rs.75. My demand to the Union Government is that the 

MSP for Milling Copra should be increased to Rs.140 per kilo.  

Another long pending demand of my Pollachi parliamentary 

constituency is regarding the early completion of construction of 

Aanaimalaiar-Nallar dams. Kongu region of Tamil Nadu has been 
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very much affected by severe drought continuously for several years. 

A permanent solution to this pertinent issue is the early completion 

of construction of Aanaimalaiar and Nallar dams. Hon. Chief Minister 

of Tamil Nadu Shri Edappadi K. Palaniswami has set up an expert 

committee in this regard. 

Sir, please allow me to speak for a minute, I have an important 

issue to be raised. An expert committee consisting of Officers has 

been constituted. This Committee will look into the ways and means 

of ensuring the early construction of Aanamalaiar and Nallar dams. I 

sincerely thank Hon. Chief Minister of Tamil Nadu Shri Edappadi K. 

Palaniswami for this thoughtful decision. An amount of Rs.1500 

Crore is required for implementation of this Scheme. I therefore urge 

upon the Union Government to immediately release an amount of 

Rs.1500 Crore without any further delay for early execution of 

construction of Aanamalaiar and Nallar dams. Since Tamil Nadu is 

severely affected by drought, linking of rivers has become the need 

of the hour. Union Government should give importance to linking of 

rivers in the first instance. I thank you for this wonderful opportunity, 

Thank you. 

(ends) 
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(1530-1535/AK/CP) 

1535 hours 

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR): Hon. Chairman, Sir, I 

thank you for giving me a chance to speak on this subject. 

 Sir, according to the Government data, India accounts for one-

fifth of global deaths due to floods that lends perspective to a new 

World Bank study that says : “Climate change will lower the 

standards of living of nearly half of India’s population by 2050.”.  

According to the Central Water Commission’s data presented 

to the Rajya Sabha, as many as 1,07,487 people died due to heavy 

rains and floods across India over 64 years between 1953 and 2017.  

Floods have caused considerable damage across India in this 

season. Nearly, 91 districts in the Indian States have been affected 

since the beginning of this monsoon, and a total of 511 people have 

lost their lives. Many States have been affected like Assam, Kerala, 

Maharashtra, Gujarat, etc., and their figures are there. As regards 

Kerala, their issues have already been mentioned here. We all have 

sympathy for all the States where people have been affected, and all 
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cooperation should be extended by the Central Government to all 

these States.  

As far as West Bengal is concerned, 19 districts have been 

affected; lives lost is 72; five people have been injured; houses 

damaged partially and fully are 6,910; animals affected are 12; and 

crop area affected is 47,679 hectares. Other States have also been 

affected, and those figures are also with me. As far as Maharashtra 

is concerned, 123 persons have died, and 128 persons have died in 

Karnataka. So, those figures are there.  

Now, I want to point out that the State of West Bengal, being 

the lower-most riparian State, received most of the storm water 

generated in the catchments of inter-State and trans-boundary rivers 

like Damodar, Kangsabati, Subarnarekha, Mayurakhi, etc. in the 

Southern parts, and Ganga, Padma, Mahananda, Atreye, Tangon, 

Teesta, Torsa, Jaldhaka and Sankosh in the Northern parts. Apart 

from passing of heavy flood discharge, a huge amount of silt is also 

carried by these rivers, which gets deposited in the river beds leading 

to decrease of water carrying capacity in the rivers and drainage 

channels. This accounts for perpetual river erosion and inundation in 

almost 43 per cent of the State.  
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The flood situation is aggravated when they release water from 

the dams of neighbouring State of Jharkhand coupled with 

unfavourable outfall condition due to the high tidal congestion. As a 

result of the release of water by the Damodar Valley Corporation 

(DVC) from Durgapur Dam, three Districts, namely, Hoogly, Howrah, 

and West Midnapore are affected every year. DVC, in a high-handed 

manner, takes the decision to release water and people of Bengal 

are affected due to it, and every time the Control Room is being 

opened by the State Government. This year, the hon. Chief Minister, 

Madam Mamata Banerjee, has taken charge of the Control Room, 

and she is looking after everything. She is sitting in the Control Room 

to look after the steps being taken to extend help to all the affected 

people.  

The State faced an unprecedented flood during the monsoon 

of 2017 in different spells. The Southern part was seriously affected 

during the heavy downpour during 18 July 2017 to 28 July 2017 

coupled with a maximum release of 2,50,000 cusecs of water from 

DVC Dams. The seven Districts of Northern part of the State were 

also affected due to heavy river discharge coming from Sikkim, 

Bhutan, Bangladesh and Bihar, and around 87.23 lakh people were 
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affected. The estimated cost of damages was to the tune of Rs. 

18,193 crore. However, the Central Government only granted an 

assistance of Rs. 838.95 crore under the National Disaster Relief 

Fund, which is barely 4.6 per cent of the estimated cost of flood 

damages. 

(1540/SR/NK) 

In order to have an understanding about the position of West 

Bengal in regard to getting assistance under NDRF vis-à-vis Gujarat, 

it is stated that as per media reports published during the end of July 

2017, 3.50 lakh people were affected in Gujarat during 15th to 26th 

July of 2017, which prompted the hon. Prime Minister to make a 

quick aerial visit and to announce ex gratia as well as interim grant 

of Rs.500 crore. Subsequently, the High-Level Committee, headed 

by the hon. Finance Minister granted Rs.1055.06 crore for Gujarat 

and Rs.1711.66 crore for Bihar and even Rs.836.09 crore for 

Madhya Pradesh under NDRF, whereas the share of West Bengal 

was only restricted to Rs.838.85 crore.  

 Construction of new embankments, resuscitation of drainage 

channels and rivers, rehabilitation of dams and barrages etc., are not 

possible with the State’s own resources only. The State Government 
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has formulated and is implementing three comprehensive flood 

management projects with Central assistance under FMP. Pursuant 

to the accordance of techno-economic clearance to the first phase, 

work of Ghatal Master Plan at an estimated cost of Rs.1214.92 crore 

by the Advisory Committee of MoWR, RD&GR, Government of India 

on 25th May, 2015, specific proposal for obtaining investment 

clearance on the said project was submitted. But, in this regard, the 

hon. Chief Minister of West Bengal also wrote several letters. But the 

issue of accordance of investment clearance is still lying pending with 

MoWR, RD&GR of the Government of India. The hon. Chief Minister 

of West Bengal also wrote to the hon. Prime Minister on 19th June, 

2015 and to the hon. Minister of Road Transport and Highways and 

Shipping on 22nd September, 2017 for accordance of investment 

clearance and inclusion under FMP to avail the Central grant. The 

revised estimated cost of the project is now Rs.12,38.95 crore and it 

has also been approved by the Advisory Committee of the Ministry 

of Water Resources, Government of India during its 136th meeting. 

But, the money has not reached West Bengal at all.  

 Fund release proposals for two ongoing projects under FMP 

namely, Kaliaghai-Kapaleswari-Baghai Basin Drainage Scheme 
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were submitted on 31st August, 2017 for release of Rs.80 crore. But, 

it has not yet been released. More importantly, the Ministry of Water 

Resources, Government of India vide letter dated 19th January, 2005 

agreed to take up anti-erosion works on the banks of the Ganga for 

a total stretch of 120 kilometres. The Farakka Barrage Project 

Authority did not address the erosion problem in their defined 

jurisdiction. The State Government raised the urgency for taking up 

such works on several occasions through Farakka Barrage Project 

Authority. The hon. Minister, in-charge of Irrigation and Waterways 

Department highlight the issue vide his letter dated 3rd February, 

2015. The hon. Chief Minister of the State wrote to the hon. Prime 

Minister on 10th August, 2017 to take up immediate restoration of 

eroded vulnerable zones of length 28.80 kilometres consequent to 

the decision of the MoWR, RD&GR to retrieve to its original 

jurisdiction communicated through the letter dated 11th July, 2017. A 

preliminary project report was prepared. That preliminary project 

report identified 28.80 kilometres at an estimated cost of Rs.1000 

crore in the districts of Malda, Murshidabad and Nadia to take up 

anti-erosion works on those vulnerable stretches of the bank of the 

River Ganga which are thickly populated. Almost 2,800 hectares of 
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fertile land has been engulfed by the river and damages to the public 

and private properties is to the tune of Rs.1000 crore during the last 

12 years.  

(1545/UB/SK) 

 The Central Government should immediately provide adequate 

funds.  

 Sir, erosion of the banks of the Bhagirathi River is due to 

movement of coal carrying barges. We are repeatedly writing letters 

to the MoS (Home Affairs), Mr. Rijiju. He is aware of all these facts 

but no response has come from him yet. The last letter was written 

on 29th March, 2017 but no response came from him. 

 The anti-erosion work was taken up by the Department in 2013-

14 at the international border with Bangladesh to protect the border 

outposts of BSF and adjacent roads, pursuant to the decision taken 

in technical level meeting between India and Bangladesh. The 

schemes were in place and 100 per cent funding from Central 

Government of Rs. 96.56 crore under River Management Activities 

and Works Related to Border Areas was approved. Only Rs. 25.34 

crore had been released by the Central Government in 2015-16. 
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Now, the State Government submitted the proposal for the release 

of due funds of Rs. 71.21 crore in 2016-17 but nothing has come.  

 Today, we are all sympathetic to all the States which are affected. I 

have given the figures of affected States also. Our West Bengal is also 

seriously affected but why you are treating us as a step-brother! When there 

is flood in Gujarat, you raise funds.  When there is flood in Bihar, you have 

joined with JD(U), you raise funds. You are raising funds for Maharashtra 

also. Where there is BJP, you raise funds. But why not in West Bengal! Why 

are you treating us as a step-brother? Why are you not releasing funds for 

West Bengal? After all, we are also the people of this country. The Prime 

Minister and your leaders are expecting that, in 2019, they will get 20 seats. 

You have got 22 seats. When the Prime Minister addressed the meeting at 

Midnapore, the tent collapsed and 26 persons got admitted into the 

Midnapore hospital itself. 

 Sir, it is a national calamity, a national problem, all the people of the 

nation have to be addressed. They should take care of every State and 

release funds, which you had promised in the meetings. 

(ends) 
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1548 hours 

SHRI KALIKESH N. SINGH DEO (BOLANGIR): Sir, I just came back 

yesterday from my Constituency. I saw the devastating effects of 

simultaneous drought over the last two or three years and, recently, 

in the last five-seven days of heavy rainfall. There is flood in the areas 

of Odisha.  

 Sir, natural calamities are not new, they have been occurring 

and will be occurring. What is new in this entire situation is the apathy 

and the negligence of the Central Government towards the State of 

Odisha and towards the situation. 

 Last year, in 2017, as per the IMD Report, India received 59 

per cent deficit rainfall. The livelihood of over 33 crore people was 

adversely affected by drought in 2017 and in 2016 also. Yet, the 

Prime Minister says that he wishes to double the income of farmers. 

For that, he has raised the MSP on rice by a mere Rs. 80 to begin 

with and further by another Rs. 200, with the idea of giving 50 per 

cent profit to farmers. I can tell you with authority that this particular 

hike in the price of MSP does not give 50 per cent profit to the farmers 

of Odisha or to the farmers of eastern India.  
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(1550/KMR/RPS) 

I am sure the hon. Agriculture Minister will explain this process. 

It has been discussed before in Parliament also. When you talk of 

doubling farmers’ income, when you talk of giving 50 per cent profits 

to the farmers of India, it is to the farmers of the whole of India. Why 

leave Eastern India out of it; why leave the States of Bihar, West 

Bengal, Odisha, Jharkhand, Chhattisgarh, Madhya Pradesh? These 

are all States which will be affected. The reason is, in the 1960s when 

the first Green Revolution happened, it happened in Northern India, 

it happened in Western India. Regional imbalance of Eastern India 

can be demonstrated purely by the hardships that the farmers of 

Eastern India face.  

 The Prime Minister has repeatedly talked about the second 

Green Revolution. But where is the second Green Revolution? It 

remains just another empty rhetoric of the current Government at the 

Centre.  

 Sir, Odisha has had 30 per cent deficit rainfall till today; 27 per 

cent deficit rainfall for the month of June. The problem is not the total 

quantity of rainfall in a year but the problem is the erratic nature of 

rainfall, the non-predictability of the kind of rainfall that we have in 



25.07.2018      Sh/Hcb          Uncorrected / Not for Publication                                             442 

 
the country as a result of climate change. Yet, the Government of 

India and especially the Agriculture Ministry have been unable to 

devise a concrete plan to tackle the adverse impact of climate 

change on agriculture.  

It is a well-known fact that the largest impact of that will be on 

the States of central and coastal India. However, I have not seen a 

single statement which talks about the adverse impact of climate 

change on agriculture, especially on the livelihoods of more than 60 

per cent of people who live in this area, and the steps that will be 

taken by the Ministry of Agriculture in this case.  

Sir, we have seen the apathy of the Central Government not 

only in the major allocations towards this sector but even in the 

release of funds. Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana has a fund 

sharing of 60 per cent by the Centre and 40 per cent by the State, 

yet it is called Pradhan Mantri Krishi Sinchai Yojana. We have no 

objection. Call it what you like but out of the Rs.2,340 crore budget 

for irrigation in Odisha, a mere Rs.47 crore has been released so far. 

We are already three or four months into the budget year. अगर आप 

पैसा नहé द¤ग ेतो हम खचª कब कर¤ग ेऔर अगर हम खचª नहé कर पाएगंे तो िकसानŌ 

को लाभ कैसे द¤ग,े मुनाफा कैसे द¤ग?े Is this another example of doubling 
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farmers income? Is this another example of the second Green 

Revolution that we talk of?  

Sir, simultaneously we have got the flood situation. While in the 

last seven days we have had heavy rainfall, the illegal dam built by 

Chhattisgarh Government on Mahanadi which dries out the river in 

summer season and when the fllodgates are open during heavy 

rainfall indundates parts of coastal Odisha with water, the Central 

Government has not taken a single step against that. In fact, the 

Central Government, by choosing to remain a mute spectator, has 

actually encouraged the amount of difficulty on the people of Odisha. 

Sir, the Central Government is now constructing National 

Highways in the cities of Bhubaneswar and Cuttack. Not recent, for 

the last 20 years they have been constructing. However, it is the lack 

of drainage facilities on these highways which is now causing a flood 

like situation in urban areas of Bhubaneswar and Cuttack. 

SHRI ANURAG SINGH THAKUR (HAMIRPUR): Poor planning of the 

UPA. 

SHRI KALIKESH N. SINGH DEO (BOLANGIR): Yes, it is poor 

planning of the UPA and poor implementation of the NDA. I am glad 
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my friend Anurag Thakur agrees that both the UPA and the NDA 

have been poor in their outlook towards Odisha. 

(1555/GM-ASA) 

 The hon. Finance Minister says, “we will double the income of 

farmers.” Yet, the average growth rate of agriculture remained at 

below 1.5 per cent. The share of agriculture in aggregate GDP is 

likely to decline to less than 10 per cent by 2019-20. This is a sector 

on which 60 per cent of India’s population depends. They will only 

contribute 10 per cent or even less to the GDP. Can you imagine the 

per capita income of farmers or those who depend on agriculture? 

Yet the Government chooses to remain a mute spectator. This, 

coupled with demonetisation, which effectively removed liquidity 

from farming community or rural community, has crippled the farmers 

and landless labourers of Odisha. I am sure the same impact is there 

across the country. Yet the Government has refused to increase 

credit to the amount required to the farming community. I am sure 

the hon. Minister will explain in his statement as to how much credit 

has been actually deployed in the agriculture sector.  
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 With due respect Sir, I was the mover of the Motion. … (Not 

recorded) removed me from no. 1 position to no. 2. I would request 

you to give me some time.  

माननीय सभापित (®ी हò³मदेव नारायण यादव) :  हमार ेपास समय िनधाªåरत है। 

उसी म¤ काम चलाना है। 

®ी किलकेश एन.िसहं देव (बोलगंीर) : सर, ठीक है। उसके बदले म¤ दाम विृĦ जो 

हòई है, जो डीजल और पैůोल के दाम बढ़ाये गये ह§, since 2014. पहले धान का दाम 

दस ÿितशत बढ़ाएगं ेलेिकन इनपटु का दाम 50 ÿितशत बढ़ाओगे तो िकसानŌ कì 

इÆकम आप ³या डबल कर¤ग?े जो सूखा और बाढ़ होता है, उस पर आप åरए³ट नहé 

कर¤गे। िजस िकÖम से आपको åरए³ट करना चािहए, वह अगर आप नहé कर सकते ह§ 

तो म§ माननीय गहृ मýंी जी से अनरुोध कłंगा िक वे ओिडशा कì तरफ देख¤। We had 

cyclone Phailin when 10 lakh people were evacuated over three 

days. That is a record attempt and the hon. Minister and the hon. 

Prime Minister complimented the State of Odisha when that 

happened. We are happy to extend whatever support the NDRF 

requires to teach them how these matters are dealt with. The fact is 

that instead of increasing allocation for farmers of Odisha keeping in 

view the drought and flood situation which have occurred in Odisha, 

the Government is blocking the rightful waters of Odisha, 

constructing the Polavaram dam next to the State of Odisha where 
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thousands of acres of tribal land are going to be inundated in an area 

which is naxal-prone and Maoist-prone, thereby creating landless 

labourers of thousands of tribal people. 

माननीय सभापित : अब आप समाĮ कåरए। आप समय से दो िमनट ºयादा बोल चकेु 

ह§। 

®ी किलकेश एन.िसहं देव (बोलगंीर) : सर, ठीक है, समाĮ करने वाल ेह§। म§ दो चीज¤ 

रखंूगा। There are some low-hanging fruits; very easy tasks. There are 

30 railway stations in Odisha where you have to announce rake 

points to help the farmers of Odisha. It has been languishing in the 

Ministry of Railways for years but not one step has been taken 

towards that. Lastly, जो ÿधान मýंी फसल बीमा योजना है, िजसका 50 ÿितशत 

पैसा केÆþ सरकार से आता है और 50 per cent is contributed by the State 

Government. It is called Pradhan Mantri Fasal Bima Yojana. हम¤ कोई 

आपि° नहé है। ÿधान मýंी का नाम आप लतेे रिहए लेिकन पैसा तो åरलीज कìिजए। 

जो øॉप इंÔयोर¤स का पैसा इस साल का 4-6 महीने िडले हो रखा है, आज तक 

ओिडशा राºय म¤ नहé आया है। The rains have started; farmers don’t have 

access to it.  

माननीय सभापित : अब आप समाĮ कåरए। ®ी ÿतापराव जाघव जी, आप ÿारÌभ 

कåरए। 
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SHRI KALIKESH N. SINGH DEO (BOLANGIR): The Government of 

India must impress upon those insurance companies to ensure that 

this money is released in a timely manner. I am not saying that you 

should double the farmers’ income, but at least there should be a 

semblance of giving some benefit to the farmers of India, especially 

to those of my State of Odisha.  

(ends) 

माननीय सभापित : माननीय सदÖयगण, मेर ेपास इस िवषय पर बोलने वालŌ कì 

लÌबी सूची है। जो भी सदÖय अपना िलिखत भाषण सभा पटल पर रखना चाहते ह§, 

उनको अनमुित दी जाती है िक वे अपना िलिखत भाषण सभा पटल पर रख द¤। 

ÿतापराव जाघव जी, अब आप बोिलए। 
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(1600/RAJ/RSG) 

1600 बजे 

श्री प्रतापराव जाधव (बलुढाणा): सभापत ि महोदय, हम लोग सदन में तनयम 193 के 

 ह  बाढ़ और सूखे की तथित  के बार ेमें चचाा कर रहे हैं। इस पर कई बार सदन में 

चचाा हो चकुी है। जब हम इसका कारण ढूढ़ने जा े हैं  ो एक कारण यह सामने आ ा 

है तकि पयाावरण में पररव ान के कारण कहीं सूखा  ो कहीं बाढ़ जैसी तथित  पैदा हो 

जा ी है।  

1600 बजे  (श्री आनंदराव अडसुल पीठासीन हुए) 

 सभापत ि महोदय, मैं आपके माध्यम से कृति मंत्री एव ंसंबंति  मंत्री जी से पूछना 

चाह गंा तक पयाावरण के तहसाब से अच्छे तदन लाने के तलए हम पेड़ लगाने का काम कर 

रहे हैं। केन्द्र सरकार, राज्य सरकार, सामातजक संथिाए ंऔर व्यतिग  रूप से कई 

लोगों ने सालों से कई पेड़ लगाए हैं। अगर हम उन पेड़ों की तगन ी करेंगे, जमीन पर 

लगने वाले पेड़ों की जमीन का तहसाब लगाएगें  ो हम देश से ज्यादा पेड़ अपने प्रदेश 

में लगा चकेु हैं, लेतकन कभी इसकी एकाउंत ंग नहीं हुई तक हमने तक ने पेड़ लगाए 

और उनमें से आज तक ने पेड़ तजंदा हैं। आज तकस वजह से यहा ंपर यह तथित  बन 

रही है।  

 सभापत ि महोदय, हम कोई योजना ला े हैं  ो उसकी तनगरानी भी होनी चातहिए। 

जो लोग योजना के तहसाब से सही ढंग से काम नहीं कर े हैं, उनको दतंड  भी तकया 

जाना चातहिए। तपछले  ीन-चार सालों से महाराष्ट्र, मराठवाड़ा और बलुढ़ाणा जैसे 

तजलों में सूखे की तथित  रही। वहां की छो ी फसलें सूखे से खत्म हो गई ं, लेतकन जो 
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हमारी बागय ी खे ी िी, वहां पर हमने फलों के पेड़, जैसे वहां पर सं रा, मौसमी और 

आम के पेड़ लगे हुए िे, तजन्द्हें तकसानों ने 10-15 साल मेहन  करके बड़े तकए िे, वे 

भी सूखे की तथित  के कारण सूख गए। सरकार के माध्यम से प्रत  हेक् ेयर चार-पांच 

हजार रुपये की मदद तमिल ी है। एक पेड़ में फल आने में  तकसानों के पांच-साल  क 

का समय चला जा ा है लेतकन वहां पर सरकार की  रफ से बहु  कम पैसों की मदद 

की जा ी है।  

 सभापत ि महोदय, हमारी सरकार ने प्रिान मंत्री फसल बीमा योजना जैसी एक 

अच्छी योजना शरुू की है, लेतकन उसका जो असर गावंों के तकसानों  क तदखना 

चातहए िा, मैं कृति मंत्री जी के संज्ञान में लाना चाह गंा तक अभी  क उसका वैसा प्रभाव 

नहीं तदिख रहा है। तपछले साल महाराष्ट्र, मराठवाड़ा के कुछ तजलों में सूखा पड़ा िा। 

वहां पर लोगों ने बीमा कराया िा और बहु  सार ेइंथ ॉलमें ्स बीमा कंपनी को तदए 

िे। बीड तजले के कम से कम पांच सौ तकसानों को बीमा कंपतनयों ने एक रुपया तदया। 

यह बीमा कंपनी के तलए भी शमा  की बा  है। सरकार को भी इसमें संज्ञान लेना चातहए 

तक जब करोड़ों रुपये का इंथ ॉलमें  तकसान और सरकार तमल कर बीमा कंपनी को 

दे े हैं  ो बीमा कंपतनियों से हमार ेतकसानों को क्या तमल रहा है? 

 मैं आज की चचाा के माध्यम से कृति मंत्री जी से कहना चाह गंा तक वे अपने जवाब 

में ब ाए ंतक हर साल तकसानों का 50 प्रत श  इंथ ॉलमें  और सरकार की  रफ से 

भर ेजाने वाले इंथ ॉलमें  की तक नी रकम बीमा कंपतनयों को जा ी है। हर साल बीमा 

कंपनी नकुसान भरपाई के माध्यम से तकसानों को तक ना पैसा दे ी है? अगर इसका 

तहसाब देखा जाए  ो फसल बीमा योजना तकसानों के तलए कम और बीमा कंपतनयों 
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के मनुाफे के तलए ज्यादा चलाई जा रही है, ऐसा वहां के सभी लोगों को भ्रम पैदा हो 

रहा है।  

 सभापत ि महोदय, जब हमार ेयहा ंपर कहीं सूखा पड़ ा है  ो कहीं बाढ़ आ ी 

है। इससे तकिसानों का ज्यादा नुकसान हो ा है। यह कृति प्रिान देश है। हमारा देश 

तकसानों के देश के रूप में पूरी दतुनया में पहचाना जा ा है, लेतकन तकसान सभी  रह 

की तवपदा और नुकसान झेल े हैं। तकसान सरकार की  रफ बहु  आशा के साि 

देख े हैं तक सरकार की  रफ से हमारी मदद होनी चातहए। सरकार के द्वारा बहु  उन्द्हें 

कम मदद तमल ी है। मैं कृति मंत्री जी से तनवेदन करना चाह गंा तक तजस के्षत्र में बाढ़ 

आ ी है या तजस के्षत्र में सूखा पड़ ा है, उसके कारण वहां फसल बबााद हो जा ी है। 

तजस फसल को तकसानों ने बैंक से कजा लेकर, अपना पसीना बहा कर उगा े हैं, अगर 

वह बाढ़ या सूखे से बबााद हो जाए  ो उन तकसानों का बैंक कजा  रु ं माफ होना 

चातहिए।  

(1605/IND/RK) 

यतद तकसान के घर फसल नहीं आएगी,  ो तकसान बैंक का कजा कहां से 

उ ारेगा? अगले साल बआुई के तलए बीज और खाद लेने के तलए तकसान पैसा कहां 

से लाएगा? ऐसी तथित  में सरकार को कानून बनाना चातहए या ऐसी पातलसी बनानी 

चातहए तक जहां सूखे या बाढ़ की वजह से तकसानों का नुकसान हो ा है, वहां तकसानों 

ने खे ी के तलए जो कजा तलया है, वह माफ होना चातहए।  

 महोदय, बाढ़ की तथित  से खराब फसल का सवे हो ा है और इस संबंि में जो 

कानून बनाए गए हैं, तकसानों को उनका पूरा लाभ नहीं तमल ा है। राज्य सरकारें यह 
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कह ी हैं तक हमने कें र सरकार को मदद के तलए प्रथ ाव भेजा है, लेतकन कें र सरकार 

द्वारा मदद भेजने में इ नी देर हो जा ी है तक तकसानों की दूसरी फसल की बआुई का 

समय उनके हािों से तनकल जा ा है। हमार ेतजले में अच्छी बरसा  हो रही है। वहां 

बआुई का काम हो चकुा है, लेतकन मैं बुलढाणा तडतथरक्  के तलए कृति मंत्री जी से 

कह गंा तक नेशनलाइज बैंकों ने तकसानों को फसल के तलए जो कजा तदया है, वह कुल 

तकसानों का 18 परसें  भी नहीं है। अभी  क तसफा  18 परसें  के करीब तकसानों को 

ही कजा तमला है। कोई राष्ट्रीयकृ  बैंक तकसानों को कजा देने के तलए  ैयार नहीं हैं। 

तकसान महीनों से चक्कर का  रहे हैं। सरकार की  रफ से जो मदद तकसानों को दी 

जा ी है, वह ऑनलाइन एकाउं  खा े में दी जा ी है। अभी प्रश्न काल में हमार े दूर 

संचार मंत्री जी ने भी कबूल तकया है तक इस देश के बहु  सार ेइलाके ऐसे हैं जहां 

इं रने  या ब्रॉडबैंड सतुविा अच्छी हाल  में नहीं है। देहा ों की बैंक शाखाओ ंमें 

इं रने  सतुविा अच्छी नहीं है। ऑनलाइन जाने वाला पैसा भी समय पर तकसानों के 

खा ों में जमा नहीं हो ा है। तकसानों को अजी भी ऑनलाइन देनी पड़ ी है। चूंतक दो-

दो, चार-चार तदन इं रने  बंद रह ा है इस वजह से ऑनलाइन एप्लीकेशन भेजने में 

काफी समय बरबाद हो जा ा है। तडतज ल इंतडया या ऑनलाइन व्यवथिा करने से 

पहले देहा ों में अच्छी इं रने  सतुविा हर तकसान  क पहुचंनी चातहए। बलुढाणा तजले 

में कुछ जगहें ऐसी हैं जो सूखे की चपे  में हैं और कई जगहें ऐसी हैं जहां ज्यादा बरसा  

होने से फसलों का नकुसान हो रहा है। ऐसी तथित  में वहां कृति तवभाग के जो अतिकारी 

काम कर े हैं, उनके सवेक्षण में भी बहु  फका  आ जा ा है तक एक ही तजले के दो 

 हसीलों में अलग-अलग तथित  है। मेर ेबलुढाणा तजले में तसंडखेडराजा, देआलगावं 
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राजा, लोनार आतद दो-चार  हसील में बहु  कम विाा है। जबतक जलगांव, संग्रामपरु, 

मोह ाला, मेहकर आतद  हसीलों में बरसा  ज्यादा होने से वहां की फसल खराब होने 

जा रही है। ऐसी तथित  में हमारी पातलसी होनी चातहए तक जैसे इंतडतवजअुल तकसानों 

के तलए  फसल बीमा योजना बनाई हुई है तक तकसी व्यति का नकुसान होगा,  ो 

उसकी भरपाई होगी। ऐसे ही बाढ़ में या ज्यादा बरसा  से तकसी भी तकसान का 

नकुसान हो ा है,  ो चाहे तकसानों की संख्या कम हो, उस एररया के तकसानों को भी 

सरकारी मदद समय से तमलनी चातहए।  

महोदय, सूखे के समय सबसे ज्यादा तकल्ल  पीने के पानी की हो ी है। वहां 

 ैंकरों से पानी तदया जा ा है और पानी देने का कोई तनयम नहीं है। चार-पांच हजार 

की संख्या वाले गावंों में दस हजार ली र वाला केवल एक  ैंकर भेज तदया जा ा है। 

जब  ैंकर वहां जा ा है,  ो वहां झगड़ा हो जा ा है और कई गावंों में  ो दंगा  क हो 

जा ा है। इसके तलए भी कानून होना चातहए तक यतद तकसी गावं में पीने के पानी की 

तकल्ल  है,  ो वहां की जनसंख्या के तहसाब से वहां तक ने ली र पानी देना है, यह 

सरकार को  य करना चातहए। सरकार द्वारा कई बार तकसानों के बोरवेल का अतिग्रहण 

तकया जा ा है, लेतकन दो-दो सालों  क तकसानों को पैसा नहीं तदया जा ा है और इस 

वजह से कभी-कभी तकसान इसके तलए मना कर दे े हैं। हम जो भी हम घोिणा कर े 

हैं, उसका फायदा सही ढंग से तकसानों  क पहुचंे, इस बा  को सतुनति  तकया जाना 

चातहए। बाढ़ और सूखा, हमार ेरोकने से रुकने वाले नहीं हैं। ये आपदाए ंपहले भी आ ी 

िीं और भतवष्ट्ष्ट्य में भी आ ी रहेंगी लेतकन इनके तलए जो उपाय करने की जरूर  है, 

उसके तलए ठीक से पातलसी बनाने की जरूर  है।                           (इतत)
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*SHRI D.K. SURESH (BANGALORE RURAL):  
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*श्री तवनायक भाऊराव राऊत (रत्नातिरी-त िंधुदिुग):   माननीय अध्यक्ष महोदया, 

आज तदनांक 25.07.2018 के तदन सभागहृ में Under Rules 193 पर चचाा में मैं 

अपना तवचार तलतख  थवरूप में दे रहा ह ।ं कृपया थवीकार करें ।  

 अध्यक्ष महोदया, इस विा में बरसा  के मौसम में महाराष्ट्र के कोंकण प्रा ं 

(रत्नातगरी और तसंिूदगुा तजले) में बहु -सी बतथ यों में बड़ी मात्रा में बाढ़ आयी िी। 

इस विा में बाररश ज्यादा होने की वजह से समरु   ीय के्षत्र और नदी तकनार ेके गावं 

में बाढ़ की तथित  बनी िी। इसके कारण नदी और समरु   ीय गावं की बतथ यों में 

पानी घसुने से भारी मात्रा में नकुसान हुआ। कई गााँवों का मखु्य शहरों से दस-पंरह 

तदनों  क संपका  नहीं हो रहा िा। मरीजों और छात्रों को इसका भारी नकुसान सहन 

करना पड़ा। 

 अध्यक्ष महोदया, मेर ेके्षत्र के यात्री महाराष्ट्र के रत्नातगरी और तसंिूदगुा  तजले के 

समरु और नदी के पास बसे हुए बथ ी को हर विा इस आपतति से गजुरना पड़ ा है। 

हम लोक प्रत तनति और वहां के थिानीय लोग विों से मागं कर े आ रहे हैं तक समरु 

  ीय बथ ी के पास संरक्षक दीवार एव ंबांि बनाया जाए ।  हमार ेकोंकण यानी 

रत्नातगरी तसंिूदगुा तजले में बहु -सी नतदयां हैं, जो पूरी  रह से तमट्टी एव ंपत्िर से भर 

गयी हैं। इन नतदयों से पत्िर, तकचड़ एव ंतमट्टी तनकालने का काम होना चातहए  ातक 

बरसा  का पूरा पानी नदी में ही रह जाए।    बालू (सैंड) तनकालने का काम लगा ार 

हो ा रहेगा,  ो बाढ़ की तथित  नहीं रहेगी।  

______________________________________________  
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 अध्यक्ष महोदया, इस चचाा में भाग ले े हुए मैं मांग कर ा ह  ं तक मेर े के्षत्र के 

महाराष्ट्र राज्य के रत्नातगरी तजले और तसंिूदगुा तजले में समरु   ीय जो गााँव हैं, उन्द्हें 

संरतक्ष  करने की योजना शीघ्र बनाए ंऔर लोगों को राह  देने का काम शासन की 

 रफ से करें । 

 िन्द्यवाद, 

(इत ) 
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*श्री श्रीरिंि आप्पा बारणे (मावल) : महोदय जी,193 पर मैं देश भर में सूखे से तकसानों 

का जो हाल हो ा आया है, उस पर मैं अपनी बा  रख रहा ह ।ं  

 तपछले चार सालों से देश के कई राज्यों में सूखा और ज्यादा बाररश से तकसानों 

का भारी नुकसान हुआ है। इस वजह से ज्यादा र तकसान आत्महत्या कर रहे हैं। देश 

भर में खासकर महाराष्ट्र राज्य में सबसे ज्यादा तकसान आत्महत्या कर रहे हैं। 

महाराष्ट्र के तवदभा मराठवाड़ा का इलाका सूखे से ज्यादा प्रभातव  है। कई बार ओले 

तगरने से तकसानों की फसल का नकुसान हो जा ा है। राज्य सरकारें तकसानों को राह  

देने के तलए मदद कर ी हैं, लेतकन यह मदद समय पर उन्द्हें नहीं तमल पा ी है। केन्द्र 

सरकार द्वारा तकसानों को अतिक म मूल्य (तनिाारर  रकम) देने की व्यवथिा होनी 

चातहए  ातक तकसानों के हुए नकुसान की भरपाई उन्द्हें तमल सके।  

 मैं केन्द्र सरकार से तकसानों को समय पर मदद करने की मांग कर ा ह ।ं इसके 

साि ही सरकार द्वारा तकसानों का सूखा और भारी बाररस एव ंओले तगरने के कारण 

हो रहे नकुसान का भगु ान समय पर देने की मागं कर े हुए आत्महत्याग्रथ  तकसानों 

के पररवारों को मदद देने की भी मांग कर ा ह ।ं  

 

__________________________________________________   
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*SHRIMATI PRATYUSHA RAJESHWARI SINGH (KANDHAMAL):  
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*DR. P.K. BIJU (ALATHUR): 
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* SHRIMATI SUPRIYA SULE (BARAMATI):  

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

*Laid on the Table 



25.07.2018   Dir(Kvj)/Hcb           Uncorrected/Not for publication                                          H 

 

*SHRI MULLAPPALLY RAMACHANDRAN (VADAKARA):    
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*SHRI ARKA KESHARI DEO (KALAHANDI): Respected Deputy 

Speaker, Sir, I rise to speak on flood and drought situation due to 

heavy rains in different parts of the country during the last couple of 

weeks, in the month of June and July. 

 Sir, I represent Kalahandi Parliamentary Constituency in the 

State of Odisha.  Heavy rain in the last week causes flash flood in 

Kalampur, Junagarh, Jaipatna, Thuamul Rampur, Lanjigarh and 

Madanpur Rampur Blocks of my constituency.  The river Hati 

overflooded and cut off the connectivity to thousands of villages of 

six blocks.  Half of the Kalahandi district remained without electricity 

and power supply for four days.  Many bridges have been collapsed, 

roads submerged and washed away, the standing kharif crop in the 

above said six blocks have been damaged.  The people, cattle, 

sheep, goats and other domestic animals have suffered a lot.  This 

flash flood brought heavy damage to houses, roads, crops, buildings 

of my constituency.  This flood has been compared as the worst one 

in the current decade. 

 

*Laid on the Table 
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IिurgeिtheिHon’bleिMinisterिofिAgricultureिthroughिyouिtoिsendिaि

Central team immediately to Odisha to assess the damages caused 

by this flood.  Sir, farmers may kindly be given special assistance for 

the flood affected villages.  Likewise, the Rural Development 

Department also after taking the damage assessment of different 

rural development roads may kindly release funds for the repair of  

the damaged road of the flood affected villages.  As you know, Sir, 

my constituency is located in the western region of the State of 

Odisha and comparatively less developed than the coastal districts 

of the State. 

 Thank you, Sir, for allowing me to speak on the flood and 

drought situation in the country. 

(ends.) 
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(1610/PS/VB) 

1610 hours 

SHRI MUTHAMSETTI SRINIVASA RAO (AVANTHI) 

(ANAKAPALLI): Hon. Deputy Speaker, Sir, I thank you for giving me 

anिopportunityिtoिparticipateिinिtheिdebateिunderिRuleि193िonि‘Naturalि

CalamitiesिinिtheिCountry’. 

माननीय  भापतत (श्री आनन्द राव अड लु): पााँच तमन  में अपनी बा  पूरी करें। 

श्री मथुम टेी श्रीतनवा  (अविंती) राव (अनाकापल्ली): सर, बहु -से इश्यूज हैं।  

माननीय  भापतत: सखं्या के अनसुार ही समय तदया जा ा है।  

SHRI MUTHAMSETTI SRINIVASA RAO (AVANTHI) 

(ANAKAPALLI): Hon. Deputy Speaker, Sir, regular occurrence of 

disasters, both natural and man-made, in coastal Andhra Pradesh in 

IndiaिhasिhadिaिseriesिofिrepercussionsिonिtheिState’sिandिcountry’sि

economy, its developmental policies and political equilibrium and the 

daily life of millions of Indians. I just want to say that Andhra Pradesh 

is not only battered by every kind of natural disasters, that is, 

cyclones, floods, earthquakes and drought, but also by the A.P. 

Reorganisation Act. The coastal region suffers repeated cyclones 

and floods. Rivers caused havoc in the East and West Godavari and 

Krishna districts. Further, in 2014-15, Andhra Pradesh was hit by 
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‘Hudhud’ि cyclone,ि whichि hadि destroyedि theि infrastructure,ि trees,ि

telecommunication, houses and the scene was just like a war-torn 

area. At that time, the State had made a demand of Rs. 1000 crore 

to carry out relief and rehabilitation works. The hon. Prime Minister 

had also promised Rs.1000 crore relief for the same. But, I am sorry 

to say that the Central Government had given just Rs.650 crore.  

 Consequent upon the acceptance of the recommendations of 

the Ninth Finance Commission, a Calamity Relief Fund was 

constituted for each State with certain amount allocated to each 

State. Now, we have 15th Finance Commission. I do not know as to 

what the quantum of CRF is. It should be increased substantially to 

help the States affected by natural calamities.  

 We have to develop our capabilities in Seismology to be able to 

forecast such natural calamities so that we can take preventive 

measures to avert loss of lives.  

 Finally, I want to say a few things about the A.P. Reorganisation 

Act. If a cyclone or Hudhud cyclone occurs within six months, the 

State would become normal. But, with the bifurcation of the State, 

even after four years, the State is reeling under the financial crisis. 

As promised by the then hon. Prime Minister, Special Category 
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Status has not been given. The Centre gave a plea that the 14th 

Finance Commission has recommended Special Assistance 

Measure instead of SCS. Nowhere it has been mentioned that do not 

give SCS.  

 For constructing the capital city of Amravati, a lot of funds is 

required. But, the Centre is going back on its promises. Our hon. 

Chief Minister, Shri Nara Chandrababu Naidu is doing his best to 

construct a model capital city with whatever available resources. 

Even the creation of Railway Zone at Visakhapatnam is hanging in 

balance. The hon. Minister has given some hope in Rajya Sabha 

yesterday that they are going to do it very early. But, I am putting my 

fingers crossed. The youths of the State are eagerly waiting for the 

Railway Zone so that they can get employment opportunities.  

 Regarding Polavaram Project, 53 per cent of the work has been 

completed. Out of around Rs. 8660 crore, up till now Rs. 6,727 crore 

has been released to A.P. I request the Government to release the 

balance amount of Rs.1935 crore forthwith. Our hon. Chief Minister 

is making strenuous efforts to complete the project by 2019.  

 Sir, every year, Rayalaseema region is facing an extreme 

drought situation. But, with the efforts of our hon. Chief Minister, after 
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the linking of rivers – Godavari and Krishna, we are able to release 

water to Rayalaseema region. But, to ensure continuous water 

supply to this region in the future, the completion of Polavaram 

Project is important. Not only it is important for Andhra Pradesh, but 

also for Tamil Nadu and Karnataka, as they are fighting for Kaveri 

waters. If the Polavaram Project is completed, you can even release 

water to Tamil Nadu.  

 Our State is very peculiar. On the one hand, we have a series of 

cyclones every year. There are two to three cyclones every year.  

(1615/RC/VB) 

 On the other side, we have Rayalaseema region which is the 

most drought affected area in the country.  That is why, I would 

request the Union Government to consider our 18-19 requests which 

are there under AP Re-Organisation Act.  For the last four years, we 

are eagerly waiting.  It is not the request of my Party or of the Chief 

Minister of Andhra Pradesh.  It is the request of the five and a half 

crore people of Andhra Pradesh.  They are eagerly waiting for the 

Polavaram Project.  It is a lifeline project of the nation.  It is the pride 

of the nation.  I would request the Government to complete the 

Polavaram Project without playing any politics.   
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 Secondly, we had asked for Rs.40,000 crore to construct the 

capital city of Amravati.  But they have given only Rs.1500 crore 

which is a very meagre amount.   

 We have seven backward districts in Andhra Pradesh.  They 

have released only Rs.1050 crore but they have taken back Rs.350 

crore.  It is very unfortunate.  Politics is not permanent.  The State is 

permanent.  The Centre is permanent.  The people are permanent.  

The sentiments of the people are permanent.  I would request the 

Union Government to release Rs.350 crore immediately.   

 Thirdly, Visakhapatinam Railway Zone has been a sentiment 

for three decades of North Coastal Andhra Pradesh.  Every year, our 

students have to go to Bhubaneswar for examinations.  They are 

facing a lot of problems.  Eastern Zone is in Bhubaneswar.  The other 

divisions are Vijayawada and Secunderabad.  We have four divisions 

but we do not have zones.   

When we ask for Special Category Status, the Union 

Government says that if we give Special Category Status to Andhra 

Pradesh, Bihar will also ask for that.  If we give the Railway Zone to 

Andhra Pradesh, Odisha will object.  So, is Andhra Pradesh not a 

part of this country?  Andhra Pradesh has contributed substantially 
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to the development of this country.  Hence I would request the Union 

Government to look towards Andhra Pradesh as a special case.  It is 

the request of five and a half crore people of Andhra Pradesh. 

         (ends) 
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1617 hours 

SHRI A.P. JITHENDER REDDY (MAHABUBNAGAR): Sir, I thank 

you very much for giving me this opportunity. 

 Every year at the same time when we have Monsoon Session, 

we always have a discussion under Rule 193 where we speak about 

floods and drought.  We got Independence 70 years ago.  We can 

assume the climatic changes which are happening, the amount of 

water which comes, rainfall which comes, etc.  But even then we are 

still not able to train the rivers properly and give sufficient water to 

places where there is a severe drought.   

 Sir, Telangana does not have a coastal area and we are not 

facing a lot of floods every time.  However, in 2015-16, 231 Mandals 

of Telangana were declared as drought affected areas.  We had 

claimed Rs.2000 crore as damages for the crops but the Government 

has sanctioned only Rs.702.71 crore.  But this year, we still have got 

time and by October we will assess where the waterfall has come 

and where the drought situation is there.  However, we have to use 

flood water for irrigation purposes.  If we use it in a proper way and 

give it to farmers, that would be the ultimate remedy.   
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 Before the bifurcation of Andhra Pradesh, Telangana was often 

helpless due to drought-like situations in certain areas and flooding 

in other areas.  Therefore, after achieving statehood of Telangana, 

asिaिresultिofिcontinuousिstruggleिandिpeople’sिmovement,िourिleaderि

KCR identified development of irrigation sectors as one of the 

primary components for mitigating the adverse effects of frequent 

drought/floods and rescue the farming sector from constant distress. 

(1620/SNB/GG) 

 Sir, this distress has primarily been caused by inefficient usage 

of available water resources in the country. Only 35 to 40 per cent of 

water is currently being used from the total available water which is 

roughly about 26,000 to 27,000 TMC of water. If we see the records, 

we will find out that we receive a total of 70,000 TMC of water in our 

country. Of this 65,500 TMC of water is in the form of rivers and 

rainfall and around 3,000 TMC of water is from rivers originating in 

Nepal and Bhutan and remaining water we receive from snowfall, the 

snow that melts and flows from the Himalayas. The problem here is 

that in a country with a population of around 130 crores where 

agriculture is the primary activity, I want to ask as to why water is not 

used effectively.  
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 Sir, from the records available we understand that there are 40 

crore acres of land under cultivation. The thumb rule is that one TMC 

of water irrigates 10,000 acres of land. For 40 crore acres of 

cultivable land available in the country, 40 TMC of water will be 

sufficient for irrigation. When we receive 70,000 TMC of water every 

year, why can we not give proper water to each and every State? 

Why can we not train the rivers? Why can we not have a proper 

irrigation system in the country? On one side of the Himalayas we 

have China and India is on the other side of it. In China, from the 

South to the North, up to 1,000 kilometres, they are taking water by 

laying a pipeline. But here we have fights between States for getting 

water. Some areas are flooded and some areas suffer from drought. 

 The Central Government should ensure judicious allocation of 

surplus water to the needy States. There should be no water wars 

between States, such as Karnataka and Tamil Nadu; Telangana and 

Andhra Pradesh; Haryana and Punjab and Odisha and Chhattisgarh. 

Our State also was deprived of water and rights to access water. Our 

part of the share was given away to Andhra Pradesh from Krishna 

and Godavari. Therefore, we decided to launch multiple major and 
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minor irrigation projects of which most have been completed in the 

last four years. I would be talking about these projects in detail.  

 HON. CHAIRPERSON (SHRI ANAND RAO ADSUL): Your time is 

over. We have to conclude the discussion by 5.30 p.m.  

SHRI A.P. JITHENDER REDDY (MAHABUBNAGAR): Sir, I have 

taken only two minutes. Anyway, I will try and finish within a couple 

of minutes.  

 Sir, first I would like to talk about the amount of rainfall that we 

receive in the State of Telangana. As of 24th July, the State had 

received a normal rainfall of 310.01 mm with a deviation of only 

negative of 1 mm this monsoon. 21 districts have received normal 

rainfall, while four districts have received excess rainfall and six 

districts have received deficit rainfall. Hence the vison of our leader 

and the hon. Chief Minister of Telangana has to be commended. In 

English it is often said that `Mend the roof when the Sun is shining 

and prevention is better than cure. Following this saying, the 

Government of Telangana has undertaken irrigation projects in 

massive scale in order to protect the interest of the people of the 

State in the event of drought or unforeseen climatic changes. Our 

efforts have already shown results as in the last two to three years 
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the State has not witnessed any major floods in the region.  Irrigation 

projects are basic requirements for preventing occurrence of floods.  

(1625/RU/CS) 

 Historically speaking, the region of Telangana has a rich 

heritage of irrigation projects, right from the time of the Kakatiya 

dynasty of the early 10th century until the Nizam rule.  Many ponds 

were constructed across the region.  Nizam and Quli Qutub Shah 

implemented similar water conservation projects.  Sadly enough, 

during the united Governance, around 75,000 ponds were 

destroyed.  To construct a bright future, we have to nurture our 

culture.  Under the able leadership of KCR, the Telangana State 

Government has been working on implementing irrigation projects 

throughout the State.  Through our Mission Kakatiya, we are reviving 

46,000 ponds and lakes in all the villages of Telangana. The 

enthusiasm is so much that the farmers themselves are digging up 

pondsिandिcleaningिlakes.ि…ि(Interruptions) 

Missionि Kakatiyaि hasि nowि beenि convertedि intoि aि people’sि

movement.  Since 2014, 17,860 tanks have been restored and 

repaired at a cost of Rs. 9000 crore approximately. 
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 Let me put forth that before the bifurcation of the State, we had 

27 lakh acres under cultivation which produced 1.2 crore tonnes of 

food grains and commercial crops.  Due to our continuous efforts, we 

have brought 59 lakh acres under cultivation in Telangana producing 

1.87 crore tonnes of foodgrains and commercial crops.   

 Sir, I will mention one last point which will be useful to you also. 

…ि (Interruptions) Sir, I may be allowed to speak for some more 

time.…ि(Interruptions) 

 Our commitment to farmers have not only been restricted to 

paper.  The Rythu Bandhu (Kisaan ka Dost) Scheme takesिfarmers’ि

welfare one step further.  We are providing an input grant to our 

farmers of Rs. 8000 per acre per year.  It will be Rs. 4000 during the 

kharif season and Rs. 4000 during the rabi season.  This Direct 

Transfer Benefit will be provided to 58 lakh farmers in the State.  With 

Rs. 12,000 crore allocated to this scheme in the Budget, The 

Economist magazine said that it will end inefficient subsidies. 

 Sir, Shri Kalikesh Singh Doe was complaining about insurance 

amount not being paid. हमने सेंरल गवनामें  पर आघा  नहीं तकया है। We 

have taken a two-way approach towards the issues which farmers 

face in our State.  While the activities mentioned earlier addresses 
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the causes of farmers distress, we have also launched a Life 

Insurance Scheme for all the farmers.  The scheme provides for life 

cover up to 5 lakhs to all the farmers between 18 and 59 years of 

age.  The insurance amount will be paid in a time bound manner 

within ten days of death.  It is the State Government that will pay the 

premium of more than 50 lakh farmers to LIC. इसका म लब है तक 

एल.आई.सी. का प्रीतमयम सरकार ही पे करगेी और प्रत्येक तकसान को पााँच लाख 

रुपये का बीमा तमलेगा। …ि(Interruptions) 

 In conclusion, the people of the State of Telangana have shown 

a way forward in the irrigation sector of India and there are several 

aspects where we need the support of the Central Government. …ि

(Interruptions) We are here together to support our farmers all along 

and we understand the importance of agriculture.  Without 

agriculture, there is no culture and without culture, there is no future. 

…ि(Interruptions) 

          (ends) 
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1629 hours 

SHRIMATI KOTHAPALLI GEETHA (ARAKU):  Sir, I thank you for 

giving me an opportunity to present my views on this very important 

discussion under Rule 193 regarding the flood and drought situation 

in our country. 

 Today, drought and flood are common features and their co-

existence poses a potential threat which cannot be eradicated but 

has to be managed. 

 Floods are recurrent phenomena in India.  Due to different 

climatic and rainfall patterns in different regions, it has been our 

experience that in some parts of the country, people are suffering 

due to devastating floods and at the same time, in some other parts 

of the country, people are suffering from severe drought.  Extreme 

weather events had been long predicted to be a fallout of climate 

change.  

 The impact of flood is quite huge.  It accounts to loss of lives, 

livelihood of the people and destruction of basic infrastructural 

capacities such as sanitation and transportation leading to isolation 

and risk of spread of diseases.  There is also risk of violence against 

vulnerable sections especially women.  These floods also cause 
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destruction of ecology and biodiversity of an area that may take years 

and even decades to recuperate. 

(1630/KSP/RV) 

 Sir, Andhra Pradesh has a long coast line and is often 

devastated with floods. Many of the districts are also drought hit and 

water management is a major issue affecting the lives of the people, 

mostly belonging to vulnerable sections of society. 

 Talking about the drought situation in Andhra Pradesh, our 

economy is mainly dependent on agriculture. Out of 76.2 lakh 

farmers, 86.29 per cent are small and marginal farmers. Uttar Andhra 

and Rayalaseema areas are drought hit. In the entire country the 

district which receives the lowest rainfall is Anantapur. This year they 

have categorised 121 mandals across the State as drought mandals 

and 3.94 lakh acres are declared as famine struck. The State 

Government has requested for a Central Assistance of Rs. 679.21 

crore for the drought hit mandals, but the funds have not yet been 

released. So, I would like to know from the hon. Minister the status 

of this request and whether the Union Government will release this 

money within the stipulated time frame to support the affected 

mandals. 
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 It is also not out of place to raise the issue of the Polavaram 

Project, which is a national project. It is a dream of every citizen of 

Andhra Pradesh. I wish and request the Union Government to ensure 

that the project is completed within the stipulated time duly 

addressing all the related issues of resettlement and rehabilitation. 

 Today, this drought situation has led to an acute crisis with 

farmer suicides and loan build-ups. Also, the people in rural areas 

are migrating to the nearby towns and cities for their livelihood. Even 

a farmer having 20 acres of land is not able to cultivate his land and, 

in this context, I wish to state that as many as four lakh farmers have 

migrated from Rayalaseema for their livelihood to nearby areas. 

Even in Uttar Andhra, the situation is no different. On the one side, 

there is severe drought and on the other side, there is fluoride issue, 

which is endangering the lives of millions of people. Drinking water 

is yet another major problem which is causing a threat to many lives. 

Many people are losing their lives due to consumption of 

contaminated water. Then, people are not able to make use of the 

Government schemes and they are migrating from their native 

places. 
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 Drought mitigation involves a comprehensive plan that not only 

covers water availability, but its judicious use and reuse along with 

an overhaul of agricultural systems. I wish to state that adoption of 

micro irrigation techniques by farmers is the need of the day. 

However, such systems will need to be subsidised to be made 

competitive for the majority of farmers who are small and marginal 

farmers. Stringent application of water harvesting measures not only 

at the individual level, but at the community and village level too are 

required to be implemented. Watershed programme should be taken 

up on a war footing. Thirdly, waste water recycling facilities in urban 

and industrial centres should be allowed for non-drinking uses. 

Agriculturalि practicesि shouldि focusि onि ‘moreि cropि perि drop’.ि Theि

Government should support this through Krishi Vigyan Kendras, Soil 

Health Card scheme and this scheme should be extended to all the 

Gram Panchayats across the country. In addition to this, agro-

climatic condition should be made the basis for crop selection and it 

should be promoted. This can also be done by adjusting MSP by the 

Government. 

 Sir, I would like to conclude by saying that today the country 

faces the twin challenges of floods and droughts that recur every 
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year. Even when our country is poised to turn into a major power in 

the world, it has yet to shed its most basic problems. If we are not 

able to provide drinking water for the citizens of this country, we are 

not entitled to talk about big things because we are not able to 

address minor issues being faced by the people. This not only 

requires a policy based top-down approach, but a local government-

based push. There is an urgent need to intensify efforts to support 

economic and social development of drought-prone areas. We need 

a multi-tiered strategy, combining economy-wide and sectoral 

policies with well targeted efforts at the micro level. Drought is a 

complex and a challenging natural phenomenon. 

 Hence, I request the Union Government, through you, Sir, to 

support the drought-prone areas in the country, support the State of 

Andhra Pradesh and thereby render justice to the citizens living in 

this country. Thank you. 

(ends) 
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1634 बजे 

श्रीमती वीणा दवेी (मुिंिरे): सभापत  महोदय, आपने मझुे बोलने का मौका तदया, इसके 

तलए िन्द्यवाद। लेतकन, हमार ेतबहार में यह हाल  है तक वहां अभी  क बाररश भी नहीं 

हुई है। अभी भी वहां इ ना सखुाड़ है तक वहां के तकसान जो िान की खे ी कर रहे हैं, 

वहां जमीन फ  ी जा रही है, वहां तकसान अपने तसर पर हाि देकर अपनी जमीन पर 

बैठे हुए हैं। वहां की तमट्टी इ नी सख्  है तक उसे हाि से कुरदेने पर भी वह नहीं  ू  ी 

है। वहां तकसान त्रातहमाम कर रहे हैं। इसके बार ेमें हमने बहु  बार मंत्री जी को ले र 

तलखा है, माननीय प्रिान मंत्री जी को ले र तलखा है। अभी वहां तकसान कजा लेकर 

अपनी खे ी कर रहे हैं। चूंतक वहां बाररश नहीं हो रही है, भगवान की मार है, इसतलए 

हम चाह े हैं तक आप इस पर ध्यान दें। 

 महोदय, हम आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से कहना चाह े हैं तक वहां के 

जो तकसान त्रातहमाम कर रहे हैं, उन पर ध्यान दें। हमार ेमंत्री जी भी खदु तबहार से हैं 

और तबहार के हम सब 40 सांसद हैं। इसके तलए हम सब परशेान हैं। इसके तविय में 

हम सभी सांसद माननीय तनत न गडकरी जी से भी तमल कर आए हैं। राम कृपाल 

यादव जी, जो हमार ेतबहार से मंत्री हैं, वे हमार ेसाि जाकर उनसे तमले हैं। हम लोग 

प्रिान मंत्री जी से तमल चकेु हैं। हम लोग इसकी चचाा बहु  बार कर चकेु हैं तक तबहार 

को सूखाग्रथ  घोति  करना चातहए।  

(1635/MY/SRG) 

 सभापत  महोदय, इससे पूर ेतबहार में 11 करोड़ जन ा प्रभातव  हैं। हमार े ाल 

के्षत्र में सा  तजले आ े हैं। इन सा ों तजलों में जो खे ी हो ी है, उससे पूर ेदेश को 
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अनाज तमल ा है। तबहार में  ाल के्षत्र को ‘दाल का क ोरा’िमाना जा ा है। वहााँ के सा ों 

तजले पूरी  रह से सूखा से प्रभातव  हो गए हैं। हमार ेमंत्री जी भी तबहार से हैं, इसतलए 

उनको ध्यान देना चातहए। जो गरीब तकसान कजाा लेकर  िा अपनी जमीन बेचकर 

खे ी कर रहा है, वह काफी परशेान है। अभी उनका क्या हाल होगा? हमारी सरकार 

को जल्दी तनणाय करना पड़ेगा और तबहार को सूखा के्षत्र घोति  करना पड़ेगा। िन्द्यवाद। 

(इत ) 
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1636 बजे 

डॉ. तकररट पी.  ोलिंकी (अहमदाबाद): सभापत  महोदय, मैं आपका बहु  आभारी 

ह ाँ तक आपने मझुे गजुरा  सतह  देश के तवतभन्द्न भागों में हाल में उत्पन्द्न बाढ़ और 

सूखे की तथित  पर तनयम 193 के  ह  बोलने के तलए अपनी सहमत  प्रदान की है। 

 महोदय, भार  एक कृति प्रिान देश है और भार  गााँवों में बसा हुआ देश है। जो 

तकसान है, जो कृति है, उसकी तथित  ठीक नहीं है। अगर भार  की इकोनॉमी सबसे 

अतिक प्रभातव  हो ी है  ो वह कृति से हो ी है। तकसान को खे ी के तलए भगवान पर 

भरोसा रखना पड़ ा है। इस विा कैसी बाररश पड़ेगी - अगर ज्यादा पड़ ी है  ो भी वह 

मारा जा ा है और सूखा पड़ ा है  ो भी तकसान ही मतुश्कल में आ ा है। यह हमारी 

आज की तथित  है। 

 महोदय देश के कई प्रदेशों में काफी विाा हुई है और उससे वहां बाढ़ आई है। 

इसकी वजह से अगर तकसी को सबसे ज्यादा नकुसान हुआ है  ो वह फसल का हुआ 

है, खे  को हुआ है, तकसान को हुआ है, गरीब पररवार के व्यति को हुआ है, आज 

उनका घर पानी में डूब गया है। इस चचाा में आपने मझुे बोलने के तलए जो समय तदया 

है, इसके तलए मैं आभार व्यि कर ा ह ाँ।   

 महोदय, मैं  श्री नरने्द्र मोदी जी के ने तृ्व में अपनी सरकार  िा कृति मंत्री जी 

को हृदय से बहु  िन्द्यवाद कर ा ह ाँ। जैसे ही 18  ारीख को सदन शरुू हुआ, इस देश 

की सबसे बड़ी पंचाय  में हमारी सरकार ने घोिणा की िी तक यह जो तथित  है, इसको 

तनप ाने के तलए सरकार हर संभव  रीके से आगे आएगी। अभी हमार ेकई तमत्रों ने 

कहा तक आज कई प्रदेशों को पूणा : इंसाफ नहीं तमल रहा है। मैं आपके सामने एक 
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बा  कहना चाह ा ह ाँ तक देश की आज़ादी के बाद जो कोऑपरते व फेडरतलज्िम है, 

राज्यों का जो फेडरल थरक्चर है, उसमें अगर तकसी ने सबसे ज्यादा न्द्याय देने का 

काम तकया है  ो हमार ेप्रिान मंत्री श्री नरने्द्र मोदी जी के ने तृ्व वाली सरकार ने तकया 

है। हम तकसी भी राज्य के बीच में भेद नहीं रख े हैं। अभी हमार ेएक तमत्र बोल रहे िे 

तक गजुरा   िा महाराष्ट्र को ज्यादा लाभ तदया जा ा है, लेतकन मैं कहना चाह ा ह ाँ 

तक ऐसी तथित  नहीं है। 

 जहााँ  क गजुरा  की बा  है, गजुरा  में सौराष्ट्र हो या दतक्षण गजुरा  का 

इलाका हो, वहााँ भारी विाा के कारण काफी लोग परशेानी में हैं, पर ं ुमैं गजुरा  सरकार 

का अतभनदंन करना चाह ा ह ाँ, गजुरा  सरकार को वहााँ जो काया करना चातहए, वह 

काया  रु ं ही चालू कर तदया गया है। गजुरा  के 11 तजले में 789 गााँवों को नकुसान 

पहुाँचा है। करीब एक लाख हेक् यर जमीन को, खासकर कृति जमीन और फसल को 

नकुसान पहुाँचा है। हमार ेमखु्य मंत्री जी ने  रु ं वहााँ जाकर तथित  का जायजा तलया 

है। 

(1640/CP/KKD)   

आपा कालीन अतिकाररयों के साि बैठक की है। बीस एनडीआरएफ की 

 ुकतड़यों को वहां भेजा है, कैश वैन पहुचंाने का प्रयत्न तकया है। कहीं पानी नहीं िा, 

 ो वहां  ैंकर के जररए पानी पहुचंाया है। थवाथ्य सतुवििाओ ंको वहां पहुचंाने का 

प्रयत्न तकया है। मैं गजुरा  सरकार का अतभनदंन करना चाह ा ह ।ं 

 आज यहा ंसभी लोग एक बा  कर रहे िे - वह है क्लाइमे  चेंज। जलवाय ु

पररव ान की वजह से इस पररतथिित  का तनमााण हुआ है,  ो हम आगे बढ़कर उससे 
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कैसे तनप  सकें , इसके तलए भी हमें प्रयत्न करना चातहए। मैं गुजरा  सरकार का 

आपको एक एगजांपल देना चाह ा ह ।ं मैं आपके माध्यम से सभी सदथयों और पूर ेदेश 

की जन ा के साि एक एगजांपल शेयर करना चाह ा ह ।ं बाररश के मौसम के पहले 

गजुरा  सरकार ने सजुलाम् सुफलाम् जल संचय अतभयान चालू तकया िा। उस 

अतभयान में गजुरा  सरकार ने 13 हजार  ालाबों को उंडा करने का काया तकया। 

गजुरा  सरकार ने 11 हजार घनफु  पानी के संग्रह के तलए अलग-अलग प्रकार की 

व्यवथिा की। गजुरा  में जो 5,500 तकलोमी र कैनाल का ने वका  है, उनकी सफाई 

का काया तकया।  

मैं अहमदाबाद से आ ा ह ।ं अहमदाबाद में करीब 25-26 तकलोमी र लंबी 

खारीक  कैनाल है। वहां बहु  गंदगी भरी िी। हजारों  न कचरा वहां से तनकालकर 

उसे साफ करने का काया तकया है। करीब 32 नतदयों को पुनजीतव  करने का काया 

तकिया है। यह काया बाररश के मौसम के पहले तकया गया। गजुरा  में बाररश आने पर 

िर ी के जलथ र को बढ़ाने का काया होगा। गजुरा  सरकार का यह जो काया है, मैं 

इसीतलए शेयर करना चाह ा ह  ंतक सभी लोगों को मालूम हो तक एक राज्य कैसा काया 

कर सक ा है, एक राज्य तप्रिवेंत व िारणा के साि कैसे काया कर ा है। इस बा  को 

अवग  कराने के तलए मैं यह बा  कह रहा ह ।ं 

 मैंने एक  ेतक्नकल साइंत तफक ररपो ा  पढ़ी िी। मैंने उसका वीतडयो भी देखा 

िा। हमार ेमंत्री जी यहां सदन में उपतथि  हैं। मैं सभी को यह कहना चाह ा ह  ंतक मैंने 

ऐसी ररपो ा  पढ़ी िी तक कहीं बादल फ  ा है, वहां ज्यादा बाररश हो ी है, कहीं सूखा 

पड़ ा है,  ो उन बादलों को हजारों तकलोमी र दूर,  ेक्नोलाजी की सहाय ा से जहां 
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सूखा है, वहां खींच कर लाने की एक  ेक्नोलाजी है। मैंने उसकी वीतडयो भी देखी है। 

इसकी सहाय ा से दबुई में बाररश हुई िी। वहां बहु   ेजी से बाररश हुई िी। मैंने उसे 

वीतडयो में देखा है। मैं मंत्री जी से कहना चाह ा ह  ंतक अगर ऐसी  ेतक्नक उपलब्ि है, 

मैं मंत्री जी से गहुार कर ा ह  ंतक क्यों न हम ऐसी  ेतक्नक जो साइंत तफक है, वैज्ञातनक 

 ौर पर जो है, ऐसी  ेतक्निक को लेकर जहां ज्यादा बादल हैं, उनको जहां कम विाा है 

वहां उन्द्हें खींचकर लाए।ं  

आपने मझुे बोलने का अवसर तदया, इसके तलए मैं आपका बहु -बहु  आभार 

व्यि कर ा ह ।ं 

(इत ि) 
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*PROF. SUGATA BOSE (JADAVPUR): 
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* SHRI PRASANNA KUMAR PATASANI (BHUBANESWAR): 
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*SHRI RABINDRA KUMAR JENA (BALASORE): 
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*श्री वीरने्र कश्यप (तिमला) : महोदया, आज देश में कहीं बरसा  ने कहर ढाह रखा 

है, वहीं अन्द्य थिानों पर विाा ऋ  ुके हो े हुए सूखे की तथित  बनी हुई है। आज देश 

के अतिकांश राज्यों तजनमें केरल, ओतडशा, कनाा क, तबहार व महाराष्ट्र बाढ़ के कारण 

परशेान हैं। आज जीवन ठप्प पड़ा हुआ है। यद्यतप सरकारें अपनी कोतशशें करके इसके 

समािान में लगी हुई हैं  िातप इस प्राकृत क आपदा के कारण कई जानें जा चकुी हैं। 

पहाड़ी राज्यों में भी तथित  ठीक नहीं है। तहमाचल प्रदेश में इस बार सूखे के कारण 

काफी नुकसान पहुचंा है। वहां के तकसान अपनी खे ी में समय से काम नहीं कर सके। 

फल उत्पादों को खासकर के सेब उत्पाद को कम बाररश के कारण काफी नकुसान 

उठाना पड़ा है, क्योंतक सेब की फसल पर प्रदेश की आतिाकी पर सीिा-सीिा असर 

पड़ ा है। इस बार सेब की कम पैदावार आंकी जा रही है। इसी  रह तपछले 10-12 

तदनों से कुछ तजलों में अतिक विाा के कारण पहाड़ी के्षत्रों में पूर ेके पूर ेपहाड़ तखसक 

रहे हैं, तजसके कारण सड़कों पर आवाजाही अवरुद्ध हुई है  िा कई थिानों पर 

बहुमूल्य जानें भी गई हैं।  

 हर विा बादल फ ने से खासकर के पहाड़ी राज्यों में तजसमें तहमाचल प्रदेश, 

उतराखण्ड, कश्मीर व उतरी पूवा के राज्यों में भूथखलन की घ नाओ ंसे लोगों को 

अतिक नकुसान झेलना पड़ ा है। 

 

 

* Laid on the Table 
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मेरी सरकार से मांग है तक सूखे व बाढ़ की तथित  के तलए ठोस नीत  बनानी चातहए और 

पहाड़ी क्षते्रों के तलए भी इस प्रकार के इन्द् जामा  करने चातहए,  ातक अतिक विाा के 

कारण नकुसान कम हो। 

 सूखे की तथित  से तनप न ेके तलए नतदयों का पानी आपस में जोड़कर तवभाजन 

तकया जा सक ा है तजसके तलए नतदयों को जोड़ने की प्रतिया को शुरू करना चातहए। हमें 

अपने देश की उतच  जल नीत  बनाने पर ठोस तनणाय लेना चातहए। यह बा  ठीक है तक 

हमार े सीतम  सािन हैं, परन्द्  ु कहीं  ो शरुुआ  करनी ही होगी। यतद छो ी-छो ी 

पररयोजनाओ ंपर हम बल देंगे  ो बाढ़ें भी रुक सक ी हैं और वह इकट्ठा तकया गया पानी 

सूखे की तथित  में तकसानों के खे ों में प्रयोग तकया जा सक ा है। सरकार ने हाल ही में 

प्रिान मंत्री कृति तसंचाई योजना की शरुुआ  की है वह थवाग  योगय है। हमें अवश्य ही इस 

योजना को अतिकातिक ध्यान देकर तकसानों के तह  में बनाना चातहए। 

 ग  तदनों तहमाचल प्रदशे में गमी के समय गंभीर सूखे को झेलना पड़ा है। हमारी पीने 

व तसंचाई की कुल 9590 योजनाओ ंमें से 1459 बन्द्द हो चकुी हैं तजसके कारण 5048 

गावों को इसका नकुसान झेलना पड़ा। कुल जनसखं्या, लगभग 716390  इसी सूखे कारण 

प्रभातव  हुई है और इसी  रह आजकल अतिक विाा के कारण भी हमारी पीने के पानी व 

तसंचाई की 536 योजनाओ ंको नकुसान पहुंचा है। देखा जाये  ो सारा प्रदशे ही इस विाा 

के कारण बरुी  रह प्रभातव  हुआ है।  

 मेरा सरकार स े तनवेदन है तक पहाड़ी राज्यों के तलए अन्द्य राज्यों स ेह कर इस 

प्रकार के प्राकृत क प्रकोपों के तलए तवशेि पैकेज की कोई व्यवथिा होनी चातहए और जो 

प्रभातव  लोगों को नकुसान हो ा है उसके मआुवजे अपेक्षाकृ  बढ़ोतरी करने की 

आवश्यक ा है।        (इत ) 
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*SHRI NALIN KUMAR KATEEL (DAKSHINA KANNADA): 
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*SHRIिRAMESHWARिTELIि(DIBRUGARH):िHon’bleिMadamिSpeaker,िIि

thank you for giving me an opportunity to speak on flood problem.  

Assam has been suffering from the problems of flood for the past several 

decades.  Lakhs of people are seriously affected by flood and erosion 

every year.  The mighty river Brahmaputra and its tributaries create 

havoc.  Apart from the houses and business establishments a number 

of roads, embankments and other infrastructures are severely damaged 

and crops and cattle worth several crores are destroyed in flood.  

Recurring floods over the years have damaged our agrarian economy 

putting a stumbling block in the development of our state.  Annihilation 

of thousands of villages and cultivable land have brought untold miseries 

to our people.  Erosion and flood have seriously affected the world 

famous river island Majuli. 

 I therefore, would like to request the central government to take 

appropriate measures to address the problem of flood and erosion in 

Assam.  Only the effort of the Central Government would provide the 

much needed succour to this flood ravaged state.                  (ends) 

_____________________________________________________   

*Laid on the Table  
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1643 बजे    

श्री प्रमे त िंह चन्दूमाजरा (आनिंदपुर  ातहब): महोदय, आज अंडर रूल 193 बाढ़ 

पर चचाा हो रही है। मैं समझ ा ह  ंतक हर विा मानसून सैशन में विाा हो ी है। अपनी-

अपनी कहानी सनुाकर हम चले जा े हैं और न ीजा वही रह ा है। यह सच है तक कहीं 

बाढ़ है,  ो कहीं सूखा है। बहु  से सदथयों ने इस संबंि में अपनी बा  रखी। तबहार से 

हमारी बहन, मतहिला सदथय सूखे की बा  सुना रही िीं। मझुे एक कहानी याद आ गई। 

हमार ेपंजाब में कह े हैं तक तकसी की दो बेत यां िीं। एक की तकसान के बे े से शादी 

हो गई, उसने मक्का बोया हुआ िा। दूसरी की कुम्िहार के बे े से शादी हो गई, उसने 

तमट्टी के ब ान बनाए हुए िे। पहलवान जी जैसे तकसी व्यति ने पूछा तक बाबा क्या हाल 

है? वह कह ा है तक आज या  ो  ांड्या वाली नहीं है या भांड्या वाली नहीं है। इस 

देश में कहीं डूबा है, कहीं सूखा है। मैं माननीय मंत्री जी से तनवेदन करना चाह ा ह  ंतक 

इस गंभीर तविय पर चचाा हो, क्योंतक इसका सीिा संबंि कृति से है। नेचरुल कैलेमे ी 

का ज्यादा असर कृति पर पड़ ा है या पेंडू के्षत्र पर पड़ ा है। हमार ेसामने चैलेंज हैं, 

जल संक  है, जल मैनेजमें  पानी को संभालने का संक  है, उस पर तवशेि  ौर पर 

चचाा होनी चातहए। सबसे बड़ी तचं ा है तक हमार ेररजर्वायर में पानी कम हो रहव है।   

(1645/NK/RCP) 

भाखड़ा डैम में पानी कम हो रहा है, पोंग डैम में पानी कम हो रहा है, जल थ र 

नीचे जा रहा है। हमारी िर ी का पानी नीचे जा रहा है। साठ परसें  बाररश का पानी 

खराब हो रहा है, गलेतशयर तपघल रहे हैं। यह हमार ेऔर सभी के तलए तचं ा की बा  

है। इस पर गंभीर ा से चचाा करके इसका उपाय सोचना चातहए। आज चचाा हो रही है 
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तक हमार ेसामने क्या मतुश्कलें हैं। मैं माननीय मंत्री जी से तनवेदन करना चाह ा ह  ंतक 

कम्पनशेसन की रातश 3500 रुपये प्रत  एकड़ बहु  परुानी है जबतक फसल बआुई के 

समय दस हजार रुपये प्रत  एकड़ खचा हो जा ा है, कम से कम दस हजार रुपये से 

ज्यादा प्रत  एकड़ होना चातहए। पन्द्रह सौ रुपये बादल साहब सरकार ने बढ़ाए िे, यह 

बहु  कम है। नाम्सा ऐसे हैं, जो फुलतफल नहीं हो े, ये पन्द्रह तदन में ररपो ा  मागं े हैं। 

जब बाढ़ आई हो ी है, ररपो ा  नहीं दी जा ी। ये कह े हैं तक ररपो ा   ाइम पर नहीं आई, 

उनको सहाय ा नहीं तमल ी, नाम्सा भी ठीक करने हैं। जो तहल थ े  के नीचे थ े  हैं, 

उनको थपेशल पैकेज देना चातहए। मेरी कंथ ी ्यूएसंी आनंदपरु सातहब तहल थ े  के 

नीचे आ ा है, पंजाब भी नीचे आ ी है। तहमाचल प्रदेश ने समाह नदी को चैनलाइज 

तकया और इसे पंजाब की सरहद पर छोड़ तदया। वहां सरकार बदल गई, जब िूमल 

साहब की सरकार िी,   ब उन्द्होंने चैनलाइज तकया िा। वीरभर तसंह की सरकार 

आई, उन्द्होंने बंद कर तदया। तहमाचल प्रदेश से छोड़ा हुआ पानी पंजाब के तहथसे में आ 

जा ा है, तजससे हमारे यहा ंबाढ़ आ जा ी है। इससे बहु  नकुसान हो ा है। ऐसे बहु  

सार ेइं र-थ े  इश्यूज हैं। पंजाब में संगरूर तडतथरक्  में घगघर दररया है। वहां 137 

करोड़ रुपये की लाग  से फथ ा  फेज को चैनलाइज तकया, जब दूसरा फेज शरुू करने 

लगे  ो सीडब्ल्यूसी ने बंद करा तदया। पंजाब के तहथसे में पानी रुक जा ा है क्योंतक 

हररयाणा में चैनलाइज नहीं करने तदया। इं र-थ े  तडथपयू  चाहे समाह नदी हो या 

घगघर दररया को चैनलाइज करने का हो, एक-दो इश्यूज हैं। मैं इसका  उपाय ब ाना 

चाह ा ह ।ं चैक डैम बहु  जरूरी है। रले मंत्री जी ने मैरो गुड्स रेन के तलए कहा है तक 

जापान से एक लाख दस हजार करोड़ रुपये 0.1 % ब्याज पर तमल सक ा है। जब 
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इ ना पैसा तबना ब्याज के तमल सक ा है  ो चैक डैम के तलए लें। इससे हमार ेदेश की 

मतुश्कलें ही खत्म हो सक ी हैं। रावी नदी का पानी पातकथ ान को जा रहा है। पंजाब 

और हररयाणा में लड़ाई हो रही है और हमारा पानी पातकथ ान को जा रहा है। चेक डैम 

या डैम हैं, चेक डैम को तडसेन्द् ररगं करने के तलए कोई उपाय नहीं है। उसे माइतनंग 

वाले रोक दे े हैं, फॉरेथ  वाले रोक दे े हैं। इसतलए माइतनंग और फॉरथे  कृति के्षत्र में 

जोड़ना चातहए। कम से कम वा र ररसोसेज मंत्रालय में फ्री होना चातहए, माइतनंग वालों 

को तडसेन्द् ररगं के तलए नहीं रोकना चातहए।  

 मैं माननीय प्रिान मंत्री जी को प्रिान मंत्री फसल बीमा योजना के तलए बिाई 

देना चाह ा ह ।ं पहले एक ब्लॉक को इकाई माना जा ा िा, अब इन्द्होंने गावं को इकाई 

बना तदया, बहु  अच्छा तकया। लेतकन एक गांव को इकाई नहीं बनाया जा सक ा, यह 

सच है। आप  भी गावं से आ े हैं। गावं के एक तहथसे में नुकसान हो जा ा है और दूसरा 

तहथसा बच जा ा है। ये कह े हैं तक सार ेगावं का परसें ेज लेना है। प्रिान मंत्री फसल 

बीमा योजना में एक फामार को इकाई बनाना चातहए नहीं  ो उसका कोई फायदा नहीं 

हो ा। हमने आज  क का ररकाडा देखा, आप महाराष्ट्र का भी जान े हैं। पंजाब में इस 

थकीम को लागू ही नहीं तकया, हररयाणा का हमने देखा है। जो कंपतनया ंहैं वे पैसा कमा 

रही हैं। प्रिान मंत्री फसल बीमा योजना के तलए कोई तनगम बनाया जाए, कॉरपोरशेन 

बनाई जाए। जो कॉरपोरशेन का प्रोतफ  होगा, एक ररवाइज्ड थकीम लाने जा रहे हैं, जो 

उसका प्रोतफ  होगा, एमएसपी का गैप और एक्चअुल प्राइस का गैप होगा, उस पैसे 

को वहां यूज तकया जा सक ा है। गावंों की सड़कों के तलए यूज तकया जा सक ा है। 

प्रिान मंत्री फसल बीमा योजना को इफेतक् व  ौर पर लाने की जरूर  है  ातक 
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तकसानों को कुदर ी आपदा से बचाया जा सके। आज देश और देश की सरकार को 

सबसे ज्यादा पानी के संक  को संभालने और जल संक  को हल करने के तलए 

प्राितमक ा देनी चातहए।   

          (इति) 
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(1650/SK/SMN) 

1650 बजे 

श्री मधुकरराव यिविंतराव कुकडे (भिंडारा-िोंतदया): महोदय, मैं तनयम 193 के 

अ ंगा  चचाा करने के तलए खड़ा हुआ ह ।ं भडंारा गोंतदया तजले में गोसीखदुा पररयोजना 

तजसका नाम इंतदरा सागर प्रोजेक्  है, 1986 में शरुु की गई िी।  मैं  चनुाव जी ा ह ।ं 

अभी मध्यावति चनुाव 28 मई को हुए, हमारा दभुाा गय है, यहा ंके 22 गावं के लोगों ने 

चनुाव का बतहष्ट्कार तकया है। पहली बार पररयोजना को पूरा न तकए जाने के कारण 

सरकार से नाराज़ होकर लोगों ने बतहष्ट्कार तकया। उनको सतुविा नहीं तमली, उन गावंों 

में तकसानों को तसंचाई का पैकेज भी नहीं तमला, यहा ंप्ला ों का आबं न नहीं तकया 

गया, उनको जो सतुविाए ंचातहए िीं, सरकार द्वारा न देने की वजह से 22 गावं के लोगों 

ने आजादी के बाद पहली बार चनुाव का बतहष्ट्कार तकया है, यह तनंदनीय बा  है। 

 महोदय, आजादी को 70 साल हो गए हैं, लेतकन कभी भी यहा ंके लोगों ने चनुाव 

का बतहष्ट्कार नहीं तकया िा। गोसीखदुा योजना जो इंतदरा गािंी जी के नाम पर है, 1986 

में शरुु हुई िी, लेतकन अभी  क पूरी नहीं हुई है। इससे खे ी का नकुसान हो रहा है, 

लेतकन इस  रफ सरकार ध्यान नहीं दे रही है। मेरा सरकार से तनवेदन है तकि इस 

योजना को जल्द से जल्द पूरा करें। अब हम जवानी से बढ़ुापे की  रफ जा रहे हैं, 

लेतकन सरकार इस  रफ ध्यान नहीं दे रही है। इस बार यहा ंके लोगों, तकसानों ने 

चनुाव का बतहष्ट्कार तकया है। यहा ंफसल खत्म हो गई है, यहा ंतकसानों के पास खे ी 

नाम की कोई चीज नहीं है। इन लोगों के पास रोजगार का कोई सािन नहीं है। इन 22 
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गावं के लोगों के तलए, यवुकों के तलए सरकार काम की शरुुआ  कर े ातक ये भतवष्ट्य 

में चनुाव का बतहष्ट्कार न करें।  

 महोदय इसी साल बावनिड़ी पररयोजना के कारण 12 गावं के लोगों ने बतहष्ट्कार 

तकया िा। उनको भी खे ी के तलए पानी चातहए। बावनिड़ी आतदवासी बाहुल्य के्षत्र में 

पानी न तमलने के कारण खे ी सूख रही है। यही कारण है तकि वहां के लोगों ने चनुाव 

का बतहष्ट्कार तकया। आजादी के बाद अगर ऐसा हो ा है  ो यह देश के तह  में नहीं है। 

उनकी इ नी ही तडमांड है तकि बावनिड़ी पररयोजना के  ह  पानी कैनाल के माध्यम 

से चांदपरु तजले से छोड़ा जाए। इससे इलैतक्रतस ी की बच  होगी और इन गावंों में 

तकसानों को पानी तमल सकेगा। सरकार ने इस  रफ ध्यान नहीं तदया इसतलए मेरी 

सरकार से प्रािाना है तकि इन 12 गावं के तकसानों के तह  में काम कर।े 

1652 बजे    (माननीय उपाध्यक्ष पीठासीन हुए) 

यहा ंवेनगंगा नदी का पानी शदु्ध है। नागपरु का गंदा पानी तमलने के कारण हमार ेयहां 

लोगों को पीने का पानी नहीं तमल ा है। यहा ंकई बीमाररया ंफैल रही हैं। नागपरु तजले 

का गंदा पानी वेनगंगा में आने के कारण भडंारा के तजला मखु्यालय और 32 गावं के 

लोगों को पीने का पानी उपलब्ि नहीं हो रहा है। यह पानी जानवर  क नहीं पी सक े 

हैं। यहा ंपानी का अिाह प्रवाह है, लेतकन यह पानी नहीं पी सक े हैं। इस पानी से 

बीमाररया ंहो रही हैं। अल्सर, अपेंतडक्स, पीतलया आतद बीमाररया ंहो रही हैं। अगर यहां 

शदु्ध पानी आ जाए  ो भडंारा के लोगों को पीने का पानी तमल सक ा है। इस  रफ 

सरकार ध्यान नहीं दे रही है। आजादी के 70 साल बाद भी अगर तकसी व्यति को शदु्ध 

पानी नहीं तमल ा है  ो यह देश में गुलामी का द्यो क है। 
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 वेनगंगा नदी से रा  भर र े तनकाली जा ी है, कोई अतिकारी इसे नहीं रोक ा 

है। भडंारा तजले में बावनिड़ी में से र े तनकाली जा ी है, इस कारण बोरवैल का पानी 

नीचे चला गया है, तकसानों को पानी तमलने में  कलीफ हो रही है। भडंारा तजले में 

त रोड़ा और कुछ अन्द्य  ालुका प्रभातव  हो रहे हैं। यहा ंसूखा पड़ रहा है। यहा ंअिाह 

पानी होने के बावजूद और सरकार की  रफ से तनयोजन न होने से भडंारा तजले में 

पानी की कमी हो रही है। इस  रफ कें र सरकार को ध्यान देना चातहए।  

 वन तवभाग के तनयम के अनसुार भडंारा तजले में कई पररयोजनाए ंरुकी हुई हैं, 

इसे पूरा नहीं कर सक े हैं। यहा ंजंगल पैदा हुए हैं, यह भडंारा गोंतदया तजले के लोगों 

की गल ी नहीं है। पररयोजना के अ ंगा  13  ालाब बन चुके िे, लेतकन कैनाल नहीं 

तनकाली गई। इन  ालाबों को 1984 में पूरा तकया गया िा। वन तवभाग के तनयम के 

अनसुार कैनाल नहीं तनकलने से तकसानों को पानी तमलना बंद हो गया है। 

(1655/RPS/MMN) 

सरकवर को इस पर ध्यवन देनव चवतहए तक पूर ेभडंवरव-गोंतदयव तिले में पैडी की 

फसल होिी है और पैडी को पवनी की आर्श्यकिव होिी है। अगर र्हवं पवनी की तसंचवई 

व्यर्स्थव न हो और डैम न बनवए िवए ंिो हमवर ेतकसवनों कव अतहि हो िवएगव। रे्नगंगव 

नदी के पवस में, रोहव और म ंडरी गवरं् के अदंर सरकवर को बैरवि बनवने चवतहए, तिससे 

ि मसर िवल कव, मोआड़ी िवल कव और बवलवघवट तिले के लोगों को पवनी की 

उपलब्धिव होगी। रे्नगंगव नदी बवलवघवट तिले और भडंवरव तिले के तलए िीर्नदवयी 

योिनव है। दोनों तिलों के तकसवनों को उसके पवनी से फवयदव तमलिव है, इसतलए 
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सरकवर को भडंवरव-गोंतदयव तिले की तििनी भी पररयोिनवए ंहैं, उनको पूरव करने के 

तलए कवम करनव चवतहए।  

मवननीय उपवध्यक्ष महोदय, िो आतदर्वसी के्षत्र के लोग हैं, उनको तसंचवई की 

स तर्धव ही नहीं हैं, िैसे रोंघव गवरं् है। तिन आतदर्वसी गवरं्ों की िमीन ली गई है, रे् 

कम दवम में ली गई हैं। उनकी िमीन कम दवम में तलए िवने के कवरण, र्हवं के तकसवन 

सरकवर के तिलवफ हैं और उनकव तर्कवस नहीं हो रहव है। िब बवर्विड़ी योिनव बन 

रही थी, िब हमने तडमवण्ड की थी, िब कहव गयव थव तक उन लोगों के तलए नौकरी कव 

प्रवर्धवन तकयव िवएगव, हम उनके िीर्न-उद्ववर के तलए कवम करेंगे, लेतकन सरकवर 

ऐसव कोई कवम नहीं कर रही है। इसतलए लोगों के मन में हमवर ेबवर ेमें असंिोष कव 

तनमवाण हुआ है, िनप्रतितनतधयों कव र्हवं घूमनव बन्द हुआ है। तिन गवरं्ों के लोगों ने 

बतहष्कवर तकयव थव, उनकी क्यव तडमवण्ड थी? उनकी तडमवण्ड इिनी ही थी तक उनको 

र्ह म आर्िव तमल िवए, िो सरकवर ने घोतषि तकयव थव। 80 हिवर रुपये प्रति पररर्वर 

देने की बवि हुई थी, लेतकन र्ह अभी िक नहीं तदयव गयव है। हर पररर्वर को मकवन के 

तलए िमीन दी िवनी चवतहए। पररर्वर अथवाि पति, पत्नी और बच्चव। तिनकी शवदी हो 

गई है, उनको अलग िमीन देनी चवतहए। उन लोगों को िेिी कव मूल्य बहुि कम तमलव 

है। र्षा 2014 के पहले मूल्य कम थे और र्षा 2014 के बवद मूल्य बढ़ च के हैं। मेरव 

आपके मवध्यम से सरकवर से तनरे्दन है तक उनकी िमीनों कव उतचि मूल्य तदयव िवए। 

आि दो लवि रुपये में एक एकड़ िमीन नहीं तमलिी है। आि तकसवन भूतमहीन हो गए 

हैं। अगर ऐसी ही तस्थति रही िो हमवरव भडंवरव-गोंतदयव तिलव, िो नक्सल प्रभवतर्ि है, 

र्हवं और नक्सलर्वदी पैदव होंगे और तिले कव तर्कवस रुक िवएगव। 
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 मवननीय उपवध्यक्ष महोदय, हमवर ेके्षत्र की कई योिनवए ंहैं, उनके तलए हमवरव 

तनयोिन न होने से हम कतिन संकट में पड़े हुए हैं। मैं आपसे अन रोध करिव ह  ंतक 

आप पूर ेतनयोिन पर ध्यवन दें और लोकल लेर्ल पर प्लवन करें। केन्र सरकवर भडंवरव 

तिले को आतथाक सहवयिव प्रदवन करने में सहकवर कर।े  

HON. DEPUTY SPEAKER: Please conclude. 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): Sir, it is his maiden speech. 

HON. DEPUTY SPEAKER:  Maiden speech means how long will he 

speak? Is one hour all right? 

श्री मधुकरराव यिविंतराव कुकडे (भिंडारा-िोंतदया):  मैं आपके मवध्यम से केन्र 

सरकवर से तनरे्दन करिव ह  ंतक धवंपेर्वड़व-1 कव कवम चवलू हुआ है, लेतकन टप्पव-2 

योिनव, अभी िक आतथाक मदद न तमलने से और फवइनेंतशयल क्रवइतसस होने की 

र्िह से, धवंपेर्वड़व पररयोिनव हम श रू नहीं कर सके हैं। अगर धवंपेर्वड़व पररयोिनव 

श रू कर दी िवए िो भडंवरव-गोंतदयव तिले के सभी तकसवनों को पवनी तमलेगव और र्हवं 

के तकसवन कभी आत्महत्यव नहीं करेंगे। हमवर ेके्षत्र में आत्महत्यव होने के मूल कवरण हैं 

- धवन कव उतचि मूल्य न तमलनव, उनको पवनी न तमलनव। मैं सरकवर से तनरे्दन करिव 

ह  ंतक टप्पव-2 योिनव और धवंपेर्वड़व योिनव को आतथाक सहवयिव तमले और ग ढरी 

योिनव िो र्षा 1984 से चल रही है, उसे पूरव करने में आप सहकवर करें। 

आपने म झे बोलने कव अर्सर तदयव, इसके तलए मैं आपके प्रति आभवर व्यक्त 

करिे हुए अपनी बवि ित्म करिव ह ।ं 

(इति) 
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HON. DEPUTY SPEAKER: He has finished his maiden speech now. 

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): We all have to appreciate 

the maiden speech. 
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* SHRI R. DHRUVANARAYANA (CHAMARAJANAGAR):  
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1659 hours 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Thank you Deputy Speaker, Sir, for 

giving me the opportunity to speak on a very important subject. 

 When the entire South Karnataka is reeling under flood and heavy 

rains, I am grateful to you because I wanted you to be on the Chair when 

I speak about this subject. 

HON. DEPUTY SPEAKER: Very good. 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): It is because the people of Tamil 

Nadu and the actors of Tamil Nadu should be grateful to the people of 

my constituency, Coorg where Cauvery takes her birth. The main 

tributaries of Cauvery are Harangi, Kabini, Hemavati  and Lakshmana 

Tirtha. This time because of heavy rains, all the four dams are full. Sir, 

you are getting more than 50,000 cusecs of water every day. 

HON. DEPUTY SPEAKER: Otherwise, you would not release a single 

drop. If it is not full, you would not release even a single drop. 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Even the Mettur dam is full. The 

people of Tamil Nadu should be grateful to my people. 

HON. DEPUTY SPEAKER: It is not to them but it is to the Heaven, God, 

Varuna Bhagavan. Varuna Bhagavan is coming with you now.  

SHRI RAJIV PRATAP RUDY (SARAN): It is all because of the BJP 

Government that the God is also happy today. 
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(1700/VR/ASA) 

HON. DEPUTY SPEAKER: It is because of Ananthkumar that God 

Varuna has given a lot of water to your State. 

… (Interruptions) 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Sir, I am also grateful to Shri 

Ananthkumar ji. He has given me an opportunity to participate in this 

important debate.  

 Sir, I have a little daughter who goes to first standard. Every 

day when she comes back in the evening, she hums the rhyme – 

“Rain, rain, go away, come again another day. Rain, rain, go away, 

little Jony wants to play.” It is because of her syllabus that she hums 

these rhymes in her school also. But the people of Coorg never hum 

these rhymes because there are no rains. When it rains in Coorg, it 

rains heavily. When it rains in Coorg, it washes away the roads. 

When it rains in Coorg, it takes away the important crops of coffee 

and pepper. Sir, almost 30 per cent of the total coffee produced in 

Karnataka is produced in Coorg. Similarly, 15 per cent of the total 

pepper produced in Karnataka is produced only in Coorg. This time 

because of heavy rains, the entire road network is damaged. Even 

the national highways are not motorable.  
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 Sir, we were expecting a good relief package from the State 

Government. But we did not get it. I am really hopeful that Modi ji’s 

Government will certainly pay heed to our demands and help us 

because Modi ji’s Government has a track record of helping all the 

States when it is necessary.  

 Sir, I will read out some of the headlines, which appeared in the 

newspapers in the last two months, just to apprise the House with 

the situation prevailing in Coorg in Karnataka. ‘Catchment Areas of 

Cauvery Receiving Good Rains’ published on May, 28. On 29 May, 

the entire Mangalore city was flooded because of heavy rains. On 

May 30, the headline of a newspaper was ‘3 Dead, 100 Rescued 

after Record Rainfall in Karnataka’. Then, ‘Rain Causes Heavy 

Damages to Paddy and Seedling in Kodagu’ appeared in one 

newspaper. ‘Flood Alert in Catchment Areas’ and ‘More Rain Likely 

in Cauvery Area’ are some other headlines. Moreover, Sir, power 

supply is completely cut off in Coorg and in other parts of Karnataka.  

 Sir, a few hon. Members like Shri Venugopal, Shri Karunakaran 

and Shri Kalyan Banerjee were pointing fingers at the Central 

Government. Hon. Member, Shri Venugopal was folding his hands 

before the Government requesting them to give a special package to 
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his State Kerala. Sir, Venugopal ji is in charge, the General Secretary 

of All India Congress Committee of Karnataka for last two years. His 

party is in rule in Karnataka for the last five years. Now, even after 

getting rejected by the people of Karnataka, they have come back to 

power. …(Interruptions)… (Not recorded) 

 What did they do in the last five years? … (Interruptions) What 

did they do for my constituency, Kodagu? … (Interruptions) Did they 

ever give even a small package to Coorg? … (Interruptions) When 

the BJP Government was in power in Karnataka, they sanctioned 

about Rs.1800 crore work projects to Coorg. … (Interruptions) But 

under the five years of Congress rule, we got only Rs.300 crore and 

that too only 50 per cent of the money was released. It is only 

because of a non-functional Congress Government in the State that 

Coorg is suffering. … (Interruptions) 

 Sir, it is not a political speech. The entire Coorg, South Kanara, 

North Kanara, Chikmagalur, Sakleshpur and other districts are 

reeling under heavy rains. It is only in Belgaum district that 978 

houses have got damaged, 22 cattles have died and 11 human 

beings have lost their lives. In Bidar also, 168 houses have been 
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damaged and 8 persons have died. The numbers that I am reading 

are only of a few districts.  

(1705/SAN/RAJ) 

 In Chamarajanagar, which is being represented by Shri 

Dhruvanarayana, 157 houses have been damaged and two deaths 

have taken place. In Dakshin Kannada, 957 houses have been 

damaged and nine deaths have taken place. In Dharwad, 737 

houses have been damaged and six deaths have taken place. In 

Gadag, 505 houses have been damaged and six deaths have 

taken place. In Madikeri, 200 houses have been damaged and one 

death has taken place. In Koppal, 1,239 houses have been 

damaged and three deaths have taken place. In Mysuru, 313 

houses have been damaged and three deaths have taken place. A 

total of 9,163 houses have been damaged and 130 deaths have 

taken place. The total number of cattle deaths is 727. Yet an 

amount of Rs. 187 crore has been lying with respective District 

Commissioner Offices.  It is because of the non-functional 

Government in Karnataka which is being supported, and actively 

involved in, by Congress.  
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 The … (Not recorded) is saying ‘Everyday, I am … (Not 

recorded) … (Interruptions) He is … (Not recorded) only to stay in 

power and the … (Not recorded) him to extract more power and 

more Cabinet berths. … (Interruptions) This is the actual state of 

Karnataka. … (Interruptions) 

HON. DEPUTY SPEAKER:  … (Not recorded) and that kind of 

words will not go on record.  

… (Interruptions) 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Sir, now I come to the 

assistance given by the Central Government under Modiji.  … 

(Interruptions) 

 Sir, I will come to that point. … (Interruptions) When 3,000 

farmers committed suicide under … (Not recorded), where was Shri 

Venugopal hiding? … (Interruptions) 

HON. DEPUTY SPEAKER: Do not put the names on record. 

… (Interruptions) 

SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Why did he not go to the Chief 

Minister and apprise him? Here, he comes and shouts at the 

Central Government. … (Interruptions) 
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 Sir, I tell you the exact figures. Under the ten years of UPA 

Government from 2004 to 2014, they gave Rs. 3,579.86 crore 

under NDRC and Rs. 1,063.47 crore under SDRF. The total money 

given in four years was Rs. 4,822 crore. Under four years of 

Modiji’s rule, the Central Government gave Rs. 5,122 crore under 

NDRF and Rs. 799.99 crore under SDRF. The total amount given is 

Rs. 5,922 crore, which is almost Rs. 6,000 crore, in four years. 

They had given Rs. 4,500 crore in ten years of rule, and these 

people are coming and preaching us.  

 The person, who spoke a lot about the Central Government 

and the discrimination, Shri Venugopal, is not in the House. In his 

absence, or in his presence in the Parliament’s Central Hall, I am 

telling this.  

HON. DEPUTY SPEAKER: Please conclude.  

THE MINISTER OF CHEMICALS AND FERTILIZERS AND 

MINISTER OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI 

ANANTHKUMAR): Sir, he speaks rarely. He is a young Member 

and speaking very well. Our Party has time. Please give him time 

from our Party’s time. … (Interruptions) 
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SHRI PRATAP SIMHA (MYSORE): Sir, I had encountered all these 

representatives during the all-party meeting on Cauvery River. 

Every time, they would come and demand that they want this much 

of water from the Cauvery.  

 When Coorg is reeling under heavy rains, they do not raise 

their voices. This is the saddest part of Members of Parliament and 

some of the representatives. For the last four years, I have been 

demanding a special package for Coorg from the Karnataka State 

Government. I requested the Chief Minister to include the special 

package in the annual Budget, but he did not pay heed to it.  

 I also requested the Chief Minister to visit Coorg during 

Cauvery Tula Sankramana. Due to heavy rains, we have suffered 

the losses. We have suffered the damages. We suffered crop 

losses of coffee, pepper, cardamom and areca nut. Yet, we go and 

offer puja to Cauvery Mata and Lord Igguthappa, but the Chief 

Minister of Karnataka did not come. This time, I also request the 

Chief Minister of Tamil Nadu to come for Cauvery Tula 

Sankramana. I also request the Members of the Congress Party, at 

least, this time – I had requested the previous Chief Minister – to 

visit.  This time, I am again requesting you, through this House, to 



25-07-2018   SH/HCB                        Uncorrected/Not for publication                               495 

 

visit and pay respect to Cauvery Mata, who gives everything to 

Karnataka. 

 (1710/RBN/IND) 

 Half of Karnataka’s total population is fed by river Cauvery.  

Should we not be grateful to river Cauvery? Instead of pointing 

fingers at the Central Government, I request the Members of the 

Congress to ask their Chief Minister to come with a delegation to the 

Centre. Our Ananth Kumar ji is here. He has taken care of the needs 

and concerns of the Karnataka State. When the coal block was 

cancelled by the Supreme Court, it was Shri Ananth Kumar who was 

instrumental in getting the coal block which is situated in 

Maharashtra. When we came to power at the Centre, the total length 

of national highways in Karnataka was 6,000 kms. Under four years 

of Shri Narendra Modi’s rule, now the total length of national 

highways is 13,500 kms. This shows the love and affection that Modi 

ji has got for the people of Karnataka.  

 I request the Karnataka Chief Minister, through our Congress 

Members, to come with a delegation. We are there to help you. We 

will certainly help you. We will stand by the people of Karnataka.  



25-07-2018   SH/HCB                        Uncorrected/Not for publication                               496 

 

 Finally, I would request the Minister to bring some changes in 

the NDRF guidelines. If a house is completely damaged or gets 

collapsed because of heavy rains, the maximum amount one can 

give for a family is Rs. 1 lakh only. With Rs. 1 lakh you cannot build 

a house or re-construct a house. You will have to bring changes in 

the NDRF norms and Calamity Relief Fund norms. That is the small 

request I have. It will help the people at large across the nation.  

 Thank you for giving me this opportunity to speak in this House. 

This is the second time I got the opportunity to speak in the last four 

years. I am also thankful to our leader Shri Ananth Kumar. Thank 

you Sir. 

(ends) 
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1713 बजे 

श्री राजेश रजंन (मधेपरुा) : महोदय, गजुरात के कच्छ के लिए सौराष्ट्र में सरदार सरोवर 

और नममदा नदी की बात है और इस पररयोजना पर 22 हजार करोड़ रुपये खर्म हो 

र्केु हैं और इसके पररणाम के बार ेमें सरकार को पता है। गजुरात के बार ेमें हमने 

आपको एक िाइन बताई है। कच्छ की लथिलत को सधुारने के लिए 22 हजार करोड़ 

रुपये खर्म हुए। हररद्वार और ऋलिकेश की लथिलत के बार ेमें बताना र्ाहता ह ं। अभी 

तक 22 साध ुआत्महत्या कर र्केु हैं और वहां की नलदयों की लथिलत आप देखेंगे तो 

आपको पता र्ि जाएगा लक नलदयों की क्या लथिलत है। नलदयों को जोड़ने की क्या 

लथिलत है और जोहड़ जोड़ने की क्या लथिलत है? मैं गहृ मंत्री जी से आग्रह करना र्ाह ंगा 

लक यही सही लदशा है, सही वक्त है लक कतमव्य और प्रािलमकता को तय करना होगा। 

आज पहिी प्रािलमकता और कतमव्य पानी है, िेलकन पूरा लवश्व ‘प’ से परमाण ुऔर ‘प’ 

से पानी के लिए लवश्व यदु्ध की लथिलत में पहुरं् र्कुा है और इसी दो ‘प’ तक लसमट र्कुा 

है। पूरी दलुनया में 71 प्रलतशत पानी बर्ा हुआ है, लजसमें से केवि एक प्रलतशत पानी 

खेती, कपड़ा और पीने योग्य है। पानी पर गभंीरता क्यों नहीं लदखाई जाती है? कृलि 

मंत्री जी लबहार से हैं और उन्हें मंत्री बने पांर्वां साि र्ि रहा है। इस साि आपकी 

उम्र 72 साि हो गई है, शायद 75 साि की उम्र में अगिा र्नुाव िड़ेंगे या नहीं, इसका 

पता नहीं है। …( व्यवधान) मेरा आग्रह है लक दलुनया में सबसे ज्यादा नलदयां लबहार में 

हैं – गगंा, कोसी, गडंक, कमिा, महानंदा, बिान आलद िेलकन 17 नलदयों से जोड़ने 

वािी बात अभी नहीं हो पाई है। मैं भी उस समय मंर् पर िा, जब नीतीश  कुमार जी 

ने फरक्का बैराज को खत्म करने की बात कही िी। उन्होंने कहा िा लक जब तक 
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फरक्का बैराज को खत्म नहीं करेंगे, तब तक उत्तर प्रदेश और लबहार में बाढ़ की लथिलत 

बनी रहेगी। 

(1715/vb/ak) 

 आप याद कीलजए, श्री नीतीश कुमार जी ने एक और बात आपसे कही िी लक 

कोसी बैराज़ का र्ौड़ीकरण करना होगा अन्यिा इसके दषु्ट्पररणाम होंगे। कोसी एक 

लवशाि नदी है। इसके कारण उत्तरी लबहार का तीन-र्ौिाई लहथसा बाढ़ की र्पेट में 

रहता है। नेपाि की लथिलत सबसे बरुी होती है। 70 विों में मात्र 25 से 30 प्रलतशत पैसे 

ही ठेकेदारों, मालफयाओ ंऔर नेताओ ंने वहााँ पर खर्म लकये। वहााँ लजतनी कम्पलनयााँ 

आयीं, वे 80 प्रलतशत पैसे अपने घर िेकर र्िी गई।ं हम र्ाहते हैं लक इसकी जााँर् की 

जाए। वहााँ जो भी मंत्री रहे हैं, इसकी जााँर् हो।  

 माननीय कृलि मंत्री जी और माननीय गहृ मंत्री जी, मैं आपका ध्यान महानन्दा 

बेलसन की ओर लदिाना र्ाह ाँगा। यह बेलसन सबसे ज्यादा बाढ़ और सखुाड़ की लथिलत 

पैदा करता है, लजसके कारण लकशनगजं, अरररया, सपुौि और कलटहार प्रभालवत होते 

हैं। एक िम्बी िड़ाई के बाद भी आज तक हम िोग महानन्दा बेलसन के लिए कुछ नहीं 

कर सके हैं।  

 लबहार का िगभग आधा के्षत्र टाि और लदयरा के इिाके हैं। श्री नीतीश कुमार 

जी ने माननीय प्रधान मंत्री जी से आग्रह लकया िा लक लबहार के टाि और लदयरा इिाके 

के लकसानों और मजदूरों की लथिलत बदतर है। हम िोगों ने इस संबंध में आपसे कई 

बार र्र्ाम की। आपको आश्चयम होगा, विम 1987-88 में 19.5 प्रलतशत जगंि िे, िेलकन 

आज मात्र आठ प्रलतशत ही जगंि बरे् हैं।  
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 पूंजीपलतयों, मालफयाओ ंऔर उद्योगपलतयों की लमिीभगत से आज पूर ेदशे में 

वन के्षत्र की लथिलत बरुी है। आलदवालसयों के जीवन के साि ही जि और जगंि को 

सरुलक्षत और संरलक्षत रखा जाता िा। जब उनसे जि और जगंि छीन लिये गये, तो 

ये कैसे बर्ेंगे? आलदवालसयों की दिुमभ प्रजालतयााँ प्रलतलदन लविपु्त होती जा रही हैं। आने 

वािे 25 विों में मात्र 10 प्रलतशत आलदवासी प्रजालतयााँ ही नलदयों के लकनार ेबर्ेंगी। 

लवश्व के लवलभन्न देशों में इनकी जनसंख्या 17-18 हजार के आसपास है।  

 हम िोग प्रत्येक विम बाढ़ और सखुाड़ के लविय पर इस सदन में र्र्ाम करते हैं। 

लबहार के 18 लजिे सखुाड़ से प्रभालवत हैं। आप अनदुान और लकसान बीमा योजना की 

बात करते हैं, िेलकन यह योजना लनजी कम्पलनयों को ज्यादा िाभ दे रही हैं। लकसानों 

को कहााँ से िाभ लदये जा रहे हैं? लहन्दथुतान में अब लकसान बरे् ही लकतने हैं?  

 आपसे मेरा आग्रह तीन-र्ार मदु्दों के संबंध में है। पहिा, कृलि को उद्योग का दजाम 

लदया जाए। जब हमार ेप्रधान मंत्री जी क्ांलतकारी लनणमय िेते हैं, तो वे एक लनणमय कृलि 

को उद्योग का दजाम देने के संबंध में भी िें। दूसरा, बंटाईदारों को भी लकसानों की शे्रणी 

में जोड़ा जाए अन्यिा बंटाईदार लदहाड़ी मजदूर लमट जाएगें। तीसरा, नलदयों को जोड़ने 

के साि ही, नहरों और बोररगं पर सबसे अलधक खर्म करने की आवश्यकता है। लबहार 

में बोररगं नगण्य है। इसके कारण लसंर्ाई की लथिलत बहुत ही खराब है।  

 लबहार और उत्तर प्रदशे, ये दोनों राज्य नेपाि से सटे हैं। नेपाि से आने वािी 

नलदयााँ हमारी लजन्दलगयों को नासूर बनाती हैं। पहिे ये वरदान सालबत होती िीं। मैं 

आग्रह कराँ गा लक प्रधान मंत्री जी की जो क्ांलतकारी योजनाएाँ हैं, प्रािलमकता के आधार 

पर लकसानों को उनके िाभ लमिें। इसके साि ही, लबहार के लिए थपेशि पैकेज लदया 
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जाए। लवशेि राज्य के दजे के बार ेमें मैं नहीं कह ाँगा। िेलकन, कोसी, सीमांर्ि और मगध 

के के्षत्रों के लिए थपेशि पैकेज के रप में रालश प्रदान करें। भोजपरु के वे इिाके, जो 

उत्तर प्रदेश से सटे हैं, उनकी सहायता के लिए श्री नीतीश कुमार जी ने एक कमेटी 

बनाई है तिा इस संबंध में केन्र सरकार को पत्र भेजा है।  

 सभी नलदयों से गाद लनकािना आवश्यक है। नेताओ,ं मालफयाओ ं और 

अपरालधयों के द्वारा 70 विों में खर्म होने वािी रालश हड़प िी गई। इस लदशा में कोई 

काम न होने के कारण नलदयााँ ऊाँ र्ी हो गई ंऔर गााँव नीरे् र्िे गये। यह बाढ़ का सबसे 

बड़ा कारण है। मैं लबहार को तत्काि सूखाग्रथत घोलित करने की मााँग करता ह ाँ।  

(इलत) 
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* SHRI S.P. MUDDAHANUME GOWDA (TUMKUR):  
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* SHRI ANURAG SINGH THAKUR (HAMIRPUR):  
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*SHRIMATI KAVITHA KALVAKUNTLA (NIZAMABAD): Respected 

Sir, in the last four years of my tenure as a Member of Parliament, I 

have seen this very same discussion happening in every Session of 

Parliament. 

 Unfortunately, not many steps have been taken by the Union 

government to arrest recurring floods in various states, nor any major 

steps to prevent drought prone conditions and save people from 

distress. 

 I believe Sir, if we can look at India as a single unit instead of 

looking at various states & boundaries and limitations, we can win 

over both flood & drought. 

 Hon’ble Sir, to prevent recurring floods in various states, I would 

like to make a suggestion.  In our country, we are blessed with great 

rivers like Brahamaputra, Ganga, Godavari, Krishna, Cauvery etc.  If 

we add all the water available to be utilised, a sad reality comes to 

our notice. 
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Out of the total available water, 75,000 TMC of water is going 

waste into the oceans and seas. If we can calculate and design a 

Water Network of India, understand which rivers have excess water, 

then we can plan to redirect this excess water to the drought prone 

areas. 

 If this simple technique, can be adopted to distribute the water 

across the country in a uniform manner, we can make sure, we give 

water to the last acre in our country. 

 Regarding drought condition, I would like to put forward a 

suggestion Sir.  Drought prone areas basically are a result of 

inaccessible geography sometimes due to very low rainfall. 

 When inaccessible geography leads to drought Sir, I am proud 

to state that our state of Telangana stood victorious over drought by 

adopting two methods.  Reviving the aquifers, however small they 

are in a systematic manner will change the drought scenario to a 

great extent. 

 This we have successfully achieved in Telangana under a 

flagship program called “Mission Kakatiya”.  For their programme, in 

the last 4 years Telangana Government has invested 10,000 crores 
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and revived 43,000 tanks. Bringing surface water from the nearest 

river, by means of well designed major and minor irrigation projects. 

In Telangana in the last 4 years we have allocated and spent 

25,000 crores for major and minor irrigation projects. 

This gave a great result Sir, and many villages of Telangana 

which never saw water for irrigation in the last 60 years are today 

rejoicing.  We are very proud and happy of our Telangana 

Government’s achievement.   

In case of low rainfall, drought can be conquered by taking up 

long term measures Sir. 

In Telangana Sir, our Government has taken up a huge 

program called “Haritha Haram”.  Under this programme we 

designed to plant 230 crore sapplings in 5 years, starting from 2014-

2019.  We have given dedicated budget for this programme of 1000 

crores, and have synergised with NREGS programme.  This, Sir, I 

would proudly like to state, is the “third largest human effort” in the 

world to face drought. 

I am confident, Sir, Telangana one day will get good quality 

rainfall every year and our farmers will benefit from the efforts of our 

Government of Telangana. 
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Lastly Sir, I would like to state that with a systematic approach, 

dedicated resources, synergy between centre and states, India can 

win over both flood and drought and lead the world in the field of 

Agriculture. 

(ends) 
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*श्री शरद लत्रपाठी (संत कबीर नगर):  
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* Laid on the Table  
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* SHRI NISHIKANT DUBEY (GODDA):  
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(1720/PC/SR) 

1720 बजे 

डॉ. अरुण कुमार (जहानाबाद): उपाध्यक्ष महोदय, एक बहुत ही गभंीर लविय - बाढ़ 

और सखुाड़ पर प्रलतविम र्र्ाम होती है। हम इस लवभीलिका से जूझते रहते हैं। इसमें जन 

और धन की भी काफी क्षलत होती है। रू्ंलक मेर ेपास समय का अभाव है, इसलिए मैं 

संलक्षप्त में लसफम  दो-तीन सझुाव माननीय मंत्री जी को देना र्ाह ंगा।  

पहिी बात यह है लक देश में पॉलिलिन का प्रयोग लकसी भी तरीके से हो, उसे 

रोका जाए। इससे आज गांव की लमट्टी बबामद हो रही है। यह शहर का जहर अब गांव में 

भी पहुंर् गया है। गांव में प्िालथटक प्िेट, प्िालथटक ग्िास जैसी प्िालथटक की र्ीज़ों 

का धआुंधार प्रयोग हो रहा है। इसके दो दषु्ट्पररणाम हैं। एक तो हम वॉटर परकोिेशन 

लसथटम को लडथटबम कर रहे हैं। दूसरा, िोगों को जो पेड़-पौधों से िगाव िा और िोग 

जो पते्त की प्िेट्स बनाते िे, आज उस इंडथरी का संपूणम रप से िोप हो र्कुा है।  

जगंिों के संरक्षण में जो आलदवासी िोग िगे िे, लजनको पहिे िाखों में रोजगार 

लमिता िा, आज प्िालथटक उद्योग के जन्म से वहां सब से बड़ा संकट पैदा हुआ है। 

वहां अब पते्त की प्िेट्स बनना करीब-करीब बंद हो गया है। यलद हम इस लदशा में पहिे 

करेंगे, तो इससे गांव, खेत-खलिहान मजबूत होंगे। मैं इस लविय के दूसर ेपक्ष के बार ेमें 

कहना र्ाह ंगा। मैं माननीय मंत्री जी का ध्यान इस ओर आकृष्ट करना र्ाह ंगा। आजकि 

नहरों के पेट को बांधना, एक नया फैशन बन गया है। बड़े थकेि पर उसका 

कांलक्टाइज़ेशन हो रहा है। जो बेड कांलक्टाइज़ हो रहा है, उसका नतीजा यह है लक 

लजस नहर के लकनार ेपहिे 25-30 फीट वॉटर िेवि िा, आज वहां वाटर िेवि 200 
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फीट पर र्िा गया है। पता नहीं लकस लर्ंतन के तहत आज नहरों को कांलक्टाइज़ 

लकया जा रहा है। इसमें पैसे का जो खर्ाम हो रहा है, वह भी बबामदी है। इससे वॉटर 

परकोिेशन लसथटम लडथटबम हो रहा है। इस पर सरकार को लर्ंतन करना र्ालहए।  

एक तरफ हम रने वॉटर हावेलथटंग पर करोड़ों, अरबों रुपये खर्म कर रहे हैं और 

दूसरी तरफ अवैज्ञालनक तरीके से हम नहरों के पेट को बांध रहे हैं। इस प्रकार वॉटर 

िेवि से वॉटर परकोिेशन लसथटम लडथटबम हो रहा है। यहां पर केरि और लबहार के 

बार ेमें र्र्ाम हुई लक ये राज्य बाढ़ के कारण बेकार हो रहे हैं। खासकर लबहार के 18 

लजिे सखुाड़ से प्रभालवत हैं, जैसे जहानाबाद, गया, नवादा, औरगंाबाद, आलद। 

श्री राजेश रजंन (मधेपरुा): सर, ये 36 लजिे हैं। 

डॉ. अरुण कुमार (जहानाबाद): वहां 36 लजिे प्रभालवत हैं। िखीसराय, मुंगेर और बांका 

का सारा इिाका भीिण सखुाड़ की र्पेट में है। आज वहां खेती की बात तो छोड़ 

दीलजए, बीजड़ा समाप्त हो गया। 

माननीय उपाध्यक्ष: अब आप कन्क्िूड कीलजए। 

डॉ. अरुण कुमार (जहानाबाद): मैं आपसे लनवेदन करना र्ाह ंगा। आज हमार ेसामने 

पेयजि का संकट है। हमार ेसामने एक गंभीर आपदा की लथिलत आ गई है। जो पहाड़ी 

इिाका है, वहां 200-250 और कहीं-कहीं 400 फीट पर भी पानी नहीं लमि रहा है। 

इसलिए मैं आपसे कहना र्ाह ंगा लक आज लकसानों और उनके खेत-खलिहानों को 

मजबूत करने की ज़ररत है। लनलश्चत तौर पर माननीय प्रधान मंत्री जी ने एम.एस.पी. 

िागू लकया है। इससे लकसान बर्ने िगा है, िेलकन वह थवथि नहीं हो सकता है। गांव, 

खेत-खलिहान तब तक थवथि नहीं होंगे, जब तक थवामीनािन के सी-2 फॉमूमिे से 
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व्हीट और पैडी का दाम िगभग तीन हजार रुपये तक तय नहीं लकया जाएगा। इसलिए, 

आप सी-2 फॉमूमिे को िागू कर के गांव और खेत-खलिहान को मजबूत करें।  

अन्य र्ीज़ों में भी िूट हो रही है। मनरगेा में खिुी िूट हो रही है। इसके लिए 

सरकार ने कई प्रकार के प्रबंधन भी लकए, िेलकन इसके बावजूद लसथटम में टैम्पररगं 

हो जा रही है। लबर्ौलिए खा रहे हैं। यहां तक की हम खरीद के लिए जो दकुान खोिते 

हैं, वह भी जब लकसान अपना सामान बेर् िेता है, तब खिुती है। इस तरह पूर ेलसथटम 

की टैम्पररगं हो रही है। इसलिए, इसमें हम लकसान को सीधे कैसे िाए,ं इस बार ेमें 

सरकार को सोर्ना होगा। तेिंगाना अभी नवसलृजत राज्य है। वहां लकसानों के लिए 

बहुत अच्छा काम हुआ है। हमें इसे मॉडि के रप में िेना र्ालहए। धन्यवाद।  

(इलत) 

माननीय उपाध्यक्ष : श्री गोपाि शेट्टी। 
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(1725/GG/UB) 

1725 बजे 

श्री गोपाि शेट्टी (ममु्बई उत्तर): उपाध्यक्ष महोदय, लनयम-193 के अंतगमत बाढ़ से 

प्रभालवत समथया का समाधान ढंूढने के लिए जो लडथकशन हो रहा है, उस पर मैं अपनी 

बातों को रखने का प्रयास करंगा। उपाध्यक्ष जी, मैं बहुत ही संके्षप में अपने मदेु्द रखना 

र्ाह ंगा। देश में हर साि आने वािी बाढ़ से बहुत से राज्यों के िोग प्रभालवत होते हैं। 

महाराष्ट्र में कुछ लजिे बड़ी मात्रा में बाढ़ से प्रभालवत हैं और इस कारण से 123 िोगों 

की मतृ्य ुहो गई है। उनके प्रलत मैं सहानभूुलत व्यक्त करता ह ू ं। महाराष्ट्र के मखु्यमंत्री 

माननीय देवेन्र फडनवीस जी जगह-जगह जन सेवा के माध्यम से तािाबों को खोदते 

हुए पानी बर्ाने का भी काम करते हैं, लजससे लकसानों को आने वािे लदनों में बड़े पैमाने 

पर िाभ पहुरें्गा। मैं मनता ह ू ं लक  लजतना पानी यहां बर्ाएगें, उतना समुंदर में कम 

जाएगा और उससे िोगों को िोड़ी राहत पहुरें्गी।  

महोदय,  मैं सीधे मुंबई शहर की अगर बात करं तो मुंबई शहर एक अन-प्िान्ड लसटी 

है। पहिे शहर बसा और उसके बाद डेवल्पमेंट प्िान आया। सन् 1967 में पहिा प्िान 

आया, उसके बाद सन् 1991 में आया, उसके बाद सन् 2013 में आया और अब सन् 

2018 में फाइनि डीपी हो रही है। िेलकन सन् 1967 में जो रोड, 44 फीट, 60 फीट 

और 90 फीट के बताए गए िे, ये सार ेरोड अभी तक भी डेवल्प नहीं हुए है और रोड 

के डेवल्पमेंट फुि लवड्ि में न होने की वजह से हम थटामम वॉटर डे्रन नहीं बना पाए हैं 

और इससे मुंबई शहर के िोगों को हर साि परशेानी झेिनी पड़ती है।  
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     उपाध्यक्ष महोदय, सन् 2005 में मुंबई में बड़े पैमाने पर बाढ़ आई, लर्तिे सलमलत 

की लनयलुक्त हुई, अरबों-खरबों रुपये नािे की दीवार, माने ररटेलनंग वॉि बनाने में िगाया 

गया। यह एक अच्छा काम हुआ है, मैं इसका समिमन करता ह ू ं। िेलकन हमार ेजो 

ब्यूरोके्ट्स हैं, आईएएस ऑलफससम हैं, कलमश्नर, मुंबई शहर के महापौर होते हैं, उन्होंने 

नािा डीपलनंग के बार ेमें कभी कुछ सोर्ा नहीं है। इससे पानी का फ्िो लजतने बड़े 

पैमाने पर होना र्ालहए, उतना वह होता नहीं है, लजससे एक बड़ी परशेानी मुंबई शहर 

के िोगों को झेिनी पड़ती है। महोदया, लपछिे सौ सािों में नािा वाइडलनंग या नदी 

वाइडलनंग का तो कोई प्रोगाम देश में हुआ ही नहीं है, इसीलिए मुंबई शहर और महाराष्ट्र 

में भी नहीं हुआ है, लजससे मुंबई शहर का भी वही हाि है। िेलकन मैं मानता ह ू ं लक 

डे्रलज़गं भी नहीं होता है। नदी-नािों का तो होता नहीं है, िेलकन जो बड़े-बड़े समरु होते 

हैं, उसकी भी डे्रज़लनंग, जैसे गोराईखाड़ी है या वरसोवा बीर् है, उन सार ेबीर्ों की भी 

नहीं होती है। डे्रलज़गं का हर साि बजट में प्रावधान होता है, िेलकन काम नहीं होता है। 

उसकी वजह से भी शहर का लजतना पानी समरु में जाना र्ालहए, उतना जाता नहीं है। 

हर साि नािों में से लसफम  कर्रा लनकािने के लिए करोड़ों रुपये खर्म लकए जाते हैं, 

िेलकन वह भी िीपापोती ही होती है। हर साि दो महीने पहिे काम शरु करते हैं, सार े

राजनैलतक दिों के िोग लवलज़ट करते हैं, वतममान पत्र में छप कर आता है, 80 प्रलतशत 

से शरु होते हैं और 90 प्रलतशत तक जा कर रुक जाते हैं। शत प्रलतशत नािों की 

सफाई हुई है, इसके बार ेमें कभी भी कलमश्नर कुछ कहते नहीं हैं, क्योंलक वे आईएएस 

ऑलफससम होने की वजह से बहुत ही र्ातयुम से काम करते हैं। यह मुंबई शहर की लथिलत 

है।  
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 महोदय, अगर इन सारी समथयाओ ंसे हमें लनपटारा पाना है, छुटकारा पाना है 

तो मैं मानता ह ू ं लक देश के प्रधान मंत्री ने जैसे थवच्छ भारत अलभयान का नारा दे कर 

देश के सार ेिोगों को इसमें जोड़ लदया, वैसे ही इन सार ेकामों में भी हमको देश के सार े

िोगों को जोड़ना पड़ेगा। मैन्यअुिी हमको काम करना पड़ेगा। कॉन्रैक्ट लसथटम बंद 

करना पड़ेगा। महोदय, कॉन्रैक्ट लसथटम में प्िालनंग करने में बहुत सारा समय लनकि 

जाता हैं, टेंडर में अंडरथटैंलडंग जो होती है और थटैंलडंग कमेटी में जो होता है, उससे 

बड़ी परशेानी होती है, इसलिए सार ेकामों को बंद कर के आने वािे पांर् सािों में पूर े

देश में यह कॉन्रैक्ट लसथटम बंद कर, सब मैन्यअुिी काम करेंगे तो यह सारा काम 

बहुत कम पैसों में होगा और बहुत अच्छा काम होगा, यह मेरा मानना है।  

 महोदय, मैं अलंतम दो मदु्दों पर आपका ध्यान आकलिमत करना र्ाह ंगा। मुंबई शहर 

की जो रोड वाइडलनंग है, मैंने लनलतन गडकरी जी को लर्ट्ठी भी लिखी है, हािांलक यह 

उनके लवभाग के अंतगमत आता नहीं हैं, क्योंलक वे नैशनि हाईवे का काम करते हैं। 

िेलकन मुंबई शहर से उनका बहुत बड़ा िगाव है। जब वे महाराष्ट्र सरकार में मंत्री िे, 

तब उन्होंने 67 फ्िाइओवर और लिजेस बना कर एक बहुत बड़ी उपिलब्ध कमाई िी। 

पूर ेदशे में ही नहीं लवदशेों में भी वे बहुत फेमस हो गए हैं और उसी माध्यम से वे इन 

लदनों काम कर रहे हैं। मुंबई शहर का नागररक होने के नाते बहुत िंबे समय तक मैंने 

उनके साि काम लकया है। मैं र्ाहता ह ू ं लक  लनलतन गडकरी जी का जो अनभुव है, और 

उनके पास अलधकाररयों के साि जो संपकम  है, उसका मुंबई शहर के िोगों को िाभ 

लमिे। मैंने उनको एक लर्ट्टी लिख कर कहा है लक  महाराष्ट्र के मखु्य मंत्री, मुंबई शहर 

के मेयर और कलमश्नर, इन सार ेिोगों की एक बैठक उनको बिुानी र्ालहए और इस 
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समथया का समाधान लनकािना र्ालहए। मुंबई शहर एक जग-प्रलसद्ध शहर होने की 

वजह से वहां जो भी गलतलवलधयां होती हैं, पूरी दलुनया में इसका मैसेज पहुंर् जाता है। 

इसलिए मुंबई शहर को जल्द गलत से एकदम ठीक-ठाक करने की आवश्यकता है। 

आवश्यकता पड़ेगी तो कें र और राज्य सरकार द्वारा मुंबई महा-नगरपालिका को पैसा 

भी देना र्ालहए। आने वािे पांर् सािों में मुंबई  में जो 44 फीट तक के रोड हैं, उन सार े

रोड्स को अगर हम कंक्ीट का बनाते हैं तो इसका िाभ मुंबई को होगा और यह 

वाइडलनंग का काम वार फुलटंग पर करना र्ालहए। इस मामिे में लनयम बदिे गए हैं। अब 

हम लबल्डरों को फोर टाइम एफएसआई भी दे रहे हैं। अगर लबल्डर नहीं करते हैं तो 

सरकार को कोई और नया तरीका ढंूढ कर थवयं अपने आप कर के सार ेसड़कों को 

44, 60 और 90 फीट का करना र्ालहए। साि ही थटॉमम वॉटर डे्रन अगर हम प्िान 

करते हैं तो मुंबई शहर में 50 प्रलतशत ररिीफ िोगों को लमिेगा।   

(1730//KMR/CS) 

महोदय, मैं आपके माध्यम से एक बार लफर लनलतन गडकरी जी से लवनती करना 

र्ाह ाँगा लक अगर वे बहुत ही जल्दी एक ज्वाइंट मीलटंग िें तो मैं इस बात की गारटंी दे 

सकता ह ाँ लक आने वािे पााँर् साि में ममु्बई शहर के िोगों को एक बहुत बड़ा िाभ 

लमिेगा। मैं इस बात को इसलिए कह रहा ह ाँ, क्योंलक मैंने 15 साि ममु्बई महानगर 

पालिका में काम लकया है।  

महोदय, आपने मझेु बोिने का अवसर लदया, इसके लिए मैं आपका अलभनन्दन 

करता ह ाँ और आपको धन्यवाद देते हुए अपनी बात समाप्त करता ह ाँ।  

(इलत)  
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*श्री राम कुमार शमाम (सीतामढ़ी):  माननीय सभापलत महोदय, आपने मझेु लनयम 193  

के अधीन बाढ़ और सूखे की लथिलत पर बोिने का अवसर लदया। धन्यवाद । भारत 

के पास जहां दलुनया की आबादी का 16 प्रलतशत से ज्यादा अबादी है, वहीं दलुनया के 

जि संसाधनों का िगभग 4 प्रलतशत और दलुनया के भू-भाग का 2.45 प्रलतशत 

इसके पास है। यहां तक लक देश में उपिब्ध ताजा जि संसाधनों के लवतरण के 

मामिे में भी के्षत्र और समय (देश के लवलभन्न भागों के बीर् और एक साि में अिग-

अिग समय में) के थतर पर लभन्नता है ।   

 महोदय, मैं लबहार के सीतामढ़ी लजिे से आता ह ं और यह उत्तर लबहार का वह 

के्षत्र है, जो हर विम बाढ़ की लवभीलिका झेिता है। इस बार उत्तर लबहार में बाढ़ ने बहुत 

अलधक तबाही मर्ाई िी। कुछ लदनों तक तो सभी का ध्यान इसकी तरफ गया। 

हेलिकॉप्टर इत्यालद से दौर ेभी हुए जैसा अक्सर होता है, लफर अगिी बाढ़ तक इसे 

भूिा लदया जाता है। भूि नहीं पाते हैं वे िाखों िोग जो बाढ़ में अपना सब कुछ खो 

बैठते हैं। इन्हें अपना जीवन लफर िगभग शून्य से शरु करना पड़ता है।  

 इस बाढ़ ने उत्तर लबहार को कुछ अलभशप्त इिाके की तरह छोड़ लदया। सभी 

जगह बाढ़ से लनपटने की अव्यवथिा की र्र्ाम हुई। अव्यवथिा के कई कारण भी 

लगनाए गए हैं, लजनमें वहां की असहाय गरीबी आलद  है, िेलकन बहुत कम िोगों को 

इस बात  

* Laid on the table. 
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का अंदाज होगा लक उत्तर लबहार एक बहुत ही संपन्न के्षत्र रहा है। इस प्रदेश में 

मजुफ्फरपरु की िीलर्यां, पूसा ढोिी की ईख, दरभगंा का शाहबसंत धान, शकरकंद,  

आम, र्ीलनया केिा कौन भूि सकता है। परन्त ुहर विम आने वािी बाढ़ ने इन सबको 

काफी क्षलत पहुंर्ाई है। 

 बाढ़ आने पर सबसे पहिा दोि तो हम नेपाि को देते हैं। नेपाि एक छोटा सा 

देश है। बाढ़ के लिए हम कब तक उसे दोिी ठहराते रहेंगे? कहा जाता है लक नेपाि ने 

पानी छोड़ा, इसलिए उत्तर लबहार बह गया। परतं ुआज आवश्यकता है लक हम ऐसे 

सरुक्षात्मक कदम उठाए लजनमें बाढ़ के प्रवाह को अवशोलित करने और लवलनयलमत 

करने के लिए भडंारण बांधों का लनमामण, जि प्िावन को रोकने के लिए तटबंधों का 

लनमामण आलद जैसे संरर्नात्मक उपाय शालमि हैं। साि ही जहां कहीं भी जलटि जि 

लनकासी कारणों से तटबंधों का लनमामण संभव नहीं हो तो वहां गांवों को ऊपर थतर 

तक उठाने और उन्हें पास के सड़कों से जोड़ने के लिए योजनाओ ंको भी सलक्यता 

से लक्यालन्वत लकया जाए।  

                                                                                                   (इलत) 
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1730 hours 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Mr. Deputy 

Speaker, Sir, thank you for giving me opportunity to participate in the 

discussion under Rule 193 on recent flood and drought situation in 

various parts of the country.  

 Sir, first of all, I convey my sincere thanks to hon. Home 

Minister, Shri Raj Nath Singh-ji, for acceding to our request and 

sending his MoS Shri Kiren Rijiju-ji to Kerala to visit the flood-affected 

areas. Shri Kiren Rijiju-ji came to my District Alleppey and also to 

Kuttanad in my Constituency. He was eye witness to the situation 

prevailing in Kuttanad, Alleppey and other areas. I convey my sincere 

thanks to Shri Kiren Rijiju-ji who visited the flood-affected areas and 

interacted with the affected families and saw for himself the situation 

throughout Kerala and specifically in Kuttanad.  

 Sir, the present monsoon is unprecedented and such a 

monsoon never occurred in the past in Kerala, especially in Kuttanad 

in Alleppey District. More than 500 relief camps are working in 

Kuttanad now. About 1,50,800 inmates are living in those relief 

camps. There are more than 25,000 inmates in relief camps In Upper 

Kuttanad also. The relief camps are facing severe shortages.  There 
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is no sufficient food, water, medicines, gas for preparation of food, 

vegetables, coconut oil, etc. The State Government is providing 

maximum support but we need more. In the past, there used to be 

about 25 or 50 relief camps. This time the number of relief camps in 

Kuttanad itself is about 500 and there are relief camps in Upper 

Kuttanad also.  

 Electricity, water supply, ration shops, everything is affected by 

the heavy floods in Kuttanad. Temples and churches there have not 

opened over the last one week because there is water inside and 

outside the temples and churches. This is the pathetic situation there 

in Kuttanad. 

 I do not need to explain the speciality of Kuttanad. Everybody 

knows that Kuttanad is a backwaters area lying below the sea level. 

The entire water from the rains falling on Western Ghats flows into 

Kuttanad. Even if there is no rain in Kuttanad, if it rains in Western 

Ghats, that water comes into Kuttanad and it adversely affects the 

lives in Kuttanad area.  

 Sir, 90 per cent of the Houses in the area are fully damaged. 

Ninety per cent of the houses remained under water for periods 

between one week to two weeks. Therefore, even after water 
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receded from the houses, the houseowners cannot go back because 

the houses are rendered unfit for living as they stayed under water 

for such long periods. The situation is that these houses can collapse 

any time. This is a very dangerous situation.  

(1735/GM-RV) 

 School buildings, anganwadis, libraries, Government offices 

and everything else is affected in Kuttanad. Supply of milk and 

newspaper and telephone connectivity are totally cut off in Kuttanad 

for last one week. Mobile connectivity is also not available there. 

Cars, bikes, scooters and cycles have been all washed away. Cattle 

don’t have shelters. There are thousands of cattle in Kuttanad. Every 

house has some cattle.  

HON. DEPUTY SPEAKER: Tell me what is the relief you want for 

your area? 

… (Interruptions) 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): My constituency is 

severely affected. Hon. Member, why are you interfering? There are 

10 dead bodies in the mortuary because they could not bury or 

cremate them. Hindus wanted to cremate their dead bodies and 

Christians wanted to bury theirs but the condition is not workable for 
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that. This is the situation we are facing in Kuttanad. I am not going 

into the details. Schoolchildren lost their school uniforms, textbooks 

etc. Schools and colleges are closed for last two weeks because of 

heavy rains. The road connectivity is also broken. The Kuttanad-

Alleppey-Changanassery Road that is the main road connecting 

Kuttanad and Alleppey to other areas has also collapsed and 

transportation is suspended. Majority of the people are in isolated 

areas; they are in different islands. The outer bund of 90 per cent of 

the padasegaran or paddy fields was broken; paddy fields were 

washed out and crores and crores of rupees invested by farmers in 

paddy fields have also been washed out.  

 The UPA-I Government announced the Kuttanad package for 

solving the problem of farmers of Kuttanad. The UPA-I Government 

appointed Dr. M.S. Swaminathan, who is a well-known agriculture 

scientist and who himself was born in Kuttanad, to study the case 

and he submitted a report to the UPA-I Government. The UPA-I 

Government approved and accepted the Kuttanad package without 

any correction. The UPA-II Government gave permission for 

implementation of the Kuttanad package. The Government of Kerala 

is the implementing agency. Ministry of Water Resources and 

https://www.google.co.in/search?rlz=1C1CHZL_enIN779IN779&q=kuttanad+alleppey+changanassery+road&spell=1&sa=X&ved=0ahUKEwiP0qbXnrrcAhWGwI8KHWJTC6AQkeECCCUoAA
https://www.google.co.in/search?rlz=1C1CHZL_enIN779IN779&q=kuttanad+alleppey+changanassery+road&spell=1&sa=X&ved=0ahUKEwiP0qbXnrrcAhWGwI8KHWJTC6AQkeECCCUoAA
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Ministry of Agriculture are giving funds from the Government of India. 

The first phase of the Kuttanad package is already over. But the 

second phase has not been taken up because of shortage of fund. 

My dear colleague Shri N.K. Premachandran was the Minister of 

Water Resources in Kerala at that time. Dr. M.S. Swaminathan 

prepared a detailed report on the problem of farmers of Kuttanad and 

submitted it to the Government of India. Based on that report, the 

second phase of the Kuttanad package needs to be implemented 

immediately. Hon. Minister of Agriculture is here. The hon. Minister 

of Water Resources is not here, but he must be aware of the 

Kuttanad package. The second phase of the Kuttanad package is for 

protection of farmers’ interest because the outer bunds of the 

padasegaran is very weak and poor.  

 (1740/RSG/MY) 

 Whenever there is a heavy rain in Kuttanad, the entire outer 

bund will be broken. So, we want to strengthen the outer bunds of 

the paddy fields. The Alappuzha-Changanacherry canal’s second 

phase, the Thanneermukham barrage, and the Thottapalli spillway 

are the components related to the Kuttanad area. These three 

components should be completed immediately. The Ministries of 
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Agriculture and Water Resources should come forward and take up 

this work immediately. The Agriculture Ministry under the RKVY and 

the Water Resources Ministry under the Flood Management Scheme 

should give sufficient funds. They can sanction the funds. 

HON. DEPUTY SPEAKER: You have taken ten minutes. Please 

wind up now. 

… (Interruptions) 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Wherever the outer 

bunds are strengthened, wherever the kayal pedasegaran  was 

strengthened, flood has not affected; but wherever the pedasegaran 

has not been strengthened and wherever the outer bund is not 

strengthened, they are badly affected. Therefore, I would like to 

request the hon. Agriculture Ministry and also like to request the hon. 

Water Resources Minister to have a meeting with the stakeholders 

concerned and sort out this problem and allot Rs. 1,000 crore for 

restoring the pedasegaran outer bund. … (Interruptions)  

I am concluding. I will not take much time. I am always 

completing my speeches within the time but this is about my 

constituency which has been very badly affected. Everybody knows 

Kuttanad is a backwater area. … (Interruptions) 
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HON. DEPUTY SPEAKER: You have already taken 12 minutes. 

Many hon. Members are there to speak. 

SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA): Let him complete, 

Sir. … (Interruptions) 

HON. DEPUTY SPEAKER: I have already given him 12 minutes. 

How can I give more time? 

 You please wind up quickly. 

… (Interruptions) 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): There is another 

report on the Programme for Preventing Flood Situation in Kuttanad. 

Unfortunately, that plan was also pending with the Ministry. … 

(Interruptions)The Government allotted funds for an initial 

expenditure of only Rs. 80 crore. That is a very small amount. … 

(Interruptions) At least Rs. 250 crore has to be sanctioned for initial 

relief work. I also request that Kuttanad may be declared as a Special 

Agricultural Zone. … (Interruptions) 

(ends) 
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1743 बजे 

श्री दषु्ट्यतं र्ौटािा (लहसार): उपाध्यक्ष महोदय, दशे में सूखे तिा बाढ़ की जो लथिलत 

है, उसकी र्र्ाम में भाग िेने के लिए आपने मझेु रि 193 के माध्यम से मौका लदया, 

उसके लिए मैं आपका धन्यवाद करता ह ाँ। 

उपाध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से सदन के संज्ञान में िाना र्ाहता ह ाँ लक 

‘प्रधानमंत्री कृलि लसंर्ाई योजना’ के ऊपर केन्र सरकार द्वारा एक ररपोटम बनाई गई िी। 

उस ररपोटम के अंदर एक बड़ी गंभीर र्ीज सामने आई लक केन्र सरकार मानती है लक 

विम 2025 तक हररयाणा, पंजाब और राजथिान के अंदर इररगेशन के लिए ग्राउंड 

वाटर की िगभग समालप्त हो जाएगी। बड़े दखु के साि सूलर्त लकया जाता है लक विम  

2016-17 के अंदर इसी सदन में माननीय लवत्त मंत्री जी ने जब बजट पेश लकया तब 

‘प्रधानमंत्री कृलि लसंर्ाई योजना’ के लिए दस हजार करोड़ रुपये रखे। सब ने इसके 

लिए बधाई दी िी लक सरकार कहीं न कहीं अटि लबहारी वाजपेयी जी का सपना पूरा 

करगेी, र्ाहे वह इंटरलिंकेजेज़ ऑफ ररवर की बात हो। सरकार उसके ऊपर कदम उठा 

रही है। मगर जब बजट को ररवाइज़ लकया गया तो ररलवज़न के बाद विम 2016-17 के 

अंदर फसि लसंर्ाई योजना के लिए मात्र 5,182 करोड़ रुपये रखे गये। इसका मतिब 

है लक िगभग 48 परसेंट की कटौती की गई।  

 उपाध्यक्ष महोदय, आज जरुरत है लक हम पानी को इस देश की नेशनि प्रोपटी 

बनाने का काम करें। हम िोड़े लदन पहिे देख रहे िे लक तलमिनाडु तिा कनामटक के 

बीर् पानी का लववाद िा कि उन्हें पयामप्त पानी नहीं लदया जा रहा है। इस सेशन में यह 

र्ीज़ सामने आ रही है और यह िड़ाई है लक पानी ज्यादा लदया जा रहा है। 
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 उपाध्यक्ष महोदय, यही हािात हररयाणा के अंदर भी है। आज से डेढ़ साि 

पहिे माननीय सपु्रीम कोटम ने सतलजु-यमनुा लिंक का 40 साि परुाना फैसिा लदया 

और केन्र सरकार को डायरके्ट लकया लक अगर पैरा लमलिरी फोरे्सज़ की जरुरत पड़े 

तो उसे िगाओ, मगर सतलजु-यमनुा लिंक का लनमामण लकया जाए। परतं ुआज तक 

केन्र सरकार, हररयाणा सरकार तिा पंजाब सरकार ने एक बार भी हमार ेपानी के 

अलधकार के लिए कोई भी कदम उठाने िा काम नहीं लकया है। 

(1745/CP/RK)     

 उपाध्यक्ष महोदय, आज हररयाणा की जो ररक्वायरमेंट हैं, वह िगभग 36 

लमलियन एकड़ फीट पानी की है, िेलकन आज हररयाणा को मात्र 14 लमलि यन एकड़ 

फीट पानी लदया जाता है। उसके बाद केन्र की सरकार और सपु्रीम कोटम के आदेश के 

बाद हररयाणा लदल्िी की प्यास लमटाने के लिए एड ीशनि पानी दतेा है। मैं आपके 

माध्यम से जरर सरकार से पूछना र्ाह ंगा लक सरकार हररयाणा के लकसान की, 

हररयाणा के आम जनजीवन की पानी की जो लकल्ित है, उसे पूरा करने के लिए आने 

वािे भलव ष्ट्य में क्या कदम उठाएगी? क्या सरकार सतिज-यमनुा लिंक का जो लनमामण 

है, उसे पूरा करवाने का काम करगेी? आज भी सपु्रीम कोटम के अंदर यही लनणमय आया 

है लक पानी का बंटवारा बाद में देखा जाएगा, िेलकन उस नहर का लनमामण तरुन् त प्रभाव 

से लकया जाए। आंकड़े यह भी बताते हैं, जो इस सदन में लदए गए लक 2015 के अंदर 

37 परसेंट मानसून हरर याणा प्रदेश में कम हुआ, 2016 के अंदर  27 प्रलतशत कम 

हुआ, जो नािम-ईथट मानसून आता है, वह तो िगभग 80 प्रलतशत कम है, 2017 के 
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अंदर 26 परसेंट बाररश कम हुई। लदन-प्रलतलदन जो मानसून का लडक्िाइन है, उससे 

कहीं न कहीं हमार ेएग्रीकल्र्र ग्रोि के ऊपर भी फकम  पड़ रहा है।  

उपाध्यक्ष महोदय, बरवाड़ा लिंक जो भाखड़ा का एक लहथसा है, उसका पानी 

का जो शेयर हमार ेपास आना र्ालहए िा, वह 1,750 क्यूलसक होना र्ालहए। उसकी 

रलेजगं हुई, 1,400 क्यूलसक पानी आया। िगभग 325 क्यूलसक पानी जो हमें एडीशनि 

लमिना िा, राजथिान की सरकार ने एक पत्र पंजाब को लिखकर उसकी रलेजगं रोक 

दी। आज वह लडसप्यूट सॉल्व हुआ, तो पंजाब की सरकार ने उस लडसप्यूट को आज 

तक कंप्िीट नहीं होने लदया। मैं आपके माध्यम से माननीय प्रधान मंत्री जी से और 

केन्र सरकार से यह मांग करता ह ं लक जल्द से जल्द बीएमएि, बरवाड़ा लिंक का जो 

लववाद है, उसे साटम आउट कराकर कराया जाए। हमार ेमात्र र्ार लजिे हैं, लजनको 

भाखड़ा का पानी लमिता है, उसके 325 क्यूलसक पानी को जल्द से जल्द हमार ेबीर् 

में पहुंर्ाने का काम करें।  

केन्र की सरकार ने लपछिे बजट में 15 सौ करोड़ रुपये रणेकुा डैम के लिए रखे 

िे। सबने इस सदन में तालियां बजाई िीं लक यमनुा के अंदर अब पानी की थटोरजे की 

कैपेलसटी बनाई जाएगी, मगर आज तक डेढ़ साि में एक कदम भी रणेकुा डैम के 

लनमामण के लिए केन्र की सरकार ने नहीं उठाया। अगर सरकार र्ाहती है लक पानी को 

बर्ाया जाए, जो मानसून का पानी वेथट होता है, उसे हम पहाड़ों में थटोर करें, तो 

सबसे जररी है लक यमनुा के जो टाप लहल्स हैं, उसके अंदर रणेकुा, कसाव और 

िखवाड़ डैम का लनमामण तरुतं प्रभाव से कराया जाए। जब ये तीन डैम बनेंगे, तो कहीं 
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न कहीं जो हररयाणा वाटर डेलफलसट है, उसको वाटर सरप्िस बनाने में केन्र सरकार 

की तरफ से हमें मदद लमिने का काम होगा।  

आज लकसान की हाित की बात करते हैं। पानी की कटौती के कारण यह हाित 

है लक हमार े40 गााँव के लकसानों को पीने के पानी के लिए भी राजथिान के अंदर से 

1,500-1,800 रुपये प्रलत टैंकर के लहसाब से दाम र्कुाकर अपनी प्यास लमटानी पड़ती 

है। आज कें र सरकार ड्राउट की बात कर रही है तो उसे आम जनजीवन के पीने के 

पानी की व्यवथिा बनाने का भी काम करना र्ालहए।  

 महोदय, अगर यही हाित रही, तो 40 गााँव तो केवि आदमपरु-निवा के अंदर 

हैं, 12 गााँव नारनौंद के अंदर हैं और इसके साि-साि उर्ाना के अंदर भी 7 ऐसे गााँव 

हैं, जहााँ आज पानी की लकल्ित है। मेर ेिोक सभा के्षत्र में िगभग 80 ऐसे गााँव हैं, जहााँ 

ग्राउंड वाटर का िेवि इतना इनक्ीज हो र्कुा है लक वहााँ पर सेम आ र्कुी है। आज 

कहीं न कहीं सरकार को ऑल्टरनेलटव देखना र्ालहए, र्ाहे वहााँ पलम्पंग सेट बनाए जाए,ं 

र्ाहे डे्रन्स बनाई जाए,ं यह सलुवधा उन िोगों तक लसंर्ाई योजना के माध्यम से पहुाँर्ानी 

पड़ेगी, लजससे लकसान अपनी खेती को प्रॉपर तरीके से समदृ्ध तौर पर आगे िे जाने 

का काम करगेा। मैं दोबारा जरर इस बात को बोिना र्ाह ाँगा लक हमारी फ्यूर्र जनरशेंस 

को बर्ाने के लिए, पानी की लकल्ित को पूरा करने के लिए आज यह कड़ा फैसिा 

केन्र सरकार को िेना पड़ेगा लक पानी को आज नेशनि प्रॉपटी बनाया जाये। थटेट्स 

आज लडथप्यूट्स में जा सकते हैं। र्ाहे लसंगापरु हो, र्ाहे आथरेलिया हो या यू.एस. हो, 

पानी आज वहााँ पर नेशनि प्रॉपटी है। वहां की सेंरि गवनममेंट लडसाइड करती है लक 

पानी का थटेट शेयर लकतना होगा। …(व्यवधान) हमार ेएरर या में पानी की लकल्ित 
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होती है और कई एररयाज में बाढ़ आती है।…(व्यवधान) अगर पानी को नेशनि प्रापटी 

बनायेंगे, तो इसका बहुत िाभ होगा। …( व्यवधान) आपने मझेु मौका लदया, इसके लिए 

धन्यवाद।  

(इलत) 
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*DR. PRABHAS KUMAR SINGH (BARGARH): I may kindly be 

allowed to lay a few lines on the discussion under rule 193 on the 

recent flood and drought situation in the country. 

 I would like to draw the attention of Hon’ble Minister for Ganga 

Rejuvenation and Water Resources to intervene in the Mahanadi 

Water Dispute between Odisha and Chhatisgarh due to multiple 

construction of dams in the upper Mahanadi valley in Chhatisgarh 

and inappropriate water control by the water station, flood situation 

is created in the downstream of Mahanadi in Odisha.   Recently, due 

to heavy rain in Odisha, a large number of area including paddy field 

is inundated resulting in crop damage.  Therefore, adequate 

compensation should be given to the farmers of Odisha.  

Construction of the dam should be stopped. 

 I would like to request the Minister to provide adequate funds 

to correct the damage by flood and drought in Odisha as demanded 

by Government of Odisha. 

 

*Laid on the Table 
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 I support Shri Kalikesh Kumar Singh Deo who spoke from our 

party. 

 Thanking you, Sir. 

 

(ends) 
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*श्री भैंरो प्रसाद लमश्र (बांदा) : माननीय अध्यक्ष जी, आज सदन में जो लनयम 193 

के तहत बाढ़ एवं सूखा पर र्र्ाम हो रही है वह बहुत ही जररी लविय है, लजस पर आज 

गम्भीर लवर्ार-लवमशम हो रहा है। मान्यवर, हम र्र्ाम तो कई बार  सदन में इस लविय पर 

करते हैं, िेलकन इस लविय पर कायम योजना प्रभावी िागू करने का कायम नहीं होता है। 

मैं आशा करता ह ाँ लक आज जो सदन में इस महत्वपूणम लविय पर र्र्ाम हो रही है और 

महत्वपूणम सझुाव आये हैं उनको यिाशीघ्र िागू करने का कायम लकया जायेगा। आज 

देश के बड़े भाग में कम बाररश के कारण सूखे के हािात हैं। वहीं कुछ भागों में अलतवलृष्ट 

से नकुसान हो रहा है। इन लविम प्राकृलतक लविमताओ ंके लिए वैज्ञालनकों को िगाकर 

इसका थिाई उपाय करने की जररत है। मेर ेबनु्देिखण्ड सलहत उत्तर प्रदेश के करीब 

30 लजिों में कम बाररश से लवशेि सूखे के हािात हैं। मेर ेसंसदीय के्षत्र लर्त्रकूट एव ं

बांदा एव ंपड़ोस के जनपद महोबा में बहुत ही हािात खराब हैं। अलधकतर खेत खािी 

पड़े हैं। खरीफ की फसिों की बआुई नहीं हुई है। कहीं-कहीं लजन्होंने बआुई कर दी िी 

उनकी फसिें उगी नहीं है। जो उग आई िी वह सूख गई हैं। बनु्देिखण्ड में अक्सर 

सूखा पड़ता है। केन्र सरकार व प्रदेश सरकार ने इस ओर ध्यान तो लदया है, िेलकन 

अभी वह कायम योजनायें नीरे् तक िागू नहीं हो पायी हैं। यहााँ जानवरों की अन्नाप्रिा 

गम्भीर समथया िी, अब और भी जानवरों को र्ार ेकी समथया से लवकराि रप धारण 

करगेी।  

 

* Laid on the Table 
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अथत ुमेरा केन्र एव ंप्रदेश सरकार से अनरुोध है लक मेर ेसंसदीय के्षत्र लर्त्रकूट 

एव ंबांदा व महोबा सलहत सभी लजिों में पयामप्त राहत के उपाय लकये जायें एवं यहााँ पर 

कृलत्रम विाम कराने की व्यवथिा की जाये और लकसानों को राहत अनदुान यिाशीघ्र 

उपिब्ध कराया जाये।  

(इलत) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

*Laid on the Table 

  



25-07-2018   SH/HCB                        Uncorrected/Not for publication                               534 

 

(1750/NK/PS) 

श्री हरीशर्न्र उफम  हरीश लद्ववेदी (बथती): उपाध्यक्ष महोदय, आपने बाढ़ और सखेु जैसे 

महत्वपूणम लविय पर बोिने का मौका लदया। आपका बहुत-बहुत धन्यवाद। आज दशे में 

लकसी के्षत्र में बाढ़ आई है और लकसी के्षत्र में सूखा। मैं उत्तर प्रदेश के पूवाांर्ि के बथती 

लजिे से सांसद ह ं। प्रलत विम नेपाि की पहालड़यों से पानी छोड़ा जाता है, जो गोंडा और 

फैजाबाद से होते हुए बथती में घाघरा नदी में आता है। इससे हर साि सैकड़ों गांव 

प्रभालवत होते हैं। इससे जानमाि का नकुसान होता है। कृलि योग्य भूलम और जहां 

फसि है, उसका भी नकुसान होता है। इस साि भी सैकड़ों गांव ऐसे हैं, जहां फसिों 

का नकुसान हुआ है। िोग मजबूर होकर बांध पर रहने को मजबूर हैं। उत्तर प्रदेश में 

इस समय तक लजतनी बरसात होनी र्ालहए िी उससे 46 प्रलतशत कम बरसात हई है। 

बथती सलहत पूवाांर्ि के सभी लजिों में सूखे के हािात हैं, उसके कारण धान की रोपाई 

अभी तक नहीं हो पा रही है, लजतनी होनी र्ालहए। लकसान भी मजबूर है, वह सोर् रहा 

है लक अगर बरसात नहीं होगी तो धान की रोपाई करने से नकुसान होगा।  

आज िोक सभा में इस महत्वपूणम लविय पर र्र्ाम हो रही है। इसका लनलश्चत रप 

से समाधान लनकिना र्ालहए। देश के पूवम प्रधान मंत्री अटि लबहारी वाजपेयी जी ने 

बाढ़ और सूखा से लनपटने के लिए एक योजना बनाई िी। नदी को आपस में जोड़ा 

जाए, लजससे जहां पानी की कमी है, वहां पानी पहुंर्ाया जाए, जहां ज्यादा पानी है उस 

पानी को सूखे वािे इिाके में पहुंर्ाया जाए। मझेु िगता है लक यह योजना देश के लहत  

में है, लकसानों के लहत में है, इस योजना को आगे बढ़ाना र्ालहए। इसके पहिे जब भी 

केन्र सरकार से राज्यों ने मांग की, मेर ेपास एक आंकड़ा है, कांगे्रस सरकार ने लपछिे 
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पांर् विों में राज्य आपदा कोि में 33,580 करोड़ राज्यों को लदया िा, िेलकन हमारी 

सरकार को िगा लक यह पैसा बहुत कम है। मोदी जी की सरकार आने के बाद राज्यों 

की लडमांड को बढ़ा कर 61, 219 करोड़ रुपये आबंलटत लकया। मोदी जी की सरकार 

आने के बाद लकसानों और मजदूरों के लहत में तमाम योजनाए ंबनाई।ं अभी र्ौटािा जी 

र्र्ाम कर रहे िे लक प्रधान मंत्री लसंर्ाई योजना हमार ेप्रधान मंत्री जी ने शरु की है। 

उसमें हजारों करोड़ों रुपये की व्यवथिा सरकार ने की है। उसी प्रकार से जब लकसानों 

का फसि नकुसान होता िा, पहिे अगर पर्ास प्रलतशत नकुसान होता िा तब 

मआुवजा लमिता िा, िेलकन हमारी सरकार आने के बाद माननीय प्रधान मंत्री जी ने 

व्यवथिा की लक 33 प्रलतशत भी नकुसान होने पर मआुवजा देंगे और डेढ़ गनुा मआुवजा 

देंगे। लकसानों को खशुहाि बनाने के लिए और उनकी आमदनी बढ़ाने के लिए, लकसानों 

का कोई नकुसान न हो इस लदशा में सरकार ने प्रयास लकया है। मझेु िगता है लक आने 

वािे समय में बाढ़ से लनपटने के लिए एक थिायी व्यवथिा होनी र्ालहए। भारत सरकार 

और प्रदशे सरकार द्वारा हर विम बथती लजिे में घाघरा नदी पर बांध की मरम्मत और 

बाढ़ से लनपटने के लिए सैंकड़ों करोड़ रुपये लदए जाते हैं।   

मैंने इसके पहिे भी िोक सभा में सझुाव लदया िा, अगर बांध को थिायी बना 

लदया जाए तो जो पैसे का अपव्यय होता है, वह बंद हो जाएगा और बाढ़ से लनजात भी 

लमि जाएगा। भारत सरकार ने बथती लजिे में यूपी-28 योजना र्ािू की है, उसमें हर 

विम 25-50 करोड़ रुपये भारत सरकार देती है। अगर उस पैसे को एकलत्रत करके  

 



25-07-2018   SH/HCB                        Uncorrected/Not for publication                               536 

 

थिायी बांध बना दें तो जो बथती और संत कबीर नगर में बाढ़ आती है, जो अम्बेडकर 

नगर में बाढ़ आती है, उससे लनजात लमिेगी। इस लदशा में सरकार को आगे बढ़ना 

र्ालहए। यही लनवेदन करते हुए और आप सभी का आभार व्यक्त करते हुए अपनी बात 

बात समाप्त करता ह ं। धन्यवाद।  

(इलत) 
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1754 hours   (Hon. Speaker in the Chair)  

1754 hours 

SHRI N.K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you, Madam 

Speaker, for giving me this opportunity to intervene in this debate. 

 Madam Speaker, the  recent floods have adversely affected 91 

districts in 12 Indian States. Around 511 people have died and 

around 176 people are injured due to the floods. The worst affected 

State by this flood in this country is Kerala. Comrade Shri P. 

Karunakaran, Shri K.C. Venugopal and Shri Kodikunnil Suresh have 

already narrated the incidents of the devastating effects which have 

been caused due to the floods in the State of Kerala. 

(1755/RC/SK) 

 I fully support the observations and recommendations made by 

my learned friends from the State of Kerala.  I fully support their 

demands also. 

 Madam, you may kindly see that more than one lakh people 

have been flood affected.  Alappuzha, Kottayam,  Pathanamthitta, 

Ernakulam, Thrissur and my district, Kollam are the worst affected 

districts during the recent floods.  The death toll comes to more than 
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1.18 lakh people.  There are 606 relief camps in the State of Kerala.  

I would not go into the details.  Just now, my learned friend, Shri 

Kodikunnil Suresh has narrated the incidents of devastating effect in 

Kuttanad, the rice bowl of the State of Kerala.  Ninety per cent of 

kharif crop in Kuttanad has also been totally adversely affected.  Only 

Rs.80 crore have been granted as central assistance.   

 Madam, I would like to make one more suggestion regarding 

sea erosion.  Shri K.C. Venugopal has also cited that.  The entire 

coastal State of Kerala is adversely affected and the sea wall is 

totally dismantled.  So my suggestion to the hon. Minister and the 

Government is that sea wall construction should also be incorporated 

as a mitigating measure under the National Disaster Management.  

That should also be incorporated for giving relief.   

 Madam, other than flood, I would like to say that some 

concreate political decision has to come out of this discussion.  

Otherwise, there is no meaning in having this discussion.  I would 

like to state some suggestions and some reports also.  Kindly spare 

me some time so that I can enlighten the Government as well as this 

House regarding the latest figures.   
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 According to the National Disaster Management Authority 

report, India is highly vulnerable to floods.  Out of the total 

geographical area of 329 million hectares, more than 40 million 

hectares are found to be flood-prone.   

 Madam, you may kindly see over 1600 people die every year 

due to floods and it affects 32 million people.  More than 92000 

cattles are lost every year.  Seven million hectares of land is affected 

every year.  Average damage cost per year is Rs.5600 crore.   

 The flood-prone States include Assam, West Bengal, Odisha, 

Andhra Pradesh, Kerala, Gujarat, Uttar Pradesh, Haryana and 

Punjab.  You may kindly see another very important point which I 

would like to make.  India accounts for one-fifth of the global deaths 

due to floods.  A very interesting study has been done by the World 

Bank which says that climate change will lower the standard of living 

of nearly half of Indian population by 2050.  The worst affected States 

would be Chhattisgarh and Madhya Pradesh.   

 I would like to draw the attention of the hon. Minister to another 

very important figure.  In between 1953 to 2017, i.e., 64 years 

1,07,487 people died due to floods.  This is the report of the Central 

Water Commission.  Damage to houses, crops and public utilities 
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was reported to be worth Rs. 3,65,860 crore during these 64 years 

because of floods.  It means three per cent of India’s current GDP 

has been lost during these 64 years.  This is the scenario of flood 

situation in India.    

 Now what are the main reasons for flood?  They are – high 

intensity of rainfall in short duration, poor and inadequate drainage 

capacity in our country, unplanned reservoir regulation, failure of 

flood control structures, and loss of wetlands, lakes, reservoirs and 

other water bodies.   

The basic and the scientific reason for the flood is nothing but 

climate change.  As regards climate change, India is one of the 

world’s most vulnerable regions.  It has increased the frequency of 

downpours as well as the gaps between rainy days during the 

monsoon season.  The temperatures have been rising across South 

Asia region and are projected to continue increasing for the next 

several decades.  This temperature increase will result in increased 

frequency of downpour resulting in frequent flooding.  That is what is 

happening in our country also.   

Madam, the question is as to how to address this question.  My 

first suggestion is that we should have a long term approach.  What 
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is the long term approach?  Uncontrolled exploitation of natural 

resources, ignoring the ecology and environment in the name of 

development are the main reasons for the climate change. 

(1800/SNB/RPS) 

 Madam Speaker, everybody is concerned about the GDP and 

economic growth. Ignoring the ecological and environmental aspects 

we are mainly concentrating on the GDP and economic growth and 

that is the reason why this climate change is happening. So, the 

issue of climate change has to be addressed effectively. This House 

had, on an earlier occasion, discussed the subject of Sustainable 

Development Goals and I would like to suggest to you to allow a 

separate discussion on the subject `Climate Change’ so that we can 

discuss this in detail.  

माननीय अध्यक्ष : आप एि कमनट रुकिए। 

अभी छ: बज गए हैं। अगर आप र्सभी र्सहमत हों तो र्सदन िा र्समय एि घण्टा 

बढ़ा देते हैं, मगर एि घण्टा बढ़ाने पर आप लोग देख लेना कि अगर दो-तीन कमनट 

बोलिर अपनी बात र्समाप्त िरेंगे तो वह ररप्लाई िे कलए ठीि रहेगा। 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Is it including the reply? 

HON. SPEAKER: Yes. But we will see that later.  
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आप र्सभी लोग र्समय िा ध्यान रखें क्योंकि अच्छा-खार्सा किर्सिशन हो चिुा 

है। 

SHRI N.K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): I would like to suggest 

a few other measures. First is conservation of wetland and paddy 

conservation. Since we have Acts on Forest Conservation, Wildlife 

Protection, Environment Protection, that is the reason these 

ecological components are protected to an extent. My suggestion is 

a National Wetland Conservation Act should be enacted by this 

Parliament to protect the wetlands.  

 My second point is about desilting of dams. If one examines 

this issue, one would find that capacity of most of the water reservoirs 

has come down. On an average, 20 per cent of the capacity of the 

reservoirs have declined because of siltation. Let there be a national 

programme on de-silting of reservoirs so the sand for construction 

can be used; capacity of reservoirs will be augmented and we can 

declare a moratorium on sand mining of rivers for a period of ten 

years so that the rivers can be protected. The rivers are dying 

because of sand mining and waste dumping.  

 Madam, the next question is how to mitigate the damage. In 

order to mitigate the damage my suggestion is that we have to equip 
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the National Disaster Management Authority and also the State 

Disaster Management Authority to handle the situation. I would like 

to suggest that a long-term contingency national plan has to be 

drafted so as to address the flood situation. That has to be formulated 

at the earliest by the National Disaster Management Authority.  

 The compensation given is very meagre. The Government may 

consider all these suggestions and I would like to request the Central 

Government to give a special financial package to the State of Kerala 

to meet the present crisis.  

 With these words, I conclude.  

 Thank you.  

(ends) 

(FOR REST OF THE PROCEEDINGS, 

PLEASE SEE THE SUPPLEMENT.) 

 


